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SYNOPSIS 

Arven etter Bertelsen 
– Hvordan var det mulig å skape et vellykket breddeuniversitet på nesten 70 grader nord, tross 

mengden personlig og strukturell motstand? 
– Hva var avgjørende for at prosjektet lyktes gjennom kritiske faser som i den politiske kampen 1963-

1966, kampen for nye bygg 1981-1982 og fusjoneringene 2005-2013? 
– Når vi sier det er vellykket, hva kan vi vise til fra dagens UiT Norges arktiske universitet som motor 

for forskning, undervisnings og nyskaping i Nord? 
1963-1966 
Den avgjørende argumentasjonen for et universitet i Nord-Norge kom fra professor Torstein Inge 
Bertelsen. Han gjorde en ekstraordinær innsats fra Bergen, og ringte kontinuerlig sin tidligere 
medfange fra tysk konsentrasjonsleir, ekspedisjonssjef Enevald Skadsem. Skadsem foret i sin tur 
statsråd Kjell Bondevik i Bortens regjering med argumentasjon som gikk skarpt mot synet til 
helsedirektør Karl Evang og andre toneangivende motstandere mot tanken om et universitet i Tromsø. 

1981-1982 
Den avgjørende motstanden mot å skrote planene om bygg for universitet- og universitetsklinikk kom 
fra rektor Helge Stalsberg som satte stillingen sin inn for saken, universitetsdirektør Harald Overvaag 
som ble statssekretær og statsråd Leif Arne Heløe i Willoch regjeringen. 

Trusselen med en flukt fra medisin og helsefag ble stoppet på et kritisk tidspunkt.  

2005-2013  
Den avgjørende argumentasjonen for fusjoner med Høgskolen i Tromsø og senere Høgskolen I 
Finnmark, kom med invitasjonen jeg fikk som sittende rektor og styreleder, til å lede Ekspertutvalget 
for nordområdene fra utenriksminister Jonas Gahr Støre i Stoltenberg II regjeringen i 2005. 

Den strategiske betydningen av en samlet forsknings- og utdanningssektor i nord ble avgjørende for 
vedtakene om fusjonene som var «bottum up», det vil si ledet fra institusjonene selv. Fusjonene ble 
senere modell for Solberg-regjeringens «Top down»-fusjoner med Høgskolene i Harstad og Narvik. 
Fem til seks år før dette skjedde hadde vi i ledelsen i de tre institusjonene beredet grunnen med 
omfattende utredende samtaler der Høgskolen i Narvik ble koblet nordover. 

Universitet i Tromsø gikk fra å være et regionalpolitisk verktøy til å bli en nasjonal politisk aktør som 
beskrevet i Rektorarkiv 2022. 

Når vi i dag sier at UiT Norges arktiske universitet er vellykket, er det fordi kapitlene om forskning, 
utdanning og samfunnsoppdrag viser høyt faglig nivå, at vi konkurrerer om store bevilgninger nasjonalt 
og internasjonalt med et hjelpeapparat for forskerne som vi fikk på plass på 2000 tallet. 

Det er i dag et mangfold av studietilbud distribuert på mange campuser i de tre nordligste fylkene som 
holder god kvalitet og har stor relevans for offentlige og private arbeidsplasser. 

Også kommersialisering av forskningsresultater som har lang horisont fra laboratorium til børs, har 
kommet godt i gang. 

Tromsø som arktisk hovedstad 
– Hvorfor gikk jeg fra pensjonert universitetsrektor til Arbeiderparti-ordfører i Tromsø? 
– Hvordan er samspillet mellom vertsbyen, landsdelen og breddeuniversitetet? 
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På tampen av rektortiden ble det bedring i samhandlingen mellom Universitetet i Tromsø og Tromsø 
Kommune. Jeg var vert da Hillary Clinton og Jonas Gahr Støre erklærte Tromsø som Arktisk hovedstad 
ombord i vårt forskningsskip Helmer Hanssen i 2012. Det var et gjennombrudd som gjorde at jeg sa ja 
til å være med i programkomiteen for Tromsø Arbeiderparti forut for kommunevalget i 2015. Dette 
arbeidet var givende og førte til at jeg ble spurt og sa ja til å stille som ordførerkandidat høsten 2015. 
Vi vant valget med politisk argumentasjon mot den sittende meget populære Høyreordfører. 

Som ordfører og varaordfører ble det både seire og skuffelser i arbeidet med å ha et langsiktig 
perspektiv i en hektisk, mediedrevet kommunepolitisk hverdag. Vi fikk til noen viktige strukturer som 
forankret Tromsø som naturlig ledende i landsdelen gitt byens breddeuniversitet. Kristin Røymo var 
viktigste medspiller i dette, og bidrar selv i teksten. 

Det er som forventet et fortsatt forbedrings potensiale for samhandling mellom universitet og landsdel 
i dag ni år senere. 

Nord blir sentrum 
– På hvilke måter har Nord kommet i posisjon og blitt ledende i mange globale spørsmål? 
– Hva betyr det for Norge og Nord at universitetet doblet Tromsø sin befolkning og gjorde byen til 

Arktisk Hovedstad?  
– Hva betyr det at den nordligste landsdelen ble en nasjonalt likeverdig region?  
– Hva betyr det at landsdelen har 34 % av landets areal, 80 % av landets hav med sokkel og under 9 

% av befolkningen og de stemmeberettigede?  
– Hvordan har redaktørstyrte og sosiale media bidratt til å gjøre Nord til sentrum? 
Fakta  
Nord fikk nye kvaliteter og større betydning, der dobling av Tromsøs befolkning er en viktig faktor. Med 
Nordområdesatsingen ble vi gitt en mulighet til å påvirke nasjonal politikk på en ny måte. Med 
kunnskap som navet i nasjonalt og internasjonalt samarbeid har man etablert strukturer og aktivitet i 
fredelig samarbeid og naboskap med Russland. Naboskapet med Russland er en konstant. Den tilsier 
at vi blir sikkerhetspolitisk sentrum i overskuelig fremtid. 

Universitet i Tromsø kom forut for, og ble en forutsetning for, regionen Nord-Norge som en likeverdig 
enhet med de øvrige helseregionene i Midt, Vest og Øst-Norge. Likeverdig i funksjon, om enn ikke i 
størrelse.  

Harde fakta om et næringsliv der Nord blir sentrum er blant annet siste års rekordtall fra industrifylket 
Nordland, Harstad og Hammerfest med olje og gass, Tromsø med satellittbasert og annen 
høyteknologisk industri, økende aktivitet og andel av oppdrettsnæring i de tre nordligste fylkene og et 
reiseliv som har tatt helt av.  

Med stor andel av Norges areal, men med minkende relativ befolkning, har vi en kontinuerlig 
utfordring for gjennomslag for politikk og løsninger. Serien av fakta taler for at det til tross for denne 
politikkens jernlov, er hold i at «Nord blir sentrum». 

Etterlatt inntrykk 
Økt nasjonal og internasjonal oppmerksomhet forsterker det etterlatte inntrykk at Nord blir sentrum. 

I 2016 etablerte Tone Lein i NRK Troms og Finnmark programmet Helgemorgen etter braksuksess med 
programmet «113». Det flyttet også noe av tyngden av akademiske innslag fra Blindern/Marienlyst til 
UiT Norges arktiske universitet/NRK i Tromsø. Etter Tone Leins utsagn i kapitlet hadde dette 
programmet ikke kommet til uten universitetet på Tromsøya. 
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Sosiale media har brakt Nord til verden med spektakulære bilder fra Helgeland, Lofoten, Senja, Tromsø, 
Lyngen og Finnmark. Det har bidratt til at den reiselivssatsingen vi politisk fasiliterte i Ekspertutvalget 
for Nordområdene fra 2006, har skutt betydelig fart. 

Mediabildet etterlater nå oftere et inntrykk av Nord som sentrum. 

Nord i fremtiden 
– Hvordan slår nye geopolitiske faktorer inn i et Nord som sikkerhetsmessig sentrum? 
– Hva skal til for å videreutvikle Nord?  
Russlands angrepskrig 24.februar 2022 forandret sikkerhetsbildet i Nord dramatisk. Finland og Sverige, 
våre naboer i Nord, er nå medlemmer av NATO. Militært, politisk, vitenskapelig, økonomisk og kulturelt 
er nå mange gode relasjoner med Russland gjennom de siste 30 år dessverre på frysepunktet. 

Nord kan tross dette bedre utvikles fra Nord i dag enn for 30 år siden. Grunnen er etableringen av UiT 
Norges arktiske universitet, Nord universitet og Samisk Høgskole, Norsk Polarinstitutt til Tromsø, 
Framsenteret i Tromsø, Arctic Frontier-konferansen i Troms, Nordområdesenteret i Bodø, 
Barentssekretariatet i Kirkenes og Arktiske Råds sekretariat i Tromsø. Privat næringsliv går godt.  

Samtalene med noen av de aktive aktørene i dag viser at mye er vanskeligere. Det er spesielt 
bekymringsfullt at klima- og miljøforskningen lider under at Russland, som utgjør mer enn 50 % av 
arealet i Arktis, ikke er med i samarbeidet. 
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FORORD 
Et velpolert 50-års jubileum for åpningen av Universitetet i Tromsø 1. september 2022 ble kimen til 
denne boken. Domprosten i Tromsø spurte pionérer rundt festmiddagsbordet om deres tro og tvil på 
prosjektet underveis i skapelsen av universitetet på 1970-tallet. Det var et interessant spenn i svarene 
deres. Et tema i denne boken er å benytte anledningen mens den ennå er der, til videre å utfordre 
tidsvitner fra pionertiden om hva som ble tenkt og ikke minst følt i de første årene etter 
stortingsvedtaket i 1968 om å etablere et universitet i Tromsø.  

Det andre jeg noterte meg med stor interesse under jubileet var hvilke hull jeg så i fortellingen om de 
50 årene. Historiker Harald Dag Jølle oppfordret meg til å skrive mer av universitetets historie, med 
bakgrunn i de sakene jeg har vært med på. Kunne det støtte at «Nord blir sentrum»? Den samtalen ble 
sterkt medvirkende til skrivingen. 

Forfatterens ståsted er som deltager og observatør i den formative perioden for breddeuniversitetet 
internt og i samspillet med omverdenen. Egen nærhet skygger lett for god bedømmelse av størrelsen 
på aktørenes innsats. Legitimiteten av min egen fortelling er derfor søkt styrket ved å gjengi i sitats 
form samtaler med personer som har vært sentrale internt og eksternt i løpet av de vel 50 år som er 
gått siden starten i 1972. Jeg er dypt takknemlig for engasjementet fra alle medvirkende.  

Utvalget av samtalepartnere og temaer i kapitlene reflekterer søken etter fakta og vurderinger som 
underbygger tesen i bokens tittel. På hvilke måter har Nord blitt sentrum? Hvordan har bevegelser i 
retning sentrum sett ut, og hvor går veien videre? I oppsummeringen blir det tydeliggjort områder hvor 
UiT Norges arktiske universitet åpenbart har vært sentral i utviklingen i Nord, og andre felt hvor denne 
rollen er mindre tydelig.  

Boken er tenkt for et bredt publikum med ulik kjennskap til nord. Både Nord-Norge, nordområdene, 
Arktis og Nordkalotten er geografiske og politiske størrelser som rommes av nord i denne boken.  

Tittelen «Nord blir sentrum» gir sannsynligvis mer mening for folk i nord enn i sør, og kanskje ikke 
engang her? Mange av oss lever fortsatt med lua i handa? Mitt ønske er at ved å lese boken kan flere 
få kunnskap som gjør det rimelig å være enig med meg når de siste sidene konkluderer med at nord 
på mange områder er sentrum, og ikke kunne vært det uten sitt breddeuniversitet gjennom 50 år. På 
noen områder er det selvsagt kun et sammenfall i tid mellom universitetets aktivitet og nord sin rolle 
i Norge og verden. På andre og flere områder er det likevel universitetet som skaper 
sentripetalkreftene.  

Ved utgangen av 2023 er det også grunn til å reflektere over sammenhengen mellom et universitet, 
nasjonen og regionen. Universitetet i Oslo 1811 kom før nasjonen Norge 1814. Universitetet i Tromsø 
1968 kom før regionen Nord-Norge 1976. 1976 er året for lovfesting av Regionsykehuset i Tromsø, som 
universitetssykehus, med regionansvar for hele Nord-Norge. 

Ved 50 års-jubileet er UiT Norges arktiske universitet stort, både fysisk og kunnskapsmessig. Mange 
barrierer er brutt, og posisjonen kan kanskje synes sikker. Boken viser at fagfolks store arbeid 
tydeliggjør at de også var strateger og arkitekter i det store byggverket og bidro til den vellykkede 
samhandlingen mellom fag, universitet, byråkrati og politikk 

Basert på samtalene og utvalgte dokumenterte milepæler, konkluderer jeg med at Nord blir sentrum. 
Og at posisjonen må kontinuerlig forsvares aktivt, som når man ror opp en elv.  
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ARVEN ETTER BERTELSEN 

Den grunnleggende forutsetningen og Byggeren av det moderne Nord-Norge  
Teksten fra 1.desember 2023 på 100 års dagen for Professor Torstein Inge Bertelsens fødsel i Harstad 
ble publisert i Nordlys og Harstad Tidende og innleder også denne boken. Bertelsen var universitetets 
Founding Father og introduserte kampen for likeverdige helsetilbud til folket i Nord. Det var et meget 
lite tidsvindu for å få til et breddeuniversitet i 1966. Det var i realiteten to personer, professor Bertelsen 
i Bergen og ekspedisjonssjef Enevald Skadsem i departementet med ansvar for høyere utdanning, som 
beveget statsråd Kjell Bondevik (KrF) i Per Bortens (Sp) regjering til å gå for klinisk utdanning av leger i 
Tromsø og ikke i Trondheim. En kontrafaktisk historie med utbygging i Trondheim først vil kunne vise 
at det ville satt Nord meget sterkt tilbake i mange tiår. 

De gode valgene frem til stortingsvedtaket 28.mars 1968 er forutsetningen for at Nord blir sentrum og 
at Nord-Norge har blitt en fullverdig region da universitetet kom før regionen. 

 Kronikken 1.desember 2023 Nordlys og Harstad Tidende 
Da medisinstudiet ble etablert i Tromsø for 50 år siden var det et klart mål at man skulle utdanne flere 
nordnorske leger til å yte helse for landsdelen – som laks som gyter i elven de ble født i. Det var nylig 
100 år, 1. desember 2023, siden en av talerne for «lakseeffekten», Torstein Inge Bertelsen, ble født i 
Harstad. Hvordan står det til med legestanden han la til rette for, og det nordnorske helsetilbudet som 
helhet?  

Torstein Inge Bertelsen studerte medisin i Oslo og København, og praktiserte hele sitt yrkesliv i Bergen 
– en elv langt fra hjemme. Som nordlending ble han samtidig engasjert i landsdelens dårlige 
helsetilbud, spesielt legedekningen og manglende stabilitet i legestillingene. Når han var hjemme i 
Harstad i ferier så han legemangelen på nært hold, og merket seg at de få som jobbet i Harstad var fra 
byen og omegn. I 1963 publiserte han artikkelen «Hvor kommer lægene fra og hvor blir de av?» i 
Tidsskrift for den norske legeforening. I artikkelen hevdet han at det bare finnes én løsning på Nord-
Norges utilfredsstillende helsevesen: Det må opprettes et medisinsk fakultet i Tromsø. Artikkelen er 
senere blitt stående som en klassiker i nasjonal og internasjonal universitetsdebatt. 

Kampen sto i 1966 mellom Tromsø og Trondheim om legeutdanning og universitet, og 
helsemyndighetene og de fleste toneangivende i legestanden i Norge heiet på Trondheim. Bertelsen 
innså at det var lite å hente her, og konsentrerte seg om de politiske prosessene og sine mange 
kontakter. Under andre verdenskrig var Bertelsen fange i ulike konsentrasjonsleirer, og delte lenge 
brakke med Enevald Skadsem. Skadsem var i 1966 ekspedisjonssjef for statsråd Kjell Bondevik i Borten-
regjeringen og Bertelsen hadde nær kontakt med de sentrale aktører i hovedstaden gjennom 
telefonsamtaler med han. Bertelsen var min foreleser i Bergen det året, og fortalte selv at 
maktapparatet i Oslo ringte og ville nekte ham å snakke med Skadsem. «Vil dere virkelig nekte meg å 
snakke med Enevald? Jeg delte brakke med Enevald i konsentrasjonsleir i tre år. Vi sa godnatt til 
hverandre hver kveld. Vil dere virkelig nekte meg å snakke med Enevald?» Det ble taust i den andre 
enden. I desember bestemte regjeringen Borten seg. Bertelsen var esset. Skadsem var jokeren. 
Statsråd Kjell Bondevik var potten. Tromsø vant, og fikk stortingsvedtak om legeutdanning og 
universitet i 1968. Trondheim fikk også universitet i 1968 men legeutdanning først nesten 10 år senere. 

Der er flere likhetspunkter mellom situasjonen på 1960-tallet og nå. Mangel på helsepersonell og 
mangelfulle helsetjenester i nord preger nyhetsbildet også i 2023. Det er illustrerende at Nord-Norge 
huser under 9 prosent av Norges befolkning, men har mer enn 40 prosent av vikarutgiftene i 
helsesektoren i landet. Her kreves som på 1960-tallet overblikk og handlingsevne. 
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Med i bildet er også at stadig flere helsearbeidere i nord har hjem og familie sørpå, og langpendler 
med varierende periodisitet. I 1918 skrev konsul i Rana, Hans A. Meyer visjonært om dette i Tidens 
Tegn. For 106 år siden ble han den første som foreslo opprettelse av et universitet i Tromsø for å 
redusere den allmenne skjevfordeling nord-sør. «Da vil vi, tror jeg, få nok av dyktige mend med rot i 
folket og kjennskap til landsdelen, folk som føler seg hjemme oppe i Nord-Norge, og finner det selvsagt 
og naturlig at leve sitt liv og øve sitt arbeid her.» Det var menn den gang, der det i dag er klar overvekt 
av kvinner blant medisinerstudentene. Med økende sentralisering og negativ demografi er det som nå 
ofte kalles Nordsjø-turnus blitt vanligere for mange yrkesgrupper. Det er et minus både for pendlerne 
selv og for samfunnet om de ikke får den lokale lojaliteten og kunnskapen som er så viktig for 
yrkesutøvelsen. 

Men mye er ulikt i dag sammenliknet med 1960-tallet. I løpet av de vel 50 årene siden da, har vi fått et 
helt annet og bedre utgangspunkt for å fortsatt gi et rettferdig helsetilbud i Nord-Norge. Fagligheten 
er dramatisk økt, med god forskning som på noen felt er verdensledende. Mange unge har fått 
utdanningen sin i egen landsdel, og er i dag professorene for den neste generasjon.  

Utdanningene til alle helseprofesjoner er dekket av UiT Norges arktiske universitet, og lakseeffekten 
av dette er gjentakende og overbevisende dokumentert. Vi tok grep med Bodø-modellen i 2009 og 
Finnmarks-modellen fra 2018, som gir en enda bedre nærhet til legeutdanningene for flere. Vi kan kalle 
dem Lakseeffekten 2.0. Det neste på (lakse)trappene er Harstad-modellen, som slutter ringen til 
Bertelsens hjemby.  

Bertelsens visjon var å koble utdanning, forskning og helsetjenester i egen region, og denne modellen 
styres det også etter i dag. Samtidig er denne treenigheten truet fra flere hold. Helse Nord er i spill, og 
det mobiliseres i hele landsdelen. Det er bra, men det må ikke skygge for at uten det svakeste ledd 
svikter kjeden, og uten det sterkeste ledd har vi ikke nok kvalitet totalt. Kommunenes helsetjenester 
er grunnsteinen i bygget. Disse er under press, men har med moderne utdanninger og teknologi et 
stort potensial. Lokalsykehusene i Nordland, Troms og Finnmark, Fylkessykehuset i Bodø og 
Universitetssykehuset i Nord-Norge (UNN) må sikres og styrkes. Det handler om såvel sivil som militær 
beredskap. Myndighetene for helse og utdanning må snakke bedre sammen for å få til praksisplasser 
på alle ledd i kjeden. I dag står kommunene alene i finansiering av praksis til blant andre 
sykepleierstudentene 

I 50 år har vi i nord gått foran med nyskapende helseprofesjonsutdanninger. Det er vi stolt av, og står 
ikke med lua i handa. Som når vi sier at uten en helhetlig styrking av helsetilbudet i nord kan vi heller 
ikke i lengden tilby internasjonal kvalitet på helsefagutdanningene i nord. Det vi vil er å føre videre 
Bertelsens vellykkede kamp for Nord-Norge.  
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TVIL OG TRO I STARTEN  

Mer på tross av enn på grunn av 
Pionerene er intervjuet som tidsvitner, og fortellingene deres viser at de så veldig ulikt på sjansene for 
at universitetsprosjektet skulle lykkes de første årene. Bekymringene var størst hos sentrale fagfolk 
som skulle tilføre landsdelen helt nye helsetilbud som krever topp internasjonal spisskompetanse. 
Professor og overlege med ansvar for oppbygging av hjertemedisin på universitetsklinikk nivå, Knut 
Rasmussen forteller om mange kvaler de første årene.  

Samtalene viser med tydelighet at problemstillinger i Nord fra 50–60 år tilbake lever i beste velgående. 
Helse og trygghet for egne liv står i sentrum nå som før med stadige brytninger mellom fag, geografi 
og politikk.  

Et avgjørende punkt i historien 1981  
I 1981 satte rektor Helge Stalsberg i brev til Statsministeren inn sin stilling på at det måtte bygges nytt 
sykehusbygg i Tromsø med arealer for universitetets medisinske miljø. Den gang var det i skarp 
konkurranse med samtidige sørnorske utbyggingsbehov for nye sykehus. I 2024 er det skarp 
lokaliseringsdebatt om invasiv behandling av hjerteinfarkt, såkalt PCI, mellom Tromsø og Bodø. Det 
handler fortsatt om folks trygghet for egen og de næres helse i en landsdel med svære avstander. 

Så om pionertiden føltes usikker og meget krevende kan vi med fasiten i hånd si at det har blitt 
vellykket. Forutsetningen for at vi lyktes var rekruttering av gode fagfolk med sans for å være med på 
et prosjekt som er større enn en selv. Den opprivende PCI debatten skygger for et viktig faktum: tall 
fra nasjonale registre viste at folk i Nord-Norge var bedre stilt med hensyn til overlevelse av 
hjerteinfarkt enn folk i Sør-Norge. Nøkkelen er en tungt utbygd infrastruktur med lufttransport som 
kompenserer for de store avstandene samt en effektiv prehospital behandling som løste opp 
blodpropper på vei til UNN i Tromsø.  

En effekt som pionerne neppe så helt for seg er den betydelige nettoeksporten av spesialister sørover 
de siste tiårene. En pen overgangssum for disse som i fotballen ville styrket vår økonomi i Nord. 

Fysikkmiljøet er trukket frem også fordi det illustrerer at noen av pionene fra 1960 og 1970 tallet sto 
på skuldrene til faglige aktiviteter i Nord lenge før universitetet ble etablert. 

Fysikkmiljøet har røtter tilbake til professor ved Universitetet i Kristiania (UiO) Kristian Birkeland sine 
observasjoner av nordlyset i Alta sent på i 1890 tallet. Professor i fysikk Asgeir Brekke, grunder bak det 
gigantiske internasjonale romobservasjonsprosjektet EISCAT, forteller om utviklingen av dette 
spektakulære prosjektet. 

Flere av pionerene i fysikk fulgte opp Birkelands forskning på det som i dag kalles plasmafysikk. I dag 
mer enn 100 år etter, har dette ført til samarbeid mellom UiT Norges arktiske universitet og 
Massachusetts Institute of Technology USA om plasmafysikk og fusjonsenergi  

To jubileer for de første 50 år viser fagligheten i forskning, utdanning og formidling. Det er en 
interessant forskjell i valg av fokus for et komprimert møteprogram. Medisinerne valgte med en dag 
til rådighet, å vise hvordan man fra starten la seg i forkant nasjonalt med nyskapende legeutdanning, 
og at det ved fakultetet over fem tiår er etablert en imponerende kontinuerlig vektlegging av utdanning 
gjennom strukturer og engasjement. Historikerne viste bredden i sin forskning over to hele dager. Det 
var hovedinntrykket, men med gode innblikk i dere betydelig innsats i utdanning og formidling 

Disse sterke fagmiljøene har i mer enn 50 år hatt definisjonsmakt, høyt volum og kvalitet 
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Et helt nytt universitet i 1972 – kan dette gå bra?  
Spørsmålet i overskriften kom fra domprost Stig Lægdene under middagen på 50-års jubileet for 
etableringen av universitetet, 1. september 2022. 

Jeg har spurt mange av de gjenlevende pionerne om de kjenner seg igjen i en slik følelse fra tidlig 1970-
tall – kunne dette gå bra? 

Inntrykket er at naturvitere, humanister og samfunnsvitere ikke kjenner seg igjen i en følelse av at 
dette ikke ville kunne gå bra de første viktige årene. De sier, ser det ut til, jevnt over at det skulle gå. 
Utviklingen viser jo også god rekruttering og at statsbudsjettene for de tidlige 1970- årene hadde en 
pen vekst av stillinger ved UiT. 

De absolutt største tvilerne, om en kan si det slik, finner vi innen medisin. Jeg selv var ikke en av dem 
da jeg kom til et fire år gammelt universitet i 1976. Jeg kom til Institutt for medisinske biologi (IMB) og 
Farmakologisk faggruppe som det den gang het. Det faglige nivået var godt og ambisjonene store. Folk 
var klar over at det var nybrottsarbeid og mange var besjelet av å vise for verden at vi fikk det til. Jeg 
ble mer i tvil omkring 1980 da mange av gründerne hadde dratt tilbake til toppstillinger i sør. Men vi 
fikk nye krefter inn etter hvert, så også det roet seg. 

Min første sjef Jørg Mørland sier i samtalen (kapittel To jubileer) at han ikke tvilte på at det kunne gå. 
Han oste av selvtillit, også på vegne av selve det store prosjektet. 

Kampen om MI – de medisinske institusjoner i Breivika  
De største tvilerne i min lille enquête er universitetsdirektør gjennom mange år Harald Overvaag og 
noen av de viktigste ledere innen universitetet og medisinfeltet: professor i patologi og tidligere 
universitetsrektor Helge Stalsberg, professor i kardiologi Knut Rasmussen og tidligere sykehusdirektør 
på Regionsykehuset i Tromsø og Universitetssykehuset Nord-Norge (UNN) gjennom 23 år, Knut 
Schrøder. Striden om Medisinske Institusjoner (MI)-bygget fra høsten 1981 er et hovedelement. Jeg 
referer fra samtaler og skriftlige tilbakemeldinger fra disse, og deres beretninger i denne saken er 
inkludert i helhet sist i dette kapittelet. 

Overvaag trekker frem kampen om bygg som det viktigste. Statsbygg var en nøtt tidlig på 1970-tallet, 
og da det skulle bygges nytt regionsykehus med universitetsfunksjoner, kalt MI, ble det dramatisk, slik 
han forteller nedenfor. I samme gate ble daværende rektor Helge Stalsberg i sterk frustrasjon over 
stopp i framgangen, nødt til å trekke «å gå av i protest-kortet». Knut Schröder har i sin beretning sett 
det samme. 

Sterkest og mest langvarig tvil, særlig om forskning og sykehusbygg/sykehusfunksjoner, uttrykker 
grunnleggeren av spesialhelsetjenesten i kardiologi (hjertesykdommer) Knut Rasmussen, som 
professor og overlege ved UiT/UNN (Universitetet i Tromsø/UNN). 

Gitt at medisin var avgjørende for at det i det hele tatt skulle bli et universitet, vil det også kunne 
hevdes at et velfungerende UNN var og er en forutsetning for et rettferdig helsetilbud i nord, og 
dermed også for demografien i Nord-Norge. 

Narve Fulsås (1993) skriver i sin historieavhandling «Universitetet i Tromsø 25 år»: «Rektor Stalsberg 
gjorde det klart for regjeringa at han ville seie opp ved universitetet dersom MI blei skrinlagt eller 
utsett».  

Nå i 2023 treffer jeg folk som ikke helt tror det er sant, det Narve Fulsås skriver – i en setning som 
hverken oser av drama eller følelser. Narve Fulsås er en saklig historiker, mens jeg har følt behov for 
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at fortellingen om disse årene gjøres mer fullstendig ved å ta med alvorlig tvil og bekymring som helt 
sentrale ledere hadde. 

Kortversjonen av dramaet var at Brundtland-regjeringen som gikk av høsten 1981, ikke hadde lagt inn 
det lenge planlagte MI i sitt statsbudsjett for 1982. Dette utløste sterke reaksjoner, og de måtte rettes 
mot påtroppende Willoch-regjering. Jeg gjengir nedenfor i noen detalj sentrale aktørers reaksjoner på 
bakgrunn av sterke følelser de hadde i et bredt og sterkt ansvar for helsearbeid i Nord-Norge. 

Daværende sosialminister i Willoch-regjeringen, Leif Arne Heløe, sier i Gamnes & Rasmussen (2013): 
«Det lyktes meg å forhindre at universitetssykehuset i Tromsø falt ut.» Han skriver at Harald Overvaag 
bidro sterkt til å dempe gemyttene og til at planleggingsarbeidet ble gjenopptatt, nå på et mer realistisk 
grunnlag. 

Sosialminister Leif Arne Heløe spilte en avgjørende rolle i MI-saken. Jeg har lyst til å legge til at han 
også har vært en trofast støtte for oss i nord i mange forskjellige roller. Med stilling som professor i 
odontologi ledet han Heløe-utvalget som tidlig på 1990-tallet rapporterte til Sosial- og 
helsedepartementet om fordeling av høyspesialiserte helsefunksjoner, ofte kalt landsfunksjoner. Som 
medlem fra nord i dette utvalget opplevde jeg ham som en klok moderator av meget sterke krefter fra 
Rikshospitalet/Radiumhospitalet og Haukeland sykehus. Han var en sentral aktør i etableringen av 
odontologistudiet i Tromsø i 2004 som høyremann, fagperson og lobbyist. Senere traff jeg ham igjen 
som ekstern representant i styret for Universitetet i Tromsø, med gode innlegg ispedd lun humor 

Helge Stalsberg har raust gitt meg lov til å gjengi fra dagboken nedenfor, samt et håndskrevet julekort 
fra Enevald Skadsem julen 1981: «Jeg gleder meg med dere når det gjelder byggesaken for MI. Men 
det gjelder nok fortsatt å belegge godt alle endene. Men alt i alt, dere har skjøvet lasset over den verste 
kneika. Så nå må det gå å komme i mål.» 

Enevald Skadsem hadde sittet i tyske konsentrasjonsleirer og delt brakke med Tromsø-forkjemperen 
professor Torstein Inge Bertelsen i tre år under andre verdenskrig. Skadsem var ekspedisjonssjef i 
Kirke- og undervisningsdepartementet for statsråd Kjell Bondevik i de avgjørende stunder høstdagene 
1966 da det vippet mellom Tromsø og Trondheim om legeutdanning. Han var dyktig, og jeg tror han 
var mer enn en grå eminense. Jeg har ikke møtt han, men han ble levende beskrevet for meg av 
Bertelsen i samtaler vi hadde om kampen for Tromsø da Bertelsen ble æresdoktor ved 25-årsjubileet. 
Julekortet til Stalsberg 15 år etter den avgjørende drakampen viser Skadsem sin langvarige kjærlighet 
til Tromsø-prosjektet.  

Bidrag fra sentrale ledere og pionérer 
Her følger bidragene fra sentrale ledere og pionérer. Helge Stalsberg har som nevnt raust gitt tillatelse 
til å gjengi notater fra hans dagbok fra tiden da det stormet rundt MI-bevilgningen. De øvrige 
bidragsyterne har jeg hatt samtaler og utvekslet e-poster med i forbindelse med dette bokprosjektet.  

 

Helge Stalsberg 
Født 7.oktober 1932, 

Professor og overlege patologi fra 1972 UiT og Regionsykehuset i Tromsø (RST). Universitetsrektor UiT 
1981-1983, gjenvalgt 1983-1985. 

Nedenfor gjengis Stalsbergs dagbok, uredigert slik den foreligger i Stalsbergs arkiv. Personer som er 
omtalt kun ved fornavn i dagboka, er Ragna Stalsberg, Unni Grøneng og Else-Marie Stalsberg. 
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Sitert etter hukommelsen som del av mitt innlegg under møtet på sosialministerens kontor 
06.11.1981: 

[hvis MI ikke kommer med] «Jeg frykter ikke en masseoppsigelse, men hva jeg vil kalle en krypende 
katastrofe, hvor det blir mindre attraktivt å være i Tromsø og viktige personer forsvinner litt etter 
hvert. De som nå leder utviklingen, er folk som er vokst opp under og etter krigen, og som har 
sansen for å bygge landet. Mister vi dem, vil det ta lang tid å bygge opp igjen. Jeg har i dag sendt 
brev til statsminister Willoch med beskjed om at jeg vil søke avskjed fra stillingen som professor 
ved Universitetet i Tromsø dersom MI ikke kommer med i statsbudsjettet for 1982». 

MI – Medisinske Institusjoner: Dagboksnotater 15.10.1981 – 04.01.1982 

Bakgrunn: I stortingsvedtaket fra 1969 om opprettelse av medisinstudium i Tromsø er det tatt inn 
at det skal bygges et nytt sykehus til 500 millioner kroner. Et felles universitets- og sykehuskompleks 
(MI) blir planlagt. I juni 1981 har Stortinget gjort vedtak om Statens medvirkning. Byggeplanene er 
klare, og vi venter på bevilgning i statsbudsjettet for 1982. Det har vært regjeringsskifte, fra 
Brundtland (Ap) til mindretallsregjering Willoch (H). Jeg har nylig tiltrådt som rektor ved 
Universitetet i Tromsø. Universitetssaker ligger under Kulturdepartementet (Langslet). 

15.10. kveld. Kommer tilbake fra stort rektormøte i Sandefjord. Under møtet 14.10. tar Skadsem 
[ekspedisjonssjef, Kulturdepartementet] meg i armen i en pause og sier i fortrolighet: Dersom noe 
skulle skje med MI, må dere være urimelige. 

Ved hjemkomst: Ragna har hatt tlf. fra NRK 07 om morgenen. Rykter om MI utsatt. Ringer HO 
[Harald Overvåg universitetsdirektør, i permisjon som rådgiver for sosialministeren] – ikke hjemme. 
Ringer Unni [plan- og utbyggingssjef UiT], som bekrefter at MI ikke er med. Hun har ringt Kjellberg 
[sjef for universitetsavdelingen i departementet], som ikke er orientert, men finner ved blading i 
proposisjonen intet positivt om MI-start. 

16.10. Konfererer med Vebjørn [Fagernes, kst universitetsdirektør], nevner muligheten av å sette 
min stilling inn. Krisemøte med staben. Unni ringer Kjellberg, får bekreftet at nasjonalbudsjettet 
ikke gir rom for lån til MI fra Kommunalbanken. Ringer Gamnes [fagsekretær], ber om møte i 
fagstyret. Kl 14 møte i fagstyre + Holand [sykehusdirektør], Schrøder, Try, J.E. Pettersen, Unni og 
meg. Fagstyret vedtar kort presseuttalelse. Holand vil holde munn i 3 uker, men ser alternativ 
Strandveien [arkitektskisse om utbygging av det gamle sykehuset] som realistisk. 

17.10. NRK kl. ½10 intervju, sier at medisinermiljøet kan rase sammen. Kontakter Gamnes om 
utdypende fagstyreuttalelse, får den 18.10. kveld (søndag) 

19.10. Åpner seminar om samfunnsplanlegging, legger inn noe om politiske løfter som pos. og neg. 
virkemiddel med omtale av MI-saken. 

Kl. 13 Ekstraordinært Universitetsstyre, som forsterker forslaget til uttalelse og er enstemmig i 
vedtaket. Også uttalelse om at dette har stor betydning for andre deler av Universitetet. 

15.30. NRK intervju på kontoret, meg alene over lokalnett, med Unni og meg over lokal og P2. Spør 
om jeg setter stillingen inn, svarer hverken bekrefte eller benekte i denne sammenheng.  

Har tidligere på dagen, morgen, forelagt Harald Overvåg muligheten av å satse stillingen, han er 
primært redd for at det er for sterkt virkemiddel, sammenlikner med Arne N[ordøy]s argument om 
pasienter som dør, som ikke ble noe godt argument i Universitetet. Medisinerstudentene har 
allmøte, vedtar uttalelse. 



15 

20.10 Åpning av 2. byggetrinn i Breivika. Legger inn i åpningstalen MI-situasjonen. Refererer 
overlege Hovin i morgennyheter sist fredag: Enklere og billigere løsning på kreftomsorgen i Nord-
Norge. Leif Arne Heløe [sosialminister] holder tale. I manuskriptet står utbyggingen av det nye 
regionsykehuset med strek over ’det nye’. Unngår betegnelsen MI – Medisinske institusjoner. 
Positive reaksjoner på talen bl.a. fra Sandnes [fylkesordfører], Seljelid, Per Aas. Under møte med 
Heløe, Sandnes, Karlstad, HO, UG varsler jeg at jeg har til hensikt å varsle eventuell avskjed, og at 
jeg har bedt om å få treffe Langslet [kulturminister], vil gjerne snakke med ham før jeg gir formelt 
varsel. Heløe sier han forstår min reaksjon. Tror det skal gå bra. 

Kl. 17 Middag med Heløe, Sandnes, HO, Buvik [fylkesmann], Unni. Heløe mener at sysselsetting vil 
være viktig, opprusting mot oljevirksomhet. Medisinerstudenter mater Heløe. Får støtte for 
styrevedtaket fra en rekke tillitsmenn. 

21.10 Telefonintervju VG, fotograf 

22.10. Styremøte. Det har kommet beskjed fra Sandnes via Unni om kontakt med Erling Norvik 
[statssekretær ved statsministerens kontor, finnmarking], som skal være positiv og arbeider med 
møte med fylke, universitet, finans, sos, KUD, antakelig før torsdag 

23.10 Reiser til Oslo for AU i Universitetsrådet. Ringer KUD fra Fornebu, får ikke tid hos Langslet, 
men får møte Levy [statssekretær] sammen med Kjellberg. Varsler varsel om avskjed i samtale og i 
brev til Langslet som leveres Levy. Introduserer uttrykket ‘krypende katastrofe’. AK [Arve Kjellberg] 
karakteriserer det som krisemaksimering, hvilket jeg sier meg enig i og forsvarer. Kjellberg støtter 
mitt utspill om stilling – hevder at det har stor symboleffekt. Levy sier han har hørt at Heløe ikke vil 
arbeide med annet enn MI. Sier til Levy og i brev til Langslet at endelig varsel om evt. avskjed vil 
utstå til etter møtet med Nordvik. Kjellberg skriver politisk notat etter/om møtet. 

Går om ettermiddagen til Stortinget. Alle Troms-repr. er reist hjem. Treffer Odd With, 
odelstingspresident, tidligere formann i sosialkomiteen, Nordlandsrepresentant. Meget forundret 
over å høre at Sosialdepartementet kan tenke på å endre MI-planene nå etter enstemmig Storting 
i juni. Villig til aksjon i samarbeid med oss. Mener vi bør gi regjeringen en sjanse nå til 
budsjettproposisjonen foreligger. Deretter møte med nord-norske stortingsrepresentanter, mener 
vi kan be om tid for å orientere hele partigruppene i Stortinget også 

24.10 HO er dyster, etter kontakter i sosialdepartementet sier han at saken er finanspolitisk død, 
og at det evt. må andre argumenter til. 

26-27.10 Venter og spør etter møtet med Nordvik. 27.10. reiser til Oslo, på måfå. 

28.10 ½ 12 møte med Kjellberg og Sørbø, HO. Oppfølging av saken. HO orienterer om at Strandveien 
alternativet er urealistisk av byplanmessige grunner. Jeg har varselbrev med til Langslet, anser tiden 
for møte med Nordvik som forbi. Får telefonkontakt med Erling Nordvik som sier at de p.g.a. 
tidspress ikke får MI med i budsjettproposisjonen, men at det er hensikt å ha møte som planlagt 
senest i løpet av neste uke. Virker positiv, sier jeg må ta det som høyttenking, men sier at en må få 
til en tilleggsproposisjon slik at MI kan komme i gang i 1982 og at løftene som er gitt, kan oppfylles. 
Etter dette ringer Kjell Kolbeinsen fra NRK Troms og forteller at han også har snakket med Nordvik 
og er optimistisk. Har fått samme inntrykk som meg, antyder start 1. august 1982.  

Etter dette finner jeg at Nordvikmøtet fortsatt har hensikt og varsler Kjellberg om at jeg vil utsette 
avgjørelse av formelt varsel om eventuell oppsigelse. Under møtet tidligere på dagen refererer 
Kjellberg at Skadsem sier han forstår min handlemåte og at jeg ikke får noen anmodning om å trekke 
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varslet tilbake. Nordvik sier at både Heløe og Langslet er positive for en MI-løsning. Nordvik virker 
meget godt orientert. 

30.10. Opptak for Dagsrevyen m/Sandnes, Kjell Kolbeinsen, sendt lørdag kveld 31/10. 

04.11. Avisoverskrift i Nordlys: Ingen Høyre-penger til MI, refererer til at intet er med i 
tilleggsproposisjonen. Jeg går på onsdagsmøte, får «2 minutter» før programmet begynner. Ber folk 
om ikke å miste motet, orienterer om ventet møte hos Nordvik fredag, ber om at intet overilt må 
gjøres. 

06.11. Møte hos sosialministeren: E. Nordvik, Jan Presthus [finansminister], Heløe, Jan Levy, Ursin 
Smith [pers.sekr. kommunalministeren], Aud Blankenborg [pers. sekr. Sosialministeren], T. Mork 
[Helsedirektør], Arne Nic Sandnes, AT Andersen [rådmann i Tromsø], Moldenæs [finans, 
fylkeskommunen], H. Overvaag og jeg. Heløe åpner etter anvisning fra Presthus om at saken 
henvises til kommisjon (Finans, sosial, kommunal -> vurdere sykehusene), som vil gi første signaler 
ved slutten av året, mer endelig utover våren frem til revisjonen av nasjonalbudsjettet i mai. 
Sandnes sier at Fylket ikke har noen avtale hvis det ikke blir start i 1982, anklager for at 
Fylkeskommunen som byggherre og avtalepartner ikke er holdt orientert. Jeg snakker mest om 
personell, tillit, mulighet for å holde lærerstab. Melder at jeg vil levere avskjedssøknad dersom MI 
blir stanset. Presthus sier at prosjektet saklig sett står «så sterkt» ved de forhold som skiller det fra 
andre sykehusbygg, at det blir det avgjørende. Mork bekrefter at diskusjonen om anleggets 
størrelse er forbi og avsluttet. På mitt spørsmål om hvordan Regjeringen stiller seg til at det 
foreligger enstemmig stortingsvedtak, svarer Presthus at «dersom det er slik at det foreligger 
rettslig bindende vedtak….». Erling Nordvik sier at vi må se at de ikke kan gi noe svar i møtet. Etter 
konferanse med Presthus sier han at de vil ta det opp i Regjeringen og gi svar innen 1 uke om hva 
som videre vil skje med prosjektet. 

Jan Levy skriver pressemelding etter møtet, sier at Presthus gikk mye lenger enn han hadde regnet 
med, at vi er beinharde forhandlere. Og at vi har skrustikke på Regjeringen. 

09.11. Jann Gamnes gir beskjed om orienteringsmøte for medisin 11.11. kl. 12. Sier samtidig at 
«enkelte» har sagt at de vil si opp dersom det ikke blir noe av MI nå, på spørsmål svarer at det er 
Knut Rasmussen. Tilskyndet av dette skriver jeg det formelle varsel om evt. avskjed til Regjeringen 
v/Langslet, med kopi til Heløe og sender det ekspress. Bestemmer meg utover dagen for å 
offentliggjøre brevet etter informasjonsmøtet 11.11, for å styrke moralen i miljøet innad, tenker på 
å gjøre det via pressekonferanse. Snakker med Peter Prydz om studentallmøte, han sier at de unnlot 
å vedta noe sist etter min appell om fred 4.11. Vil innkalle det ekstraordinære allmøte for å drøfte 
resolusjon om at studenter ikke bør tas opp 1982 dersom MI ikke er klarert for byggestart. Sender 
artikkel «Skjebnetid for Universitetet i Tromsø» til Aftenposten.  

10.11. Skriver til Per Aas [stortingsrepr. for Troms, KrF], vedlegger kopi av brevet til Regjeringen. 
Etter at brevet er lagt i posten ringer Skadsem og ber om at det ikke må skje noen offentliggjørelse 
før mandag, for å la Regjeringen handle uten et slikt press, så ikke statsråden skal føle seg «skviset». 
Finner tilbake brevet til Per Aas fra posten. 

11.11. Informasjonsmøte for fagområdet medisin. Ber om samhold og lojalitet. Stemning for 
aksjoner dersom Regjeringen bare vil tja. Spørsmål (E. Hannisdal) om det er organisert aksjon for 
avskjed fra universitetsstilling til ren sykehusstilling. Svar: Ukjent for meg. Med.stud. spør om med. 
allmøte: Ikke studentopptak fra høsten 1982 dersom ikke MI-avklaring, jeg sier ja, OK. Tlf. 
Aftenposten politisk avdeling: Artikkelen «Skjebnetid ….» blir tatt inn, men innen 1 uke. 
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13.11. Artikkelen «Skjebnetid…» tatt inn i Aftenposten på 2. side, med foto av 1. byggetrinn 
universitetet. Nordlys skriver godt om dragkamp i Regjeringen, at Heløe kjemper for saken. 
Kommunalministeren har sagt til E. Rian [ordfører i Tromsø] at det går vel bra med MI. Sommerseth 
(NDH) skriver i Aftenposten «Skal høyere utdanning i Nord-Norge nedlegges?». Hvor han starter 
med MI og går videre med NDH [Nordland distriktshøyskole]. Skadsem ringer og sier at MI-saken 
skal opp igjen mandag, og at årsaken er at Finansdept. ville ha noen flere dager til å se på MI-saken. 
Sier at min alvorlige tale står å lese i Aftenposten, slik at ytterligere publisitet omkring min stilling 
vel kan vente til over mandag. 

16.11. mandag. Vi venter i spenning. HO, Unni og jeg går gjennom mulige alternative svar og 
reaksjoner på dem. Liten bevilgning som betyr start sent i 1982? Ja, men til redusert plan? Ja til 1. 
byggetrinn, og planleggingsstopp for resten? Utsettelse med avgjørelsen til torsdag? Ja til MI, stopp 
for annen universitetsbygging?  

Erling Nordvik skal ringe Kjell Kolbeinsen etter kl. 15, etter først å ha ringt Sandnes. Venter på 
telefon, hjemme fra ½ 5.Regner etter hvert ikke med å høre noe før i morgen. 21.15 ringer Sandnes 
fra Målselv, har hatt tlf. fra E. Nordvik, som har sagt at bygging av MI skal starte i 1983, og at det 
blir tidlig i 1983. Sandnes er fornøyd og glad, ser ikke problem overfor fylkestinget. Kolbeinsen 
ringer umiddelbart etter, fornøyd, refererer pressemeldingen: Ja til MI, ingen reservasjoner, start i 
1983. Tar opp telefonintervju. I 10 min. betenkningstid før intervjuet ringer jeg HO, som er strålende 
fornøyd. Ringer Knut Schrøder, som aksepterer og er fornøyd, tror ingen vil reagere over 1983 og 
ikke 1982.Ringer Holand, som er mer forbeholden, skeptisk uten hørbar begeistring. Vil se 
uttalelsen før han vil feste lit til den. 

17.11. Lokalradio 07.15: Erling Nordvik intervjues over telefon, er meget klar, sier at Regjeringen 
har skåret gjennom, at det er en definitiv beslutning om å sette i gang, i 1983 at det blir tidlig i 1983, 
selv om han ikke kan si at det blir 1. januar og at all tvil og usikkerhet nå er ryddet av veien. 
Pressemeldingen sier at Regjeringen har hatt kontakt med Sp og KrF, og at disse støtter 
Regjeringens forslag, slik at det er flertall i Stortinget for Regjeringens forslag. Sp og KrF ville ha 
fremskyndet byggestart mer, men Regjeringen fant ikke plass på 1982-budsjettet. Intervju med 
Sandnes og meg følger etter intervjuet med Nordvik. Intervjuet med Nordvik gjentas 16.45 i 
lokalsending. Nordvik sier i bisetning «… som gjelder 1. byggetrinn». Holand ringer og finner 
radiosendingen definitiv og klar. «Nordlys» heller malurt i gledesbegeret med et surt oppsett 
skrevet før pressemeldingen, sier «minst ett års utsettelse» og at vedtaket «ventes å føre til skarpe 
reaksjoner på sykehuset og universitetet». Tull! Får tak i pressemeldingen, bringer denne på 
Teoribygget og til Holand. Det ser ut til at stemningen er god, positiv.  

Vi har oppnådd:  

1. Et definitivt ja til at MI skal bygges etter planene.  

2. En langt raskere avklaring enn det opprinnelig var lagt opp til.  

3. At MI er tatt ut av den kommisjonsbehandling som det er lagt opp til for annen 
sykehusbygging.  

4. Tidfesting til 1983.  

5. En offentlig erklæring fra Regjeringen om at den har sikret seg flertall i Stortinget for sitt 
forslag om byggestart i 1983. 

Middag på SAS med Ragna, Knut og Else-Marie. 
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Vi finner med den løsning saken har fått, ingen grunn til å prøve å skyte starten ytterligere frem 
gjennom å påvirke Stortingskomiteene. 

Artikkelen «Skjebnetid …» sakset in extenso i «Nordlys». 

18.11. Skrev takkebrev til: Heløe, Nordvik, Langslet, Skadsem, With, Kolbeinsen, Med.stud. i Tromsø 
ved C. Peterson, P. Prydz, S. Solberg og AU. 

21.11. Ken Try forteller han har snakket i 3 timer med Gro Harlem Brundtland, som hevder at:  

1. Hun ikke var klar over at MI ikke sto i nasjonalbudsjettet da hun gjorde opprettingen av MI-
avtalen i sommer. 

2. At det var motstand mot MI fra Peter Hjort og fra Helsedirektoratet etter kontakt med Holand 
som var de viktige faktorer bak beslutningen om ikke å anbefale start for MI. 

3. At saken nå var låst til byggestart i 1983 for MI og politisk ikke kunne endres. 

24.11. Brev fra Heløe hvor han sier saken har vært tung, men foreløpig lykkelig i havn. «Så gjelder 
det for oss alle bare å stå på» 

26.11. Harald forteller, etter å ha vært i Sosialdepartementet, at nasjonalbudsjettet er lagt frem 
uten at MI er med. Denne gangen må det være en glipp! Det har vel ikke vært tid nok siden vedtaket 
16/11. Harald har bestemt seg for å ta stillingen som spesiell rådgiver i Sosialdeptet for 6 måneder 
og søker permisjon 1/12 - 30/5-82.  

02.12. Seminar om helsetjenesteforskning i Norge i Oslo. Peter Hjort nevnte i sitt innlegg avgjørelser 
i helsesektoren, store og små: Den siste store er MI. Det var alt om MI. Jeg drakk kaffe med ham i 
pausen, og gikk ut sammen med ham etterpå, uten at MI ble nevnt med ett ord! 

03.12. Langslet bekrefter i Stortinget at det vil bli byggestart for de Medisinsk Institutter i 1983 
(debatten om KUD’s budsjett). 

04.12. Unni forteller at Eikeland og Mork vrir seg over et brev de skal skrive om MI – tas det sikte 
på noe som skal gi stopp etter 1. byggetrinn? 

Romjulen 1981: Konfererer med HO, UG [Harald Overvaag, Unni Grøneng]. Det er opplagt at 
Regjeringen har vedtatt 1. byggetrinn (mener vel byggeperiode). Heløe har bedt om «vei» for å 
komme videre. 

Legger opp notat med strategi å få mest mulig av den resterende fremdrift over på Kulturdeptet. 
Avtaler at Unni skal konferere med Eikeland om universitetsdelens stilling, eventuelt antyde 
selvstendig bygningsmessig løsning, og at jeg skal spørre Skadsem til råds om hva vi bør gjøre, 
eventuelt be om møte med statsråd Langslet. 

04.01 – 82: Tlf. til Eikeland. Om brevet vi venter fra HD: Sier at dette kan ventes i løpet av januar, at 
Heløe skal se det, og at han ikke vet om det vil omhandle bare MI eller sykehus generelt. Vil gjerne 
snakke med Unni om utforming av universitetsdelen, «..hvis Universitetet har noen synspunkter».  

Tlf. til Skadsem: Spør om råd, evt. møte med Langslet før møtet på Staur gård 21.-22. januar. 
Skadsem ber om å få sondere terrenget, forhøre seg i HD, snakke med Kjellberg, vil ringe tilbake om 
et par dager. 

Her slutter dagboks-notatene om MI. 
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Harald Overvaag 
Født 28.august 1940. Universitetsdirektør UiT 1978- 2001. 

Etter en samtale sender Harald Overvaag meg en kortfattet og forenklet beskrivelse av hovedtrekkene 
i de begivenheter som fant sted høsten 1981/våren 1982 i forbindelse med den dramatiske utvikling 
som førte til endelig vedtak om startbevilgning til bygg for UiTs medisinske fag i Breivika. 

14. oktober 1981 overtok Kåre Willoch som statsminister i Norge etter Gro Harlem Brundtland. Som 
sosialminister ble professor Leif Arne Heløe utnevnt. Få dager etter anmodet Heløe meg om å tiltre 
en nyopprettet stilling som statsrådens personlige rådgiver, noe jeg i samråd med daværende 
rektor Helge Stalsberg og styret etter kort betenkningstid aksepterte, foreløpig med permisjon fra 
stillingen som universitetsdirektør i ett år. 

På dette tidspunkt var det etter mange års arbeid meget gode, klare og rimelige forventninger om 
startbevilgning til RiTø (senere UNN) på 1982-budsjettet, basert på den forutgående, langvarige 
kontakt med sentrale myndigheter. Og det var på dette grunnlag at jeg tok imot tilbudet om 
stillingen. Så en kveld noen dager etter statsrådens henvendelse ringer Kjell Kolbeinsen meg for å 
fortelle at han hadde mottatt en lekkasje fra kretser nær den avtroppende Brundtlandregjeringen 
om at forslaget til startbevilgning til medisinske bygg i Tromsø var strøket fra forslaget til 
statsbudsjett for 1982. Kolbeinsen var og er fortsatt en meget opplyst og oppdatert person, og vi 
fant ingen grunn til å tvile på opplysningen. For Troms fylkeskommune, UiTø og sykehuset var dette 
alarmerende. Vi risikerte å miste sentrale personer og grupper bygd opp over år og redusere 
vesentlig kvalitet og fremdrift i det medisinske fagmiljø i Tromsø. For meg var den naturlige 
konsekvens å melde til sosialminister Heløe at før byggesaken var avklart kunne jeg ikke tiltre i hans 
stab. Heløe forstod alvoret for UiTø i saken, det ble avviklet flere møter i Oslo, også med deltagelse 
fra Troms fylkeskommune, og han engasjerte en gruppe i departementet ledet av Per T. Eikeland, 
senere direktør i Statsbygg, til å gå gjennom i alt 10 såkalt godkjente sykehusbyggsaker.  

Resultatet var at med gruppens og Heløes gode støtte ble Tromsø og Eg gitt prioritet. I en så stor 
sak var selvfølgelig også statsminister Willoch og regjeringen involvert. Med de forsikringer som da 
ble gitt var prosjektet i havn. Endelig vedtak ble gitt ved revidert budsjett våren 1982. Eikeland 
hadde foreslått å dele MI i to prosjekter, en sykehusdel som et mer konvensjonelt regionsykehus, 
senere RiTø og UNN finansiert av Troms Fylkeskommune og en universitetsdel MH finansiert av 
staten. 

Selv tiltrådte jeg den tilbudte stilling 1. desember 1981. 

 

Knut Rasmussen 
Født 27.juli 1938. Professor UiT og overlege RST, senere kalt UNN, fra 1974 til pensjonsalder. 

Knut Rasmussen var grunnleggeren av kardiologi (hjertemedisin) på universitetssykehusnivå i Nord-
Norge og dermed også den som la grunnlaget for åpen hjertekirurgi ledet av professor og overlege Dag 
Glen Sørlie fra 1978. 

Dette var virkelig pionerarbeid, var du i tvil? 

Mine tvil gjaldt to felter, det ene sykehuset og i særdeleshet kardiologien, det andre studiet. Jeg 
kunne også tatt med forskningen. 

Jeg hadde jobbet på to universitetsklinikker i Oslo og nivået i Tromsø var ikke på dette nivået. Det 
var overleger som behersket funksjoner som forventes på et fylkessykehus og de underordnete 
leger var alle i startfase. Jeg fikk en reservelege og en assistentlege og så skulle vi lage 
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regionkardiologi. Det var stillingsstopp på sykehuset, så det hjalp ikke at universitetet hadde fått 
mange stillinger. Det var en røntgenavdeling som satt på en angiolab men det var langt frem til 
ønsket nivå. Myndighetene døpte oss om fra Sentralsykehus til Regionsykehus, men hvordan i all 
verden kunne vi fylle ut denne rollen? Og kunne vi si til alle avdelinger i Nord-Norge at de trygt 
kunne sende pasienten til oss i stedet for til Rikshospitalet? Jeg tenkte mange ganger at dette går 
ikke. 

Og hva med studiet? 

Jeg hadde vært med å planlegge organkurset i kardiologi allerede i Oslo i 1972–3, sammen med Leif 
Jørgensen. Jeg hadde også deltatt i diskusjoner om studieplaner allerede fra studietiden i Bergen 
og i mange diskusjoner om Tromsø-modellen. Studiet startet i 1973, jeg tok over som leder av 
Studiestyret sommeren 1975 idet vi gikk inn i de viktige organkursene. Det var utrolig mye som ikke 
var på plass og det kunne først gjøres etter vedtak i Studiestyret. Der satt det AKP-studenter som 
nektet å samarbeide om det meste. De ville ikke ha evalueringer, ikke obligatorisk uketjeneste, ikke 
eksamen og de ville ikke vite noe som ikke hadde klar allmennmedisinsk relevans. Vi hadde møter 
til langt på natt og jeg tenkte ofte, nå kaster jeg kortene. Noen ville vel kanskje plukket dem opp. 

Og forskningen? 

Å få i gang forskning i dette kaoset var ikke lett. Jeg hadde 35 publikasjoner de siste 5 år før jeg dro 
nordover, de første årene her var det null. 

Det var vel med universitetet som med sykehuset, bare myndighetene fikk satt et skilt på døren så 
kunne de forlate oss med god samvittighet. 

En ny krise kom i 1980 da MI ble forkastet, skuffelsen var stor og mange dro, men da følte jeg at vi 
hadde litt tryggere grunn å stå på. Vi hadde allerede utdannet leger som vi trodde på og 
regionsykehusvirksomhet var i gang i noen grad, inklusive hjertediagnostikk og kirurgi.  

Inspirert av vår siste diskusjon om historien, Helges fantastiske dagbok og elendig vær leste jeg om 
igjen mitt kapittel 15 om Ritø/MH i boka om medfak (Gamnes og Rasmussen, 2013) der synes jeg 
at jeg har truffet stemningen i 1982 ganske bra. Kapitlet begynner på en måte der Helge sluttet. Det 
svarer vel også i stor grad på Jarles spørsmål om vi noen gang var i tvil. Helge berget jo ikke MI med 
sin store innsats, men la trolig grunnen til at vi i det hele tatt fikk noe, nemlig Ritø/MH. 

 

Knut Schrøder 
Født 7.november 1941. Administrerende direktør Regionsykehuset i Tromsø senere kalt UNN 1984- 
2007 

Som administrerende direktør var Schrøder en drivende kraft i oppbyggingen av et moderne 
universitetssykehus i Nord-Norge med etablering av høyspesialiserte funksjoner som åpen 
hjertekirurgi og nevrokirurgi samt avansert kreftbehandling. 

Dette har vært en liten reise i min historie om hvorfor det ble Nord-Norge for meg, og hvordan jeg 
hadde denne troen på at vi skal klare det, uansett motkrefter. 

Som barnefødt i Harstad, mor fra Harstad, far fra Trondheim hadde jeg jo litt Nord-Norge i blodet. 
I Zurich hadde de faktisk tidsskriftet [for den norske legeforening] på biblioteket utenfor store 
auditorium, og der fulgte jeg med på diskusjonene/innleggene om legemangel i Nord-Norge. Det 
var ingen tvil om at jeg skulle bli lege i Nord! Derfor ble det heller ingen kone fra Sveits, det ville 
blitt kulturkollisjon. 
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Men hva gjorde at jeg ble så lenge i Tromsø? Iain W. S. Mair! Brilliant operatør, forsker, første 
doktorgrad i medisin produsert i Tromsø, 1974 – og en utrolig god kliniker og sjef på Øre-nese-hals 
(ØNH) avdeling, og kjempeflink foreleser. Han beviste at vi kunne bli gode i nord, med alle odds mot 
oss! 

Harald Holand var en utrolig inspirerende direktør, som også ville vise søringene at vi kunne og ville. 
Da Rikshospitalet i 1975? 76? fikk sin første Computer Tomograf (CT), og uttalte at de var det eneste 
sykehuset som trengte det i Norge, dro Holand med fagfolk til Tyskland og fikk CT til Tromsø, døpt 
Emma. Jeg lærte mye av Holand, slåss om du vil noe! 

For noen år siden hadde vi besøk av noen venner fra Colorado, de kom med hurtigruten 14.mai, 
nysnø, strålende sol, vist rundt i Tromsø, Fjellheisen, UiT, UNN. Gravlaks mm på verandaen hos oss, 
vi var kjempestolte av å vise Tromsø frem.  

Så kom spørsmålet: “Why do you live up here???” 

Jeg har aldri mistet troen på at vi skal klare oss i Nord! 

Litt på siden, men slik har det kvernet rundt etter at vi ble utfordret av deg.  

Nå har også jeg lest kapittel 15 om igjen i Gamnes og Rasmussen (2013) og er enig med Knut R i at 
det er bra beskrevet hvordan vi hadde det. Han burde vært noe hardere i klypa mot enkelte 
personer, men la det ligge. Han ripper opp i Helsedirektoratets plaging av oss i nord. De visste ikke 
hva det var å planlegge og drive sykehus!!! Dessverre var utbyggingsdirektøren på deres side.  

Mine posisjoner/stillinger var som følger i disse årene: 1975/76: medlem av samarbeidsutvalget 
ved Regionsykehuset i Tromsø. Det var tillitsvalgte og rep. fra administrasjonen, inkludert direktør 
Harald Holand. Jeg var den gang tillitsvalgt fra Yngre Legers Forening (YLF.) Formann i Legerådet 
1979 til 1984. Direktør 1984 til 2007.Som direktør var jeg medlem av styret for bygging av det nye 
sykehuset fra 1984. 

Jeg tvilte vel aldri på om vi skulle få et nytt sykehus, men det var nok tvil om hva det nye sykehuset 
skulle bli, med hensyn til at det skulle bli et fullverdig region- og universitetssykehus. 

Det var mange som selv etter at vi ble UNN, ville at vi skulle avgi noen spesialiteter til 
Nordlandsykehuset. Det var jeg sterkt imot, og det hadde blitt en katastrofe for alvorlig syke 
pasienter, som ville trenge multidisiplinær behandling. Det er vel en strid som ikke er helt slutt 
ennå. 

I 1978 ble arealet til sykehusdelen i MI kuttet med ca. 30 %, også kaldt «massakren» på Gildetun! 
Universitetsdelen ble ikke redusert. 

I 1980 ble det diskutert om Tromsø skulle ha strålebehandling eller om pasienter i Nord-Norge 
skulle få det i Trondheim. Da gjorde legerådet opprør, og det ble laget en plan, kalt RST-pakken, 
som bestod av utbygging av en stråleterapienhet, etablering av nevrokirurgi ved det gamle 
sykehuset på Strandveien. Forslaget ble underskrevet av alle avdelingsoverlegene, og legerådet. 
Holand kunne ikke underskrive, men var enig i innhold og at jeg reiste til Fylkestinget på Bardufoss 
og la dette frem. Mads Gilbert som var fylkestingsrepresentant, og medlem av legerådets 
arbeidsutvalg, var en nyttig medspiller. Fylkestinget vedtok utbyggingen. Mange mente det var 
uhørt at man kuppet tinget, men jeg tror det var nødvendig. 

Med MIs «begravelse» høsten 1981, var det flere som var i tvil om hvordan man ville løse 
utbyggingen. Gamle planer om utbygging på Strandveien ble hentet frem! En utbygging der ville 
gitt et bra sykehus, men ville ikke gitt en mulighet for integrering sykehus/universitet! Det var vel 
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mest ment som et skremmeskudd for å få til en samlet utbygging. Men Mads Gilbert og jeg gikk 
høyt på banen i sakens anledning. 

Som direktør var ikke alle utfordringer ute av verden. Det nye sykehuset var for lite, det var ikke 
planlagt nye funksjoner som f.eks. nevrokirurgi og plastikk-kirurgi. Det var ikke avsatt penger til 
Magnetisk Resonans (MR) maskin som først ble anskaffet etter privat innsamling. Og da var ikke 
røntgenavdelingens gulv dimensjonert for et så tungt utstyr, så ved anskaffelsen ble den letteste 
MR-maskinen, ikke den beste maskinen, valgt. 

Men det ble gjort mange tilpasninger i sykehuset, og blant annet ble 50 senger, 2 sengeposter gjort 
om til pasienthotell inne i sykehuset, det var ikke økonomi til å drifte disse sengene som vanlige 
sengeposter.  

Kort tid etter jeg begynte som direktør, fikk jo sykehuset en ny logo, den flyvende pingvin, som 
symboliserer at vi skal klare det umulige: Å få ett fullverdig regions-universitetssykehus i Tromsø! 
Pingviner finnes ikke i arktis og kan ikke fly. Men troen på å klare det umulige var ledestjernen! 

Konklusjon: Jeg tvilte aldri på at noe godt kom til å komme ut av prosjektet, men usikker på hva 
resultatet skulle bli. I dag må vi vel si oss fornøyd med hva vi oppnådde. 
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Pionerer og Oldboys – mitt eget fag farmakologi nyetablert i 1974 i 
Tromsø 
Jørg Mørland var den første professor i farmakologi ved det nye Universitetet i Tromsø, og den første 
overlege i klinisk farmakologi ved Regionsykehuset i Tromsø i 1974. Han var min sjef da jeg ble ansatt 
som førsteamanuensis i september 1976. For meg var det en fantastisk tid faglig og sosialt sammen 
med Jørg og hans kone Berit. Vi var gode kolleger, og ble gode venner. 

Jørg tok permisjon i 1980 for å lede videreutviklingen av Statens rettstoksikologiske institutt i Oslo. 
Etter å ha vikariert for Jørg i ett år ble jeg hans etterfølger i professoratet og overlegestillingen, da han 
valgte å bli i Oslo. 

Jørg og Berit Mørland kom til 50-årsjubileet for legestudiet ved UiT, 6. oktober 2023. Jeg inviterte til 
en lunsj 5. oktober for å mimre, og også for å ta ned noen punkter fra pioneren i mitt fag ved UiT. Jeg 
har med meg spørsmålet til alle gjenlevende pionérer jeg snakker med: Tenkte du noen gang at dette 
ikke kom til å gå? Vi starter likevel med begynnelsen.  

Jørg Mørland var 33 år i 1974, og førsteamanuensis ved Farmakologisk institutt ved UiO. Han var en av 
flere jevnaldrende med en lovende utvikling i et reorganisert institutt i Oslo.  

Hvem kunne rekruttere deg bort fra det?  

Det var Hans Prydz, som kom til Tromsø som den første professor i biokjemi fra en stilling ved 
Universitetet i Trondheim i 1972. 

Jeg forstår at Hans valgte Jørg. Jeg hadde møtt Jørg på møter i Norsk farmakologisk selskap, og han 
utmerket seg på mange måter. Han hadde kvaliteter som egnet seg for gründervirksomhet i helt upløyd 
land på nesten 70 grader nord. Hva var det som gjorde at Jørg sa ja? 

Jeg underviste legestudenter i Oslo, og syntes opplegget var utilfredsstillende. Studieplanen for 
legestudiet i boken «den lille halvrøde» i Tromsø appellerte til meg. Dessuten var jeg interessert i 
klinisk farmakologi, som er den akademiske farmakologi anvendt på pasienter. Det ble et fag i sterk 
akademisk utvikling på 1970-tallet. På RST som Regionsykehuset i Tromsø het den gang, var lederne 
på sentrale avdelinger positive til oss som ville bli kliniske farmakologer. Vi var med på visitter på 
avdelingene, og hadde et nært samarbeid. Klinisk farmakologisk avdeling ble opprettet, og jeg var 
dens første overlege. Ved vår avdeling i RST opprettet vi den første utdanningsstillingen i Norge 
innen faget klinisk farmakologi. Altaværingen Harald Olsen ble ansatt, og arbeidet med etablering 
av analyser og rutiner. Han startet på et doktorgradsarbeid med meg som veileder. Haralds 
bakgrunn fra Finnmark gjorde ham velegnet i et arbeid som så på variasjon mellom ulike 
folkegrupper med hensyn til leverenzymers evne til å metabolisere, det vil si å omdanne legemidler.  

Jeg forteller Jørg at jeg senere som universitetsrektor omtalte dette som undervisningsbasert 
forskning. Ikke helt vanlig ordbruk i sektoren, pussig nok. 

Ja, jeg skulle forelese om legemidler mot tuberkulose. Et av disse blir omdannet ved acetylering i 
leveren. Jeg fant ikke noe litteratur den gangen som sa noe om faktorer som påvirket omdannelsen. 
For eksempel inntak av etanol. Etanol har fra starten vært et sentralt tema i min egen forskning. Og 
slik ble altså oppstarten på Harald Olsens doktoravhandling.  

Jeg kom selv til Tromsø i 1976 fra Universitetet i Bergen (UiB), med to tredjedeler av en doktorgrad 
fullført derfra og Royal Postgraduate Medical School i London ved Department of Clinical 
Pharmacology. Jørg ble medveileder da jeg valgte å flytte til Tromsø, ved siden av hovedveileder Olav 
M. Bakke ved UiB. Jeg deltok da i forskning og undervisning ved min stilling på UiT, samtidig som jeg 
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var med Jørg og Harald i arbeidet på klinisk farmakologisk avdeling. Vi ble de første i Norge som så på 
faktorer som påvirker interindividuelle forskjeller i legemiddel-metabolisme.  

Vi i Tromsø ble sentrale i å etablere spesialiteten klinisk farmakologi i Norge i 1989. Det Jørg startet ga 
faglig tyngde og argumenter for fagets stilling, og Jørgs faglige soliditet bidro uvurderlig. Vi fungerte 
som uavhengige sakkyndige i mange sammenhenger, uten bindinger til den farmasøytiske industri. Vi 
var nesten rørende idealistiske på samlinger i regi av farmasøytiske selskap. Vi hørte på foredragene 
og deltok i diskusjoner, og så gikk vi før maten og drinkene kom på bordet! Vi arrangerte også 
temamøter selv, der vi invitere flere firma til å presentere sin informasjon i vår regi. 

Med stor innsikt og kraft bygget Jørg opp Rettstoksikologisk institutt i Oslo. Han er fortsatt aktiv i 
forskning og formidling, etter å ha gått av med pensjon i 2012. Han er en ledende rusmiddelforsker 
nasjonalt og internasjonalt innen betydningen av aktive metabolitter av morfin og heroin. På SRI ble 
det stillinger i klinisk farmakologi, og Jørg har utdannet flere i spesialiteten enn noen andre i faget vårt, 
samt veiledet ca. 30 kandidater til doktorgrad/PhD. 

Så hva tenkte du? Tenkte du at dette ikke går. Hva sa folk rundt deg i Oslo-miljøet? 

Ingen i Oslo sa noe så vidt jeg husker. Jeg tenkte ikke på om det ikke kom til å gå. I 1974 hadde jeg 
fem kontorer, laboratorier og penger, men ingen folk. Jeg satte opp en ambisiøs plan for 
undervisningen med 105 timer i farmakologi for legestudenter fra andre til og med sjette år. Jeg ble 
koordinator for Stadium II, og det var gøy. Stadium II gikk over tre studieår, med alle organkursene 
og en oppsamlingseksamen med bestått/ikke bestått. Jeg likte undervisningen, og jeg likte å 
koordinere. Privat kjøpte vi gammel sjark på 35 fot. En fløt og en sank. Den som fløt ga oss flotte 
turer. 

Nesten 50 år senere kjenner jeg fortsatt godt igjen gründeren Jørg, med en rolig optimistisk stil og en 
liten latter som gjør ting ufarlige.  

Jørg kom til Tromsø med Berit og tre sønner. Berit Mørland er tannlege, men var egentlig ikke særlig 
fascinert av yrket. Da hun kom til Tromsø ble hun stipendiat i faget morfologi, som var Tromsø-
varianten av anatomi og patologi. Hun forteller selv om utviklingen: 

Jeg underviste legestudenter i vårt fag på anatomiske preparater fra halsen og opp, i 
morfologi/histologi/embryologi. Begynnerstillingene i Tromsø (stipendiatene) ble satt i arbeid. Som 
stipendiat arbeidet jeg med makrofager, hentet fra mus. Jeg kartla morfologi, enzymmønstre og 
reaksjoner på ulike påvirkninger (aktivering) av disse cellene. Dette forskningsprosjektet ble til en 
dr.philos, professor Rolf Seljelid var veileder, og jeg husker ham like mye som tenker, forsker og 
forfatter, som en som gikk i detaljer på laboratoriearbeidet. 

Rolf Seljelid er ikke med som forfatter på noen av enkeltartiklene i Berits avhandling, men hans ånd og 
innsikt svevde over instituttet.  

På avdelingen var også professor Leif Jørgensen som var tungt involvert i bygging av nytt bygg for 
UiT og RST, det såkalte MI. Leif Jørgensen holdt på med tegninger av MI og ba oss stipendiater tegne 
inn stikkontakter i bygget! Det var en fantastisk tid på mange måter, ikke minst fordi vi også fikk vår 
fjerde sønn på St. Elisabeth, dagen etter jeg leverte inn doktorgradsarbeidet. 

Jørg og jeg spilte på nyetablert håndballag UHL i Tromsøs 3. divisjon. Vi vant serien med Jørg i mål og 
vi spilte oss opp i 2. divisjon. Med en snittalder på 33 år spilte vi mot en haug med 20-åringer. Men vi 
hadde rutine og gamle triks, og det var gøy selv om vi kun vant én kamp i 2. divisjon. Det skjedde i 
Kirkenes, våren 1977. I seiersrusen fløy vi til Alta der vi vant festen samme kveld. Og tapte veldig stygt 
mot Alta dagen etter.  
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Og alle spilte ishockey på Prestvannet, med små barn og svære mannfok på nesten to meter i rasende 
fart og taklinger. Festene på Teoribygget samlet alle, slik juletrefestene og kunstgalleriet Galleri 71 
etablert av professor Hans Prydz også gjorde. 

Etter at Jørg og Berit dro tilbake til Oslo i 1980 har de hatt viktige stillinger og karrierer.  

Berit ble førsteamanuensis/professorkompetanse ved UiO, og deretter avdelingsdirektør for NAVF, 
strategidirektør NFR og hadde lederstillinger i NIFU, Sintef, Forskerforbundet og FHI. 

Jørg ble instituttsjef ved Statens Rettstoksikologiske institutt fra 1980, og etter hvert divisjonsdirektør 
for alle rettsmedisinske fag (rettstoksikologi, rettspatologi, klinisk rettsmedisin og rettsgenetikk) ved 
FHI til han gikk av i 2012. Han er også professor II ved UiO. Han er fortsatt aktiv, og har som nevnt uten 
tvil vært både nasjonalt og internasjonalt ledende når det gjelder forskning på bilkjøring og 
rus/legemidler. 

Berit og Jørg føyer seg inn i en lang rekke av pionerene og andre som har fått en utdannelse og 
karrierestart i Tromsø, som har gitt inngang til topposisjoner i hovedstaden og ellers i Norge. 
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Kampen for UNN – nok en gang 
Opptakten til overskrift og tema i dette kapitlet er en artikkel jeg publiserte i Nordlys etter programmet 
Helgemorgen på NRK, lørdag 10. september 2022. Morten Kræmer kombinerte som alltid journalistisk 
skarpsinn med en blid fremtoning, og hadde en bred dekning av at Universitetsklinikken Nord-Norge 
(UNN) måtte ta inn et underskudd i 400 millionersklassen. Mange viktige stemmer kom til orde, ikke 
minst de ansatte ved en intensivsykepleier som fikk godt frem viktigheten av å rekruttere og beholde 
gode fagfolk i harde tider.  

Jeg savnet universitetets rolle overfor UNN i den aktuelle situasjonen, og sendte derfor et innlegg til 
Nord-Norsk Debatt i Nordlys med tittelen «Kampen for UNN». Redaktøren endret det til «Kampen for 
UNN nok en gang», og publiserte den i Nordlys sin nettversjon samme dag. Redaktøren hadde et godt 
poeng, det har vært både gjentakende og nye kamper gjennom UNN sine 50 år. Jeg har observert 
sykehuspolitikken fra sidelinjen og fra Tromsø kommune sitt ståsted det siste tiåret, og tenkte derfor 
at det kunne være lurt å snakke med en med fersk erfaring fra en topplederposisjon.  

Som direktør for UNN fra 2007 til 2018 er Tor Ingebrigtsen et naturlig førstevalg. Tor er fra indre Troms, 
utdannet lege ved UiT og deretter spesialist i nevrokirurgi med professorkompetanse ved UNN/UiT. 
Forut for ansettelsen av Knut Schrøders etterfølger som direktør uttalte jeg som sittende UiT-rektor 
og styremedlem i RiTØ /UNN 1992–2001, at jeg håpet man fikk en direktør som hadde sansen for 
forskning ved UNN, og dermed et tett samarbeid med UiT. Det fikk vi med Tor.  

Det hører med til historien at Knut Schrøder var sterk i retorikken om pasientbehandling som prioritet 
nummer en, og mindre sterk retorisk på forskning og undervisning i åpne fora. Som ukuelig forkjemper 
for den nordnorske pasients rettigheter og tilbud, og de ansattes arbeidsbetingelser og tarv kan man 
vel si at det ikke var plass i offentligheten til flere av hans kampsaker. Mange tiltak som hadde en klar 
forskningstematikk fikk samtidig både hans velsignelse og hans finansiering.  

Jeg møter Tor Ingebrigtsen etter avtale i kantinen på MH-bygget blant studenter og ansatte i en travel 
lunsjpause, i begynnelsen av november 2022. En dagsaktuell nyhet er at Helse Nord-direktøren går av 
etter helseproblemer. Helse Nord er i økonomiske krise, og mange er vi som mener at det også er en 
faglig krise. Jeg har fortalt Tor om at jeg samler tråder i en fortelling om UiT som et breddeuniversitet 
i nord som har gjort utkant til sentrum. Jeg er interessert i hans erfaring med å lede en svær 
arbeidsplass som skal tilby pasientbehandling, utdanning og forskning for en hel landsdel.  

Han begynner med å si at fra første møte med Helse Nord-systemet var forskning så å si fraværende.  

Unntaket var direktøren Lars Vorland selv, tidligere overlege og professor. Men fokus for en 
hardtarbeidende direktør i de årene var overveldende i andre retninger. Det er likt mine egne 
erfaringer som ny direktør på UNN. Jeg anslår at i mange år var det omlag 20 % av direktør-
arbeidstiden som gikk med til sykehusene i Narvik og Harstad, som min forgjenger hadde fusjonert 
inn i UNN. Jeg hadde en stadig kamp med lokale samfunn og politikere som brukte mye tid og 
krefter på omkamper, som kunne tiltrekke seg oppmerksomhet fra stortingspolitikere og media og 
til dels hente støtte i eierdepartementet HOD.  

Det var dessverre ingen utenfor organisasjonen som viste tilsvarende engasjement for region- og 
universitetssykehusfunksjonene ved UNN Tromsø, og det ble derfor lite fokus på universitets-
funksjoner. Mye tid gikk med til nybygg og pasienttilbud. I min tid ble det gjennomført en betydelig 
effektivisering i behandling. Jeg tror at slik som det er nå er det mindre å hente på dette.  
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Kunne det være at UNN var feil bemannet med henblikk på de tre grunnpilarene behandling, utdanning 
og forskning? 

Nei, jeg mener ikke det, og jeg tok sterkt personlig lederansvar i det som direktøren skulle stelle 
med. Men jeg opplevde en lignende oppmerksomhets-forskyvning på UiT-siden. Fra 2009 ble det 
et nytt Helsefakultet etter fusjonen med Høgskolen i Tromsø. Dekanus på det helsevitenskapelige 
fakultet fikk dermed, som UNN-direktøren, et betydelig utvidet ansvar, og tilsvarende mindre tid til 
fokus på klinisk forskning og samarbeidet med UNN. Jeg spør nå deg, Jarle, om ikke det kan ha vært 
en medvirkende årsak?  

Som en av de hovedansvarlige for fusjonen og det nye fakultetet må jeg gi han rett i det. Tor fortsetter. 

Det har av ulike årsaker også vært vanskelig å rekruttere godt og stabilt til lederstillingen på Institutt 
for klinisk medisin, som er dag-til-dag samarbeidspartneren med UNN i de kliniske avdelingene. 

Jeg sier til Tor at jeg er bekymret for utviklingen på UNN, og for Helse Nord. Han er enig. 

Jeg deler den bekymringen. Flere avdelinger og behandlingsopplegg sliter med å ha den nasjonale 
kvaliteten. En gledelig tilvekst er PET-senteret som fremstår som en nasjonal spydspiss. Jeg vil 
berømme lederen Rune Sundset og ikke minst Trond Mohn, som tidlig så mulighetene og ga raust 
av sine midler. Jeg mener at innen mitt eget fag, nevrokirurgi, levde vi lenge opp til målsettingen 
om å være på et nasjonalt nivå. Vi har vært i forkant med mikrokirurgi for rygglidelser. Vi har også 
ansvaret for et Nasjonalt Kvalitetsregister for ryggkirurgi, som et av syv på UNN av 50 nasjonale 
registre. Dette har medførte omfattende forskning på internasjonalt toppnivå. 

UNN har vært i forkant og utviklet enkelte behandlingsopplegg som har gitt som resultat en 
nedgang i sykelighet og dødelighet, Innen hjerte/kar med PCi, og kanskje særlig prehospital 
trombolyse. Det siste med Mads Gilbert som pioner. Hjerteklaffoperasjonen med Rolf Busund og 
Terje Steigen har også vært landsledende. På forskningssiden mener jeg vi ikke har hengt med i 
kampen om nasjonale midler fra Norges Forskningsråd og gjennom EU- 

Det viser seg at vi har et sammenfallende syn på hvilke områder UNN-miljøene har gjort det best på 
forskning. Flere undersøkelser som er initiert av kliniske forskere og ikke av utstyrsprodusenter eller 
farmasøytisk industri er publisert i New England Journal of Medicine, en om Vitamin B6 som hjerte-
kar-profylakse og en om hvilken type stent som er best (og billigst) ved blokking av trange kransårer 
hos pasienter med angina pectoris og infarkt.  

Hvordan møter UNN og Helse Nord at dagens og morgendagens rekruttering av unge leger skjer blant 
en overveldende majoritet av kvinner med en annen tilnærming til livet enn pionertidens menn, som 
hadde solid oppofrende bakkemannskap i hjemmet? 

Vi må tilby helt andre arbeidsbetingelser. Vi er allerede bakpå i forhold til løsninger de har sørpå. 
Der tilbys kombinerte stillinger universitetsklinikk/universitet med hele arbeidsdager i fast fordeling 
av tid satt av til forskning. Vi har ikke råd til å tape den konkurransen. Det er en helt konkret oppgave 
som må løses her og nå. 

Neste utveksling av tanker med Tor skjer etter nesten et år, i forbindelse med 50-årsjubileet for 
legestudiet ved UiT. Det ble behørig markert og feiret at det høsten 2023 er 50 år siden de første 
legestudentene begynte sine studier. Fra året etter den offisielle åpningen ved Kong Olav V 1. 
september 1972, til jubileet fant sted 6. oktober 2023.  

Hele denne dagen ble en fantastisk opplevelse, med svært gode foredrag på dagtid i MH-bygget og 
underholdning fra egne krefter om kvelden på Kulturhuset. Ikke minst ble det et artig gjensyn med 
studenter fra mange kull. De gamle romerne sa tempus fugit, tiden flyr. Jeg tenkte på det når nå mange 
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av mine studenter har pensjonert seg! De fortalte om gode studieår, og så tilbake på gode liv som leger 
i alle deler av landet og i mange typer jobber. Det siste året har jeg vært med på flere jubileer på UiT 
Norges arktiske universitet, men ingen har vært så viet til undervisning og undervisningsopplegg 
teoretisk og praktisk som medisinernes jubileum. I tillegg fikk de godt frem sitt store samfunnsoppdrag 
med å bedre helsetilbudene og helsen i Nord-Norge.  

Samtidig som jeg vil gratulere med et strålende jubileum, mener jeg forskningen var viet for liten plass. 
Jeg skjønner at innenfor en tidsramme på en dag er det vanskelige prioriteringer, men kombinasjonen 
av forskning og undervisning opplever jeg som helt sentral for hvor godt studiet har lykkes. Helt siden 
starten på tidlig 1970-tall ble vi som professorer ansatt med en 50/50-fordeling av vår arbeidstid 
mellom forskning og undervisning. I vår samtale høsten 2022 tolker jeg Tor som at han deler min 
bekymring for forskningen ved fakultetet og UNN. Kampen for utbygging av helsetilbud og sykehus var 
og er en faktor for at forskningen har måttet vike.  

Kan du si noe om utviklingen på den fronten siden vi hadde vår siste samtale, Tor?  

Helse Nord har fått et nytt og tydelig oppdrag om å revurdere hele sin virksomhet, med fokus på å 
skape en organisasjon som det er mulig å bemanne i fremtiden, og å sikre at region- og 
universitetssykehus holder samme nivå som i de andre helseregionene. Helseministeren har vært 
tydelig på at hun forstår at UNNs situasjon er svært vanskelig, og at regionfunksjonene må styrkes. 
Det er bra, og det gir håp at den nye direktøren, Marit Lind, har lang erfaring fra UNN, og kjenner 
utfordringsbildet godt. 

Begrepet Nordsjø-turnus har fått anvendelse innen helsevesen og høyere utdanning og forskning i 
nord de siste årene En bekymringsfull utvikling er vi mange som mener. Du ser dette fra innsiden 
på mange arenaer, Tor. Hvordan vurderer du situasjonen? 

Jeg mener at tilhørighet er viktig. Ledere som sitter med ansvaret for å utvikle helsetilbudet for ei 
befolkning som man selv, egen familie og egne venner inngår i, sitter selvsagt med en helt annen 
nærhet til virksomheten enn ledere som pendler sørfra. Jeg tror at det gir økt engasjement og større 
innsikt. Da vi var ungdommer var markante kommuneleger som for eksempel Arnulv Eide i Balsfjord 
ikke bare leder av den lokale helsetjenesten, men også en viktig ungdoms- og idrettsleder og 
politiker i kommunen og fylket. Det er klart at vi går glipp av noe når sykehuslederne pendler sørfra, 
og kommunelegene pendler fra Tromsø eller Oslo til distriktskommunene i Troms og Finnmark. 
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Fysikk med lange røtter i Nord 
Fysikk har lange røtter i nord, tilbake til Nordlysforskeren Kristian Birkeland på Haldde ved Alta i 1897–
99. Dagens fysikere har en stor bredde i aktivitetene, og holder et høyt internasjonalt nivå i 
forskningen. Her omtales to av områdene som har høy aktualitet og hvor nord er sentrum: 
fusjonsenergi og EISCAT. 

Fusjonsenergi 
Internasjonale og nasjonale medier satte en topp fem vitenskapelig oppdagelse for 2022 på dagsorden 
13. desember 2022. Nyheten var et gjennombrudd i forskningen på fusjonsenergi, og at fysikere ved 
UiT Norges arktiske universitet deltok i banebrytende forskning i et internasjonalt nettverk ledet fra 
MIT i Boston.  

Det hadde seg slik at vi i Vitenskapsakademiet i Tromsø, Academia Borealis, arrangerte et møte 30. 
november 2022, der vi hørte fysikkprofessor ved UiT Norges arktiske universitet Odd Erik Garcia 
foredra om «Fusjonsenergi – status og utsikter». Et fascinerende foredrag om hvordan anvende solens 
energimekanisme – fusjonsenergi, til å forsyne menneskeheten med bærekraftig energi i fremtiden. 

Og så, kort tid etter, kom altså en av de store vitenskapsnyheter i 2022 til Norge med VG-forside 13. 
desember 2022: «Varsler historisk gjennombrudd i energiforskning. Enormt viktig.» 

Dette falt i tid inn i prosjektet om at Nord ble sentrum. 

I henhold til oppslaget i VG skal forskere ved Lawrence Livermore National Laboratory ha lykkes med 
å ha skapt overskudd av fusjonsenergi for første gang. Professor Garcia er sitert også for sine uttalelser 
to år tidligere, og han omtales som Norges kanskje største ekspert på feltet. Teknisk ukeblad følger 
opp samme dag. «Utvikler energi vi drømmer om.» Direktøren ved Plasma Science & Fusion Center i 
Boston refererer til UiT, som jeg her minner om har holdt på med plasmafysikk basert på professor 
Kristian Birkeland sin oppdagelse av sammenhengen mellom nordlyset og plasma. UiT Norges arktiske 
universitet sitt eget formidlingsorgan Labyrint spør på nett samme dag: «Kan vi lage energi på samme 
måte som sola?» Garcia svarer på 11 spørsmål om fusjonsenergi. Dagen etter, 14. desember, er det 
oppfølging i Aftenposten og andre medier. Garcia nevner Norges manglende tilslutning til EU sitt 
forskningsprogram Eurofusion som en av flere problemstillinger å ta tak i. 

Bård Ludvig Thorheim (H) fra Nordland stiller skriftlig spørsmål fra Stortinget til statsråd Ola Borten 
Moe om fusjonsenergi noen dager senere, 16. desember 2022. I Helgemorgen 18.12.2022.som er NRK 
P2 program redigert fra Tromsø, peker redaktør i Teknisk ukeblad på at vi er «stuck med Petro i Norge». 
Dagen etter 19. desember er temaet oppe i NRK P2 Abels tårn eller Abels kjeller. Førsteamanuensis 
Audun Theodorsen fra Garcias gruppe er involvert.  

Professor Garcia selv er denne dagen utenfor medias rekkevidde. Det forteller han meg 20. desember 
2022 på kontoret i Forskningsparken. Odd Erik Garcia løp i fjellene på Gran Canaria med sin far. Han 
beretter om siste nytt og røttene på Institutt for fysikk med Birkeland, Brekke og de andre pionerene. 
Han er entusiastisk kunnskapsrik: 

Sola vår og alle andre stjerner i universet får sin energi ved fusjon av hydrogen. Det foregår et 
storstilt internasjonalt forskningsprosjekt ledet av MIT for å utnytte slike kjernereaksjoner til 
bærekraftig produksjon av elektrisk energi i så store mengder at det kan løse klodens fremtidige 
behov uten forurensing av miljøet og oppheting av atmosfæren. 

I diskusjonen som fulgte Garcias foredrag i Academia Borealis lovte jeg å følge opp temaet 
fusjonsenergi politisk. Det første var å oppsummere informasjon og kunnskap jeg hadde gjennom 
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foredraget og samtaler med professor Garcia. Jeg skrev et innlegg som ble publisert i Nordlys på nett 
14. februar 2023, som gjengis i det følgende: 

Fusjonsenergi på politisk dagsorden 
NRK meldte 9. februar 2023 at Høyre har levert et forslag i Stortinget som oppsummert sier at 
kjernekraft ikke kan utelukkes i Norge. Mediedebatten samme dag viste at regjeringspartiene og SV er 
kritiske fordi de nå mener at det må prioriteres andre tiltak i miksen av energiformer for å nå 2030-
målene. 

Men NRK sitt oppslag minner oss på at kjernekraft er flere ting. Dette innlegget argumenterer for å 
satse på fusjonsenergi, som ganske lenge har vært betraktet som en fjern mulighet, men som har 
rykket nærmere etter eksperimentelle gjennombrudd på tampen av fjoråret. 

Det finnes to former for kjernekraft. Mest kjent er fisjonskraft, spalting av atomer, slik den i dag 
forsyner mange land med elektrisk kraft. I debatten forleden var den viet all oppmerksomhet. Ulykker 
med spredning av radioaktivt avfall og problemet med lagring over hundrevis av år er kjente nedsider 
ved denne teknologien. 

Disse nedsidene har ikke den andre formen for kjernekraft som altså er fusjon, som baserer seg på 
sammensmelting av hydrogenatomer. Dette er solens og alle andre stjerners energikilde. Den er på 
mange måter den beste løsningen på klodens elektrisitetsbehov. Like før jul 2022 fikk et forsøk i USA 
global oppmerksomhet som et gigantisk gjennombrudd, ved at man for første gang greide å få mer 
energi ut av fusjonsreaksjoner enn man bruker på å varme opp drivstoffet for å sette reaksjonene i 
gang. 

Norske medier fulgte opp i stor stil og miljøet ved UiT Norges arktiske universitetet ledet av fysikeren 
professor Odd Erik Garcia ble mest sitert, blant annet fordi de samarbeider tett med MIT i USA. Ved 
UiT arbeider man med magnetisk innesperring av plasmaet, som er en mer lovende teknologi for å 
utvikle reaktorer som leverer kontinuerlig basislast til strømnettet enn den forsvarsbaserte 
teknologien man fikk gjennombruddet med i USA. 

ITER og SPARC er to svært viktige testreaktorer som snart skal starte opp sine første forsøk. Begge disse 
reaktorene har som mål å produsere mye mer energi enn det som brukes til å drive dem. Den 
Europeiske forskningen på fusjonsenergi er organisert gjennom EUROfusion-konsortiumet som er en 
del av Euratom-traktaten. Norge er ikke medlem av EUROfusion og det har aldri vært en politisk debatt 
i Norge om deltakelse i utviklingen av fusjonsenergi. 

Til tross for dette har man hatt forskningsaktivitet på dette feltet her i Tromsø, og et stort 
internasjonalt samarbeidsnettverk som inkluderer fusjonslaboratorier i Europa, USA og Asia. I fjor høst 
lyktes det endelig å få UiT affiliert med EUROfusion gjennom Danmarks Tekniske Universitet. Ikke-EU 
land som Storbritannia, Sveits og Ukraina er fullverdige medlemmer i EUROfusion, så det er klart at 
også Norge kan stå utenfor EU og likevel delta i EUROfusion og utviklingen av fusjonsenergi. 

I 2020 offentliggjorde Equinor at de er medinvestor i selskapet Commonwealth Fusion Systems, som 
utvikler en ny magnetteknologi for å realisere fusjonsenergi innen 2033. Den totale investeringen til 
Equinor er så langt omtrent 75 millioner USD, og CFS har så langt tatt inn 1.8 milliarder USD i 
investorkapital. Equinor finansierer også et forskningsprosjekt ved UiT under professor Garcias ledelse, 
som støtter opp om realisering av SPARC-eksperimentet. 

Energi21 kom sist sommer med en revidert strategi, hvor kjernekraft for første gang er med. Her står 
det blant annet at utvalgte tiltak inkluderer: Støtte til sentrale forsknings- og innovasjonsbehov, Norsk 
deltakelse i EUROfusion og Støtte til deltakelse i internasjonale forsknings- og innovasjonssamarbeid. 
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Norge besitter verdifull og verdensledende kompetanse som kan bidra til den storstilte internasjonale 
satsningen på fusjonsenergi. Det inkluderer ekspertise på plasmafysikk ved breddeuniversitetene, 
erfaringer på kjernekraft ved Institutt for energiteknikk, og ikke minst en industri som kan bidra til 
storskala utbygging av fusjonsreaktorer i nær fremtid. Dette forutsetter at det gis støtte til 
forskningsaktiviteter og internasjonalt samarbeid på fusjonsenergi, som i dag ikke omfattes av noen av 
de strategiske programmene i Norges Forskningsråd. 

Hvis Stortinget i sin behandling samler et flertall som styrker den politiske satsingen på fusjonsenergi, 
er det en fenomenal støtte til et langsiktig arbeid. Det vil kreve at regjeringen og Stortinget trapper 
opp prosesser inn mot høsten 2023 og statsbudsjett for 2024, i samarbeid med Norges Forskningsråd 
og fagmiljøene. Dette vil hele verden nyte godt av, og de norske fagmiljøene som arbeider i arven etter 
fysikergeniet professor Kristian Birkeland vil bli styrket i sitt arbeid med å løse klodens 
energiutfordringer. 

Etter å ha skrevet og publisert dette sørget jeg for at vår statsminister samt leder av Stortingets Energi- 
og miljøkomite fra Ap ble kjent med innlegget. Jeg fikk òg henvendelse fra Ap sitt lokallag Kvaløya, som 
ville ta saken opp til behandling på Tromsø Ap sitt årsmøte 4. mars 2023. Årsmøtet vedtok en positiv 
uttalelse om fusjonsenergi. 

Jeg synes vi der og da, og her og nå, med dette kan støtte at Nord ble sentrum. 

Fra det dagsaktuelle til historiske røtter kommer vi til professor Kristian Birkeland. Han lanserte som 
ung fysiker ved Universitet i Kristiania sin teori om nordlyset i 1896. Året etter var han i Alta for å se på 
muligheten for å bygge et observatorium for nordlysstudier. Dette bygde han på fjellet Haldde ved Alta 
i 1899 under dramatiske omstendigheter. Den nordnorske fortellingen om nordlysforskningen 
fortsetter med Nordlysobservatoriet i Tromsø fra 1928, og med professor Leiv Harang som ledet norsk 
forskning på nordlys i 30 år. I minneskrift til Leiv Harang sin 75 årsdag i 1977 skrev Finn Lied: “But 
perhaps his greatest influence was through the fact that he placed Tromsø on the scientific map and 
made the creation of a university in that town a practical possibility”. Med andre ord en svært viktig 
byggestein ikke bare for fysikk og nordlysforskning, men også for bygging av legitimitet og fundament 
for Universitetet i Tromsø som ble vedtatt i Stortinget 11 år senere, i 1968. 

Et tema i denne boken er å benytte anledningen mens den ennå er der, til å spørre tidsvitner fra 
pionertiden om hva som ble tenkt og ikke minst følt i de første årene etter stortingsvedtaket i 1968. 
En av disse er professor emeritus i fysikk Asgeir Brekke. Han kan også bidra med å fylle ut viktige epoker 
og personer fra Birkeland til Garcia og de andre som står på geniet Birkelands skuldre. Jeg inviterer han 
til en samtale over en kopp kaffe og en vaffel i Tromsø sentrum 18.04.2023. Jeg takker for sist da jeg 
ble invitert til å være med på at han ble tildelt den japanske The Order of the Rising Sun fra den 
japanske ambassadør til Norge i Tromsø 13.09.2022. 0rdenen er innstiftet av den japanske keiser, og 
Brekke er i eksklusivt selskap; bare fire nordmenn har fått den før ham.  

Var det noen gang han tvilte på om UiT-prosjektet faktisk ville lykkes? 

Jeg var med som sekretær i komiteen som skulle planlegge fysikkfaget i Tromsø. Der var mange av 
de etablerte fysikerne i Norge og Olav Holt, senere professor og første valgte rektor på UiT, ledet 
arbeidet. Jeg var mest opptatt av det vi og jeg holdt på med der og da. Nei, jeg minnes at stemningen 
i det store og hele var positiv, og at vi trodde på prosjektet.  

For oss andre som opplevde mere usikkerhet de første årene er det nærliggende å spørre om det kan 
ha noe å gjøre med at fysikkfaget sto på skuldrene til pionérer i Tromsø og nord før det ble UiT? Røttene 
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kan spores helt tilbake til professor ved Universitetet i Kristiania Kristian Birkeland i Alta 1897 og 
byggingen av observatoriet på Haldde i 1897? 

Ja, det er jo en flott fortelling. 

Brekke har selv beskrevet den i flere sammenhenger slik som i Bull og Vorren (1998). Han forteller 
videre:  

Plasmafysikk, som handler om ionisert gass, er en fellesnevner for forskningen til mange av de som 
har arbeidet med fysikk ved UiT. Jan Trulsen er en av pionerene fra 1971 som fikk sin doktorgrad på 
University of California San Diego dit også jeg kom som forsker fra 1972 til 1974, og dro videre 
derfra til Alaska for å arbeide med en radar operert av forskerne i San Diego. 

EISCAT 
Den andre felles plattformen for fysikere ved UiT er det som handler om romfysikk og The European 
Incoherent Scatter Association (EISCAT) 

Studier av den øvre atmosfæren er interessant både som grunnforskning og anvendt forskning. Den 
øvre atmosfæren er elektrisk ledende, fordi luften der er svakt ionisert – en liten andel av molekylene 
har avgitt frie elektroner, som er effektive strømbærere.  

Jeg må gi Asgeir rett. Her er mye teknologi. Jeg har vært både på Svalbard og i Ramfjordmoen i Tromsø 
kommune og sett de svære anleggene. Det oser internasjonalt samarbeid, teknisk og menneskelig. 

Den inkoherente spredningsradar-teknikken ble først foreslått i 1958 av professor William Gordon 
fra Rice University i USA, som en metode for å studere temperatur og tetthet av elektronene i 
ionosfæren, noe som ville gi grunnleggende informasjon om de fysiske prosessene i den ioniserte 
delen av atmosfæren, et område som var vanskelig tilgjengelig med andre observasjonsmetoder 
fra bakken. Allerede samme år lyktes det i USA å utføre vellykkede eksperimenter ved hjelp av 
denne teknikken. De europeiske forskerne som hadde ledet an i studiene av den globale 
ionosfæren, stod dermed i fare for å miste hegemoniet. 

Hvordan kom Tromsø med i dette? 

I 1968 kontaktet professor Bengt Hulqvist fra Institutet för Rymdfysik i Kiruna professor Olav Holt 
ved Nordlysobservatoriet for å diskutere muligheten for å etablere en inkoherent spredningsradar 
(ISR) i Skandinavia, som et samarbeid mellom de nordiske landene. Under det europeiske møtet for 
URSI (Union Radio Scientifique International) i Lindau, Tyskland i juni 1969, presenterte Hultqvist 
denne ideen og fikk positiv tilslutning der. Saken ble igjen lagt fram under generalforsamlingen til 
URSI i Ottawa, i august samme år. Til tross for at USA og Canada arbeidet med tilsvarende planer 
for et ISR-anlegg i Canada, fikk de skandinaviske planene full støtte, og ikke bare det, mye av 
planleggingsdokumentene for det canadiske anlegget ble gjort tilgjengelig for det skandinaviske 
miljøet. 

Den 26. november 1969 inviterte professor Juhani Oksman til et møte ved Universitetet i Oulu i 
Finland. Foruten Olav Holt var også amanuensis Arne Haug til stede fra Nordlysobservatoriet. 
Planen var at anlegget skulle stå ferdig til Det Internasjonale Magnetosfære Studiet (IMS) som skulle 
arrangeres i 1976. 

Internasjonalt i betydelig grad altså, og kanskje meget kostbart? 

Det ble snart klart at et ISR-anlegg av den størrelse man hadde tanker for, ville bli langt mer kostbart 
enn hva en kunne forvente at de tre nordiske landene kunne dekke alene. Da Tyskland, Frankrike 
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og Storbritannia etter hvert kom til, ble det avholdt et avgjørende møte i Titisee i Tyskland i 1971 
hvor prosjektplanen for EISCAT (European Incoherent Scatter Association), den såkalte Grønne 
Boken, ble vedtatt. 

Hvordan kom du med i dette, Asgeir? 

Jeg lærte om disse planene mens jeg var stipendiat ved Nordlysobservatoriet. Høsten 1971 fikk jeg 
et brev fra stipendiat Egil Leer, som arbeidet ved Universitet i California ved San Diego (UCSD). Der 
var det en ledig stilling for en Research Assistant knyttet til Chatanika-radaren utenfor Fairbanks i 
Alaska. Jeg var så heldig å få denne stillingen for en periode på 2 år. Jeg lærte meg å bruke en ISR, 
og hvordan jeg kunne nytte observasjonene fra denne til forskning på vinder og strømmer i den 
øvre atmosfæren. 

Nå var nok tanken til Hultqvist at hovedanleggene til EISCAT skulle plasseres i Kiruna for å støtte 
opp om forskningsaktivitetene der, men da spørsmålet om plasseringen kom opp i prosjektgruppen 
for EISCAT, ble det lagt vekt på å legge radaren så langt mot nord under nordlysovalen som mulig. 
Chatanika-radaren var jo allerede i nordlyssonen, så om EISCAT skulle nå jomfruelige områder 
måtte den helst komme lenger nord. Professor Ian Axford, en New Zealander med norske aner som 
representerte Tyskland i prosjektgruppa, argumenterte for at hovedanlegget til radaren måtte 
plasseres i nærheten av Tromsø. På det første internasjonale forskningsmøte som ble arrangert på 
vegne av EISCAT i Tromsø i juni 1973, ble møtedeltakerne busset til Ramfjordmoen for å se hvor 
radaren var tenkt plassert. 

Det første møtet i EISCAT-rådet (EISCAT Council) ble arrangert den 20. januar i 1976 i Kiruna. 
Professor Tor Hagfors ble ansatt som direktør, og det ble besluttet at EISCAT skulle bli en svensk 
stiftelse med hovedkontor i Kiruna. Hovedanleggene med to sendere og to mottakere ble vedtatt 
bygget på Ramfjordmoen, mens ett mottakeranlegg skulle reises i Kiruna og ett i Sodankylä i 
Finland.  

Hvordan tenkte du og dere at dette var nyttig for oss her nord? 

Finland, Frankrike, Norge, Storbritannia, Sverige og Tyskland var de seks deltakerlandene, der Norge 
og Sverige skulle dekke 10 % hver av utgiftene mens Finland skulle dekke 5 % og de tre store 
nasjonene 25 % hver. Med de store investeringene til drift og anlegg på Ramfjordmoen, var dette 
et veldig positivt forskningsprosjekt sett med norske øyne. Vi hadde følelsen av at vi bedrev 
forskning til inntektservervelse i Tromsø – for hver krone vi betalte fikk vi mangfold i retur, så vi lå 
ikke skattebetalerne til belastning. 

Jeg kom tilbake til Tromsø i 1974 og ble raskt med i ionosfæregruppa ved Nordlysobservatoriet. De 
var i ferd med å installere seg i universitetets forskningsstasjon på Ramfjordmoen, ved siden av 
tomten til EISCAT. Vi kom med i EISCAT-samarbeidet på det første møtet til forskningskomiteen 
EISCAT-SAC i Sodankylä i Finland i 1977, hvor vi planla forskningsprogrammene for anleggene. 

Eiscat prosjektet ble kraftig forsinket, og formelt åpnet av Kong Carl XVI i Kiruna den 27. august i 
1981 med stor festlighet i Kiruna rådhus.  

Og var det ikke slik at den store geopolitikken kom til å spille inn med Sovjetunionens fall? 

Siden Chatanka-radaren allerede var plassert under Nordlyssonen, var det noen av oss som mente 
at det ville vært bedre å bygge radaren lenger inn i polarområdet, som for eksempel på Svalbard. 
Der var det et enda mer jomfruelig terreng i nordlyssammenheng, men den Kalde Krigen lå som en 
klam hånd over polarområdet og la en stopper for dette. Da Perestrojka inntok Sovjetunionen i 
1985, kunne imidlertid denne gamle ideen bringes opp i lyset igjen. 
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Det britiske EISCAT-miljøet la i september 1989 fram en plan, The Polar Radar, hvor det foreslo å 
bygge en ISR med 3 antenner i Longyearbyen, og antydet et bidrag på 40 millioner norske kroner 
(MNOK). Jeg var begeistret for tanken om å drive forskning fra Svalbard, ettersom jeg hadde 
erfaring fra ett års overvintring som forskingsassistent for Norsk Institutt for Kosmisk Fysikk (NIKF) 
i Ny Ålesund på midten av 1960-tallet. Da EISCAT Council hadde møte i Tromsø i mai 1990, benyttet 
jeg anledningen til å arrangere et møte for rådet i Longyearbyen. Skepsisen for prosjektet var 
merkbar mellom rådsmedlemmene da vi la av gårde fra Langnes, men etter at vi hadde tilbrakt to 
dager i Longyearbyen med synfaring i fjellene rundt vokste entusiasmen. Jeg foreslo i mitt innlegg 
under møtet at dersom britene var villig til å bidra med 40 MNOK til prosjektet burde vi gjøre det 
samme, siden alle investeringene ville komme Norge og Svalbard til gode i tillegg til den vitenskapen 
vi ville vinne. Ved slutten av møtet ble det oppnevnt en Polar Cap Working Group med professor 
Noralv Bjørnå som leder. 

Og så greide du å koble inn det som i dag er Kunnskapsdepartementet? 

Ved regjeringsskiftet høsten 1989 ble Rektor Ole D. Mjøs spurt om å være Kirke- og 
Undervisningsminister, men takket nei. I stedet bestemte han seg for å invitere den nye statsråden 
Einar Steensnæs så snart som mulig til Universitetet i Tromsø. Steensnæs som var cand.real. i fysikk, 
takket ja til invitasjonen, og bad spesielt om å få en presentasjon om EISCAT-anlegget. Jeg ble 
invitert til å gi denne orienteringen og forsøkte så godt jeg kunne å fortelle om de fantastiske 
fordelene og mulighetene fysikkmiljøet i Tromsø hadde ved å delta i prosjektet. Med hensyn til 
planene for radarene på Svalbard, EISCAT Svalbard Radar, som den ble kalt, gjentok jeg mitt 
argument for at Norge burde bidra med minst 40 MNOK som et tilsvar på britenes entusiasme. Da 
vi avsluttet møtet, uttrykte en av byråkratene i Steensnæs sitt følge: «Sjelden har vi fått så positiv 
tilbakemelding fra de prosjektene vi har vært med å støtte.» 

Da statsråd Gudmund Hernes tok over departementet i 1990, gikk han med entusiasme inn for å 
øke aktiviteten på Svalbard, og så gode muligheter i et samarbeid mellom Universitetsstudiet på 
Svalbard (UNIS) og ESR. I sitt første budsjett fikk han vedtatt bevilget 30 MNOK til ESR over en 
periode på 3 år. Med tilskudd fra de andre landene vedtok EISCAT-rådet på et møte i Uppsala i 
november 1992 å bygge radaren på Svalbard. Som nyvalgt leder reiste jeg og deler av rådet sammen 
med statsråd Hernes til Longyearbyen for å legge ned grunnsteinen for ESR på Gruve-7 fjellet den 
16. mai 1993, i nærvær av et entusiastisk publikum på Svalbard. 

Hvordan er fortellingen om den viktige aksen til Japan og din flotte orden? 

I 1988 hadde professor Takasi Oguti fra Universitetet i Nagoya i Japan vært på besøk i Tromsø og 
presentert en plan han hadde for en ISR i Ny-Ålesund med en mottakerantenne i Longyearbyen. Jeg 
mente det ville være bedre at Japan ble medlem av EISCAT, og at man bygget et større anlegg med 
to antenner i Longyearbyen. Jeg mottok i 1989 fra Norway-Scandinavia-Japan Sasakawa Foundation 
et reisestipend til Japan, og reiste fra Kagoshima i sør til Sapporo i nord på besøk til flere 
forskningsgrupper og universiteter underveis. Selv om ikke alle miljøene var entusiastiske om 
Ogutis idé var det mange nok som støttet opp om den til at jeg fant det formålstjenlig å fortsette 
med diskusjonene. I 1991 ble jeg valgt til nestleder i EISCAT-rådet og fikk fullmakt til å forhandle 
med japanske myndigheter om et mulig medlemskap i EISCAT. I 1992 reiste amanuensis Truls Lynne 
Hansen og jeg sammen med Professor Oguti til Ny-Ålesund for å orientere han om vanskelighetene 
han ville møte ved å etablere et større radaranlegg der. Ny-Ålesund var jo erklært støyfri sone, av 
Norsk Polarinstitutt og Kartverket. Professor Ryoichi Fujii fra National Institute of Polar Research 
(NIPR)i Japan som også var med på reisen, så umiddelbart vanskelighetene ved å bygge et 
radaranlegg i Ny-Ålesund, og støttet tanken om et japansk samarbeid med EISCAT. Etter flere reiser 
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til Japan med besøk hos forskingsdepartementet Monbusho, ledelsene ved Nagoya Universitet og 
NIPR, ble Japan på et EISCAT-rådsmøte den 23. mai 1995 i Hamburg, tatt opp som fullverdig medlem 
i EISCAT. Inngangsbilletten var en antenne nummer 2 på Gruve-7 fjellet til en verdi av 40 MNOK. 

Den 22. august i 1996 ble EISCAT Svalbard Radar innviet med stor festlighet, med statsråd Reidar 
Sandal i spissen. Under hilsningstalen sa nestor William Gordon: «It just fits that Reidar Sandal 
opens the radar.»  

Den store Japanske antennen ble innviet ved midtsommer i år 2000. Direktør Jürgen Röttger og 
prosjektleder Arvid Øvergård hadde gjennomført sine oppgaver innenfor tidsfristen så vel som 
budsjettet – en imponerende innsats for forskningsmiljøet.  

Avsluttende kommentar om fysikerne våre 

Fysikkmiljøet har vært sentrale før, under og etter etableringen av UiT, og også etter fusjonen med 
ingeniørmiljøet på Høgskolen i Tromsø i 2009. De har vunnet mange konkurranseutsatte 
forskningsmiddeltildelinger både nasjonalt og internasjonalt og er sterkt deltagende i 
forskningsbaserte omstillinger til det grønne skiftet. Den første valgte rektor ved UiT Olav Holt var 
fysiker, og også en pioner for anvendt forskning som grunnlag for knoppskytninger til næringsliv. Han 
etablerte forskningsinstituttet Norut som i dag er blitt en del av NORCE. 
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To markante pionerer forteller 

Kjell Kolbeinsen – den første hovedfagsstudent 
Blant de aller første studentene som begynte på hovedfag ved UiT, i det første høstsemesteret 1972, 
hersker det en gemyttlig, men intens diskusjon om hvem som var den aller første. De fleste kilder og 
informanter mener det var Kjell Kolbeinsen.  

Jeg er selv ikke det minste i tvil om det, og bruker det for det det er verdt.  

Kjell kom fra UiO som cand.mag. til UiT, ikke langt fra barndommens Finnsnes. Som mange andre ville 
han heim, og ville etter studiene arbeide i Nord-Norge. Han møtte snart de første som var tilsatt i 
professorstillinger ved UiT, Berge Furre og Edgeir Benum. Jeg møter Kjell til en kopp kaffe i desember 
2022. Når jeg spør om han hadde følelsen av å komme til et universitet som sto tilbake for fagmiljøet 
der han kom fra, er han uforstående. Mye lik min egen reaksjon da jeg kom i 1976. Som vi skal se 
senere hadde UiT innen mange fag greidd å rekruttere de beste fra Oslo og Bergen. Kjell tok hovedfag 
i historie ved UiT i 1975.  

På Seminaret 1.og 2. desember2022 om historiefaget ved UiT 50 år fortalte Kjell om pionertiden, og 
ikke minst kampen for å ferdigutdanne seg som lektor i Nord-Norge. 

Kampen sto om å slippe å dra til Oslo eller Bergen for å ta pedagogisk seminar. Jeg var med å dra i 
land en seier for opprettelsen av seminaret ved UiT.  

Og som han sa til humring fra salen:  

Like etter det fikk jeg jobb som studiekonsulent ved UiT. Uten å behøve pedagogikken. 

Kjells fortelling illustrerer mange fellestrekk ved de første studentene. Man la fort merke til hvem som 
i tillegg til utdannelse også var opptatt av noe større, som å bygge et universitet og derigjennom en 
landsdel. Det gjelder også for de første faglig og administrativt ansatte ved UiT.  

Kjell forlot UiT i 1977 til fordel for NRK Troms og Finnmark.  

Jeg var den første som fikk bruke tromsødialekt i sendinger, også det etter kamp. Den interne 
diskusjonen tok slutt da en av seniorene ved NRK utbrøt: slutt å kritisere, han Kjell har hovedfag fra 
universitetet! 

Allerede året etter, i 1978, ble han hentet til Tromsø Sparebank med ansvar for informasjon og 
samfunnskontakt. 

I dette arbeidet som jeg hadde til jeg gikk av med pensjon i 2012 har jeg hatt stor nytte og glede av 
utdannelsen ved UiT og nettverkene jeg fikk der som jeg i alle år kunne dra nytte av. 

Og for egen del kan jeg tilføye at UiT har hatt nytte av en bankmann med så mye gode følelser for 
sitt Alma Mater. 

Gjennom arbeidet i banken kom han tidlig i kontakt med Trond Mohn, nå ofte omtalt som Bergens-
milliardæren med det gode hjerte for idrett, forskning og helse i Nord-Norge. Det var Kjell som 
henledet min oppmerksomhet på Mohns kjærlighet til Nord-Norge. Konkret var det Trond Mohn som 
finansierte det første kunstgress på TIL sin hjemmebane Alfheim Stadion I 2006, Etter at jeg fikk SMSen 
med 100 millioner kroner fra Trond i 2006, opprettet vi Tromsø Forskningsstiftelse 28.mars 2007 der 
jeg ble den første leder av styret. Kjell var med, samt Kåre Rommetveit , UiB sin gammeldirektør med 
erfaring fra en søstertype stiftelse i Bergen. Kåre Rommetveit har hatt et stort hjerte for UiT helt siden 
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han skrev magistergradsoppgaven ved Universitetet i Oslo (UiO) i 1972 om UiTs tilblivelse. Vi hadde 
uvurderlig hjelp av begge i start og driftsfasen av stiftelsen.  

Kjell understreker i mange sammenhenger hvor viktig han følte det at UiT ble med på utviklingen lokalt. 

Det var ikke alltid like lett tenker jeg. I det som etter hvert ble hetende SpareBank 1 Nord-Norge 
var det et engasjement for kultur med vekt på den nordnorske. Av diskusjoner opp gjennom årene 
er jeg spesielt stolt og glad for Læstadianisme bokprosjektet (LaBo) finansiert av Tromsø 
Forskningsstiftelse. 

Kultur er viktig, sier han med ettertrykk. Og som han veldig ofte sier: 

Kor hadde vi vært uten universitetet? Det er mykje meir folk skulle ha visst om alt som har foregått 
og foregår. 

Harald Overvaag – lengst sittende norske universitetsdirektør  
Harald Overvaag er født og oppvokst i Tromsø.  

Jeg husker det enorme smellet da Tirpitz ble bombet i 1944.  

Fireåringen ble vitne til at veien forbi huset deres fra Kvaløya til sykehuset var full av biler med døde 
og skadde og sårede marinefolk.  

Overvaag tok eksamen ved Norges Handelshøgskole (NHH) i 1964, og ble formann i Interimsstyret for 
Studentsamskipnaden 1. januar 1969. Den første direktør Willy Haugli, selv Tromsø-bygutt, ansatte 
Harald som konsulent. Like etter ble haugesunderen Jan Larsen ansatt.  

Fra 1978 til 2000 var Overvaag universitetsdirektør og dermed Norges lengst sittende. 

Harald har med sin lange fartstid og sitt politiske arbeid som politisk rådgiver og statssekretær for 
sosialminister Leif Arne Heløe betydd enormt mye. Hans innsats for kampen om MI-bygget er omtalt i 
kapitlet om de som på noe tidspunkt var sterkest i tvil i pionertiden.  

UiT Norges arktiske universitet har i dag et flott campus i Breivika, og Harald Overvaag og med-
arbeiderne hans har en meget stor andel i denne gode historien.  

Harald var sjef for Unni Grøneng med ansvar for bygging av det nye universitetscampus i Breivika. De 
to var et meget godt team. De fleste studenter, ansatte og besøkende synes vi har en særdeles flott 
campus. Jeg har selv samarbeidet med dem om flere bygg og nytt godt av deres innsikt og kompetanse. 
Bygg er nesten ikke omtalt i de siste 25 år, bare med to setninger i 50 års jubileum for stortingsvedtaket 
i 1968. Harald oppsummerer i to setninger hemmeligheten bak suksessen:  

Byggesaker går over lang tid og over flere stortingsperioder fra planlegging og startbevilgning til 
gjennomføring. Det gjelder å holde kontakten med skiftende politikere og embetsverk ved like.  

Kunst er viktig i ferdigstillelsen av bygg. Også når det gjelder kunst har jeg hatt fornøyelsen av å være 
med på innkjøp og disponering sammen med Harald og Unni. At det er vakkert på campus tror jeg også 
har bidratt til at vandalisme på bygg og utsmykning ikke har skjedd så lenge jeg kan minnes, og det er 
nå over en periode på vel 47 år! 

Haralds nettverk som «bygut», siviløkonom, politiker med mere har vært en nøkkel til suksessen  

Og vi snakker om en langsiktighet og kontinuitet over 22 år. 
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Oppsummert  
Det var kritisk 1981 da det sto om MI. Det var kritisk mot slutten av 1970 tall da mange av grunderne 
forlot sørover. Jeg var den første dekan som sa nei til å ansette tynt kvalifiserte folk, dårlige ansettelser 
hadde skjedd av frykt for at ubesatte professorater kunne svekke omdømmet til det unge universitetet. 
I 1993 kom opprykksordningen for førsteamanuenser til professor. Etter 1993 hadde vi utallige 
mottakelser av folk som fikk opprykk, snuste på fast jobb i Tromsø men som brukte opprykket og 
Tromsø-tilbudet til å forbedre sin tittel og lønn i Oslo, Bergen og Trondheim. Hadde det vært en 
opprykksordning i 1972 hadde vi ikke i dag hatt et strålende universitet i Tromsø.  
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To jubileer 
Universitetet i Tromsø feiret 50 årsjubileum både i 2018 (stortingsvedtaket i 1968) og i 2022 (offisiell 
åpning i 1972). Det ble kommentert at å jubilere er vi glade i her nord. Flere fagmiljøer arrangerte 
markeringer av sine første 50 år. Jeg deltok på to som begge var gode og interessante og presenterte 
seg på slående ulik måte.  

Mine betraktninger her og i kapitlet Historikernes historie fra ståstedet som rektor og kollega som kan 
bære et vitnemål man gjerne ikke utsteder selv. I betraktningene mine om 50 år med legeutdanning 
håper jeg å vise noe mer enn det som ble fortalt om på et kort seminar viet utdanning.  

Historikerne startet sin virksomhet høsten 1972, og markerte det med et todagers seminar 1. og 2. 
desember 2022. Legestudiet som kom i gang høsten 1973, hadde et heldags jubileumsprogram 
6.oktober 2023. Denne dagen ble avsluttet med underholdning fra egne krefter på kveldstid i 
Kulturhuset i Tromsø.  

Historikernes markering av de første 50 år var i all hovedsak viet forskning innen det nyetablerte 
historiefaget. Utdanning og formidling ble gitt mindre plass i programmet. De er som forventet gode 
på å dokumentere skriftlig, og foredragene fra dette todagers-møtet er utgitt i en bok «I spenninga 
mellom lokalhistorie og global historie. Historiefaget ved UiT gjennom 50 år»1. 

Medisinerne inviterte til feiring av et studium, og derfor fikk vi være med på en hel dag nesten 
utelukkende med utdanning som tema. Det er imponerende hvordan et solid system for utdanning 
som ruller og går er bygget opp og vedlikeholdt over år, og som er robust og personuavhengig. Stolthet 
over denne tradisjonen sitter i veggene, og stimulerer nye studenter og ansatte. Det kan komme vel 
med når antallet nye studenter høsten 2023 er 181, mot de 40 som ble tatt opp i 1973 og de påfølgende 
15 kullene. 

50 år med legestudier 
Fordi streaming av hele programmet fortsatt er tilgjengelig2, vil jeg bare kort kommentere opplevelsen 
av denne dagen. Dernest vil jeg fylle på med noen momenter som utfyller bildet av hva 
medisinerutdanningen har bidratt med faglig i nord. 

Professor Maja-Lisa Løchen ledet jubileumskomitéen og selve seminaret på en god måte. Det var 
mange gode innlegg fra tidligere ansatte og nåværende fagpersoner. Det ble for meg et nesten 
overveldende møte med gamle studenter. Alle var vennlige, og sa at studiet var godt og livet som lege 
i ulike jobber og i ulike deler av landet hadde vært godt. Det var en god ånd over møtet der mange var 
glade for gjensyn og for å gjenskape det de hadde vært med på i seks formative ungdomsår. 

Vi utdannet leger, men vi gjorde så mye mye mer 
Jeg har samlet noen momenter som utvider og utdyper hva etableringen av legestudiet betydde også 
utover det innleggene tok for seg. 

 
1 Utgitt av UiT Norges arktiske universitet, 2023, ISBN :978-82-92201-20-6. 
https://doi.org/10.7557/scs.2023.2  
2 https://uit.cloud.panopto.eu/Panopto/Pages/Viewer.aspx?id=356ea3c5-57ec-4bd1-98c3-b02000c57878 

https://doi.org/10.7557/scs.2023.2
https://uit.cloud.panopto.eu/Panopto/Pages/Viewer.aspx?id=356ea3c5-57ec-4bd1-98c3-b02000c57878
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Ringvirkninger av revolusjonerende studieplaner  
Møtet viste oss en virkelig imponerende innsats over tiår med studieorganisering og gjennomføring, 
fra arbeidet med «Den halvrøde» som Studieplanen fra Interimstyret i Oslo ble kalt, til dagens 
desentraliserte og reviderte programmer.  

Vi var først i Norge og store deler av verden med studentevaluering satt i system. Vi sendte studentene 
i lange perioder ut i landsdelen for lange praksisperioder. 

Organkursmodellene ble anvendt på en helt ny studieplan for farmasistudiet i Tromsø. 
Farmasistudentene fikk praksis på apotek i landsdelen. 

Utplassering i landsdelen er implementert for psykologi, odontologi og juss. Tilbakemeldinger vi får fra 
arbeidsplassene der våre studenter kommer ut i praksis er at Tromsø-studentene utmerker seg ved at 
de er hands on fra dag én.  

Banebrytende forskning fra IKM, IMB og ISM 
Kaare Bønaa fra Helgeland var på det aller første kullet i 1973. UiT ble den gang kalt det «røde» eller 
det «politiske» universitet. Onde tunger kalte utdanningen av leger for «sosionom med 
førstehjelpskurs». Bønaa er i dag en internasjonal størrelse i hjerteforskning, med professorat på NTNU 
og som overlege ved St.Olavs Hospital i Trondheim. Han disputerte i Tromsø ved ISM i 1992, og jeg 
hadde som dekan gleden av å lede disputasen. Han spesialiserte seg i kardiologi, og arbeider nå i 
Trondheim. Han er den nordmann som har flest publikasjoner i det prestisjetunge tidsskriftet New 
England Journal of Medicine. Han har ledet svære kontrollerte kliniske studier som har forandret klinisk 
praksis over hele verden. Den ene av studiene, som viste mangel på effekt av B-vitaminer mot 
hjertesykdom. var den mest siterte biomedisinske artikkelen fra Norge i perioden 2000–2015. 

Kaare Bønaa viser at det ble gode forskere av medisinerne fra starten av. Han illustrerer også at mange 
reiser ut, og at UiT/UNN er en netto produsent av leger/spesialister til hele Norge. Hovedfunnet i flere 
undersøkelser over mange år sier samtidig og heldigvis at omlag 70 prosent av kandidatene blir 
værende i Nord-Norge. 

Terje Johansen fra Vesterålen er blant verdens mest siterte i 2023. Han er professor i cellebiologi og 
biokjemi ved IMB, og leder en forskningsgruppe i autofagi. Han er omtalt og intervjuet i kapitlet Bredde 
og elite i forskning. 

Terje Johansen er utdannet cand.scient. og dr.scient. fra UiT, og illustrerer et viktig poeng. Det faktum 
at man hadde et fullstendig legestudium fra starten med forskningsbasert undervisning i medisinske 
basalfag, ga rom for realister og andre til å arbeide med grunnleggende medisinsk biologisk forskning 
ved det nye universitetet. IMB ble derfor fra starten ledende i Norge med unge, aktive talenter. IMB 
hadde en helt unik blanding av fagfolk med ulik bakgrunn og prosjekter. Grunnleggende forskning som 
er med på å løse viktige gåter blir stadig viktigere. Terje Johansen sin forskning som illustrerer dette, 
kan oppleves med lenken til hans podkast om autofagi3:  

Eiliv Lund er professor emeritus i epidemiologi ved ISM, og omtales i kapittelet Forskning som den 
første i Norge sammen med Mosergruppen på NTNU som fikk ERC Advanced Grant. 

Han kombinerer idérikdom med data fra en biobank av internasjonal toppklasse, for å teste hypoteser 
innen feltet Kvinner og kreft.  

 
3 https://www.annettedragland.no/blog/130 

https://www.annettedragland.no/blog/130


41 

Toppforskningsprogrammet startet av professor Rolf Seljelid ved IMB er omtalt i kapitlet Forskning 
Det er et barn av Rolfs forskningsunivers, med ståsted Tromsø i et stort internasjonalt nettverk. Et 
stykke ekte pionerarbeid fra Tromsø for Norge. 

Tromsøundersøkelsen 
Tromsøundersøkelsen startet i 1974 av indremedisineren professor Arne Nordøy og epidemiologen 
professor Knut Westlund. De første stipendiatene var Olav Helge Førde og Dag Thelle, som begge siden 
har hatt solide karrierer som ledende epidemiologer og helsetjenesteforskere. 

Bakgrunnen for undersøkelsen var større sykelighet og dødelighet av hjerte- og karsykdommer i Nord-
Norge enn i resten av landet på 1970 tallet. Man ville studere årsaker, overvåke risikofaktorer og 
forebygge sykdom. 

Senere er den utvidet med andre folkesykdommer: diabetes, lunge, kreft, beinskjørhet og beinbrudd, 
psykisk helse og rus, muskel-skjelett, aldring, demens, kronisk smerte. 

Det er gjort gjentatte målinger i 49 år, og Tromsøundersøkelsen har vokst betydelig siden 1974. 

I 2023 er 45 473 personer kartlagt én gang, 18 510 personer har deltatt tre ganger eller mer. 

Tromsøundersøkelsen har nå mer enn 200 pågående prosjekter. 

Minsket hjerte- og karsykdom er nå klart påvist i hele Norge, og Nord-Norge følger den nasjonale 
utviklingen. 

I disse dager planlegges Tromsø 8 som skal gå i 2025–26. 

Tromsøundersøkelsen har vært grunnlaget for vitenskapelig utdannelse av et stort antall klinikere og 
har gitt ny viten om mange forhold som det har hersket usikkerhet om i den medisinske verden.  

Sameline Grimsgaard er dr.med. og professor i epidemiologi, og leder Tromsøundersøkelsen og 
forskningsprosjektene "Sunne valg for alle" og "RESTART". Jeg etterspør flere tall og noen refleksjoner 
fra henne om Tromsøundersøkelsen.  

Tromsøundersøkelsen har i desember 2023 mer enn 1000 publikasjoner og 182 doktorgrader. Bare i 
2023 har det vært 9 PhD-er. Av de 182 stipendiatene er det 104 leger. Det er en økende tendens at 
kandidatene har annen bakgrunn enn medisin, blant annet fysioterapi, samfunnsplanlegging, økonomi 
og folkehelsemaster.  

Er etter din mening Institutt for samfunnsmedisin (ISM) ved UiT et sentrum i norsk epidemiologi?  

Ja, det vil jeg si, at vi per nå er det største epidemiologiske fagmiljø i Norge. Folkehelse-
instituttet (FHI) vil kanskje stille spørsmål ved dette, men jeg tror vi kan si det med grei margin. 

Med litt store bokstaver, hva er Tromsøundersøkelsen sin betydning i utdanningen av leger i forskning? 

Tromsøundersøkelsen har vært sentral og helt avgjørende for å bygge akademisk kompetanse i 
spesialisthelsetjenesten i Nord-Norge, noe Olav Helge Førde også understreket i ISM sitt 50-
årsjubileum.  

Dette gjenspeiles i at Helse Nord bidrar med 5 mill kr årlig til forvaltning og videreutvikling av 
datamaterialet.  

Tromsøundersøkelsen er unik ved at den har tidsserier av data som spenner over 50 år, og som gjør 
det mulig å følge utvikling i folkehelsen over tid og planlegge målrettede forebyggende tiltak. 
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Samtidig har vi rike kliniske data og data på sykdomsendepunkter, som muliggjør forskning av høy 
kvalitet (impact) i skjæringspunktet mellom epidemiologi og klinikk. 

Legeutdanningens folk bygde det moderne helsevesen i Nord-Norge og Norge 
Sammenliknet med for eksempel Universitetet i Bergen sin start i 1946, går det an å si at UiT og medisin 
kom som raketter ut av startblokkene. De fleste professorene hadde sin hovedjobb på UiT, og klinikere 
og paraklinikere som meg selv hadde II-stilling på Regionsykehuset, senere UNN. De var ledende 
nasjonalt og dels internasjonalt, og satte standard også for kliniske og parakliniske tjenester.  

For å nevne to av dem: Professor I i immunologi Kristian Hannestad med bistilling på sykehuset som 
leder av blodbanken, og professor i anestesiologi Hans Renck som avdelingssjef på anestesiavdelingen. 
Begge satte dype spor i sine fagfelt, og utdannet praktikere og forskere som siden har skaffet seg 
verdensnavn. Svensken Renck siteres på følgende som sies å sitte i veggene på avdelingen: «Det finns 
ingen grunn at kalla sig inferiør.»  
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Historikernes historie 
Ved UiT Norges arktiske universitet er historikerne i toppen av de synligste fagmiljøene. De har i 50 år 
utgitt nybrottsverk med forskning om nord i Norge og nord i verden. Historikerne ved UiT Norges 
arktiske universitetet summerte opp i jubileumsåret 2022. Seminaret de holdt over to dager viser at 
med deres imponerende innsats ble Nord sentrum.  

Hvordan ble Tromsø sentral i krigshistorie og i annen historie som trekker frem nordlige og regionale 
perspektiver? Vi finner lite av det som er blitt suksesshistoriene i Innstillinger om Filologiske fag og 
Samfunnsfag ved Universitetet i Tromsø Universitetsforlaget 1972.Bare ett av forslagene til mulige 
forskningsprosjekt hadde sentrum-periferi problematikk med referanse til Nord-Norge. Forfatterne av 
denne innstilingen var blant tungvekterne nasjonalt, med mange topper fra UIO.  

Tittelen på seminaret, «I spenninga mellom lokalhistorie og globalhistorie. Historiefaget ved UiT 
gjennom 50 år» og foredragene gir bakgrunn for å forstå at faget historie tok en annen retning enn 
den innstillingen fra de lærde i 1972 pekte på. Seminarprogrammet var satt sammen av nestoren 
professor emeritus Einar Arne Drivenes. Et imponerende program med imponerende innlegg.  

Alle er vennlige, alle er gode foredragsholdere og noen sågar glimrende. Kritikk kommer med en tydelig 
argumentasjon, gjerne lett ironisk humoristisk, men altså vennlig. Som at det er faget det gjelder og at 
fagligheten vokser gjennom debatt, dialog og kommunikasjon. Dette er også fortellingen fra 2008 med 
Norges Forskningsråds (NFR) evaluering som blir kommentert av flere av innlederne. Noen mente at 
det ble nesten for mye av det gode med skryt! NFR la vekt på at miljøet hang veldig godt sammen. 

I pausene bekrefter alle fortellingene. De eldste, de midt imellom og de unge. Det er støtte å få i 
historikermiljøet av og for alle som er med. Seminaret som er felles for alle som arbeider med historie 
på instituttet har bidratt sterkt til denne kulturen. Det inviterer også folk utenfra. Festtaler under 
middagen, Jørgen Fossland, nå direktør på universitetet, fortalte om den positive opplevelsen han 
hadde da han som stipendiat i filosofi ble invitert til å foredra. Den som har tilbrakt et helt liv på norske 
universiteter vet at et slikt miljø og en slik kultur ikke er selvfølgelig eller helt vanlig, for å si det forsiktig.  

Mange sier også at historikerne alltid har hatt et godt forhold til rektorene. I min tid som rektor 
fremstod de som samlet og strategiske, med gode prosjekter. Det var derfor ikke så vanskelig å finne 
økonomiske midler for eksempel fra det som heter rektors strategiske midler. I ettertid har det også 
vist seg at historikerne leverte det de den gang forespeilet meg. Professor Einar Niemi og jeg satt i Tove 
Bulls siste styre 1998–2001, og Niemi fortsatte i mitt første styre 2002–2005. Historiemiljøet kom nært 
og ble en viktig kilde til inspirasjon og glede, mye takket være Einar og den gang student, i dag 
professor, Sigrun Høgetveit Berg.  

Under arbeidet med denne teksten hadde jeg også en lengre samtale med professor emeritus Einar-
Arne Drivenes 1. november 2022. Jeg innleder med å fortelle om arbeidstittelen min Nord blir sentrum. 

Einar-Arne spiller inn: Hva med «Da utkant ble sentrum»? 

Han er definitivt en av de aller første studentene ved UiT, og mange er de som vil være blant de første 
11 som tok historie hovedfag. Jeg viser til samtale med en av dem, Kjell Kolbeinsen. Einar-Arne fyller 
ut. 

Første fast ansatte var Berge Furre som førsteamanuensis, men han forlot Tromsø for Stortinget i 
1973 etter SF sitt brakvalg i kjølvannet av EEC-slaget i 1972, der SF var på seirende standpunkt. Den 
første professor var Narve Bjørgo, som ble toneangivende og den som bygde opp forsknings -og 
undervisningsmiljøet i historie sammen med Edgeir Benum. Det ble lokalhistorie fordi de som kom 
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ble stimulert fra sitt lokalmiljø, ofte sin hjembygd. Om dette ble det laget et festskrift til Edgeir 
Benum. 

Drivenes er enig i at de ved evaluering fremsto samlet. Han legger også stor vekt på Fellesseminaret 
fra 1972, og frem til Covid i 2020. På spørsmål om alle opp gjennom årene har opplevd miljøet like 
samlende: 

Jeg tar høyde for at ikke alle nødvendigvis følte det slik, men ja, det store flertall tror jeg har gjort 
det. 

Rekrutteringen av gode talenter har åpenbart vært svært god over fem tiår. 

Lærerutdanning og lektorutdanning i historie som skolefag har vært og er en bærebjelke. 

Jeg er nysgjerrig på hva Einar-Arne mener er smykket i publikasjonene fra historikerne?  

Det er de store verkene som er en kombinasjon av forskning og formidling. Og det transnasjonale 
som ble fremhevet i evalueringen. Og Einar Niemi innen samisk og kvensk.  

Jeg følger på med å nevne bredden og dybden i Niemis forskning, synliggjort ved at han fikk Brageprisen 
for Norsk innvandringshistorie sammen med Knut Kjeldstali og Jan Eivind Myhre, og som en av meget 
få nordmenn den store svenske Gad Rausings pris for framstående forskergjerning, begge i 2003. Niemi 
har bidratt helt vesentlig i å fortelle om hvordan begrepet Nord-Norge oppsto i 1884, på en cafe i 
Christiania blant nordlendinger i utlendighet. 

Jeg nevner Einar-Arne selv, med Norsk Polarhistorie og Brageprisen som han fikk sammen med Marit 
Anne Hauan og Helge Wold for Nordnorsk kulturhistorie.  

Og Harald Dag Jølle som senere utviklet seg til en nasjonal Nansen-ekspert med de to bøkene om 
Nansen, legger Drivenes til.  

Det er fantastiske bøker om vitenskapsmannen og mennesket Fridtjof Nansen, og ikke bare hans 
allerede kjente polferder og innsats belønnet med Nobels fredspris. 

Professor Randi Rønning Balsvik er Afrikas dronning, og ble det fordi hun i ti år var vikar for Berge Furre 
– slik det også er godt beskrevet i Arnhild Skre sin biografi om Furre, utgitt høsten 2022. 

Professorene Jens Petter Nielsen og Kari Aga Myklebost ruver i norsk Russlands-forskning blant 
historikere, og miljøet har sørget for generasjonsskifte. 

Etter Russlands angrepskrig 24. februar 2022 har professor Kari Aga Myklebost fra UiT Norges arktiske 
universitet fremstått som en av de fremste stemmene i tolkning av det tragiske som skjer for 
utviklingen i nord. Det er med et Russland i fritt fall omdømmemessig, politisk og i akademisk 
samarbeid internasjonalt. Hun står fjellstøtt på historikernes skuldre, og tar oss inn i den neste periode 
med naboskap i nordøst med en smittende formidlingsevne og tyngde i det offentlige ordskiftet. 

Professor Narve Fulsås leverte klassikeren i 1993 med 25 års-historien til UiT, og har senere fulgt opp 
med kortere tekster ved 50-årsmarkeringer. Han er de senere år blitt en nasjonal og internasjonal 
størrelse i Ibsen-forskningen, og har høstet internasjonal anerkjennelse. Han redigerte boka Ibsen in 
Context sammen med Tore Rem ved UiO, og den ble valgt ut til Choice Outstanding Academic titles i 
2022. Som tittelen indikerer, er målsettingen å situere Ibsen i en sosio-historisk kontekst. 

Krigshistorikerne er helt sentrale med dosent og professorer Fredrik Fagertun, Bjørg Evjen (døde i 
2022), Stian Bones og Tom Kristiansen. Tom Kristiansen kom til Academia Borealis i mai 2023 med 
foredraget «Vet vi mer og forstår vi mer om Norge i andre verdenskrig etter seks år med UiT-
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forskning?», der det ble understreket at forskerne hadde som ambisjon å være tematisk og metodisk 
innovative.  

Fagligheten i historiemiljøet kom frem i hele sin bredde under jubileumsseminaret med foredrag av 
disse professorene: Ketil Zachariassen om urbefolkning og nasjonale minoriteter, Rune Hagen om 
hekseprosesser, Christine Smith-Simonsen om fredsforskning i Tromsø og Hallvard Tjelmeland om 
region- og byhistorie. Tjelmeland er også kjent for Arbeiderbevegelsens historie, identitetshistorie, 
innvandrerhistorie og norsk og internasjonal historie i det 20. århundre. 

Narve Fulsås innledet seminaret med foredraget: «Da det umulige ble mulig, et universitet i Nord-
Norge». Han er så langt den eneste som har skrevet et stort anlagt verk om UiT, i dag UiT Norges 
arktiske universitet. Forhistorien til UiT og de første 25 år er samlet i boken hans Universitetet i Tromsø 
25 år. Det er en bok jeg opp gjennom årene mange ganger har kommet tilbake til, og der jeg hver gang 
blir slått av Narves overblikk og grundighet.  

Jeg møter Narve til en samtale 19.12.2022. Jeg forteller at jeg har et ønske om å skrive noe mer. Det 
er svært lite som er dokumentert av de siste 25 år, samlet i et tilgjengelig format. Min tilnærming er 
som tidsvitne, ansatt og leder å fortelle om det som burde være av interesse i og utenfor UiT.  

Jeg synes absolutt du skal skrive. Jeg er enig i at det ikke har vært noen interesse for 50 års-skriving 
hverken fra din etterfølger eller hennes etterfølger. Særlig er det viktig å fortelle om 
mulighetsvinduet med fred fra 1992 til 2002 og denne 30-årsperiodens samarbeid med Russland. 

Jeg har anmeldt 200 års-historien til UiO og diskutert 75 års-historien til UiB. Jeg ble slått av hvordan 
UiO i dag ror ut av landet, mens UiB vil sammenligne seg med UIO og ror bort fra Stavanger og UiT! 

Jeg kommenterer at Rektorarkivet publisert i 2022 beskriver mitt og UiT Norges arktiske universitet 
/UNN sitt samarbeid med Russland til det tragiske skjedde 24. februar 2022. Det omtales også på 
slutten av denne boken i et kapittel om geopolitikk i nord. 

I innledningsforedraget ditt på 50 års-markeringen dro du frem noen viktige faktorer som ble 
utslagsgivende for at det umulige ble mulig fra 1968, Narve? 

Kortfattet var det en helt avgjørende faktor at man fra starten ansatte noe over 30 unge fagfolk 
som flyttet geografisk til en professorstilling som det ble konkurrert om. Mange hadde en 
førsteamanuensisstilling der de kom fra. Mulighetsvinduet lukket seg igjen i 1993 da Norge fikk 
opprykksordning. Ved å dokumentere økte kvalifikasjoner kunne man i førsteamanuensis-stilling 
ved steder som UiO og UiB få opprykk til professortittel og lønn. Det har stoppet mye akademisk 
mobilitet. Det hadde ødelagt for starten på UiT om det var der i 1972. 

Vi kan glede oss over at UiT Norges arktiske universitet (nytt navn fra 2013) i dag har faglige miljøer 
som hevder seg i toppen nasjonalt og internasjonalt. Fulsås har skrevet om at de universitetene som 
har fusjonert med høgskoler, UiT først og senere Norges teknisk-naturvitenskapelige universitet 
(NTNU), huser et svært mangfold av fag og målsettinger med bredde og elite. 

    Vi må ha eksellente miljøer som holder fanen høyt for et breddeuniversitet. 

Jeg har stilt spørsmålet til flere i denne boken om det er slutt på tiden da vi rodde motstrøms i en stri 
elv her nord. At vi nå kan slå oss til ro med at så mye er oppnådd at vi kan ha rolige åretak i et smult 
farvann.  

Vi må ro motstrøms! 
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Narve får også spørsmålet «hva er det beste som er levert fra historikerne våre»? 

Alt som er nord og arktisk, herunder Harald Dag Jølle om Nansen. 

Selv er telemarkingen Narve Fulsås nasjonalt kjent for historiene om telemarkinger som er hvite og 
døde: Ibsen og Vesaas. 

Til sist: historikerne våre har en unik evne til å presentere historieforskning som er nyskapende 
metodisk også for et bredt publikum. De presenterte et faglig tungt trebindsverk midt i Tromsø 
sentrum, åpent for alle, en lørdag formiddag.  

Storverket «Andre verdenskrig i nord» ble presentert 15. oktober 2022. «Under lysekronene i 
Sparebankens festsal fikk vi en smakebit fra tre ferske og ganske store bind om verdenskrig hele veien 
fra Majavatn til Pasvik», skrev politisk redaktør i Nordlys, Skjalg Fjellheim i en kommentar samme dag. 
Og fortsetter med et viktig statement «En av nestorene i norsk historieforskning professor Ole Kristian 
Grimnes sa det slik i sitt innlegg: Krigen i nord, som lenge var et appendiks og en periferifortelling, er 
gjennom disse bøkene nå til fulle en del av den nasjonale krigshistorien. Noen fortielse er det slett ikke 
snakk om. Dette er norsk historie, ikke landsdelshistorie.» 

Og Fjellheim konkluderer: «Det er ingen liten anerkjennelse til et miljø i Tromsø. Noe som igjen 
understreker potensialet av klassisk humaniora som prioritert del av et breddeuniversitet som skal 
gjøre en jobb for Norge i nord.» 

Ole Kristian Grimnes som er professor emeritus ved Universitetet i Oslo (UiO) la til: «UiT Norges 
arktiske universitet har tatt over som det nasjonale akademiske tyngdepunkt på forskning om andre 
verdenskrig.»  

Det er jo er litt av en attest, og igjen med Fjellheims ord: «Det skal bli interessant å se om det er en 
posisjon UiT Norges arktiske universitet er i stand til å holde på.» 

Hvordan kom de dit?  

Svarene finnes i en sterk og langsiktig strategisk bygging av sterke fagmiljø. Med støtte fra 
universitetets demokratiske organer og ledelse over år. Men det må oftest mer til. 

I arbeidet med trebindsverket har pengestøtte fra Trond Mohn vært sterkt bidragende. Så også et 
politisk vedtak av Stortinget i 2015, med representantvedtak om å styrke forskning og formidling om 
andre verdenskrig i det nordlige Norge og nordområdene ved å opprette et professorat ved UiT. 
Bakgrunnen var at Forsvarsdepartementet hadde mottatt en gave som Forsvarskomiteen på 
Stortinget, på ren refleks, mente burde legges til Oslo. Det ble en reaksjon på dette med debatt og 
oppmerksomhet, som gjorde at også Forskningsrådet ble med som en viktig finansieringspart for 
prosjektet i nord.  

Trebindsverket på over 1700 sider, og 32 forfattere, er også en stor satsing for nordnorske Orkana 
forlag, og føyer seg inn i rekken av viktige bøker derfra om nord og for nord.  

Lanseringen av krigshistorieverket trakk en stor forsamling denne lørdagen. Vi som møtte fikk med oss 
både en god oversikt, og smakebiter fra ulike temaer ved utvalgte innledere. Innledere som også ga 
uttrykk for et håp om at ny «kunnskap vil bidra til nye perspektiver», slik redaktøren av bind 3 professor 
Stian Bones uttrykte det. Før han la til: «Vil vi se på krigen i nord og Norges krig med nye øyne?» 

Ifølge Bones eksisterte det ved starten av arbeidet bare udokumenterte overslag over den tyske 
tilstedeværelsen i nord og landet som helhet. Forholdene mellom okkupert og okkupant var svært 
ufullstendig beskrevet.  
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Kunnskapssituasjonen var like usikker når det gjaldt flere andre forhold: tilslutningen til NS, antallet 
«tyskerbarn», omfanget av den militære motstanden, Holocaust i nord, samiske erfaringer, den 
økonomiske utviklingen, omfanget av flyktningetrafikken og skjebnene til de tvangsevakuerte, blant 
annet. Innenfor alle de nevnte områdene – og flere andre – er det nå etablert et solid 
kunnskapsgrunnlag. Materialet gir grunnlag for nye tolkninger, som presenteres i verket.  

Bones trakk fram mange perspektiver. Han ble svært treffsikker da han beskrev det han kaller 
Nordkalott-perspektivet. Gjennom historien har nordområdene, sett fra hovedstaden, ofte blitt 
betraktet som en periferi, mens regjeringskontorene utgjorde et slags nasjonalt sentrum. Krigen 
demonstrerte utilstrekkeligheten ved denne tenkningen.  

Evnen til å øve motstand bygger på evnen til å mobilisere vilje i det sivile samfunn. Det skjedde i sør og 
det skjedde i nord. Bones avsluttet med: Krigserfaringene viser hvor mye folk bidro med og fortsatt 
kan bidra med. Norge er fortsatt en småstat omgitt av stormakter. Et levende samfunn i nord utgjorde 
en avgjørende kraft under krigen. Slik kan det fortsatt være, tenker mange, dersom leksene blir lært.  

«Mor trivdes og ville bli lenge der sør, helst for godt. Far så utålmodig bare én vei, mot nord.» Slik 
starter en redigert versjon i Nordlys 18.10.2022 av Einar Niemis foredrag under lanseringen. Einar 
Niemi bygger innlegget på sin egen families fortelling, fra tvangsflytting til gjenoppbygging. Gjennom 
fortellingen får vi både dramatikken og grunnlaget for professor Niemis refleksjoner om å kunne sette 
etterkrigstolkninger av hendelsene i en minnehistorisk sammenheng. Et sentralt poeng hos Niemi er 
at minnehistorien i ikke liten grad har blitt preget av myter som ikke kan stå seg mot forskningsbasert 
dokumentasjon.  

Trebindsverket «Andre verdenskrig i nord» befester våre historikeres bidrag til å sette nord i sentrum.  

Oppsummert 
Disse jubileene viser at det ble gjort et formidabelt rekrutteringsarbeid av folk med kompetanse og 
med ønske om å skape nytt.  

Studentene og rekruttering av ansatte var viktig. Universitetet i Tromsø var opprinnelig designet for 3 
000 studenter. På 1990 tallet kom det stor arbeidsløshet i Norge. Statsminister Gro Harlem Brundtland 
og hennes statsråd Gudmund Hernes åpnet derfor opp for finansiering av stor studenttilstrømming og 
tallet på studenter på Universitetet i Tromsø økte raskt til 6 000. Med fusjonen bottom up på Tromsøya 
med Høgskolen i Tromsø i 2009 ble det hele 9 000. Med tilsvarende fusjon med Høgskolen i Finnmark 
ble det 12 000. Disse fusjonene ble velsignet av Stoltenberg II som ga oss et nytt navn: UiT Norges 
arktiske universitet. 

Etter vår tid så regjeringen Solberg hva som fungerte og gjorde top down-fusjoner med Høgskolene i 
Harstad og Narvik med resultat 18 000–20 000 studenter.  
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Forskning  
Ved alle internasjonale breddeuniversiteter finnes det en stor spredning i hva ansatte og studenter er 
gode på og interesserer seg for. Så også ved UiT Norges arktiske universitet. 

Det er ikke lett å skille bredde fra elite, og med tiden skifter vårt syn på hvilken forskning som faktisk 
fører til gjennombrudd. Jeg har den holdning at det lar seg gjøre i sanntid, med noen rause grenser for 
feiltagelser. 

Forskning i bredden 
Det store volum forskning utføres i bredden, som god forskning der forskerne også gir god 
undervisning. Forskerne forholder seg til internasjonale standarder for kvalitet og faglighet. Det gjelder 
disiplinfag og profesjonsfag. Kunnskap utvikles og utvides ofte med små skritt som også er 
mester/svenn-relasjoner med bachelorgrader, mastergrader og Ph.D.-grader. 

«God men ikke glimrende» kan være en beskrivelse av faglig tyngde innen profesjonsfag og disiplinfag 
som setter Tromsø på kartet, og som tiltrekker ungdom regionalt, nasjonalt og internasjonalt.  

Mot og evne til å oppsøke de beste utenlandske forskerne på deres hjemmebane kombinert med en 
raus sabbatsårs-ordning, har gitt gode resultater for mange på UiT. Bruk av universitetets egne midler 
til å sponse internasjonale møter og seminarer har bidratt til å fremme fag langs alle akser innen 
HumSam og MedNat. 

De fleste veiledere tilpasser ambisjonsnivået til studentenes normerte tid og faglige forutsetninger. 
Innimellom hører vi likevel om virkelig ambisiøse studentprosjekter som, dersom de lykkes, vil ligge i 
Nobelprisklassen. De er sjeldnere nå enn før, men vi finner flere om vi leter i historien.  

Veien til forskning i eliten 
Grunnlaget for dagens fremragende forskning ved UiT ble skapt i Tromsø på tidlig 1970-tall. Til Tromsø 
kom lovende forskere som førsteamanuenser i ung alder fra utlandet og sør i Norge. De var fortsatt 
unge da de oppnådde professorkompetanse og professortittel hos oss, og det ble allerede fra starten 
publisert i meget gode internasjonale vitenskapelige tidsskrifter. Som eksempel en banebrytende 
artikkel fra våre biokjemikere og kjemikere om strukturen til et viktig protein, som prydet forsiden av 
Nature på 1970-tallet. Et annet eksempel er at Nordens første genteknologiske eksperiment ble gjort 
på UiT i 1973, av svensk professor i mikrobiologi Bjørn Lindqvist. 

Googler man ordene fremragende forskning i dag finner man Sentre for fremragende forskning (SFF), 
og ikke mye mer. Det er i seg selv interessant, og kan sees på som et tegn på at Norge stadig er en ung 
forskningsnasjon – også sammenliknet med våre «koloniherrer» Danmark og Sverige. En god diskusjon 
om utviklingen siden annen verdenskrig finner vi i artikkelen «Vitenskapelig aktivitet og 
forskningspolitiske vendepunkter 1945-2020» av Vera Schwach i Historisk tidsskrift vol 101, Utg 3. 
2020. Hun skriver: Forskningspolitikk som politikkområde har vært preget av interessefelleskap mellom 
særskilt engasjerte politikere og fagekspertise, og blitt møtt med høystemt verbal oppslutning, men 
generelt lav partipolitiske interesse.  

Da jeg nylig leste denne artikkelen fant jeg at hun satte ord på mine egne opplevelser og reaksjoner 
fra møter med politikere på Stortinget fra 2002 til 2013, både som universitetsrektor, leder av 
Forskningsutvalget UHR og styret for UHR, som beskrevet sist i dette kapitlet. 

Det har tatt sin tid å få aksept for at noen må få gode betingelser for å drive i en elitedivisjon. På et 
møte i Det norske vitenskapsakademi hørte jeg den internasjonalt anerkjente filosof og 
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samfunnsforsker Jon Elster uttale at på 1990-tallet var det på Blindern liten aksept for å dyrke elite. På 
den tiden høstet Norge masser av olympiske gullmedaljer innen flere idrettsgrener, tenk Lillehammer 
i 1994.  

Toppforskningsprogrammet  
Professor Rolf Seljelid kom i 1993 med kraftsalven som ble starten på elitesatsingen i norsk forskning. 
Salven kom fra Tromsø, og hadde vokst ut av Rolfs erfaringer fra eliteuniversitetsmiljøer i USA og 
Sverige. Spørsmålet hans var: Hvorfor tar vi ikke like godt vare på de gode hodene som de talentfulle 
idrettsutøverne i Norge? Hvorfor tar vi ikke mål av oss til en Nobelpris, like gjerne som en olympisk 
gullmedalje? 

Med støtte fra Forskningsrådet fikk han etablert Toppforskningsprogrammet i 1997 med noe offentlige 
midler og privat innsamlede penger i en ubyråkratisk modell. Dette ble forløperen til Yngre 
fremragende forskere YFF, og Senter for fremragende forskning SFF, som de første offentlige norske 
elitesatsinger. Rolfs brennende engasjement for god forskning, og hans formuleringsevne i både 
personlige møter og store forsamlinger, ble avgjørende. 

For å oppsummere som Vera Schwach – det var i Norge to forløpere for YFF/SFF: 
Toppforskningsprogrammet (1997) og Centre for Advanced Study CAS (1989). 

Rolf Seljelid inviterte meg med i styret for Toppforskningsprogrammet. Der traff jeg Kristin Clemet som 
var den som noen år senere etablerte ordningen YFF og etter hvert SFF som statsråd for Høyere 
utdanning og forskning. Jeg tror Clemet hentet mye inspirasjon fra dette styrets arbeid, som handlet 
om å ta vare på unge talenter med rausere arbeidsbetingelser og stor frihet i bruk av tildelte midler.  

Rolf satte tonen for et høyt ambisjonsnivå for programmet ved å hente inn ekspertise til bedømmelse 
av de unge søkerne. Fagkomiteen besto av toppfolk fra Karolinska Institutet i Stockholm, med erfaring 
fra utplukking av Nobelprisvinnere i medisin. Når jeg i dag ser på karrieren til de første som fikk penger, 
ser jeg at bedømmelseskomiteen gjorde særdeles gode valg. De er ledende innen sine felt, både 
nasjonalt og internasjonalt. 

Professor Terje Johansen ved Institutt for medisinsk biologi IMB er en av dem som fikk 1,4 mill kr i 7 
år fra Toppforskningsprogrammet. Jeg treffer han i MH-kantinen 11.desember 2023. Hva har midlene 
fra Toppforskningsprogrammet betydd for ham? 

Jeg kom med i 2001 i Toppforskningsprogrammet, og hadde støtte derfra til 2007. Selv er jeg dypt 
takknemlig for Rolf sin fantastiske innsats med å få i gang Toppforskningsprogrammet. Det var 
fantastisk ubyråkratisk og ga den friheten vi trengte til å følge opp våre innledende funn. Slik kom 
vi til å oppdage den første autofagi-reseptoren, p62, som muliggjør selektiv autofagisk degradering 
av protein-aggregater merket med ubiquitin.  

Jeg har kjent Terje siden han kom som hovedfagstudent til Institutt for medisinsk biologi (IMB) på 
Strandvegen tidlig på 80-tallet. Han utmerket seg allerede den gang, og har siden holdt frem med 
fremragende grunnleggende forskning i fronten på de sterkt konkurranseutsatte forskningsfeltene 
cellebiologi og molekylærbiologi. Han leder en forskningsgruppe på feltet autofagi med stor betydning 
for forståelse av grunnleggende biologi og medisin, som aldring, demens, nevrodegenerative 
sykdommer og kreftutvikling. Etter mer enn 40 år som internasjonalt anerkjent forsker får han også i 
disse dager oppmerksomhet i media her hjemme.  



50 

Khrono skrev november 2023 om de mest siterte forskerne i verden, der 23 av dem er fra Norge4. 
Professor Terje Johansen er den eneste fra UiT Norges arktiske universitet på lista over Highly Cited 
Researchers5.  

    Det er hyggelig, og det er jo alltid et spørsmål om hvordan man teller.  

Allerede i 2003 ble det publisert en evaluering av toppforskningsprogram-modellen, av Randi Søgnen 
i NiFu skriftserie nr 17, 2003. Dette var jo ikke så lenge etter at programmet hadde startet. I 2008 skrev 
forskning.no mer om Rolf Seljelid og Toppforskningsprogrammet6. Rolf sin ånd er gjenkjennelig i en 
brosjyre fra 2002 om programmet. Her er fire punkt om målsettingen 

1) Finne de absolutt beste yngre etablerte forskere og sats på dem.  
2) Gi dem adekvate men ikke ekstravagante økonomiske midler så de kan bygge opp små grupper 

av selekterte forskere rundt seg. 
3) Skjerme dem mot unødige trivielle forstyrrelser, men sørge for at de ikke blir isolert.  
4) La dem fritt få følge de spor som deres begavelse utpeker. 

Terje Johansen kom med i den andre puljen, sammen med fem andre. Blant de tre i første pulje var 
Stefan Krauss fra UiT, som etter kort tid tok med seg forskningen sin til UiO. Disse åtte forskerne har 
alle hatt fremragende utvikling og karrierer som forskere.  

Jeg har fulgt Terje, og vet at han har vært et verdsatt medlem av blant annet Kreftforeningens 
evalueringsgruppe innen hans fagfelt. Med så sterke resultater lurer jeg på om han ikke har søkt på 
det som fulgte i kjølvannet av Toppforskningsprogrammet, slik som SFF. 

Jo, vi har søkt sammen med flere forskningsgrupper fra UiT og nådde for noen år siden opp til siste 
runde, men jeg tror det ikke bar helt inn fordi det var en for liten gruppe med sterke nok CVer.  

Hva med European Research Council (ERC)? 

I sine Advanced grants etterlyser ERC store ideer og store gjennombrudd. Som å kjøre gjennom 
Triumfbuen med Ferrari! Vi bygger mer sten på sten. Og når vi blir sitert er det fordi mange er blitt 
interessert i våre funn, og vet at vi publiserer etterprøvbare resultater. Og noen virkelige 
gjennombrudd som i 2005 med den første selektive autofagi-reseptoren i humane celler, p62. 

Terjes CV har en lang liste prestisjefylte internasjonale fora der han er invitert som foredragsholder. 
Han har som flere andre av de beste forskere rendyrket deltagelse i faglige fora, og vært mindre aktiv 
i lokalt styre og stell. Vi diskuterer troverdigheten i dagens papers kontra tidligere, om hvor det 
publiseres mest pålitelige reproduserbare facts og om hvor vanskelig det er i dag å nå gjennom med 
argumenter og søknader om grunnforskning.  

Uten Kreftforeningens midler hadde jeg ikke kunnet drive på.  

Vi snakker litt om formidling og betydningen av det. 

 
4 https://www.khrono.no/23-forskere-i-norge-pa-listen-over-verdens-mest-siterte/826541 
5 Terje sin side hos google scholar med oversikt over siteringer: 
https://scholar.google.com/citations?user=7RH8nG0AAAAJ&hl=no&oi=ao 
6 https://www.forskning.no/forskningsfinansiering-medisin-norges-forskningsrad/ildsjelen-bak-
toppforskningsprogrammet/982634 

https://scholar.google.com/citations?user=7RH8nG0AAAAJ&hl=no&oi=ao
https://www.forskning.no/forskningsfinansiering-medisin-norges-forskningsrad/ildsjelen-bak-toppforskningsprogrammet/982634
https://www.forskning.no/forskningsfinansiering-medisin-norges-forskningsrad/ildsjelen-bak-toppforskningsprogrammet/982634
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Det tok meg nok en del år før jeg fikk øynene opp for formidling utover å drive undervisning og 
veiledning av studenter. Nå synes jeg det er gøy. Jeg har vært med på en podcast, og holdt et 
foredrag på UNN sitt onsdagsmøte i fjor7. 

I anledning oppslaget om mest siterte forskere sier Terje i et intervju med UiTs 
kommunikasjonsavdeling rause ord om medarbeidere og samarbeidspartnere, nasjonalt og 
internasjonalt. Jeg vet at det er en betydelig innsats av Terje selv som idérik forsker, gruppeleder og 
derved som søknadsskriver på utlyste eksterne midler. Hans fortelling er ikke unik, ikke på UiT og heller 
ikke ellers. Et godt breddeuniversitet må ha plass for forskere og fagfolk av Terjes type.  

Han hadde ikke kommet dit han er i dag uten at UiT hadde fått en hel legeutdanning også med basalfag 
som cellebiologi og biokjemi. Jeg skriver mer om Terje i kapitlet To jubileer som handler om 
legeutdanningen ved UiT Norges arktiske universitet i 50 år. 

YFF, SFF, SFI og ERC 
Flere miljøer på UiT hadde arbeidet strategisk gjennom 1990 tallet på måter som satte dem i stand til 
å tilfredsstille kravene om en Yngre fremragende forskere (YFF) og SFF. I første runde fikk kjemikeren 
Kenneth Ruud YFF, og det hører med til historien at jeg ringte ham og oppfordret han til å søke etter 
et tips fra min gode forskningsrådgiver Tore Guneriussen. I første runde av tildelinger fikk CASTL ved 
UiT en SFF. Med professor Curt Rice i spissen hadde CASTL en forhistorie med faglig samarbeid mellom 
språkforskere på basis av tre stammers møte. Dette var den eneste av SFFene som tilfalt humaniora i 
første runde. 

Senter for forskningsdrevet innovasjon (SFI) ble i første runde en positiv overraskelse med to tildelinger 
til UiT og samarbeidspartnere i 2007. Den ene var med professor Trond Jørgensen og MabCent innen 
marin bioprospektering. Da hadde vi i flere år hatt en liten gruppe som jobbet frem bioteknologi med 
Trond Jørgensen som ledende på feltet. Den andre tildelingen gikk til Tromsø Telemedicine Laboratory 
som et samarbeid mellom UiT og UNN, ledet av Gunnar Hartvigsen professor i informatikk UiT. 

Vi i ledelsen mente at det var en klar styrke for UiT om vi greide å kombinere satsing på elite innenfor 
et universitet som hadde en svær bredde i ansvar for forskning og utdanning. Jeg mener det lyktes, vi 
så eksempler på at det var en klar gevinst at elitegrupper løftet andre rundt dem faglig.  

I de to første rektorperiodene 2002–2005 og 2006–2009 ledet jeg arbeidet med å styrke forskningen 
ved UiT. Universitetsstyret ble aktivt engasjert i den overordnede styringen av arbeidet. Vi arrangerte 
styreseminarer med eksterne og interne deltagere. Jeg var i disse årene medlem av Forskningsrådet 
sitt divisjonsstyre for store satsinger og ledet UHR sitt forskningsutvalg og etter hvert styre. 
Programmer, utlysinger og nyvinninger som Forskerskoler kom etter hvert UiT til gode. Fra 2010 til 
2014 var jeg nestleder i Hovedstyret for Forskningsrådet, og sloss for en ny modell: Et landslag av 
forskere fra 10 institusjoner som jobbet sammen som eksellente forskere i Arven etter Nansen. 

I den siste rektorperioden 2010–2013 hadde vi en prorektor for forskning og en for utdanning. 
Prorektor for forskning var professor Curt Rice som hadde ledet nevnte CASTL, et SFF i lingvistikk.  

Som prorektor forskning gjorde Curt Rice en stor innsats med å legge til rette for forskning og 
forskningsvilkår i det nyfusjonerte universitetet.  

Han ble etterfulgt av professor i kjemi Kenneth Ruud i teamet til rektor Anne Husebekk. Han satt i to 
fireårsperioder fra 2013, nå med navnet UiT Norges arktiske universitet etter fusjonen med Finnmark 

 
7 https://www.youtube.com/watch?v=owixfpgUteQ 

https://www.youtube.com/watch?v=owixfpgUteQ
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Høgskole. Ruud fikk etter fusjonene med Høgskolene i Harstad og Narvik i 2016 ansvaret for 
forskningen i det utvidete UiT Norges arktiske universitet.  

Kenneth Ruud har en imponerende CV med YFF, SFF og ERC i mange år, med stor aktivitet og store 
budsjettmidler. Han ble etterfulgt av professor Camilla Brekke i 2021, som fra september 2023 er 
direktør for Norsk Polarinstitutt. Ny prorektor for forskning og utvikling er Jan-Gunnar Winther, som 
jeg omtaler nærmere i kapittelet om geopolitikk.  

Fremragende forskning ultimo 2023 
Framtidens Polhav er et helt ferskt eksempel på elitesatsing på forskning i Norge og får et stort oppslag 
i Khrono mandag 24.4.2023. Prosjektet er ambisiøst med dannelse av et nytt landslag som oppfølger 
av norgeshistoriens første sådanne i forskning; Arven etter Nansen. Prorektor for forskning ved UiT 
Norges arktiske universitet Camilla Brekke er styreleder i interimsstyret. Dermed videreføres en viktig 
tradisjon med UiT i ledelsen av store nasjonale prosjekt. Professor Paul Wassmann var faglig leder i 
spissen for forskere fra ni institusjoner, og jeg hadde det privilegium som rektor å lede styringsgruppen 
da vi fremmet Arven etter Nansen for Kunnskapsdepartementet og Norges Forskningsråd. Etter 2013 
overtok prorektor Kenneth Ruud stafettpinnen som styreleder, og leverte den videre til sin etterfølger 
Camilla Brekke i 2021. Brekke er utdannet informatiker på UiO, med doktorgrad i 2008. Siden 2016 er 
hun professor ved UiT Norges arktiske universitet. 

Jeg får en samtale med Camilla 16.mai 2023, og hun forteller: 

Fra hvitt til blått hav om sommeren er den slående kortversjon av prosjektet som omtales i den nye 
Langtidsplan for forskning og høyere utdanning, med flere formuleringer er hentet fra prosjektet.  

Innsatsen utvides til 16 institusjoner, og i tillegg til naturvitenskap og teknologi inkluderes også 
samfunnsfag som havrett. Målet er å få på plass 1 milliard NOK over 10 år som dermed vil bli Norges 
største forskningsprosjekt. 

Camilla Brekke er på samtaletidspunktet prorektor forskning ved UiT siden 1. august 2021. I september 
2023 gikk hun over i åremålsstilling som direktør for Norsk Polarinstitutt. Hun ble professor i 2016 og 
har sin PhD i fjernmåling fra UiO. Jeg forteller om samtalene med forskere med ERC bevilgninger og 
med de dedikerte medarbeiderne i forskningsadministrasjonen ved UiT. Forskerne ser betydningen av 
overhead, men etterlyser større transparens i hva pengene brukes til. Og jeg nevner under samtalen 
med henne et besøk mitt rektorat gjorde til Massachusetts Institute of Technology (MIT) og deres 
Technology Transfer Office (TTO). Den gang for om lag ti år siden brukte de årlig 17 millioner dollar for 
å drifte kontoret, og tok inn 90 millioner dollar i samme periode. Mye er ulikt og UiT drifter ikke egen 
TTO, det gjør firmaet Norinnova Invest. Men som en modell for å investere – det som kan kalles utgifter 
til inntektservervelse, er vel tanker man kan gjøre seg? 

Brekke responderer med å fortelle om den strategiske satsingen UiT Talent. 

Universitetsstyret har satt av midler til satsingen for å øke de eksterne inntekter til nettopp 
forskning og innovasjon, men utdanning- og formidlingstiltak er også inkludert. Tanken bak er at 
innsats mot eksterne finansieringskilder skal støttes og prioriteres gjennom strategiske insentiver 
og investeringer. UiT har blant annet en ambisjon om å sende inn betydelig flere søknader til 
Horizon Europe, EUs 9ende rammeprogram for forskning og innovasjon. En styrket eksternøkonomi 
skal bidra til å bygge sterke forskningsmiljø ved UiT, samt kunne bidra til å gi handlingsrom og vekst 
i en tid med strammere økonomiske utsikter.  

Tilstandsrapporten for høyere utdanning 2022 omtales i Khrono 18.mai 2023: «Eksterne inntekter øker 
mer enn de statlige kilder». Universitets og høgskolesektoren (UH-sektoren), har økt med 30 prosent 



53 

fra 2019 til 2022. De eksterne bidrag er i størrelsen 24,4 prosent av Kunnskapsdepartementets 
bevilgning til UH i 2022. Relativt mest økning fra EU, noe mindre fra NFR.  

UiT ligger like over 17 prosent, og har et ønske om å øke til 25 prosent innen få år. Rektor Dag Rune 
Olsen siteres i denne artikkelen på betydningen av pengene man får til forskning, pluss at ekstern 
finansiering kan bidra til større autonomi for norske universiteter. I følge en større internasjonal 
undersøkelse skårer ikke våre universiteter høyt på autonomi. 

Dette er gode begrunnelser, og jeg vil legge til at det er nødvendig for kvalitet og for å kunne ha store 
forskergrupper. Camilla er enig i det, men hva med humaniora? Artikkelen slår fast at der er det 
grunnere kilder. Hva er situasjonen for UiT her? Tross alt fikk CASTL og deres lingvistikkforskning en 
stor bevilgning i den aller første tildelingen i 2002. 

HUMSAM-fagene ved UiT gjør det godt innen enkelte virkemidler hos EU. Lingvistikkmiljøet ved UiT 
er det beste i Norge og på 86. plass i verden. Universitetsledelsen arbeider sammen med fagmiljø 
og fakultet for å finne finansieringskilder for å sikre dette fremragende miljøet i fortsettelsen. Det 
arbeides også med en satsing knyttet til geopolitikk ved UiT, hvor én ting er å hente inn eksterne 
midler til forskningen, men hvor kanskje det viktigste er å bringe de relevante UiT-miljøene sammen 
for å posisjonere universitetet tydeligere på dette området.  

Vi kommer inn på hva norske myndigheter og hva UiT Norges arktiske universitet gjør med en kald krig 
etter den brutale angrepskrigen Russland startet i Ukraina for godt og vel et år siden 24.februar 
2022.Rammebetingelsene for samarbeid i nord og generelt i Arktis er dramatisk forverret, og vårt 
universitet sitt helt særegne komparative fortrinn med en faglig veldig bred Russlandsportefølje er 
dramatisk redusert i løpet av veldig kort tid. 

Jeg er enig i det. Ett svar er at vi går tyngre inn med samarbeid mot vest, som en del av strategien 
Nordområdene 3.08. Etter vårt besøk til utvalgte universiteter øst i Canada i fjor høst, planlegger vi 
nå å besøke flere institusjoner i Alaska og Massachusetts i USA kommende høst.  

UiT arbeider for tiden også med å styrke sitt samarbeid med Singapore, hvor noen av Asias aller beste 
universiteter ligger. Prorektoren besøkte Singapore høsten 2022, hvor hun blant annet signerte 
samarbeidsavtaler på institusjonsnivå med National University of Singapore og James Cook 
University9. Kommende høst reiser rektor selv til Singapore i tilsvarende ærend. 

Singapore synes å utvikle seg til et kraftsenter på flere forskningsområder. 

Soloprestasjoner og lagspill 
Jeg ønsker en oppdatert oversikt over hele feltet, og førstevalget er da å snakke med en som lenge har 
vært med i en sentral posisjon innen forskning ved UiT, forskningsdirektør siden 2009 Pål Vegar 
Storeheier. Den gang hadde vi akkurat gjennomført den første fusjon i Norge med en statlig høgskole, 
og i universitetsledelsen var vi opptatt av å utvikle og styrke forskningen ved det nyskapte 
breddeuniversitetet.  

Jeg får en samtale med Pål Vegar 23.november 2022. Etter det sender han meg en oversikt over 
tildelinger til UiT fra de mest konkurranseutsatte forskningsmidlene nasjonalt og internasjonalt, den 
siste i desember 2023. 

 
8 https://www.highnorthnews.com/nb/uit-rektor-dag-rune-olsen-na-lanserer-nordomradene-30 
9 https://uit.no/nyheter/artikkel?p_document_id=793194 



54 

Oversikt over nåværende og tidligere SFF ved UiT:  

• CASTL (SFF: 2002-12) Curt Rice. https://site.uit.no/castl/  
• CTCC (SFF: 2007-17). Kenneth Ruud. https://www.mn.uio.no/hylleraas/english/about/CTCC/  
• Hylleraas Centre for Quantum Molecular Sciences (2017-). Kenneth Ruud (delt med 

Universitetet i Oslo (UiO er prosjekteier)). 
• CAGE (SFF: 2013-23) Jurgen Mienert https://cage.uit.no/  
• iC3 Centre for Ice, Cryosphere, Carbon and Climate (SFF 2023-) Jemma Wadham og Monica 

Winsborrow https://cage.uit.no/2022/10/13/ic3/  

Og en oversikt over nåværende og tidligere SFI 

• MabCent (SFI: -2007-15) Trond Jørgensen  
• CIRFA (SFI: 2015–23) Torbjørn Eltoft https://cirfa.no/  
• Visual intelligence (SFI: 2022-). Robert Jenssen https://www.visual-intelligence.no/  
• Dsolve (SFI: 2022-) Roger Larsen https://uit.no/research/dsolve  

Noen relevante nettsider: 

• Denne nettsiden har oversikt over toppforskning i dag. Siden har blant annet oversikt over 
status per i dag: https://uit.no/forskning/toppforskning 

• Denne siden har oversikt over alle ERCer i H2020. Den eneste ERC vi fikk før det er Eiliv Lund 
sin ERC Advanced grant: 
https://uit.no/forskning/toppforskning/art?p_document_id=721528#modal_721529 

• I Horisont Europa har vi kun fått én ERC så langt – ERC Consolidator grantet til Shona Wood: 
https://kommunikasjon.ntb.no/pressemelding/far-millionar-for-a-forske-pa-hamster-
dvale?publisherId=17847822&releaseId=17954642 

• Vi har etter dette fått flere ERCer i Horisont Europa: 
• ERC Synergy Grant, prosjekt: DELTA-LANG, Brita Elvevåg, Helsefak (2023) 
• ERC Synergy Grant, prosjekt: i2B, Jochen Knies, NT-fak (2023) 
• ERC Proof of Concept, prosjekt: Spermotile, Krishna Agarwal, NT-fak 
• ERC Starting Grant, prosjekt: SI3Dc, Jack Landy, NT-fak (2023) 
• ERC Consolidator Grant, prosjekt: HiTime, Shona Wood BFE-fak (2022) 

Oversikten er imponerende, og jeg er interessert i å høre Pål Vegars vurdering av arbeidstittelen på 
min tekst «Nord blir sentrum».  

Den kan ha mye for seg, og med mange forskere og grupper som bidrar innen grunnforskning, 
anvendt forskning og innovasjon/kommersialisering til å forsvare en slik tese. UiT var tidlig ute med 
Open Access, og har  fortsatt har en ledende rolle der.  

Universitetet har fulgt opp det vi startet, også etter fusjonen med forskning. Det siste tiår med 
vekslende universitetsledelse og styrer har vedtatt strategier som tydelig går inn for styrking av klima, 
fornybar energi og miljø. FNs bærekraftsmål er integrerte i både sentrale og fakultetsbestemte 
strategier og handlingsplaner.  

Samtalen med Pål Vegar leder meg til å se nærmere på noen av forskerne som har fått store tildelinger 
fra EU. Hva er hemmeligheten? Gode forskere ja opplagt, men hvordan finner man frem i den 
byråkratiske jungel som EU fremstilles som? 

Jeg snakker først med to eksellente forskere, og deretter med en som gjør dem gode i 
søknadssammenheng. Det er i sportsterminologi kombinasjonen av soloprestasjoner og lagspill som 
lager målfestene.  

https://site.uit.no/castl/
https://www.mn.uio.no/hylleraas/english/about/CTCC/
https://www.mn.uio.no/hylleraas/english/
https://cage.uit.no/
https://cage.uit.no/2022/10/13/ic3/
https://cirfa.no/
https://www.visual-intelligence.no/
https://uit.no/research/dsolve
https://uit.no/forskning/toppforskning
https://uit.no/forskning/toppforskning/art?p_document_id=721528#modal_721529
https://kommunikasjon.ntb.no/pressemelding/far-millionar-for-a-forske-pa-hamster-dvale?publisherId=17847822&releaseId=17954642
https://kommunikasjon.ntb.no/pressemelding/far-millionar-for-a-forske-pa-hamster-dvale?publisherId=17847822&releaseId=17954642
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Av tildelinger fra EU ser vi nærmere på to, en mann og en kvinne, en nordmann og en utlending som 
begge har fått ERC Grant. 

Eiliv Lund 
ERC Advanced Grant ble opprettet av European Research Council – ERC, for å fremme nye ideer og 
grensesprengende forskning. Ved tildelingen sees det kun på eksellense ved prosjektet og forskeren.  

De første tildelingene ble kjent i 2008, og det kom da kun to til Norge. Den ene kom til Tromsø, og den 
andre til Trondheim. Tildelingen til Tromsø var til professor Eiliv Lund på ISM. Som rektor ved UiT den 
gang brukte jeg bilder fra fotballverden for å illustrere for flere enn forskningskjennere hvor 
enestående bra dette var. Den andre tildelingen havnet hos May-Britt og Edvard Moser ved NTNU i 
Trondheim. Noen år senere fikk de to Nobelprisen i medisin eller fysiologi for sin banebrytende 
forskning. Med systemepidemiologi og Eiliv Lund blir Tromsø et av flere sentra i verden for nyskapende 
forskning. 

Eiliv Lund kom til Institutt for samfunnsmedisin ISM ved UiT i 1989, fra stillinger som lege innen 
psykiatri i Bergen, lege ved Kreftregisteret og fra Helsedirektoratet i Oslo. I mars 2023 møtes vi over 
kaffe og vaffel, og Eiliv forteller at han følte seg vel med at det var flat struktur ved ISM og at det var 
ingen som fortalte ham ovenfra hva han skulle forske på. Slik han husker det var det den gang penger 
«på gulvet» hos forskerne, og ikke som nå på toppen. Vi har i mange år vært kolleger på det som i dag 
heter det Helsevitenskapelige fakultet. Jeg har kjent ham som en selvstendig og fremragende 
fagperson med eksplisitte analyser, også av ledelse og administrasjon.  

Eiliv Lund fikk kong Olav V kreftforskningspris i 2002. Det er en pris som henger høyt, og der 
prisvinnerne i overveldende grad utenom ham har kommet fra tunge norske kreftforskningsmiljøer 
med lange røtter, slik som Radiumhospitalet i Oslo.  

Kong Olav V-prisen fikk han for en prospektiv befolkningsundersøkelse – Kvinner og Kreft. Den startet 
opp i 1991, der drivkraften må søkes tilbake til introduksjonen av p-piller i Norge i 1967. Forløper for 
dette var case-control studier om økt brystkreft hos p-pille-brukere. Den ble ifølge Lund sterkt 
metodologisk kritisert. Han bestemte seg derfor for å lage en prospektiv undersøkelse, og bygge en 
kohort. Ifølge ham selv førte en tilfeldighet til at han søkte og fikk penger fra National Institute of 
Health, NIH, i USA. Med penger herfra bygget teamet hans Kvinner og Kreft, med 100 000 kvinner 
tilskrevet og 57 000 svar i 1991–1992. Den vitenskapelige undersøkelsen om p-pillebruk og kreft ble 
omtalt i lederartikler i topp internasjonale tidsskifter som British Medical Journal og The Lancet. I dag 
omfatter Kvinner og Kreft 172 000 kvinner.  

Eiliv Lund var dessuten den første i Norge som fikk ERC Proof of Concept bevilgning i 2015 for å 
ferdigstille et patent. Han er den eneste som per 2023 har fått både denne og ERC Advanced Grant. 
Disse bevilgningene samt tre store bevilgninger fra EUs fjerde og femte rammeprogram gjorde at de 
kunne takke ja til å bli med som det tiende landet i EPIC – European Investigation into Nutrition and 
Cancer. Tilslag på søknadene fra Lund er kommet fordi nye ideer er lansert fra en gruppe han ledet, 
som kan dokumentere at de både har nye ideer og kan levere resultater.  

Lund er selverklært frankofil siden studietiden i Oslo. Han hadde sabbatsår i Lyon i 1999/2000, og hørte 
der foredrag fra ledende forskere om The Human Genome. Da slår det ham at det var lite eller 
ingenting om genekspresjon på de mange møter om befolkningsundersøkelser og biobanker han 
vanligvis deltok i. Han så potensiale for i større grad å ta i bruk kunnskap om mRNA, eller 
meldingssystemet fra genene til proteinproduksjon i cellene. Dette er forhistorien til det som etter 
diskusjoner og forhandlinger med mange samarbeidspartnere førte til en vellykket søknad til ERC på 
prosjektet TICE – Transcriptomics In Cancer Epidemiology. Han skapte begrepet Systemepidemiologi 
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som kombinerer funksjonell genomikk, basalbiologi og epidemiologi i studier av årsakssammenhenger 
for sykdom. Kjernen er tidsanalyser av genekspresjon før diagnose, ved og etter diagnose, i blodprøver 
før og etter diagnose og i brystvev etter at kreft er påvist.  

Hva er så hemmeligheten eller hemmelighetene bak dette, utover at han ble møtt på en god måte av 
ISM? Han har skrevet om dette i en liten bok i 2017, det året han fylte 70. Boken har tittel: «Hypoteser 
og tilfeldigheter», og han kaller den en hyllest til fri forskning og frie forskere.  

I dag er myndigheter og finansieringskilder enige om at den beste forskningen får vi gjennom 
konkurranse. Dette endrer forskningens fokus, men en slik endring vil først gi effekter etter mange 
år, når motivasjonen for å forske har skiftet, når de personlig ambisiøse overtar.  

I vårt møte oppsummerer han hva gruppen bak og rundt studien Kvinner og Kreft har fått til. Selv har 
han en H-index på 105. I en internasjonal rating av medisinske forskere 2022 ble han rangert som 
nummer 1 i Norge. Han er selv litt «tja» til denne – en delvis AI-drevet sammenlikning som bare tar for 
seg artikler.  

Den lille boken har en tankevekkende epilog. 

Hva som er nye ideer er ofte vanskelig å si, kanskje har vi derfor ikke noe godt norsk ord. 
Nyskapende, kreativt eller originalt dekker i liten grad begrepene «groundbreaking research» fra 
NIH eller «novelty» fra ERC. Kanskje er det derfor at våre forskningsmyndigheter legger lite vekt på 
det. 

Kvinner og Kreft viser samspillet mellom alle ideene og engasjementet til alle de som har vært 
innom, eller har blitt der. Men like viktig er forståelsen av at tilfeldighetene har en stor plass, 
nærmest som veiskiller. Det er de forskeren må passe på, å skjønne at her er noe avgjørende. Slik 
sett kan ikke denne forskningen styres strategisk. Det er ikke mulig med en strategi for det ukjente, 
det blir bare en ordpøl. Tilfeldigheter er urettferdighet. Mine tilfeldigheter har gitt meg et 
konkurransemessig ufortjent fortrinn. Det er ikke noe som heter fair konkurranse i forskning. Det 
er heller ikke snakk om salg av grønnsaker på et landsens marked. Her snakker vi om salg av 
kompliserte ideer og prosjekter som bare delvis kan veies opp mot hverandre. Hvis ingen har tid til 
å tenke, kun søke og handle, vil vi på sikt oppdage at forrådet av gode ideer tømmes. Ideer skapes 
i tomrommet eller spenningsfeltet mellom hypoteser og tilfeldigheter.  

Forskning er ikke konkurranse – slik har jeg sett det og fått lov til å leve med i frihet. 

Jeg spør Eiliv hva de tre viktigste vitenskapelige resultatene fra de store undersøkelsene er? Og han 
svarer:  

Her er de tre morsomste og nyskapende artiklene, ikke de mest siterte: 

Childbearing in marriage and mortality from breast cancer in Norway. Lund E. Int J Epidemiol. 1990 
Sep;19(3):527-31 

Each pregnancy linearly changes immune gene expression in the blood of healthy women compared 
with breast cancer patients. Lund E, Nakamura A, Snapkov I, Thalabard JC, Olsen KS, Holden L, 
Holden M. Clin Epidemiol. 2018 Aug 6;10:931-940.  

Rethinking the carcinogenesis of breast cancer: The theory of breast cancer as a child deficiency 
disease or a pseudo semi-allograft. Lund E, Rasmussen Busund LT, Thalabard JC. Med Hypotheses. 
2018 Nov;120:76-80. 

https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/2262244/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/30123005/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/30123005/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/30220347/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/30220347/
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Eksterne penger er åpenbart nøkkelen til suksess, men hvordan vil du selv beskrive det? 

Da jeg begynte ved ISM/Helsefakultetet hadde jeg allerede innsett at alle forskningsinstitusjoner 
har sine prioriterte forskningsfelt. Kreftepidemiologi hos kvinner hørte ikke til disse. Derfor måtte 
forskningen baseres på eksterne midler, som Bøygen sa: «Gå utenom». Midlene kunne søkes 
nasjonalt. Internasjonaliseringen ga mange franske visitter. Dette gjorde ISM til et nytt sentrum for 
epidemiologi i Norge og videre ut i Europa, eller kunne blitt, NTNU ga et gullkort, UiT brydde seg 
lite.  

Vel, som rektor var jeg som nevnt ovenfor vilt begeistret over at Eiliv Lund var først med den 
prestisjetunge tildelingen. Dette er en type store forskningsmidler som vinneren kan ta med seg ut i 
Europa. Jeg fikk derfor Universitetsstyret med på å gi et betydelig beløp til hans forskning fra UiT 
sentralt, for å sikre at han ble værende hos oss. Så er det generelt slik at fakulteter og institutter som 
huser forskeren ofte vil være svært uenige med vedkommende om hva som skal tilfalle disse nivåene 
som såkalt «overhead».  

Jeg er fortsatt vilt begeistret i dag. Det er avgjørende viktig for et breddeuniversitet å kunne hevde seg 
med forskere i verdenseliten slik som Eiliv Lund. Fordi de siste tiår har vist oss at grunnleggende 
langsiktig forskning, og banebrytende sådan, nå er en eksklusiv oppgave for universiteter etter at 
næringsliv og forskningsinstitutter drives mer og mer mot høsting av lavthengende frukter. 

Shona Wood 

ERC Consolidator Grant gies til forskere av alle nasjonaliteter som har 7-12 år med forskererfaring etter 
PhD og en vitenskapelig track record som gir store forhåpninger på basis av en fremragende 
prosjektsøknad. Førsteamanuensis Shona Wood er tildelt et slikt grant med 2,1 millioner EURO fra 
2023-2028 som PI – Principal Investigator for prosjektet HiTime: Hibernation timing mechanisms to 
reveal mechanisms of rheostasis. Dette er et ambisiøst prosjekt hvor hun leter etter mekanismene for 
hvordan dyr går i dvale, eller hibernering på fagspråket. Dette er en del av en større satsing på sesong- 
og døgnavhengig biologisk adferd ved instituttet. 

Shona Wood kom til UiT Norges arktiske universitet i 2017 til Institutt for Arktisk og marin biologi-AMB 
ved BFE fakultetet. Jeg treffer henne i mars 2023 over en kopp te på Campus Tromsø. Jeg lurer på hva 
som får en ung lovende forsker med utdannelse og muligheter ved store britiske universiteter til å 
komme til Tromsø, og fortsatt har et ønske om å bli her? 

Det er fordi jeg ser at her i Tromsø får jeg sjansen til å bli en «top player». Jeg har blitt møtt med 
fleksibilitet og tillit. Det er det som skal til for å kunne drive god grunnforskning i dybden over tid. 
Med den gode bevilgningen fra ERC ligger forholdene til rette for det. 

Men er det ikke mange i det internasjonale forskningsmiljøet som har tilbudt deg arbeidsplass med det 
gode stipendet? 

Jo, og de argumenterte med at de var velkjente og sterke universiteter. Men jeg valgte likevel UiT 
av nevnte grunner. Og jo, de var forundret. Her i Tromsø og internasjonalt er det derimot flere som 
vet om at professor Arnoldus Schytte Blix satset strategisk på kronobiologi ved AAB for mange tiår 
siden. Fra min egen forskning kjente jeg til professor David Hazlerigg som en ledende internasjonal 
forsker på kronobiologi ved dette instituttet. I 2020 ble jeg codirector for Arctic seasonal 
timekeeping initiative ASTI som er en stor strategisk satsing på omlag 2,3 millioner EURO. Dette er 
den største kritiske masse noe sted i verden av forskere som arbeider med årstidsvariasjon.  

På veien har det vært helt avgjørende at Shona fikk midler fra Tromsø Forskningsstiftelse TFS, som 
startet i oktober 2017. Summen her var 2,5 millioner EURO. 
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Hva er det hun vil finne ut, og som hun har fått store midler til etter sterk internasjonal konkurranse? 
I søknaden til ERC skriver hun at hun ønsker å utvikle konseptet at tanocyten, en spesialisert type celle 
i hjernens hypothalamus, huser den cellulære rheostat.  

Rheostat er betegnelsen på en regulator av overganger mellom fysiologisk status. Ved å forstå 
tanocytens funksjoner vil vi få fundamental innsikt i hypothalamisk kontroll over rheostase. Nye 
eksperimentelle paradigmer må utvikles ved å anvende nye typer dyremodeller. Jeg vil bruke den 
gylne hamster fordi den har fremragende attributter for prosjektet, både for fysiologiske og 
molekylære undersøkelser.  

Hun beskriver avanserte teknikker for mange typer undersøkelser. I søknaden viser hun at hun har 
erfaring og ekspertise innen disse metodefeltene. Og det hun ønsker å få et svar på er intet mindre 
enn hva som er mekanismene for hvordan dyr går i dvale, og hvilke cellulære og molekylære samspill 
som regulerer inngang og utgang av dette ekstreme eksemplet på kronobiologisk regulering. Hun 
oppsummerer med at hennes uvanlige kombinasjon av kunnskaper, ferdigheter og pilotundersøkelser 
gir en veldig stor sjanse for suksess tross de høye ambisjonene. 

Og det er virkelig flukt over avslutningen som krever en rettferdig gjengivelse på originalspråket 

This success will have reciprocal benefits for two major interest areas in physiology with impacts 
from human obesity research to interplanetary space travel. 

Det er nå mange år siden vi ved det som den gang var Universitetet i Tromsø vedtok å satse på 
administrativ støtte til forskere som ville søke om større prosjekter med sterk konkurranse, slik som 
ERC Grants. Shona Wood er en av de som kom til Tromsø på et tidspunkt der det etablerte apparatet 
hadde vært i funksjon noen tid. Hun hadde god hjelp i utformingen av søknaden, og nevner spesielt 
Theresa Mikalsen i Sentraladministrasjonen Campus Tromsø som alltid var kontaktbar. Hva tenker 
Shona om det overhead-bidraget som universitetet tar for å drive infrastruktur i vid forstand?  

Jeg forstår godt denne problemstillingen, men synes at det er litt vanskelig å se hvor pengene blir 
av. Jeg ønsker meg en mer transparent prosess som vil gjøre det lettere å akseptere at deler av 
eksternt innhentede penger dras inn til det store fellesskapet. 

Er det andre ting hun vil peke på som grunn til at hun vil være i Tromsø? 

Jeg tok min undergraduate degree i Wales, og er glad i natur med fjell. Landskapet i Nord-Wales er 
et Tromsø i miniatyr med sjø og fjell. The philosophy of the friluftsliv and honest society of Norway 
is incredibly appealing to me. Tromsø is the most beautiful place I can imagine, and with this 
wonderful nature comes an international University and a city with culture. Where else could I live 
10 minutes by bus from work but still be able to wheel my kayak down to the fjord from my house 
for an evening paddle, and then decide to take a 10 minute bus to town for a meal and pint of beer. 
There is nowhere in the world that could compete with that.  

Jeg ber Shona om å liste opp tre av de mest spennende, viktige og lovende resultater så langt i 
forskningen hennes.  

I showed the molecular circadian clock components that are involved in driving seasonal changes 
in physiology in adult animals, demonstrating a clear link between the circadian and seasonal 
clockworks https://www.nature.com/articles/s41467-020-18061-z 

I am hoping to publish a study on the effect of maternal light experience on the development of 
the pup (in Siberian hamsters). Classical studies from the 1960s had shown that rodent species born 
early in the year accelerate their growth and reproductive development, and those born late in the 
year slow down growth and delay reproduction until the following spring. We see a developmental 

https://www.nature.com/articles/s41467-020-18061-z
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pause in the formation of the hypothalamus and tanycyte later in “late born” pups, suggesting that 
maternal experience of light re-wires or pauses the re-wiring of your brain. 

My promising result is some preliminary data from hibernating hamsters that was an essential part 
of the ERC grant – I show that tanycytes are activated early in the arousal process and are intimately 
connected with the brain regions involved in thermoregulation.  

Would you agree that you, your team and ASTI represent a national and international centre of sorts, 
in Norwegian a senter/tyngdepunkt?  

I would agree that ASTI represents a national and international centre. We have the most seasonal 
chronobiologists in the world gathered in one building and we have an extensive international 
collaborative network extending to France, Netherlands, Japan and Alaska. By gathering this many 
researchers in one place we strengthen the work we can do individual and broaden the scope of 
that work by collaborating with each other. 

Lagspill 
I gleden over at UiT de siste tiår har deltatt med suksess i internasjonal konkurranse om prestisjefylte 
forskningsmidler, dukker altså spørsmålet opp om hvordan det har gått til? Og ikke minst: hva skal til 
fremover for å utvikle dette videre?  

Det er åpenbart at universitetet må skape et miljø og betingelser som stimulerer vitenskapelig ansatte 
til å drive fremragende, grunnleggende langsiktig forskning. Men vi fikk det også klart for oss rundt 
årtusenskiftet at det krevdes et større lagspill på UiT for å nå frem i kampen om nyetablerte store 
internasjonale forskningsmidler som ble utlyst i EU. Forskerne som søkte måtte være fremragende, og 
det samme måtte prosjektene med hensyn til originalitet og gjennomføringsevne. Selve søknaden 
måtte imidlertid også være fremragende og tilpasset utlysningene og den internasjonale 
søknadsbedømmelsen. Konkurransen om midlene var meget hard. 

I 2009 ansatte vi derfor Thorbjørg Hroarsdottir med professorkompetanse i lingvistikk i 
sentraladministrasjonen på forskningsavdelingen. Hun fikk i gang arbeidet med å bistå forskerne, og la 
et godt grunnlag for samarbeid mellom administrasjon og faglig ansatte. 

Nå er det Theresa Mikalsen som driver dette, sammen med Kata Bohus. Theresa har vært i stillingen 
siden 2014. Hennes faglige bakgrunn er doktorgrad i molekylær genetikk, og deretter postdoc innen 
antibiotikaresistens. Vi har en samtale 21.april 2023 og etter det oppfølging og oppdatering av nye 
tilførsler og milepæler. Hva synes hun om det arbeidet hun gjør?  

Det er veldig givende. Siden ansettelsen i 2014 har jeg ikke sett meg tilbake, og her har jeg tenkt å 
bli i mitt yrkesaktive liv. 

Dermed er tonen satt for vår samtale. Jeg blir skikkelig glad og lurer på hva det er som gjør det slik? 

Over 70% av søknadene til EU fra UiT Norges arktiske universitet er innen grunnforskning, bottom 
up-forskning. Vi har opprettet flere støtteprogrammer som på sett og vis henger sammen med 
hverandre. Disse har til hensikt å rekruttere flinke forskere fra utlandet til UiT gjennom EUs Marie 
Skƚodowska-Curie (MSCA) ordning. Det må sikres at disse får best mulig karriereutvikling, slik at 
sjansene økes for å hente midler fra EUs mest prestisjetunge forskningsfinansiering, det europeiske 
forskningsrådet (ERC). UiTs rekrutteringsprogram, Arctic MSCA Program, ble opprettet i 2016 og 
har til nå resultert i at UiT har rekruttert 33 unge forskertalenter fra utlandet. UiT hadde kun én 
MSCA-postdoktor før programmet ble innført, et tydelig bevis på effekten av god 
forskningsadministrativ støtte. Programmet er strukturert slik at potensielle veiledere ved UiT som 
ønsker å styrke sin forskningsgruppe, melder seg på programmet og det lages EURAXESS annonser 
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for å finne MSCA kandidater med en faglig profil som passer de ulike veilederne. Kandidater fra hele 
verden med konkurransedyktig CV inviteres til et tre-dagers symposium ved UiT hvor de lærer 
hvordan skrive en slik søknad, og hvor arbeidet med å skrive selve søknaden sammen med 
veilederen påbegynnes. Veilederne og kandidatene får betydelig hjelp til utformingen av søknaden 
for å sikre at best mulig søknad sendes inn. Dette er nøkkelen til suksessen. 

Kandidatene som får innvilget en MSCA-postdoktor ved UiT inviteres, sammen med andre 
kandidater ved UiT som har vunnet frem i konkurranse om andre høythengende forskningsmidler, 
til et talentutviklingsprogram kalt UiT Aurora Outstanding. Dette er et 2-årig program som UiT har 
sammen med Tromsø Forskningsstiftelse. Medlemmene i dette programmet kommer fra alle UiTs 
ulike fagmiljøer, og vår erfaring er at de setter stor pris på de kursene og de tilbudene de får i løpet 
av programperioden. Den største verdien de oppgir er samholdet med de andre i gruppen.  

Utfordringene for en ung, ambisiøs forsker er ofte de samme uavhengig av hvilket fagområde man 
tilhører. Derfor er fellesskapsfølelsen viktig. Vi får også tilbakemelding på at de setter stor pris på 
det å bli sett ved UiT. Det gir ekstra motivasjon. Det å jobbe med så kreative og ydmyke forskere er 
gull for meg. 

Disse kandidatene har en særlig mulighet for å nå opp i konkurransen om ERC, og derfor er dette 
tema viet særlig oppmerksomhet i programperioden. Det er nærmest en forventning om at de skal 
søke, og de får omfattende støtte til å utvikle ideen og skrive søknadene. Støtte til ERC-søknader er 
ikke eksklusivt for medlemmer av Aurora Outstanding, men et tilbud til alle forskere ved UiT 
gjennom et eget støttepgram som har fått navnet ERC Mentoring Program. Her kan forskerne få 
hjelp til å vurdere egen CV, om den er konkurransedyktig og når det beste tidspunktet for å søke 
er. Videre får forskerne hjelp til å utvikle sin prosjektide slik at den passer i formatet som ERC 
finansierer.  

UiT har i skrivende stund fått finansiering av tilsammen 15 ERC prosjekter; 5 Starting grants, 2 
Consolidator grants, 2 Advanced grants, 2 ERC Synergy Grants og 4 Proof of Concepts.  

ERC grantee Year Faculty Grant(s) 

Eiliv Lund 2008, 2014 Health AdG, PoC 

Kenneth Ruud 2011 NT fac StG 

Balpreet S Ahluwalia 2014, 2017, 2020 NT fac StG, PoC, PoC 

Anthony Brown 2017 UMAK AdG 

Jana Jagerska 2017 NT fac StG 

Krishna Agarwal 2018 NT fac StG, PoC 

Inger Greve Alsos 2018 UMAK CoG 

Shona Wood 2022 BFE CoG 

Jack Landy 2022 NT fac StG 

Jochen Knies 2023 NT fac SyG 

Brita Elvevåg 2023 Health SyG 
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UiT har også et stort fokus på å nå opp i konkurransen om de tematiske utlysningene i EU. I UiTs 
Ambisjon for Horisont Europa (2021-2027) er det satt et hårete mål om å øke antallet søknader til disse 
utlysningene med 100%. Disse prosjektene skal løse dagens globale samfunnsutfordringer, og krever 
et samarbeid på tvers av landegrensene og på tvers av fagdisipliner: hele «verdikjeden» fra forskere til 
såkalte stakeholders involveres. UiT har derfor et eget støtteprogram rettet mot disse søknadstypene, 
dette programmet heter Horizon Priority Program og hjelper UiTs forskere som planlegger å 
koordinere slike prosjekter.  

Det er ingen tvil om at i den stadig økende konkurranse om de europeiske forskningsmidlene så er god 
administrativ støtte helt avgjørende. 

I de to første årene av EUs niende rammeprogram, Horisont Europa, har UiT hatt en suksessrate på 
hele 28 % (mot et gjennomsnitt på om lag 13 % ellers i Europa). Det viser tydelig at forskningen ved 
UiT ikke bare er fremragende, men også relevant i et internasjonalt perspektiv. 

UiT Norges arktiske universitet i det nasjonale forskningsbildet 
Som det yngste av Norges fire breddeuniversiteter har UiT Norges arktiske universitet nådd langt i 
forskning de første 50 år slik lvi har sett i dette kapitlet. Det er oppnådd banebrytende resultater og 
gjennomslag i de mest konkurranseutsatte utlysinger av forskningsmidler nasjonalt og internasjonalt.  

Valgløftet mitt i rektorvalgkampen høsten 2001 ved UiT var for egen del starten på et løft for forskning 
i nord og deretter nasjonalt. Jeg programfestet å arbeide for å styrke forskningen i nord. Et eget punkt 
var å søke å få etablert et forskningsfond for Nord-Norge på 100 millioner kroner statlige midler 
(Aarbakke, 2022). Rektorarkivet beskriver hvordan statsråd Kristin Clemet allerede i de første 
månedene av rektorperioden skjøt ned tanken på et slikt fond, sannsynligvis sterkt støttet av 
embetsverket i Finansdepartementet, som ikke likte fond. Arkivet beskriver hvordan Trond Mohn kom 
opp med nettopp 100 millioner kroner om lag fem år senere. Grunnlaget var lagt for første gang i stor 
skala for Public-Private Partnership i finansiering av grunnforskning ved UiT. 

UiO, UiB og NTNU og UiT, senere UiT Norges arktiske universitet, har hatt en utvikling som har bidratt 
til en samlet vekst i midler brukt til forskning i Norge på 2000-tallet. Tallene finnes lett tilgjengelig i en 
nylig utgitt bok, som også har interessante blikk bak kulissene i politikken og byråkratiet i regjering og 
Storting (Lekve, 2022). Kyrre Lekve beskriver her vekst i FoU (forskning- og utvikling) gjennom hele 
2000 tallet (s.55). Samlet har realveksten vært på 150 prosent i denne perioden. Universitets og 
høyskolesektoren er den som har hatt den sterkeste veksten relativt til næringslivet og 
forskningsinstituttene. 

Dette er en gledelig vekst og helt nødvendig for at Norge har kunnet henge med teknologisk og 
samfunnsmessig. Men det satt langt inne hvis vi går tilbake til år 2000. Kyrre Lekve er kritisk til måten 
vi som sto i fronten for Universitets- og høyskolesektoren (UH-sektoren) fremmet vår sak på. Han 
bruker sterke ord og er på linje med sin sjef Kirstin Halvorsen som i sin bok omtaler denne saken og 
min rolle (Aarbakke, 2022). Vi i UHR-sektoren og jeg som styreleder i UHR fremsto for negative. Vi i 
UHR ble innkalt til møte med daværende kunnskapsminister Kristin Halvorsen som hadde sett seg lei 
på at vi fremsto negative og surmagede i kritiske kommentarer til det vi mente var for lave bevilgninger 
for forskning (Aarbakke, 2022). Halvorsen hadde vært med fra 2005 som finansminister og SV-leder i 
den rødgrønne regjeringen Stoltenberg II. I Kyrre Lekve sin bok fra 2022 utdyper han kritikken av oss 
som aktører med den manende tittel på kapittel 2: Går det virkelig så dårlig med universitetene i 
Norge?  
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Jeg tar min del av ansvaret for det som skjedde på vår vakt. Fra 2002-2014 hadde jeg kontinuerlig 
lederverv nasjonalt i UHR og NFR (Aarbakke, 2022). 

I arbeidet nasjonalt i styret for UHR og gjennom NFRs organer, la vi vekt på at Norge med vår godt 
utdannede befolkning og gode økonomi burde sammenlikne oss med de beste i den internasjonale 
forskningsklassen. For meg personlig handlet det om erfaringer som norsk forsker på et felt med sterk 
konkurranse siden 1970. Det preget mitt syn på mulighetsrommet for norsk forskning.  

Min forskningsgruppe var de første i Norge som publiserte om det som i dag kalles personbasert 
medisin og som vi den gang kalte Interindividual Variation in Drug Metabolism. Forskningsopphold 
1983–1984 i Washington DC og eliteinstitusjonen Duke University i North Carolina, viste meg tydelig 
hvor lista lå. Innen medisin og medisinsk biologi er det dessuten lett å se at det er store gevinster å 
høste ved å etablere nytt kunnskapsgrunnlag gjennom grunnforskning – som utgangspunktet for 
anvendt forskning til beste for menneskeheten. Det inspirer til politisk handling overfor eier av norske 
universiteter. 

Jeg anså det derfor som min plikt å kjempe for at forskere i Norge i større grad kunne være med på 
forskning for en bedre fremtid. Som rektorer på de fire store forskningsintensive universitetene så vi 
til nærmeste utland. Sverige har en helt annen tradisjon enn Norge for å satse på forskning som en 
innforstått del av svensk kultur. Sverige har også lange tradisjoner med et forskningsintensivt 
næringsliv som medspiller til det offentlige. 

Vi brukte mye tid på å få opp prosentandelen av midler til forskning i forhold til BNP, brutto 
nasjonalproduktet. I Norge lå vi i år 2000 godt under 1 % av BNP for statens utgifter til forskning. 
Svenskene lå langt over oss, og hadde høy prosent for næringslivsandelen. Vi fikk gjennomslag for at 
målet i Norge skulle være 3 %, herav 1 % offentlig og 2 % i næringslivet. Målet er en brøk. Selv om 
telleren økte noe, har nevneren hatt stigende verdi de første 20 år siden tusenårsskiftet. Et slikt 
bevegelig mål er derfor lett å kritisere og kontre på. For oss som representerte forskerne i møte med 
regjering og Storting ble det viktig å holde fast ved tidligere konsensus om prosenten i våre årlige møter 
om innspill til neste års statsbudsjett. Vi kalte det internt å binde politikerne til masten. Masten var 
tidligere vedtak om 3 % målet. Vi var konsistente i dette over år. 

«Jeg er klar over at det ligger en indre motsetning mellom at jeg kritiserer UH-sektoren for 
krisemaksimering samtidig som jeg dokumenterer at bevilgningene i samme periode har økt sterkt». 
Dette er en flott setning i Lekves bok (Lekve, 2022, s 94). Her er stoff for forskere. Kristin Halvorsen og 
Kyrre Lekve har viktige poeng som det er verdt å lytte til.  

Selv har jeg aldri tvilt på at vi spilte en rolle. Hvor stor rolle er åpenbart gjenstand for diskusjon. Vi var 
pågående og jeg vet at vi tenkte at siden det ikke var svære folkekrav og demonstrasjonstog foran 
Stortinget om forskningsprosenten, måtte vi som universitetsrektorer bære frem disse målene for 
samfunnets behov for forskning hvor den politiske gevinsten ligger i en fjern fremtid. Langsiktige mål 
med liten sjanse for politisk gevinst i en fireårsperiodisk politikk er ikke lett å fremme. Etter noen år 
som politiker ser jeg det om mulig enda klarere.  

En viktig faktor i bildet er at vi som rektorer valgt av og blant våre kolleger universitetsforskerne kjente 
på et betydelig trøkk nedenfra i institusjonene vi representerte.  

Private-Public Partnership i nord, Norge og naboland 
Vi fikk i 2007 etablert Tromsø forskningsstiftelse ved hjelp av Trond Mohns donasjon på 100 millioner 
norske kroner til UiT. Dette skjedde i min andre rektorperiode, og jeg tenkte at jeg var meget heldig 
som på et vis fikk innfridd valgløftet fra høsten 2001.  
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Vi brukte pengene til grunnforskning, og det ble ikke lagt noen føringer i konflikt med forskningens 
frihet.  

Trond Mohn har fulgt opp med betydelige donasjoner i hundremillioner-klassen til UiT, og også senere 
til medisinsk forskning ved UNN/UiT. Forskning utført av UNN ansatte fikk dessuten et nytt 
finansieringssystem med Helsereformen av 2002, der Helse Nord kunne lyse ut konkurranse om 
betydelige forskningsmidler. 

Trond Mohn har gitt summer i milliardklassen til forskning i aksen Bergen/Vestlandet, Midt-Norge og 
Nord-Norge. Hans bidrag er helt uten sidestykke i Norge.  

KG Jebsen stiftelsen ble opprettet for å hedre minnet til Kristian Gerhardt Jebsen skipsreder i Bergen.  

Det lyses ut midler til norske forskningsgrupper. Så langt har to kommet til UiT Norges arktiske 
universitet  

Det første var K.G.Jebsen-senter for havrett med startår 2013 36 MNOK ledet av juss professor Tore 
Henriksen. 

Det andre var K.G.Jebsen-senter for tromboseforskning (TREC) Startår 2014 16`+9 MNOK ledet av 
medisinprofessor John-Bjarne Hansen. 

Tidligere universitetsdirektør ved UiB Kåre Rommetveit var helt instrumentell i etableringen av 
organiseringen som første leder av stiftelsen. Han sørget for at midlene ble utlyst i konkurranse og at 
søknadene ble bedømt av internasjonale fagekspertpaneler.  

I Norge har andre slik som Thon, Kavli og Fredriksen bidratt de seneste årene med betydelige beløp. 

Samlet har disse private midlene kommet sent, men godt, historisk sett, og bidratt til å fremme god 
forskning som setter Norge på kartet. 

Erfaringer fra forskning i Danmark 
Som sittende rektor på UiT ble jeg bedt av den danske regjering å lede et internasjonalt panel av 
forskere med forskningsstrategisk erfaring til å bedømme søkere til danskenes satsing på et nytt 
program UNIK på 480 MDKR. Søkere var kun danske universiteter. Jeg ble senere bedt om tilsvarende 
oppdrag for Københavns Universitet. I Danmark har forskere lenge kunnet søke til private institusjoner 
for betydelige midler ved siden av de offentlige. Der er mange danske Fond og Stiftelser og en helt 
annen størrelsesorden på «gamle penger».  

Danmark har i dag en sterk økonomi og en sterk krone. Livsvitenskap med basis i gammel kunnskap og 
industri rundt diabetes mellitus eller sukkersyke, med insulin som botemiddel, ligger ofte i bunn. Det 
danske BNP svinger nå med inntekter fra en nyutviklet medisin mot diabetes som også har effekt på 
fedme. Verdensmarkedet er enormt! 

Oppsummert  
Kapitlet Forskning viser at Nord holder i dag nasjonalt og internasjonalt nivå og at Nord blir sentrum 
også innen forskning. Professor Terje Johansen fikk Kong Olav Vs kreftforskningspris 10. juni 2024. Det 
henvises til ham i dette kapitlet som er skrevet i desember 2023. 
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UTDANNING OG FRUKTER AV FUSJONENE  
Studietilbudene er relevante og kvaliteten er dokumentert slik som ved at lærerutdanningen ved UiT 
Norges arktiske universitet vant konkurransen om Norges første Senter for fremragende undervisning 
og etablerte ProTed i samarbeid med UiO. 

Utdanningstilbudene er distribuert på de tre nordligste fylkene i Norge og med nettundervisning i hele 
landet.  

I 1826 var det 2 elever på Trondenes, på 1980 tallet var det omlag 3000 studenter ved UiT, i dag er det 
nesten 20 000 studenter ved UiT Norges arktiske universitet og 11 000 studenter ved Nord 
Universitetet. 

Fra to elever til 20 000 studenter 

Nord-Norge fikk den første offentlige utdanning av lærere i 1826 ved etableringen av Seminaret på 
Trondenes utenfor Harstad. Som vi skal se kan den sees på som en dyp rot til dagens UiT Norges 
arktiske universitet. 

Den viktigste roten er Stortingsvedtaket av 28. mars 1968 og de politiske prosessene som gikk forut 
for vedtaket. Den ble næret av en samfunnsutvikling i Norge og Vesten, med økt behov for forskning 
og høyere undervisning fra tiden etter andre verdenskrig. Dette er godt beskrevet i historiene til UiT 
25 år, UiO 200 år og UiB 75 år, samt av Kunnskapsdepartementet det siste tiåret.  

Seminaret på Trondenes ble etablert ved Kongelig resolusjon av 2. juni 1824, som det første offentlige 
lærerseminar i Norge. Det åpnet 7. februar 1826 med plass til ni elever, en plass til hvert prosti. Fra 
Øst-Finnmark og Vest-Finnmark prosti kunne de ta opp to hver, av de skulle halvparten komme fra den 
samiske befolkningen. Det første året ble det tatt opp to elever. Seminaret ble flyttet til Tromsø i 1848, 
og kvinner fikk tilgang til utdanning i 1890.  

I 1902 skiftet Seminaret navn til Tromsø offentlige lærerskole, i 1980 til Tromsø lærerhøgskole, og 
deretter slått inn under Høgskolen i Tromsø som avdeling for lærerutdanning i 1994. 

I 2009 ble Høgskolen i Tromsø og Universitetet i Tromsø fusjonert, med navnet Universitetet i Tromsø. 

Ved fusjonen med Høgskolen i Finnmark i 2013 ble det nye navnet UiT Norges arktiske universitet. 

Høgskolene i Harstad og Narvik kom til i 2016, fortsatt under navnet UiT Norges arktiske universitet.  

Fra starten med to mannlige elever i 1826 og null universitetsstudenter i 1968, har UiT Norges arktiske 
universitet ifølge nettstedet sitt våren 2023 nesten 18000 studenter fordelt på 11 studieplasser og 
tusener på nett på hjemstedet. 

Selv kom jeg til UiT i 1976, fra en stilling som førsteamanuensis, og har vært med på utviklingen til 
medio 2013 da jeg forlot universitetet etter tre perioder som rektor. Som ordfører/varaordfører i 
Tromsø kommune fra 2013 ble utdanningssamarbeid mellom vertskommunen og det statlige 
breddeuniversitetet et naturlig innsatsområde.  

Jeg har erfaringer og synspunkter, men trenger å diskutere med andre med lang fartstid i sentrale 
posisjoner. Jeg får et møte med Heidi Adolfsen 16. mai 2023. Heidi har graden cand.polit. fra UiT i 
1992, med hovedfag i samfunnsplanlegging. Hun har vært studiedirektør UiT 2012–2018 og direktør 
for forskning, utdanning og formidling 2019–2023. Når vi har vår samtale er Heidi nytilsatt 
fakultetsdirektør ved det største fakultetet, Helsefak.  
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Det som har skjedd er en formidabel tilvekst til det nord-norske, norske og internasjonale samfunn? 

Ja, per mai 2023 har vi 270 studieprogram i porteføljen, litt avhengig av hvordan man teller. Det er 
mange desentraliserte tilbud og fleksibilitet i dette. Slik som sittende regjering ønsker. Og som de 
gir oss ros for. 

Hvordan er det blitt slik? 

Det er en fordel at vi er vant til å tenke og organisere oss på denne måten.  

Studentmedvirkning 30 år forut for vår tid  
Fra starten på 1970-tallet ble fag og undervisning snudd på hodet ved det nye UiT, og brøt tydelig med 
de lange tradisjonene fra UiO og UiB. Legestudiet er nok best kjent for en total omorganisering. 
Organkursmodellen gjorde at jeg kunne følge studentenes kunnskapsoppbygging i anatomi, fysiologi 
og biokjemi, samt parakliniske fag. Deretter holdt vi farmakologer og kliniske farmakologer 
forelesninger om legemidler og deres bruk i pasientbehandlingen. Hver forelesning og foreleser samt 
hele kursene om eksempelvis hjerte/kar ble skriftlig og muntlig evaluert av studentene. Noen fikk 
ramsalt kritikk, og dermed mulighet for å forbedre undervisningsdelen av professorjobben. Systemet 
tjente på dette. Neste års oppbygging og utførelse av kursene ble bedre.  

Dette drev vi altså på med på 1970-tallet. Kristin Clemet som vår statsråd inviterte på tidlig 2000-tall 
til seminar om studentevaluering med en hot shot fra University of London som foreleser. I en pause 
fortalte jeg om vår praksis de siste 30 år. Have you written about it? spurte han nesten sjokkert. No, 
var svaret jeg gav ham. Da Nasjonalt organ for kvalitet i utdanningen (NOKUT) kom til UiT tidlig på 
2000-tallet følte vi at vi hadde mye å bidra med. 

Og profesjonsstudiene våre var de første i Norge med tidlig praksis i studiet. En formel vi bruker den 
dag i dag. Vi har også studenter i disiplinstudier ute i praksis. Vi var de første med lærerstudenter i 
praksis på det vi kalte universitetsskoler. Disse ble plukket ut etter søknad og der noen lærere fikk 
bistilling ved UiT som praksisveiledere. Modellen som du sto i spissen for kom jo fra 
universitetsklinikkmodellen for medisinstudenter, kommenterer Heidi. 

Etter Kvalitetsreformen tidlig på 2000-tallet fikk Norge et nytt faglig forvaltningsorgan NOKUT, under 
Kunnskapsdepartementet. NOKUT gjennomførte de første årene tilsyn med det systematiske 
kvalitetsarbeidet ved norske universiteter og høgskoler, og evaluerte utdanninger for å kunne 
bedømme kvaliteten. Vi var blant de aller første institusjonene, og blant de første fagene var juss og 
farmasi. Heidi forteller at UiT kommer godt ut av NOKUT sine evalueringer:  

UiT har alltid passert NOKUT-tilsyn på første forsøk. Mange andre institusjoner har slitt, både med sine 
enkeltprogrammer, kvalitetssystemer, doktorgradsakkreditering og universitetsakkreditering. 

Mange tema dukket opp etter den første fusjonen i 2009, og har fortsatt aktualitet etter fusjonene i 
2013 og 2016. Som eksempel har Institutt for helse og omsorgsfag (IHO) cirka 2140 studenter i 
2022/2023, og tilbyr bachelorgrader på campus i Tromsø, Harstad, Narvik og Hammerfest.  

Det har vært et stort arbeid for få på plass samme studieprogram på alle disse stedene, som kom inn 
til fusjonene med hver sin form for bachelor. Med fusjonene har UiT nå virkelig tatt landsdelen i bruk, 
med også deltidsstudier på mange steder i Nord-Norge utenom de nevnte byene.  

Disse forandringene har krevd ledelse, koordinering, strukturering og ikke minst integrering. Før 
fusjonene sa vi at ved fusjonstidspunktet var 20 prosent av jobben gjort, de resterende 80 måtte 
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komme etter mange år. Vi hadde store håp om at vi skulle få koblet utdanningskultur og stolthet over 
det fra høgskolene, med tilsvarende kultur og stolthet for forskning fra UiT. Har dette slått til Heidi?  

Jeg tror det.  

Det tror jeg også. Men bør det ikke forskes på?  

Det bør det! 

Når studenter i hele landet ble spurt om hvor godt fornøyd de var med utdanningene, den såkalte 
Stud.mag. undersøkelsen, fikk studentene og institusjonene en nyttig tilbakemelding. Opp gjennom 
årene har UiT kommet på den nasjonale toppen med flere fag.  

Jeg husker med glede at juss toppet i Tromsø, med godt læringsmiljø og gode fagfolk i et relativt 
oversiktlig fagmiljø, og med tett kontakt mellom studenter og undervisere.  

Mange nye studietilbud har oftest blitt til ved harde drakamper mot sørnorske fagmiljøer. Medisin, 
farmasi og odontologi er klassikerne innen disse vunne kampsaker. Jeg har vært med å dra de to siste. 
Men det er også gode eksempler på nye tilbud som er initiert sørfra. 

Jeg synes det er flott med fellesgraden Master i landskapsarkitektur mellom UiT Norges arktiske 
universitet og Arkitektur og designhøgskolen AHO i Oslo.  

Initiativet kom fra daværende AHO-rektor Karl Otto Ellefsen. Vi fikk det til takket være gode fagfolk og 
en god mottagelse lokalt i Tromsø. Vi puttet det inn under nordområdeparaplyen, og fikk svært god 
søkning også internasjonalt. 

De fleste oversikter som kommer hvert år om studentenes preferanser for studier og studieplass har 
en topp 10 liste over brøken antall søkere over antall studieplasser. Vi har de samme klassikerne som 
andre læresteder med høy ratio eksempelvis i helsefag, men mer eksklusivt ligger UiT Norges arktiske 
universitet høyt på populære studier som pilot og paramedisin. Det første brukte vi åtte år på å få 
etablert, det andre er kommet til etter min tid. Moro er det lell.  
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Norges første Senter for Fremragende Undervisning ved UiT 
Lærerutdanningene sto høyt på agendaen for ledelsen ved de to fusjonerende institusjonene på 
Tromsøya. Vi ville bli målt på om fusjonen var en suksess, med tung vekt på hvordan det gikk med 
lærerutdanningene. I 2011 fikk vi tildelt Norges første Senter for Fremragende Undervisning kalt 
ProTed, i samarbeid og felles ledelse med UIO. Etter en evaluering ble tildelingen forlenget i nye fem 
år fra 2016 til 2021. På grunn av Corona-pandemien fikk man en ytterligere forlengelse til ut 2022. 

Siw Skrøvset var i ledelsen av ProTed fra 2017. Hun har vært med på pionerarbeidet med 5-årig 
mastergradsutdaning, også som styremedlem i UIT-styret fra 2009 til 2013. Hun ble instituttleder for 
Institutt for lærerutdanning og pedagogikk i 2021. Hun har en stilling ved dette instituttet som dosent, 
og har arbeidet med utdanningsledelse siden 2003 både med master i utdanningsledelse og den 
nasjonale rektorutdanningen. Hun er forfatter av flere bøker innen temaene. Jeg spør henne om 
ProTed har vært en suksess. 

Ja. Og det var helt avgjørende for oss at vi fikk den SFU-en og kunne tørre å ta fatt i de spennende 
problemstillingene. Det er viktig hele tiden å tenke utvikling. Vi har et komplementært samarbeid 
med UiO. Vi er bedre på å utvikle, de er bedre på å forske og dokumentere. Universitetsskoler og 
femårig grunnskolelærerutdanning er blitt en nasjonal modell, og der var UiT først. Internasjonalt 
anses Norge som ledende med hensyn til lærerutdanningene, andre land går i motsatt retning med 
færre studieår i gradene. 

I følge ProTeds rapport fra mars 2023 er senteret en ledende, nytenkende aktør, og har forandret 
tenkingen rundt lærerutdanninger i Norge.  

Frukter av fusjonene 
Fusjonene i nord ga et betydelig løft i studietilbud på universitetsnivå i landsdelen. Kvaliteten økte, 
antall tilbud økte og tilgjengeligheten økte med utvikling av flercampusuniversitetet. 

Med større universitet ble det lettere å få gjennomslag i kampene om statlige og private ressurser. 

Det ble høstet håndfaste frukter av fusjonene med Høgskolen i Tromsø 2009 og Høgskolen i Finnmark 
2013. De banet også vei for regjeringens fusjoner med høgskolene i Harstad og Narvik i 2016 som ga 
ytterligere gevinster.  

Her er syv frukter av fusjonene av de fire høgskolene og UiT: 

– Femårig mastergrad for lærere i grunnskolen Nytt studieprogram  
– Handelshøgskolen Ny organisasjon med nye tilbud 
– Idrettshøgskolen Ny organisasjon med nye tilbud 
– Helhetlig Helsefakultet Ny organisasjon med nye tilbud 
– Teknologibygg Nytt bygg med nye muligheter for samvirke faglig 
– MH II-bygg Nytt bygg med nye muligheter for samvirke faglig 
– Lærerbygg. Nytt bygg med nye muligheter for samvirke faglig 

Politikkutvikling og personlig engasjement 
Etableringen av Universitetet i Tromsø i 1968 og Høgskolereformen av 1994 ga et landskap med ett 
breddeuniversitet og syv høgskoler i Nord-Norge. Fra 2009 til i dag er dette sterkt endret til to 
universiteter, UiT Norges arktiske universitet og Nord universitet og en høgskole, Samisk Høgskole.  

Som rektor på universitetet i Tromsø ledet jeg fusjonsprosessene i perioden 2006–2013. Det var 
krevende og givende. Mulighetsvinduet var der. Høgskolenes ønske om mer akademisk 
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forskningsmessig kompetanse, ofte kalt «den akademiske driften» i etterkant av Kvalitetsreformen, 
synliggjorde at de nordnorske høgskolene hadde en meget lang vei å gå. Løsningen som mange av oss 
så var fusjoner med UiT. Det var motstand både på UiT og høgskolene, og det ble med rette pekt på 
ulikheter i kultur og retning på ambisjoner.  

I ettertid husker jeg at vi var mest opptatt av potensialet for å øke og utvikle studietilbud, og gjøre 
forskningsbasert undervisning til en større realitet for mange av profesjonsutdanningene. 

Jeg fikk kritikk i første valgperiode frem til 2005 for ikke å pushe på fusjonen med Høgskolen i Tromsø. 
Jeg forstår kritikken, men jeg fryktet for at forskningen på UiT ikke var sterk nok til å bære en fusjon 
som skulle bli et løft for forskningen. Arbeidet med nordområdepolitikken fra 2005 ga en ny dimensjon 
fordi det viste potensialet med bare en dør inn for samfunnet og studentene som ville høste av 
institusjonenes samlede kompetanse.  

Hvorfor et personlig engasjement 
Min erfaring fra 1989 og utover hjalp meg å se potensialet i et sterkt engasjement for samhandling 
innad i Nord-Norge-regionen. I 1989 ble jeg valgt til dekan ved Fagområdet Medisin. Det ble til Det 
Medisinske Fakultet og senere det Helsevitenskapelige Fakultet. Fra 1989 til 1993 økte vi opptaket av 
medisinerstudenter fra 50 til 60, og fra 60 til 70 årlig i meget tett samarbeid med statsminister Gro 
Harlem Brundtland, sosialminister Tove Veierød og kyrkje-, utdannings- og forskingsminister Gudmund 
Hernes. Den gang ble dette oppfattet av 1972-pionerene som høyst diskutable kvantesprang. Fra 
starten var Tromsø på linje med den eksklusive Mayo Clinic, der vi som dem hadde 40 legestudenter 
med tett oppfølging og bedside teaching. Men behovet for flere leger var stort. 

Vi utdannet leger med bruk av hele Nord-Norges helsevesen som praksisplass. Jeg var representant for 
UiT i styret for Regionsykehuset i Nord-Norge. Styreleder var politikere fra eieren Troms 
fylkeskommune. Det ble en meget nyttig og noen ganger dramatisk opplæring i lokal og regional 
politikk. Vi utførte et oppdrag på vegne av den norske stat gjennom stortingsvedtaket i 1968 om UiT 
og regionreformen av 1976 om fylker og regionsykehus. Dramatikken hang ofte sammen med at den 
fattige fylkeskommunen i Troms skulle levere likeverdige høyspesialiserte tjenester for befolkningen i 
nord som de statlig eide Rikshospitalet og Radiumhospitalet gjorde i sør. Dramaturgien endret seg ikke 
før vi fikk likt eierskap for universitetsklinikkene i Norge i 2002 med Helseforetaksreformen, 

Rekruttering til overlegestillinger i Finnmark og Nordland var vanskelig på 1990-tallet. Og like vanskelig 
var det å sørge for at de som kom ble værende over tid. Et viktig tiltak var etableringen av Medisinsk 
forskning i Finnmark over Helsedepartementet sitt budsjett. Jeg fikk gleden av å lede programmet fra 
1992 og senere ble det utvidet med programmet Medisinsk forskning i Nordland. Disse programmene 
ble evaluert i en publikasjon i Tidsskrift for den norske legeforening februar 2005 med meget positive 
resultater for rekruttering og stabilisering, og flere mål på økt faglig virksomhet og kvalitet i 
helsetjenestene. De omtales av forfatterne og deltakerne som et meget nyttig lavterskeltilbud.  

Fra 2002 deltok jeg aktivt i Råd for høgere utdanning i Nord-Norge (RHU). En viktig del av arbeidet var 
arbeidsdeling og hjelp fra UiT som den største institusjonen med mest administrative ressurser. Vi i 
nord lå foran nasjonalt når det gjaldt tematikken som ble formulert som strukturendringer med 
Stjernø-utvalgets innstilling i NOUen av 2008. Universitets- og høgskolerådet for Norge (UHR), 
diskuterte Stjernø-forslagene på representantskapsmøtet i 2008 i Harstad. Som representantskapets 
møteleder kan jeg noe ubeskjedent si at der ble mye diplomati utvist. UiB sin rektor sto frem som den 
mest bastante motstander av fusjoner mellom universitet og høgskoler. Han forble det ut sin tid.  

Kort oppsummert gjorde vi fusjonen i 2009 på Tromsøya. I 2010 erkjente vi at ytterligere fusjoner med 
høgskolene i Finnmark, Harstad og Narvik hadde vi der og da ikke krefter til å gjennomføre. Senere 



69 

gjenopptok vi prosessen med Høgskolen i Finnmark. Det lå godt an i styremøtet i UiT 5. desember 2012 
for fusjon med Høgskolen i Finnmark. Avstemming var ni for og to imot. Men noen runder gjensto etter 
at Finnmark fylke hadde fått sagt sitt. Nytt møte 18. desember 2012. Nå med syv for og fire imot. Jeg 
hadde med meg de eksterne representantene og studentene som stemte for fusjonen. Det var tøft, 
men jeg var glad og stolt. 

Med regjeringen Solbergs reform i 2016 der Harstad og Narvik kom med, ble det to universiteter i 
Nord-Norge og en høgskole, Samisk høgskole i Kautokeino. 

Av de syv fusjonsfruktene er fem omtalt i «Rektorarkiv» av 2022 på Munin. Handelshøgskolen og 
Idrettshøgskolen er betydelige nyskapninger i UiT Norges arktiske universitet og skal kort omtales her.  

Handelshøgskolen UiT Norges arktiske universitet 
Høsten 2022 har Handelshøgskolen ved UiT om lag 20 % av UiT sine studenter, fordelt på fire campuser. 
Handelshøgskolen oppsto med fusjonen på Tromsøya i 2009, fortsatte da vi gjorde fusjonen med 
Høgskolen i Finnmark i 2013 og deretter med de departementsdrevne fusjonene fra 2016 med 
Harstad- og Narvik-høgskolene. Den er lite kjent i forhold til sin betydning. Instituttleder Kåre Skallerud 
er enig i det når vi møtes til en samtale november 2022. 

Styrken vår er samhold og respekt og anerkjennelse av historie og kultur. Vi opplever at vi har et 
stort VI! Det jobbes alle steder i team på de fire undervisningsstedene. Alle fire har en felles 
bachelorgrad -i økonomi og administrasjon. De første to årene er like, deretter spesialisering i 
henhold til spisskompetansen på de ulike campus. Det er et meget godt fagfellesskap. Det 
arrangeres samlinger med de såkalte vinter- og sommerkonferansene.  

Skallerud er synlig stolt av at Handelshøgskolen ved UiT Norges arktiske universitet rekrutterer til 
nettstudier fra hele landet, og er ledende i Norge på det.  

Men til studiene ellers er rekrutteringen tydeligst fra Narvik og nordover.  

Det var også funnene og spådommene i Kardeutvalgets innstilling den gang vi bestilte en utredning om    

Studentene får seg jobber i Nord-Norge, slik det er vist for de andre UiT-studiene. 

Russlandsamarbeidet i stort er nedlagt på grunn av vansker med studentmobilitet. Dette skjedde 
allerede før Russlands invasjon i Ukraina i 2022. Men det er fortsatt noe faglig samarbeid som gir 
medforfatterskap med russiske kolleger i Arkhangelsk.  

Skallerud er meget fornøyd med bygget som UiT finansierte med egne midler, noe som skjedde etter 
min tid. Mange små og gode rom for studentaktivitet, med bruk av rom i Teorifagbygget for større 
forelesninger. 

Skallerud er svært entusiastisk, men også realist. Han peker på asymmetri i BFE med hensyn til 
studenter. Noen vil ha eget fakultet, eventuelt sammen med andre fag enn i dagens organisasjon. 

Skallerud sendte min tekst til flere med viktig fartstid på Handelshøgskolen, og Derek Clark som 
tidligere leder skriver: 

Fint at du skriver din historie – du har betydd mye for institusjonen UiT, og for mange av oss som 
jobber her. 

Jeg tror at noe som kan tillegges vekt når det gjelder Handelshøgskolen er at vi visste at Rektor 
hadde tro på oss. Ikke bare i ord, men også i handling. Startpakken på 10 nye stillinger var gull verdt, 
ikke bare pga. økningen i kapasiteten, men også signaleffekten var viktig. Du ville gi oss en sjans til 
å kunne bygge opp og levere kvalitet til hele 800 studenter på sikt (tror det var det som var 
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spådommen den gang!). Starten var viktig, og Handelshøgskolen ble en drivkraft for alle fusjonene. 
(Vi spilte også en rolle med å stjele Harstad fra Bodø om du husker!). 

Vel så viktig var at du og teamet ditt var synlig for oss. Du, Britt-Vigdis og Curt var ofte innom Hus 5 
for å snakke med oss, og spise lunsj. Det var et positivt bidrag at «Rektor ser oss» når man skal 
bygge en ny kultur mellom universitet og høgskoler. 

UiT Idrettshøgskolen  
UiT Idrettshøgskolen ble opprettet som et institutt i forbindelse med fusjonen i 2013. Det har blitt gitt 
utdanning i idrett i Alta siden 1976, og i forkant av fusjonen var idrett et fagområde innen SAK- 
samarbeidet mellom UiT og Høgskolen i Finnmark. En uttalt felles ambisjon fra begge rektorene var å 
utvikle en felles idrettshøgskole. Ved fusjonen i 2013 ble dette realisert gjennom etableringen av et 
institutt ved det nye universitetet som da kunne tilby idrettsvitenskapelig utdanning på bachelor- 
master- og doktorgradsnivå. Instituttet har sin aktivitet i Alta, Tromsø og på Svalbard.  

Inkludert i idet idrettsfaglige feltet er friluftsliv, slik at UiT i tillegg til utdanningene i idrettsvitenskap 
tilbyr bachelorprogram i arktisk friluftsliv og naturguiding. Programmet har en profil rettet mot å 
utdanne guider og veiledere som kan ta ansvar for gjester ute i krevende arktisk natur, altså der 
arbeidsfeltet i stor grad er innen den naturbaserte reiselivsnæringen på Svalbard og i Nord-Norge. 
Totalt har Idrettshøgskolen omlag 250 studenter fordelt på BA idrettsvitenskap, BA i arktisk friluftsliv 
og naturguiding og MA i idrettsvitenskap. Dette inkluderer studieløp innen idrettsvitenskap på campus 
i Tromsø og i Alta, et fleksibelt/digitalt og samlingsbasert løp og et løp i samarbeid med og tilrettelagt 
for hæren på Bardufoss.  

Carsten Gade Rolland har vært instituttleder siden etableringen i 2013, og kan fortelle at ideen bak 
Idrettshøgskolen allerede fra SAK-prosjektet har vært å utvikle instituttets aktiviteter med 
utgangspunkt i å utnytte og bygge på det å være en idrettshøgskole ved et breddeuniversitet. 

Rolland var prorektor på Høgskolen i Finnmark fra 2011, og dermed med på fusjonen med UiT frem til 
vedtaket i 2013.  

Har det lykkes Carsten? 

Ja, helt overordnet har det vært en suksess. Vi har fått i gang helt nye dimensjoner på forskning, og 
videreutviklet det vi var gode på fra før. Spesielt vil jeg trekke fram forskningsaktiviteten 
eksemplifisert ved en rekke PhD-kandidater som har gjennomført sine doktorgradsprosjekter. 
Innen idrettsvitenskap var det svært få doktorgradsprosjekter i Nord-Norge før fusjonen. Instituttet 
har et spennende fagmiljø, med stadig nye prosjekter med sterk ekstern finansiering. Vi er om lag 
13 ansatte i Tromsø, i Alta ca 20 og to faste på Svalbard som der driver studiet i naturguiding. Å 
samarbeide på tvers av relativt store geografiske avstander gjennom flercampusmodellen har vært 
viktig for oss og noe som vi så langt har fått brukbart til. Enda er det nok store muligheter for å 
videreutvikle fler- og tverrfaglig både forskning og utdanning innen det idrettsvitenskapelige feltet, 
og vi har fortsatt en slik ambisjon. Samtidig har instituttet utfordringer spesielt med rekruttering av 
studenter til idrettsbachelor i Alta, mens denne fortsatt rekrutterer stabilt og bra i Tromsø med 
omlag 50 nye idrettsstudenter per år.  

Innen forskning har mye av aktivitetene de senere årene vært knyttet til to store prosjekt finansiert 
fra TFS. Begge prosjektene har fysisk aktivitet og trening for kvinnelige utøvere som fokusområder, 
henholdsvis innen fotball og innen utholdenhetsidretter. Historisk har mesteparten av forskningen 
innen idrett tatt utgangspunkt i mannlige utøvere, mens disse prosjektene frembringer viktig 
kunnskap om fysisk aktivitet for kvinner, og har sånn sett et overordnet fokus på kvinnehelse.  
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Både innen utdanning, forskning og formidling jobber vi i og for landsdelen. Vi har fått til mye, og 
ambisjonen er å fortsette utviklingen med å være relevant og ha høy kvalitet innen 
kjerneoppgavene. 
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Da Finnmark kom med 
Korona, krig og jubileum utsatte et lenge planlagt møte og seminar for å takke av og hedre Pål 
Markusson og Sveinung Eikeland. Pål er tidligere rektor ved Finnmark Distriktshøgskole og den første 
av fire rektorer (1994–2000) ved Høgskolen i Finnmark (HiF). Han var høgskoledirektør ved Høgskolen 
i Finnmark fra 2000 til iverksetting av fusjonen med Universitetet i Tromsø i 2013. Sveinung var rektor 
ved høgskolen fra 2011 til sommeren 2013 og var den fjerde og siste av høgskolens fire rektorer. 
Arrangementet kom i stand høsten 2022 med en fin samling i Alta 27. oktober 2022, ti år etter 
diskusjonene og forarbeidet til sammenslåingen i 2013. Denne kommunikasjonen med Sveinung 
Eikeland, ble gjennomført digitalt i etterkant av hans innlegg og er gjennomgått på nytt med små 
endringer sommeren 2023. 

Sveinung, du holdt et foredrag da du ble takket av 27. oktober 2022 i Alta som du kalte «Frå Høgskolen 
i Finnmark til UiT Noregs arktiske universitet». Hva lå bak denne tittelen? 

Universitetet gav meg tittelen. Det gav meg muligheten til å snakka om tenkinga bak det vi gjorde 
opp mot samanslåinga og det vi har gjort etter 2013 for å få denne til å fungera. For det låg fleire 
prinsipielle tankar bak det vi gjorde, slik såg eg det for ti år sidan og slik ser eg på dette i dag. Det 
handla om moglegheitene i det å gå frå ein liten, statleg detaljstyrt og ofte perifer høgskole til å bli 
ein del av ein sentral institusjon eller eit breiddeuniversitet. Både fordi det kunne gjera oss til ein 
del av eit av breiddeuniversiteta i Noreg (som det HIF dreiv med vi i realiteten blei vurdert ut i frå), 
men også fordi nord sin plass globalt og nasjonalt var i endring. Då tenkjer eg på Noregs nye 
nordområdepolitikk og forsøket på å gjera denne tradisjonelle periferien i norsk periferi til eit 
sentrum.10 I desse endringane måtte høgre utdanning og forsking i Finnmark ta ein sentral plass, 
men vi kunne ikkje ta denne rolla ved at staten ville gje oss den. Vi måtte derfor gå inn i dette nye 
med mykje meir fridom enn det vi hadde. Universitets autonomi og muligheter var altså nøkkelen, 
men også det å sjå prosessen for ti år sidan som ein del av framveksten av nye og sterke meir 
regionale sterke institusjonar enn dei gamle statlege i nord. Det var Barentsregionen, 
Finnmarkseigendommen, Sametinget og også det regionale helseføretaket – og mange fleire som 
hadde det til felles at utvikling nasjonalt i nord må vi i sterkare og sterkare grad skapa regionalt i 
nord. Og mykje av implementeringa av ein ny institusjon har derfor handla om å skapa ein moderne 
levedyktig regional institusjon i den meininga at den inkluderer geografiske spreidde, men også 
samanhengande studiestadar og campusar. Og då er vi vi tilbake til institusjonssosiologien og -
geografien på 1980-talet som alltid har prega mi tenkjing.  

Dvs. at innlegget eg heldt var meir om tenking og strategiar knytt til utvikling av høgre utdanning 
og forsking i Finnmark frå desse perspektiva enn detaljar om utvikling av studentar, tilsette, 
studietilbod etc. For slikt viste eg til UiTs statistikkportal som eg yndar å seia er ein effekt av 
fusjonen og også til det arkivet UiT og Jarle Aarbakke har bygd opp rundt dette. Geografisk inndelt 
statistikk over verksemda til universitetet fanst ikkje då vi starta opp saman i 2013. Statistikken er 
også ein både viktig effekt og eit viktig grunnlag for utvikling av institusjonen. 

Eg er sosiolog, frå instituttsektoren, og har «alltid» forska på tema rundt regionar og regionalisering. 
Eg var medlem av styret i HiF 2007–2011 (dvs. under universitetets samanslåing med høgskolen i 
Tromsø og under ein prosess med universitetet og Høgskolen i Harstad som ikkje ende med 

 
10 Sveinung legger sommeren 2023 til at han har registrert at Støre-regjeringen har overført 
nordområdepolitikken fra Utenriksdepartementet til Kommunal- og distriktsdepartementet, og at han 
ikke forstår at en regjering ledet av Støre kan gå for noe sånt. «No er nord tilbake som distrikt.» 
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samanslåing), rektor ved HiF, 2011–2013, viserektor 2013–2022 (I Anne Husebekk sitt rektorat i 
åtte år, og eit halvt år i det nye til Dag Rune Olsen).  

Det sentrale omdreiingspunktet for innlegget er fusjonsvedtaket 15. februar 2013 av regjeringa 
Stoltenberg. Men reforma i Alta blei fullført først med Solbergregjeringa sin strukturreform eit par 
år seinare der det ingeniørfaglege miljøet som hadde vore ved Høgskolen i Narviks filial i Alta i 
mange år blei ein formell del av campus i Alta og det nye fusjonerte universitetet. Som viserektor 
deltok eg aktivt saman med rektor Anne Husebekk, Lasse Lønnum (universitetsdirektør) og Britt Elin 
Steinveg (assisterande universitetsdirektør) i også denne reforma, men eg kjem ikkje direkte inn på 
dette her. Poenget er at Lasse, Britt-Elin og eg meinte vi hadde gode erfaringar frå å inkludera 
Finnmark som vi tok med oss i den store strukturendringa. 

Oftest er det historien langt mer enn visjoner om noe nytt som legger føringene for slike prosesser: Så 
hvordan vokste høgskolen i Finnmark fram? Hvordan så det ut før sammenslåingen fra 1994 i regi av 
Gudmund Hernes sine kraftige strukturendringer? 

Kanskje det mest sentrale var at HiF før 1994 var tre institusjonar, men også ulike kulturar etter 
1994. Det var ikkje ein (høgskole)kultur som møtte ein universitetskultur i 2013. Det var 
sjukepleiarutdanninga i Finnmark lokalisert i Hammerfest (til 1981 ei fylkeskommunal utdanning). 
Dette var den eldste høgre utdanninga i Finnmark i nyare tid og den starta i 1961 nært det største 
sjukehuset i Finnmark. Den moderne lærarutdanninga i Finnmark kom i Alta tidleg på 1970-talet og 
Finnmark distriktshøgskole kom også i Alta frå tidleg 1980-talet.  

Poenget mitt er at desse tre institusjonane var veldig ulike, der distriktshøgskolen var 
miniuniversitet, veldig opptatt av forsking og prøvde gjennom forskinga å visa at dei var universitet. 
Trur vel også at fleire DH-ar hadde betre vilkår for forsking i stillingane enn universiteta hadde. Eg 
veit ikkje korleis det var i Alta, men eg trur vilkåra der var minst like gode som i Tromsø. DH-ane 
forsvann i 1994 (uansett kva politisk redaktør Skjalg Fjellheim i Nordlys og Senterpartiet har trudd 
om ein skal byggja på debattane i kjølvatnet av Nesna saka). Sett frå ein region var etableringa av 
distriktshøgskolane særs viktige og store hendingar, men etter etableringa tapte dei alle kampar før 
dei formelt forsvann i 1994, men kanskje var vår fusjon og strukturreforma ein siger for miljøa 
likevel. Rektor ved Høgskolen på Lillehammer, Kathrine Skretting11 skreiv i ein gang at det einaste 
vi veit om effektane av strukturreforma er at dei miljøa på høgskulane som liknar på universiteta 
tener på dette. Det er ein fin hypotese, men det er også klart at konkurransearenaen når slike miljø 
blir ein del av eit større universitet blir større og tøffare. Det ser vi i Alta når det gjeld reiselivsmiljøet 
som var sentral mottakar av interne ressursar på den gamle DH’en og på HiF. Dei gamle DH- miljøa 
forskar mykje samanlikna med det som var profesjonshøgskolane, men har ikkje alltid like mange 
studentar og såleis likna mange av dei universitetsmiljøa. Profesjonshøgskolane gjekk langt seinare, 
og kanskje først i dag, inn i ei akademisering, dvs. med forsking rundt det å utøva profesjonane 
enten det er lærarar, sosionomar, sjukepleiarar. Dette perspektivet har vore sterkt fremja av Steinar 
Stjernø i mange år og har handla om knyta praksis tettare til høgre profesjonsutdanning også 
gjennom forsking. 

Det var altså ikkje snakk om ein høgskolekultur, men fleire faglege kulturar. I det biletet var 1994- 
eller Hernes-reforma ein administrativ fusjon, og noko heilt anna enn 2013 samanslåinga. T.d. så 
kom ikkje i 1994 sjukepleiarutdanninga i Finnmark i Hammerfest inn i noko nytt og større fagleg 
miljø, men kom inn i ein administrasjon leia frå campus i Alta. Når eg som rektor var i Hammerfest, 

 
11 Kathrine Skretting (2015) Kva skal vi med universitetene? Prosa nr. 2. 
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så var det administrasjonen som var problemet. Det var koseleg at eg kom, men problemet var at 
høgskoledirektør Pål ikkje sørga for kopipapir og løyste ikkje papirkræsj. Eg forstår motstanden i 
det miljøet mot 1994 fusjonen, men i 2013 kom det same miljøet inn i eit av Noregs sterkaste 
helsevitskaplege miljø. Motstanden i 2012 både i fagmiljøet og i Hammerfest kommune forstår eg 
endå ikkje. Særleg når vi ser kva UiT har fått til i Hammerfest t.d. med rammevilkår for det nye 
sjukehuset der spesialisthelsetenesta, Hammerfest kommune og våre helseutdanninga i 
Hammerfest (lege og sjukepleieutdanningar) flyttar saman frå 2025. Dette hadde ikkje Høgskolen i 
Finnmark fått til. 1994-reforma meiner eg kunne ikkje vera endeleg, det var for lite fag i den. Og 
den heldt ikkje i møtet med perioden etter 1994 og utviklinga både på globalt, nasjonalt nivå 
konkretisert gjennom nordområdepolitikken.  

Denne er vel lettast å sjå på som ein kombinasjon av det at den tidlegare islandske presidenten 
Olafur Ragnar Grimsson såg nordområda som ein «intellectual eller kunnskapsmessig frontier» for 
å løysa globale problem, og framveksten av den nyliberale staten som skal gjera regionar, land, 
miljø attraktive for anna enn lokal bruk, dvs. av oftast globale interesser. Poenget var at både nye 
kunnskaps- og økonomiske interesser skulle og ville trekkja kunnskapssatsingar til nord.  

Det var frå mi side ein sterk frykt for at satsingar i ord skulle gå over hovudet på HIF. 
Nordområdepolitikken handla om evne til satsing, konkuransevne om ressursar etc. I nord var det 
Universitetet i Tromsø som var adresse for statens nye satsingar på kunnskapssida. Universitetet 
gjekk også langt tyngre inn i prosjekt i Finnmark enn det HiF kunne. Og vi såg stadige døme på store 
internasjonale universitet som søkte nordover. Få veit betre enn nokon korleis medlemsmassen i 
University of Arctic har auka og endra samansetjing siste ti åra enn det visepresidenten Pål gjer. 

I denne utviklinga såg det klart ut for meg at staten ikkje ville trekkja oss med på dette og dermed 
blei HiF eigentleg uinteressante for den nye staten i nord. Tvert om, og vi blei også knytt til ein 
annan institusjon som var minst like mykje sett på sidelina. Fylkeskommunen, med glansperiode frå 
1980-talet og etter tidleg 2000-tal sett heilt på sidelinja. Denne kunne likevel vera på veg inn i dei 
statlege høgskolane. Det slo meg for alvor under Erna Solberg sitt innlegg på HiF i 2011, nokre veker 
etter eg var starta som rektor ved HiF. Ho som sannsynleg statsminister 2013, meinte mindre 
høgskolar burde orientera seg mot fylkeskommunen (ho var mot fylkeskommunen, men spelte den 
altså over til oss også når det skjedde så mykje i nord). Fylkeskommunane fekk også utnemna to 
representantar i styret til høgskolane frå 2011 til erstatning frå to av dei statlege. Dette var det 
Stoltenberg-regjeringa som innførte, så Solberg var ikkje åleine om denne tenkinga. Eg har veldig 
sans for fylkeskommunen eller i alle fall det regionale nivået, men dette var eg redd. Også ut i frå 
erfaringane i Finnmark. Helga Pedersens høgskolefond (2003–2005) var eit lyspunkt, men det blei 
ingenting av, og forsvann då ho forsvann frå fylkesordførarvervet.  

Samstundes blei høgskolane del av den same konkurransearena som universiteta. Lovverk og 
politikk gjorde høgskolar og universitet like på 1990-talet, men likevel ei de facto differensiering: 
Universiteta fekk meir institusjonell autonomi, dei statlege høgskolane mindre. Den tilsynelatande 
lokale idyllen på dei mindre statlege høgskolane var meir og meir styrt av staten direkte. Og HiF 
hadde også stått på «stedet hvil» i høve til studentrekruttering etter 1994. Saman med Samisk 
høgskole og Høgskolen i Sogn og Fjordane, dei andre høgskolane hadde vokse. HiF hadde 1895 
studentar i 1995 og 1880 i 2011. 

Konkret såg vi kor utanfor vi stod i endringane i lærarutdanninga. Først gjennom fusjonen i Tromsø 
i 2008 (som innførte femårig masterutdanning), så gjennom nasjonale endringar av den fireårige 
grunnskolelærarutdanninga til ei femårig masterutdanning. HiF kom dårleg ut av begge endringane. 
Ein planlagt plass i ein ny nordnorsk modell, eller piloten som var flaggskipet ved fusjonen i Tromsø 
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i 2008, rauk då Stoltenberg-regjeringa (dvs. statsråd Tora Aasland) godtok eit separat opplegg i 
Bodø (ein såkalla Nordlandsmodell) som også skvisa Nesna. Ved at lærarutdanningane på Nesna 
(Høgskolen på Nesna blei pressa ut av stat og fylkeskommune) og Bodø gjekk ut av ulike årsaker, 
gjekk Tromsø bort frå den nordnorske modellen og HiF forsvann i kjølvatnet. I høve til den nye 
fireårige utdanninga som då var den gjeldande, fekk vi ikkje lov (eller fekk ikkje unntak) frå 
departementet om å ta opp kvart år på begge løp (det hadde med dårleg rekruttering å gjera). 

Eg var altså både redd for (for) mykje stat der vår posisjon eigentleg var uinteressant, og redd for 
ein fylkeskommune som ikkje brydde seg om høgre utdanning og forsking og stort sett gav oss kjeft. 
Å flytta store delar av HiF nærare aust og Barents-samarbeidet var nok det Finnmark 
fylkeskommune eigentleg la i den nye statlege satsinga i nord. Og da var svaret mitt å bli ein del av 
eit stort, sterkt universitet i nord med handlingsrom. Og at det ville, slik eg såg det, gje meir 
utdanning og forsking regionalt gjennom å delta i leiing og drift kvar dag på eit stort universitet enn 
gjennom detaljert statsstyring og ein fylkeskommune som ikkje kunne sektoren og hadde evne til 
styring av den. I universitetet var det autonomi for heilt naudsynte satsingar og vi kunne halda ei 
hand på rattet også i Finnmark. 

Men, som du sier det var mange grunner til å gjøre endringer, men hvordan ser du på selve prosessen 
med sammenslåing av de to organisasjonene? 

Eg starta som rektor ved HiF i august 2011, eit av papira som låg på skrivebordet den første dagen 
var KDs referat frå etatsstyringsmøtet med HiF nokre månader tidlegare, der departementet 
eksplisitt etterlyste fortgang med omsyn til fusjon med Universitetet i Tromsø. Det stod i referatet 
sjølv om temaet ikkje var oppe i møtet, noko som var heilt vanleg. 

På det regionale nivået, trass i intern støy på Universitetet i Tromsø etter fusjonen med Høgskolen 
i Tromsø i 2008 og ein havarert prosess mellom universitetet i Tromsø, Høgskolen i Harstad og HiF 
etterpå, så meinte leiingane ved universitetet og HIF at det var mange grunnar til å likevel få til 
dette. Så fekk vi også god støtte og «oppbacking» frå både Alta og Tromsø kommune og også frå 
politiske miljø i begge byane. Og så var det nok også eit regionalt poeng at etter 
fusjonsforhandlingane mellom Høgskolen i Harstad, Universitetet i Tromsø og HiF havarerte var det 
sonderingar mellom Samisk høgskole og HiF (under HiF rektor Ketil Hanssen). Dette var ikkje 
velkomme ved Samisk høgskole og rektor der (Steinar Pedersen) fekk vel sitt banesår der. Men 
oppslutninga i politiske miljø i Finnmark om dette initiativet var nok mykje større, det prega også 
regionens politikarar si agering i «vår» samanslåinga. Eg meinte lite om initiativet mot samisk 
høgskole både som styremedlem og rektorkandidat, men sa fleire gonger at eg ikkje såg ei 
samanslåing som løysing på noko som helst, verken for Samisk høgskole eller HiF. Men 
fylkeskommunen utpeika Steinar Pedersen til høgskolens nye styre, han fekk ei viktig rolle i 
prosessen, og han hadde nok endå ei tru på dette. Også fordi det var ein frykt i samiske miljø for at 
vi som del av eit stort universitet skulle blir for sterke i høve til samisk høgskole, det var også oppe 
i fylkeskommunens behandling.  

Men det som eg vil trekkja fram som det sentrale lokalt og regionalt er nok følgjande punkt: Det 
eine var leiargruppa ved HiF primært i Alta si sentrale og sterke rolle. Pål Markusson, viserektor 
Carsten Rolland og instituttleiarane Jørund Greibrokk, Nina Hermansen, Trine Glad og Tore 
Nesheim gjorde to timar kvar veke ein kjempejobb i diskusjonar med kvarandre og rektor om 
moglegheitene for fagmiljøa på campus si rolle i eit framtidig universitet. Gruppa blei veldig viktig, 
og den fekk også ei viktigare rolle fordi høgskolestyret lenge meir eller mindre i praksis abdiserte 
når det gjaldt innhaldet i fusjonen, der alt for mange alt for lenge var meir opptatt av å få prosessen 
av sporet eller å få deltakarane til å bli lei heile greiene.  
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Regionalt var fylkesmannens (statsforvaltar) si uro for framtida til bachelorutdanningane i 
velferdsfaga viktig for meg. Fylkesmannen visste kor avhengig kommunane i Finnmark var av våre 
utdanningar når det galdt drift av grunnskole, barnehage, barnevern, Nav, helsevesen og mykje 
meir og at ei sentralisering ut av Finnmark av slike utdanningar ville få utruleg vanskelege effektar 
for kommunane i Finnmark. Punkta om desse utdanningane i den kongeleg resolusjonen må ein 
også lesa i det lyset. Fylkesmannen skreiv ei veldig kort og god høyring som fekk alt for lite 
merksemd i det offentlege rom og i styret. 

Merksemd fekk derimot Finnmark fylkeskommune. Den hadde kanskje oppdaga at den var på veg 
inn i høgre utdanning utan at den hadde engasjert seg mykje, og i alle fall at den kunne bli slått 
saman med naboen. Fylkestinget behandla vår sak i slutten av oktober 2012, og gjorde eit vedtak i 
16 punkt, dvs. ein støtte til samanslåinga viss desse punkta blei oppfylte. Styret ved HiF gjorde 
deretter eit vedtak i 18 punkt ei veke seinare som for så vidt var ok, men som gav fylkeskommunen 
stor plass (og styret nemnde heller ikkje fylkesmannens meiningar). I det offentlege rom etterpå 
blei vi primært prøvd i forhold til om HiF oppfylte fylkeskommunens krav, og da måtte eg til slutt 
sei i styret og offentleg at eg kan vera med på mykje, men ikkje å gje fylkeskommunen nøkkelen til 
høgskolen. Da roa det seg nok i alle fall noko. Og styret tok nok også meir grep etter det. 

Vi hadde god kontakt med KD og med statsråd Kristin Halvorsen. I Tromsø følte vi at vi hadde støtte. 
Men at de lå lavt og svarte på spørsmål heller enn å ta initiativ. Hvordan så det ut frå Alta? 

Det var alltid betryggande å møta eller å snakka med statsråd Kristin Halvorsen. Ho torde også det 
som politikarar i Finnmark ikkje gjorde som når ho på eit møte såg på dei 16 punkta frå 
fylkeskommunen, strauk med ein gang nesten alle som reine markeringar og stod igjen med to–tre 
som vi måtte løysa. Eg tvilar på ein statsråd i dagens regjering hadde våga noko slikt. Og heller ikkje 
SV. Kristin Halvorsen såg også korleis dette gjekk inn i eit spel om noko mykje større. Spelet om 
Finnmark fylkeskommune var for lengst i gang, som Jens Stoltenberg skreiv i sine memoarar, og eg 
meiner nok at det var viktig å få vist frå politikarar i Finnmark at Tromsø trekte seg (igjen) og at 
institusjonar i Tromsø ikkje var ei samlande regional kraft som ønskte alle vel. Statlege direktorat 
planla også samanslåingar, t.d. av Nav. Heldigvis heldt rektor Jarle Aarbakke hovudet kaldt. 

Universitetsdirektør Lasse Lønnum og jeg hadde et møte med toppen i KD i Oslo der navn på 
institusjonen ble et stort tema. Vi hadde sett noen forslag fra Finnmark som ville plassert oss totalt 
perifert i et globalt universitetsunivers. Vi sa at vi måtte involveres før Regjeringen banket noe vedtak. 
Hvordan så det ut fra ditt ståsted? 

Dei forslaga du viser til frå Finnmark kom ikkje frå meg eller frå HIF. Namnediskusjonen i HiF styret 
var ikkje så vanskeleg. Eg meiner at HiF styret hadde eit betre vedtak enn universitet styret12 
gjennom at den nye institusjonen måtte ha «eit namn som reflekterer breiddeuniversitetet og det 
geografiske feltet universet skulle arbeida i». Det var eit slikt namn som kom 15. februar 2013, og 
eg kunne fortalt mange morosame og meir tragiske historier om implementeringa av namnet i 
organisasjonen etterpå. Det skal eg ikkje her, men nokre av dei er i Jarle Aarbakkes arkiv.  

Jeg var som nevnt flere steder på et møte med NFR sitt hovedstyre i Nederland, da jeg midt i et møte 
fikk telefonen fra Kristin Halvorsen som satt i regjeringskonferanse. Hun spurte hva jeg mente om 
Universitetet i Tromsø Norges arktiske universitet? Jeg fikk fem minutters tenkepause og rakk kun å 

 
12 Så vidt eg hugsar krevde universitetsstyret at namnet skulle vera Universitetet i Tromsø eller 
Universitetet i Nord-Norge. 
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ringe min universitetsdirektør. Vi syntes begge forslaget var godt. Og slik ble det. Kristin Halvorsen 
holdt sitt ord. 

Og eg fekk telefon frå ekspedisjonssjef Toril Johanson medan eg stod i pølsekø på Flesland flyplass 
like etter vedtaket var gjort, og eg sa eg var godt nøgd med namnet. Det var heilt i tråd med vedtaket 
i HiF-styret. Eg er enno nøgd. 

Jeg sluttet som universitetsrektor 31.7.2013, og fra dagen etter var det nye fusjonerte universitetet en 
realitet. Hvordan ser det ut fra ditt ståsted fra 2013, og videre fremover fra 2022? 

No var jo mykje av politikken knytt til å få «Finnmark med» som var retta mot det statlege vedtaket. 
Men det er likevel sentralt at fusjonen blei vedtatt gjennom Kristin Halvorsen, og eg vil også trekkja 
fram Ragnhild Setsaas (statssekretær) si tid i departementet. Det var SV-styre i departementet, og 
eg er veldig glad for det, fordi dette var eit radikalt vedtak. SV og Ap var også dei sterkaste støttene 
i Alta. Nokre månader etter samanslåinga overtok Høgre departementet med Torbjørn Røe Isaksen 
og Bjørn Haugstad. Eg oppfatta at både Halvorsen og Haugstad (som styrte strukturpolitikken) 
hadde det same synet på at sterkare universitet ville gje sterkare studiestadar. Kanskje det største 
problemet til Høgre var at dei gav Nord universitet oppgåver som var heilt uråd å løysa. Dvs. Nord 
universitet skulle både bli eit skikkeleg universitet og samstundes utvikla mange krevjande 
studiestadar i Nordland og Nord-Trøndelag. Mykje skar seg (særleg på Helgeland), og det handterte 
ikkje Iselin Nybø (V). Men ho gjorde to viktige vedtak i høve til sjukepleiarutdanninga i Finnmark: 
Finansiering av desentraliserte tilbod (i stor grad i Alta, men også i Kirkenes) og på samisk i 
Kautokeino. Finnmark gjekk inn med 50 studieplassar i sjukepleie då Iselin Nybø starta, når ho gjekk 
ut av departementet hadde vi 95. 

Dagens minister (2023) Ola Borten Moe (Sp) har sans for fleircampus-universitet (trur eg), og har 
etter kvart gjort endringar av lovverk som gjer at stortinget må godta eventuelle nedleggingar av 
studiestadar. Det kan slå ut på ulike måtar, men eg støttar Borten Moes argumentasjon om at 
storting og regjering i nesten alle opprettingar av studiestadar har vore tungt inne, og dermed også 
har eit ansvar når ting ikkje går. Det var mykje slikt som var bakgrunnen for HiFs krav til kongeleg 
resolusjon. Så mykje av det vi strategisk jobba med står sterkt i dagens regjering, men samanslåinga 
hadde aldri blitt gjennomført av den. 

I implementeringa der eg var med i litt over åtte år, har eg vore opptatt av i alle fall tre forhold, der 
eg nok trur alle tre er prega av min bakgrunn som sosiolog og regionalforskar, med bakgrunn særleg 
frå midten 1980-talet i debattar om utvikling av institusjonar som må handtera risiko av 
regionalisering. Dvs. av at institusjonar skal dekka utvikling over større område enn dei heilt lokale. 
Der slik skalautviding også er opplagt og uunngåeleg, som bakgrunnen for vår fusjon i stor grad var. 
Det er i alle fall tre viktige trekk ved implementering etter 2013 sett frå min bakgrunn:  

Det eine er å byggja fleircampusuniversitetet, der organisasjonslinjer ikkje er nok. Den klassiske 
linjeorganiseringa er eigentleg tilpassa ein stor organisasjon på ein stad. Regionalisering er noko 
anna og meir enn å desentralisera frå stat til region, som det er i statsvitskapen. Det er også å utvida 
det lokale til det regionale gjennom at samhandling ikkje lenger er basert på at alle er saman på 
same stad på same tid. Slik regionalisering er som sagt gitt i moderne samfunn, men er også eit av 
dei viktigaste kjenneteikna ved sårbarheit, risiko etc. i dag. Frå dette perspektivet er omgrep som 
inklusive institusjonar sentrale, som Acememoglu og Robinson i 2012 bygde si kjente bok om «Why 
nations fail?» på. Inklusive institusjonar er nøkkelen og avgjerande i moderne institusjonsutvikling. 
Er dei ikkje der, går det dårleg med store institusjonar. Dvs. det blir i vår samanheng geografiske 
kampar og akademisk kannibalisme.  
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Det regionale, med lange distansar og fråvær av mykje lokal samhandling, utfordrar lokale rutinar 
og krev ein struktur også utover hierarkiske linjer. Linjer åleine kan ikkje handtera distanse, og det 
var linjene som var universitets svar då vi starta med dette. Det forstår jo alle godt, alt eit universitet 
gjer, gjer det på vegne av staten og då må ein ha kontroll. Men inkluderande institusjonar med fleire 
campusar må også vera lokale leiarar som også er universitets leiarar, lokale system med leiarar og 
lokalt fordelte ressursar (campusmidlar). Vi har utvikla dette godt, og våre campus er interessante 
også utover oss. Dette er utvikla gjennom inspirerande nettverk med Høgskulen på Vestlandet, 
NTNU, Uppsala universitet, Syddansk universitet (Odense) som alle har møtt slike utfordringar, og 
gjort ein del likt og ein del ulikt. 

Det andre er at min bakgrunn som regionalforskar for mange år sidan førte meg til EUs regionale 
planlegging og «smart spesialisering strategiar på regionnivå» som eg ofte har vore involvert i. 
Mykje av bakgrunnen for slike strategiar er at politikk er basert på (regionale) rangeringar, der dei 
same toppar dei fleste av dei – og politikken adresserer dei, og ikkje dei som er lengre nede på 
rangeringane. Men EUs regionsvar på dette er også ein utviklingspolitikk for dei som ikkje toppar. 
Det tenkte eg ofte på når vi heldt på desse åtte åra etter 2013. Det var dei same miljøa internt som 
toppa i UiT og som sette dagsorden i utvikling av universitetet. Truleg klarar dei miljøa seg utmerka 
godt sjølv, om dei berre får fred frå leiinga, men den utfordrande jobben er å få til ein politikk for 
dei miljøa som ikkje handterer same ordningane som dei beste. Eg meinte det må kunna gå an å 
snakka om ein smart politikk i dette lyset også internt på eit universitet, og der dette inkluderer fag 
og region. Det er viktig også i lys av at eg tidlegare har snakka om at kulturskilnader ikkje er det 
sentrale. På dette området er eg nok likevel meir usikker på kva vi fekk til.  

Og sjølvsagt er tredje temaet det gjerne genuine regionale perspektivet om tilgjenge (utdanning og 
forsking), at rekruttering til høgre utdanning er regionalisert og at våre strategiar må vera tilpassa 
det, og det same gjeld at kandidatane slår seg ned i regionen. I dette biletet er universitetets bidrag 
til regional utvikling sentralt. Til dømes veks UiO fordi Osloregionen veks og sentraliseringa er 
enorm, men Osloregionen veks fordi UiO er attraktive og gode. Og i dette er at tilgjenge også 
handlar om at ungdom uansett kva region dei veks opp i skal ha like muligheter i det globale 
samfunn. Med god basis i lokalt forankra kunnskap og gode utdanningstilbod. Vi ser at UiT truleg 
meir enn nokon gong «leverer» her. 

Og hvis jeg ber deg om en oppsummering, Sveinung? 

Det vi gjorde, og det gjorde vi tre år før den statlege strukturreforma, meiner eg er i tråd med ei av 
dei flottaste linjene i norsk historie: Den at det kan komma sentrale nasjonale endringar frå 
periferien. Både med bakgrunn i at vi såg alternativ, men også som svar på styresmaktene sine 
forsøk på å gjera nordområda til eit sentrum og ikkje berre halda fram som distrikt. Dvs. at det er 
ikkje slik at endringar berre kjem frå sentrum, og periferien vil ha fred og dyrka ideane om korleis 
ting var. Svara våre meir konkret var i alle fall desse fire: 

For det første at regionale statlege høgskolar ikkje treng styrast direkte, i detalj og ofte med uvilje 
frå departementet.  

For det andre at ein viserektor med geografisk forankring, eller gjerne ein statthaldar, kan få meir 
ut av møte i rektoratet på eit stort fleircampus-universitet der ein drøftar og gjer vedtak om fleire 
hundre små og store viktige tema for høgre utdanning og forsking i Arktis og i Nord-Noreg, enn av 
årlege nei-møte med departementet.  

For det tredje at eit universitet i Nord-Noreg må vera ein inkluderande institusjon, og kan godt 
utviklast gjennom fleircampusmodellar. Vi har laga eit godt utgangspunkt. 
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For det fjerde at både Universitetet i Tromsø og dei mindre høgskolane i nord trong eit større 
mandat. Det vart Noregs arktiske universitet i eit sterkt arktisk prega norsk offentleg rom. Rett nok 
bestemt i Oslo, men vi sette dagsorden. 

Så langt fra Sveinung Eikeland. 

For min egen del går skillet, slik det skildres i Synopsis i starten av boken, i 2005-2006 da 
Nordområdesatsingen viste oss hva vi kan få til med bare en dør inn til styring av alle verktøyene i 
kassen. 
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Kommersialisering i nord 
I perioden 2002-2013 gjennomførte UiT endringer i det som tradisjonelt ble kalt for «randsonen» til 
universitetet, for å legge til rette for kommersialisering av forskningsresultater fra UiT Norges arktiske 
universitet13. Nord blir sentrum som i utviklingen av Marin Bioprospektering der man systematisk leter 
etter bioaktive molekyler for medisin og bioteknologi fra organismer sanket i arktiske havområder og 
samlet i Nasjonal Marin Biobank i Tromsø.  

Grunnforskning er en hovednøkkel til gjennombruddene. Utviklingen har vært formidabel. Det 
fremstår som en kraftfull evolusjon, evolusjon i betydningen som noe som vokser nedenfra.  

Ved utgangen av 2023 er det grunn til å glede seg over resultatene over bedrifter sprunget ut av 
forskning ved UiT. To oppsummeringer gir et inntrykk av hvor sentral denne aktiviteten er blitt. Først 
ut med sin oppsummering er Karl-Johan Jakola. som har vært en ildsjel i alle år, og som fortsatt kjemper 
for likeverd i nord med hensyn til grunnleggende betingelser for kommersialisering. 

Karl-Johan Jakola er Administrerende direktør i Norinnova Forvaltning AS i Tromsø. 

Tidligfasefondet Norinnova Invest 
Av Karl-Johan Jakola 

Adm.dir. Norinnova Forvaltning A/S 

Like før jul tilbakebetalte Norinnova Invest (Fondet) aksjonærer og Staten som lånegiver vel 70 mill 
kr basert på avkastning og salg av aksjer i 2023. Helt etter teorien for gode tidligfasefond i 
sluttfasen. Det er på tampen man har den beste avkastningen i vekstbedrifter som lykkes. I 2023 
hadde vi en vellykket exit av vår 40% eierandel i Dualog som gir trua på en god avslutning av Fondet.  

Norinnova Invest har per dato investert i 21 selskaper for i alt kr 234 mill kr. Andre ko-investorer 
har i de samme selskapene investert ca 1.728 mill kr. Totalt er det tilført privat risikovillig 
egenkapital for i alt 1 961 000 000 kr i de 21 selskapene. Denne type kapital er stor mangelvare for 
oppstartsbedrifter i landsdelen i dag. Ofte er lønn til de ansatte i selskapene i utviklingsperioden, 
som oftest kan være uten inntekter, en utfordring. I tillegg er disse selskapene tilført 467 mill kr i 
offentlige tilskudd og bankfinansiering på 184 mill kr, dvs at Fondet har utløst en kapitaltilførsel på 
vel 2,6 milliarder kr til bedriftene. Det er privat egenkapital som i tidligfase finansierer slike 
bedrifter, hele 75% av total kapitaltilførsel i våre bedrifter, og må innbetales før annen kapital 
utløses, mens offentlig risikofinansiering utgjør 18 % og bank 7 %. Av porteføljens 21 selskaper er 
13 avviklet/solgt slik at det er 8 selskaper i Norinnova Invest-porteføljen per dato. Det er i alt ca 250 
ansatte i disse selskapene. Inklusiv solgte bedrifter har Fondet vært med på å utvikle vel 500 
høyteknologiske helt nye arbeidsplasser som har høy vekstrate i dag. Disse bedriftene omsatte for 
ca 900 mill kr i 2022, hvor ca 80% gikk til eksport. Med potensiale i resterende porteføljebedrifter 
er jeg sikker på at Fondet vil klatre til 2. plass etter årets resultat i en uformell ranking av 2. 
genererasjon såkornfond som ble etablert i alle universitetsbyer i 2006/07, med Sarsia Seed, Bergen 
på topp. Med disse utsiktene fremover er også Fondets levetid forlenget ut 2025. Utfordringene i 
bransjen i året som har gått er å skaffe egenkapital i tidlig fase der behovene er fra 10 til 50 mill kr. 
Det har vært tilnærmet tørke i dette markedet, spesielt for tidligfasebedrifter med minimale 
inntekter og negativ cash flow. 

 
13 Grundigere beskrevet i «Rektorarkivet» fra 2022. 
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Basert på dette mimrer jeg også på endel gamle hendelser i min innsats og roller med å få opp 
såkornfond i Norge fra midten av 1990 til i dag basert på «sannhet, fakta og god hukommelse». 
Flere eksterne konsulentrapporter konkluderte på 2000-tallet med at såkornfond måtte lokaliseres 
i Oslo pga kompetansekrav, investeringsmuligheter og potensiale for avkastning. Disse argumenter 
ble sterkt båret frem av en del politikere, byråkrater og sentrale lobbyister. Ved etableringen av 1. 
generasjons såkornfond i 1998 fremla staten et forslag om å bidra med 200 mill kr som skulle 
fordeles likt på 5 fond i Oslo, Stavanger, Bergen, Trondheim og Nord-Norge dersom de private stilte 
opp med tilsvarende beløp. Da avtalen skulle signeres var forslaget endret til 160 mill kr til Oslo og 
kun 10 mill kr til hver av de fire andre, etter forslag fra Norsk Investorforum og Innovasjon Norge 
og med de samme argumentene som var fremsatt tidligere. Som leder av foreningen for 
Forskningsparkene i Norge (FIN) deltok jeg i disse prosessene. Med daværende sjef for SIVA, Harald 
Kjelstad, som sjefsmegler endte dette med et forlik med næringsminister Grete Knudsen om 
etablering av Startfondet, Oslo som fikk sine 160 mill kr og de andre fikk tildelt hver 35 mill, slik at 
fonds-størrelsene ble 320 mill for Startfondet og de andre ca 70 mill kr, men Nord-Norge Fondet 
havnet i Bodø. Først i 2003 fikk Tromsø etter en fusjon mellom Såkornfondet i Bodø og Nord Invest, 
Tromsø en delt forvaltning av Såkorninvest Nord sammen med Bodø. 

Andre generasjons såkornfond ble etablert i 2006/07 med omtrent samme kapitalgrunnlag og 
rammebetingelser for alle fond i de samme universitetsbyene med totalkapital på 270–350 mill kr 
på hver av de 5 fond som ble etablert. Tromsø måtte igjen krige litt og Norinnova Invest kom opp 
ett år etter Bodø og de andre universitetsbyene takket være kraftfullt påtrykk/lobby fra Jarle 
Aarbakke og Wiktor Sørensen som ledere av FoU-miljøet i byen. Resultatene/fakta og tallenes tale 
viser at Startfondet var en av de første som måtte kaste kortene og av andre generasjon såkornfond 
havner Oslo-fondet nå nederst på resultatrankingen uten at noen kommer med kritiske uttalelser/ 
vurderinger. Hadde Tromsø-fondets resultater endt der er jeg temmelig sikker på at noen sentrale 
evaluatorer eller media hadde kommet med sine bemerkninger om at spådommene var rett. Jeg 
skal ikke harselere eller vurdere hva som gikk galt i Oslo, men hevde at resultatene og mulighetene 
med rett organisering og kompetanse viser at potensiale og mulighetene for tidligfase investeringer 
i alle FoU-regioner er stort. Når sant skal sies har heller ikke nordnorske banker applaudert eller 
deltatt i fremste rekke i å etablere såkornfond i landsdelen, noe bankene i sør har gjort. Dette 
resulterte også i at statens tildeling av et nytt såkornfond til landsdelen ikke ble realisert i 2017/18. 

Resultatene fra Norinnova Invest indikerer at de beste investeringene kommer fra 
kommersialisering av FoU-resultater hvorav Fondet har vært en av de første eksterne investorenr 
og startet opp bedrifter som Ayanda, Dualog, Lytix, Prophylix, Vitux og Calanus. Vi har stor 
forventning til Vitux som nå er blitt den største arbeidsgiveren på Andenes med ca 60 ansatte, der 
ansatte går i hvite frakker og munnbind i produksjonen av kosttilskudd. Vitux har også investert i 
en ny fabrikk i Canada og regner med å komme opp i en totalomsetning på ca 250 mill kr i 2024 og 
med et hyggelig resultat. Prophylix har også utsikter for første milepælsutbetaling mot slutten av 
2024 etter ca 3 år med forsinkelser i utvikling av medisinen/profylaksen pga Korona. Staten 
investerer ca 28 milliarder i FoU-miljø per år hvorav ca 12–13 milliarder direkte i prosjekter, så også 
i Nord er det nok av gode ideer som har potensiale i kommersiell sammenheng. 

Staten kom også god ut over hoppkanten for vel ett år siden, og i nyttårsbrevet i fjor var jeg optimist 
og positiv til forslag om å opprette et nytt fond og forvaltningsenhet i Tromsø. I utgangspunktet 
skulle det etableres ett fond på 40–50 milliarder med et selvstendig miljø på 40–50 ansatte, med 
eget styre og administrasjon som skulle investere i unoterte aksjer og vekstbedrifter. Det ser ut som 
man nå lander på kulen med 15 milliarder og 10–15 ansatte, samt blir et underbruk av 
Folketrygdfondet som skal administreres fra Oslo i den nye modellen. Fondet kan kun investere i 
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børsnoterte aksjer utenfor Folketrygdfondets referanseindeks, dvs nr 2-bedrifter eller som noen vil 
si «røkla» etter at Oslo har valgt sitt. Dette vil være et dårlig utgangspunkt når sentrale aktører vil 
evaluere dette om noen år. Det er også få Nord-Norske bedrifter på børsen som tilhører denne 
kategorien investeringer. Staten har heleide investeringsfond som Oljefondet i Oslo, 
Folketrygdfondet i Oslo, Nysnø i Stavanger, Argentum i Bergen og Investinor i Trondheim med eget 
styre, administrasjon og ansatte, men det påfallende er at denne modellen ikke blir benyttet i 
Tromsø. Er det de samme argumentene som før også denne gangen som er gjeldende? Muligens et 
godt distriktspolitisk vedtak for å heve forvaltningskompetansen i nord, men neppe noe for ny 
næringsutvikling. Et enkelt politisk grep, hvis staten mener noe med de opprinnelige intensjonene, 
er at Vedum eller Vestre endrer lokalisering av de to Nord-Norge-fondene som forvaltes fra 
Trondheim på i alt 320 mill kr til tidligfaseinvesteringer og flytter disse til Tromsø. 

Mitt ønske har lenge vært at man får etablert et nytt såkornfond i landsdelen med statlig 
risikoavlastning og kapital på lik linje med det som er kommet opp i sør. Jeg håper resultatene fra 
Norinnova Invest og vårt gode nettverk nå bidrar til å få dette på plass. 

Marin bioprospektering i Marbio 
Den andre aktøren jeg har bedt oppsummere noe av det som rører seg på feltet er leder i Marbio 
Jeanette Hammer Andersen. Marin Bioprospektering er et felt der UiT har lagt inn mye kraft, og som 
har lyktes godt med å kommersialisere aktiviteten sin.  

Vi har godt i gang med et nytt MSCA Horizon Europe prosjekt HotBio som har 13 PhD studenter i et 
Doctoral networks. Denne koordineres fra UiT med min kollega Espen Hansen.14 

I tillegg har skal jeg koordinere et Horizon Europe prosjekt «European Research Infrastructure for 
Marine Bioprospecting» – EUREMAP. Prosjektperioden er 01.01.2024–31.12.2026, og av 
tildelingen på nesten 5 millioner Euro får UiT rett under 1 million Euro for vårt bidrag.  

EUREMAP har som mål å samle Europas ekspertise og forskningsinfrastruktur for å fremme feltet 
med marin bioprospektering. Ved å utnytte styrkene til ulike europeiske forskningsinfrastrukturer 
(FIs) og det tverrfaglige feltet, planlegger vi å etablere en ny verdikjede for marin bioprospektering. 
Dette innebærer å integrere de tekniske kapasitetene og ekspertisen til de tre store FIs: EU-
OPENSCREEN (EU-OS), EMBRC og ELIXIR, med mål om å forbedre forskning og innovasjon både for 
akademiske og industrielle formål. Konsortiets hovedmål er å optimalisere verdikjeden ved å 
identifisere verdifulle forbindelser fra marine organismer. Dette vil oppnås ved å danne en 
samarbeidsorientert og erfaren gruppe som spenner over de tre FIs. Gjennom dette samarbeidet 
vil vi dra nytte av banebrytende teknologi for å styrke kapasiteten til europeiske forskere og 
industrier. Et sentralt fokus er å forbedre bærekraftigheten i bruk og prosessering av marine 
ressurser. 

Samarbeidet mellom EU-OPENSCREEN, EMBRC og ELIXIR gir en unik mulighet til å etablere en 
koordinert og teknologisk avansert plattform for moderne oppdagelse av naturprodukter fra havet. 
EUREMAP søker å skape en bærekraftig og integrert tverr-FI verdikjede. Ved å kombinere den unike 
ekspertisen til hver FI, inkludert kjemisk biologi, legemiddeloppdagelse, marin biologi og 
datavitenskap, vil EUREMAP-konsortiet bidra til å styrke det europeiske forskningslandskapet. 

 
14 Les mer om prosjektet her: https://uit.no/nyheter/artikkel?p_document_id=772233 

https://uit.no/nyheter/artikkel?p_document_id=772233
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Dette vil også imøtekomme behovene til de som driver med marin bioprospektering, samtidig som 
det støtter EUs politiske prioriteringer. 

UiT har nå lisensiert ut funn fra MabCent-tiden til vårt nye bioteknologiselskap KinSea Lead 
Discovery AS.15 Selskapet er primært finansiert fra Tyskland, og noe fra Norinnova. KinSea arbeider 
med å utvikle nye legemidler basert på marine bioaktive naturstoffer. Selskapet har som ambisjon 
å tette gapet mellom akademisk forskning og farmasøytisk industri, og bidra til å realisere 
potensialet som ligger i de mange marine bioaktive forbindelsene som finnes i de arktiske 
havområdene. KinSea fokuserer ikke bare på kreft, men også andre sykdommer der det i dag ikke 
finnes behandlingsalternativer, eller dagens behandling ikke er tilfredsstillende. Med vårt første 
prosjekt på hemmere av FLT3, som allerede har vist god aktivitet i dyreforsøk, vil vi utvikle en 
målrettet behandling mot hematologiske kreftformer.  

Den viktige administrasjonen – intervju med Jørgen Fossland 
Jørgen Fossland har siden 2022 vært administrasjonsdirektør på UiT Norges arktiske universitet. Han 
var representant for de midlertidig ansatte i universitetsstyret fra 2003 til 2005 da han var stipendiat i 
filosofi. Fra 2007 til 2017 var han fakultetsdirektør ved to av UiTs fakulteter, og fra 2017 til 2021 var 
han universitetsdirektør.  

Jeg får til et møte 22.11.2023 og har bedt om en samtale om det store blikket på utviklingen fra han 
var stipendiat og satt i universitetsstyret til i dag. Jeg ønsker å fremheve administrasjonen i mange ledd 
sin store betydning for UiT Norges arktiske universitet. På det øverste nivå har jeg samarbeidet med 
universitetsdirektør Harald Overvaag som representant for vitenskapelig ansatte i styret 1998–2001, 
og som rektor og styreleder med Arne Benjaminsen, Jan Larsen og Lasse Lønnum fra 2002–2013 som 
universitetsdirektører.  

Det er et stort byggeprosjekt vi har vært med på. Det er mange som har lagt stein på stein. Og det har 
vært vekst – både hos oss ved UiT, men også ellers i universitets- og høgskolesektoren. Med fusjonen 
i 2009 på Tromsøya startet vi noe som vi var først ute med i Norge, og som i 2017 gjorde at UiT Norges 
arktiske universitet var blitt det geografisk sett største og «lengste» i Norge.  

Rundt 2007 diskuterte man internasjonalt blant universitetsledere, ansatte, studenter og politikere om 
«Does size matter?» Sammen med andre nordiske universitetsrektorer deltok jeg på et møte med 
blant annet dette temaet i Island. Konklusjonen blant flere var ja, size matters. Selv tenkte jeg den gang 
at det er langt fra uten betydning hvor stort UiT ville kunne bli. Hva sier du til det fra ditt ståsted i dag? 

Vi har som et flercampusuniversitet med mange lokasjoner i nord fått større betydning. Jeg vil si 
også mer praktisk betydning. Høgskolene har bidratt med sin nærhet til kommuner og næringsliv, 
og vi har dermed en mer direkte kontakt med flere steder og sektorer. Det er verdt å leke med 
tanken om hva som ville skjedd hvis vi ikke hadde gjort det vi gjorde med høgskolefusjonene? Da 
hadde UiT bokstavelig talt vært en «universitetsøy» i et veldig annerledes nordnorsk 
høgskoleunivers der mange små institusjoner trolig hadde levd under et sterkt press. I dag er vi en 
stor organisasjon som har svært stor betydning, og som kan utjevne forskjeller internt i landsdelen 
og organisasjonen. Sveinung Eikeland som var den siste rektor på Høgskolen i Finnmark og som ble 
den første viserektor i Alta, har beskrevet dette godt. Gjennom fusjonene skjedde det i praksis en 
forflytting av makt fra Oslo og Kunnskapsdepartementet til Nord-Norge. Fordi universitetene har 

 
15 https://www.kinsea-lead-discovery.com/no/ 

https://www.kinsea-lead-discovery.com/no/
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langt større fullmakter enn høgskolene er det slik at mye av det som tidligere ble bestemt av 
Kunnskapsdepartementet nå avgjøres av styre og ledelse ved UiT.  

Sveinung Eikeland bidrar til kapittelet «Da Finnmark kom med» i denne boken, og er fortsatt på den 
ballen. 

Hva med alle forventningene der ute, Jørgen? 

Jo, det er store forventninger, men i det ligger det jo også mye positivt. Vi har også fått flere verktøy 
gjennom de ressursene og det store nettverket høgskolene hadde bygd opp, og som vi i enda større 
grad kan utnytte fordi vi har både større fullmakter og større tyngde. Med nedgang i folketall og 
nedgang i antall nye studenter er dette viktig. Det betyr også at KD blir involvert i saker med bredere 
nedslagsfelt. Nord kommer mer i sentrum. Grunnene for dette har samtidig endret seg. Med 
Stoltenberg II-regjeringen og Støre som utenriksminister ble det rettet oppmerksomhet mot nord 
som et mulighetenes område. Med dagens situasjon og det vanskelige forholdet til naboen 
Russland er det sikkerhetspolitikk i vid forstand som teller, med bosetting, sysselsetting og 
beredskap. I tillegg treffes vi av klimaendringene langt sterkere enn det mange den gang så for seg.  

Tilbake til fusjonene. Vi sa med referanse til en tidligere universitetsrektor i Odense at ved 
fusjonstidspunktet var 20 % gjort og 80 % gjenstod. Jeg er nysgjerrig på hva du mener om integrering? 

Jeg mener at det nye UiT på noen områder henger mye mer sammen enn det gamle. Satt litt på 
spissen var det jo enkelte av de gamle fakultetene på UiT som knapt nok oppfattet seg selv som en 
del av universitetet. I dag er det mye mer enhetlig styringsstruktur, og både forvaltning, planer og 
strategier er langt mer samordnet enn tidligere. Man falt heldigvis ikke for fristelsen til å gjøre de 
tidligere høgskolene om til egne fakultet, og det har heller ikke vært omkamper for dette. Det tror 
jeg har hatt en stor integrerende effekt. Det var også viktig at de fagansatte fra høgskolene fikk de 
samme rettighetene som sine nye kolleger, slik at institusjonen ikke opererer med et A- og et B-lag 
i fordelingen av ressurser og tid til kjerneoppgavene. Samtidig er det ikke vanskelig å peke på 
områder hvor det fortsatt er en lang vei å gå før man kan si at målet fra 2009 om «full integrering» 
er oppnådd. Samspillet mellom disiplin- og profesjonsfag kan utvikles mye mer enn det så langt er 
gjort, og det er fortsatt mange tidligere høgskolefag der forsknings- og utviklingsarbeidet fortsatt 
har behov for et løft. Så om forholdet helt sikkert er et annet enn 20/80 er det ikke lett å angi nye 
tall. Mye gjenstår, og det ser ulikt ut i de enkelte delene av det store UiT Norges arktiske universitet. 

Jeg vil gjerne føye til at en gevinst av fusjonene er at vi er blitt vant med omstillinger og har vist god 
omstillingsevne. Det kommer ofte fram når jeg møter kolleger fra andre deler av vår sektor. 

Jørgen tar opp et tema jeg har tenkt på en stund. At vi må bli flinkere til å vise frem tidligere studenter 
og ansatte som gjør en stor innsats for fellesskapet i nord og sør. 

Av kjente folk som er alumni, det vil si tidligere studenter ved universitetet, er tidligere statsråd i 
Solberg-regjeringen Ine Marie Eriksen Søreide jurist fra UiT. Fiskeriminister og senere Næringsminister 
Cecilie Myrseth er psykologutdannet. Sametingspresident Silje Karine Muotka har utdannelse i jus og 
kulturkunnskap fra UiT Norges arktiske universitet. Fylkesordfører i nye Troms fra 1. januar 2024 
Kristina Torbergsen er master og lektor fra lærerutdanningen på det første kullet tatt opp i 2010. 

Hva med det å jobbe med valgt versus tilsatt rektor? 

Du blir kanskje overasket når jeg sier at det i det daglige ikke er så veldig forskjellig sett fra min 
posisjon. Innenfor begge ordningene er man helt avhengig av å arbeide sammen, og at lederne i de 
ulike posisjonene finner ut av det med hverandre. Styrings- og rapporteringsmessig er det selvsagt 
viktige forskjeller. Som universitetsdirektør rapporterte jeg direkte til styret, nå rapporterer jeg til 
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rektor. Dette er en av flere prinsipielle forskjeller mellom de to styringsordningene. Jeg forstår godt 
at mange er opptatt av disse, ikke minst spørsmålet om rektor bør velges eller tilsettes. Men jeg 
henger ikke med på de som mener at den ene eller den andre ordningen nærmest i seg selv er en 
garanti for gode beslutninger eller samhandling i organisasjonen. Så enkelt er det ikke. 

Vi har alltid rodd motstrøms for å få til nye og bedre ting. Er vi i smulere vann nå i 2023 der vi ikke 
renner nedover om vi ikke ror knallhardt Jørgen?  

Vi må alltid være årvåkne, og det er ikke blitt lettere med dagens utflating i offentlig pengebruk og 
en utfordrende demografi. Men utgangspunktet er veldig godt etter mer enn 50 år med et 
universitet i landsdelen 
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Tromsø som arktisk hovedstad 

Politiker i fire år  
Jeg sa ja til forespørselen om å bli ordfører fordi møtet med utenriksministrene Hillary Clinton og Jonas 
Gahr Støre ombord på UiT sitt forskningsskip «Helmer Hanssen» i juni 2012 hadde gitt perspektivet på 
Tromsø som verdens Arktiske Hovedstad. Det ble for fristende å være med på å utvikle det.  

 Vi tok betegnelsen Arktisk hovedstad som en posisjon byen Tromsø hadde etablert gjennom dobling 
av befolkningstall siden starten av universitetet i 1972, og med oppbygging i kvalitet og volum med 
spisskompetanse på Arktis i Tromsø. Fire år i den politiske ledelsen av Tromsø Kommune føyer seg inn 
i beskrivelsen av at Nord blir sentrum. 

Etter mange år som universitetsrektor ble jeg spurt om å være med i politisk arbeid for Arbeiderpartiet 
i Tromsø. I perioden 2015–2019 representerte jeg partiet som ordfører og varaordfører i Tromsø 
kommune. Mer om det om litt, men først dagsaktuelt om den store rammen.  

På den tradisjonelle 1.mai-frokosten med partifeller i Arbeiderpartiet åpnet ordfører Gunnar 
Wilhelmsen i 2023 sin tale med å beskrive den dramatiske situasjonen i Europa. En refleksjon av at 
Tromsø kommune, sentral by nord i verden, har et naboland Russland som det siste året har rystet 
verden med sin angrepskrig mot Ukraina, et stort land i Europa.  

Med dette ble brått ordførertalene i Tromsø forandret. Mine egne og deretter Kristin Røymos 
ordførertaler fra 2015–2019 var fulle av håp og forventning om samarbeid og utvikling med Russland. 
Vi var jo ikke naive, men vi var positive til en forventet utvikling av et fredelig naboforhold der vi satset 
på ungdom over grensene. Slik også Gunnar Wilhelmsen var det i sine taler de første årene av sin 
ordførerperiode. 1. mai 2023 viet Wilhelmsen mye av sin tale under Ap-frokosten til å reflektere godt 
og grundig over hva det forandrede naboskapet har å si for Tromsø kommune og Norge.  

I resten av talen tok han for seg det som kommunen har fått til med Ap i ledelsen, og trakk frem 
prosjekter som har internasjonal dimensjon slik som Arctic Mayors Forum og Arktisk Råd sitt 
permanente sekretariat i byen. Det er noe av det vi fikk til i perioden 2015–2019, under Kristin Røymos 
og min ledelse, som det gleder oss å følge med på utviklingen av. 

Kristin Røymo, nå NAV-direktør i Troms og Finnmark, er til stede på 1. mai-frokosten og vi avtaler å 
møtes for å snakke om prosjektet som jeg skriver på. Årene i Tromsø-politikken er en naturlig del av 
skrivingen. Jeg har mange ganger tenkt på, og tenker fortsatt på, hva som fikk meg til å gjøre det? Jeg 
spør Kristin hva hun vil vektlegge i sin motivasjon for å stille til valg i 2015. 

Tromsø har alltid vært en by for store diskusjoner, tydelige meningsbrytninger, politiske debatter 
og markeringer. Tromsø har også alltid vært en raus by, der folk har vært venner på tvers av politiske 
skillelinjer og hatt dyp respekt for hverandre. I perioden med parlamentarisk styring 2011–2015 
skjedde det en endring. Byrådet etablerte lukkede prosesser, forseglet informasjon og delte ikke de 
faglige grunnlagene for sine beslutninger og innstillinger med sine meningsmotstandere. Dette 
bidro til å undergrave en grunnleggende og dyp tillit. Debattene fikk noe giftig over seg, og både 
politikere og andre begynte å tvile på om informasjonen som ble delt var pålitelig. Mot slutten av 
perioden hadde vi noen helt absurde avstemminger i kommunestyret, der beslutninger i etterkant 
ble underkjent av Statsforvalteren, fordi de ikke ivaretok minstekrav til pålitelighet og dermed ble 
kjent ugyldig. På toppen av dette hadde vi en varm og fin ordfører i Jens Johan Hjort, som med sin 
popularitet også bidro til å legitimere og skjule noe av galskapen. Så jeg var urolig. Det er den milde 
beskrivelsen av hva jeg tenkte da jeg stilte til valg, og en av de gamle arbeidersangene som av og til 
kom i repetisjon i hodet mitt var – nå gjelder det mere enn før. 
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Jeg er grunnleggende tilhenger av en parlamentarisk styreform, der politikere også har et utøvende 
ansvar, i tillegg til beslutningsansvar. Tromsø Arbeiderparti gikk også til valg på videreføring av 
parlamentarismen i 2015.  

Det er mange ting å si om dette – og kanskje skulle det ha vært skrevet et helt kapittel bare om 
dette forholdet, og grunnen til at beslutningene i Tromsø etter valget i 2015 ble som de ble. Det er 
alltid flere årsaksforhold som gir de endelige resultatene ved valg. Men jeg mener det ikke er vågalt 
å påstå at noe av grunnen til valgresultatet lå i dette standpunktet. Konfliktnivået i byen var stort, 
og folk hadde fått en følelse av at mye av skylden lå i parlamentarismen som styringsform. Ikke fordi 
styringsformen i en kommune i seg selv er en veldig åpenbar sak for velgerne – men reaksjonene 
på konfliktnivået var ikke til å ta feil av. Valgdagen endte med det som ville vært et solid valgresultat 
i dag – men som i 2015-perspektiv var svakere enn vi hadde forventet.  

Den politiske alliansen på venstresiden var sterk – for alle de store spørsmålene; flere lærere i 
skolen, renholderne tilbake som ansatte i Tromsø kommune, internasjonal solidaritet, bærekraft 
og byvekstavtale, for å nevne noen. Vi vant valget sammen, og gleden var stor. 

Men den politiske alliansen delte ikke synet på styringsform. SV og Rødt ville støtte Arbeiderpartiet 
i å danne mindretallsbyråd, men ønsket ikke å være en faktisk del av et flertallsbyråd. De ønsket 
parlamentarismen skrotet. 

For oss ble dette et valg mellom politisk stabilitet og samling på den ene siden, og handlekraft med 
en betydelig risiko for ustabilitet i det vi forventet ville bli stadige mistillitsforslag og politisk uro på 
den andre siden. Overfor et slikt scenario var valget lett. Vi inngikk en avtale med SV og Rødt om 
deres tilstedeværelse i et overgangsbyråd, mens kommunen gjorde seg klar til formannskapsstyre. 
Det ble samarbeidspartiene med på, og vi bestemte oss for å starte arbeidet med alle planer for 4-
årsperioden, mens overgangsbyrådet regjerte, frem til 1. juli 2016. 

Det slår meg når hun sier dette at det er Kristin med sine krystallklare formuleringer som burde skrive 
bok! Hvordan kom hun i posisjon til å fronte en Arbeiderparti-liste i 2015? 

Jeg har lang fartstid i Tromsø-politikken. Men i 2007 bestemte jeg meg for å forlate politikken, og 
jeg trodde ikke jeg skulle tilbake. I 2011 ble jeg imidlertid kontaktet, og bedt om å stille. 

Kristin beskriver valgene og det som gikk foran for disse i 2007 og 2011. Hun sier hun i stor grad ble 
drevet av en pliktfølelse, men også som jeg ser det, fordi hun ble løftet frem av støttespillere. Jeg har 
ikke fortid i Tromsø-partiet. Jeg har tenkt at da de spurte meg i 2014 om å være med å fronte partiet i 
2015-valget, var det fordi jeg ikke tilhørte noen leire innad. Kristins fortelling støtter opp om min 
fortolkning.  

Så etter tapet for høyresiden i 2011 og fire år med markant borgerlig politikk, ville partiet lage et 
program som kunne være egnet i å lede en koalisjon på venstresiden med Rødt og SV, og som kunne 
være grunnlaget for å gjennomføre gode ting i og for Tromsø kommune. 

Det var i denne fasen at jeg som relativt nypensjonert rektor ved UiT ble spurt om å være med i 
programkomiteen for Tromsø Arbeiderparti. De som spurte meg hadde selvsagt tilgang til partiets 
medlemsliste og visste at jeg ikke var der. Jeg hadde heller ikke vært medlem eller aktiv i noe annet 
parti tidligere. Men som det står skrevet i «Rektorarkivet» fra 2022 ble jeg inspirert av å jobbe tett på 
Jens Stoltenberg og hans andre regjering, og i særdeleshet utenriksminister Jonas Gahr Støre.  

Kristin sier det slik i 2023: 

Vi var ute etter en kanon. Intellektuelt, med gjennomføringskraft og med politisk grunnsyn i tråd 
med Arbeiderpartiets, og med stor kontaktflate i byen, i landsdelen, nasjonalt og internasjonalt. 
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Hyggelige ord! Arbeidet i programkomiteen var morsomt, inspirerende og lærerikt. Jeg møtte unge 
gode politikere deriblant flere AUF-ere som overlevde Utøya. Fantastiske ungdommer og allerede gode 
politikere, og mange erfarne kommunepolitikere som også visste hva som skulle til. Slike som Kristin. 

Arbeidet i programkomiteen løftet blikket som aldri før. Det ble lagt et grunnlag for gjennomføring av 
en venstresidepolitikk, sier Kristin i dag. 

Jeg minnes vennligheten og forventningene jeg ble møtt med, gode diskusjoner i og rundt pauser. 
Engasjementet og ambisjonene. Jeg ga ofte uttrykk for, med basis i egne erfaringer fra å vinne tre 
rektorvalg på UiT, at vi måtte ha høye mål, men ikke høyere enn at vi med stor eller rimelig stor 
sannsynlighet ville kunne oppnå dem.  

Et høydepunkt i livet ble landsmøtet i Arbeiderpartiet i 2014 der vi valgte Jonas Gahr Støre til ny 
partileder. Jeg sier vi fordi jeg fire dager før møtet meldte meg inn i partiet. Det kom som resultat av 
en prosess der jeg etter arbeidet i programkomiteen for Tromsø Arbeiderparti ble spurt om å stille som 
ordførerkandidat. Svaret ble ja, og jeg fikk oppleve å møte veteranene Gro Harlem Brundtland og 
Thorvald Stoltenberg på deres virkelige hjemmebane i det som før var Folkets Hus i Oslo. Jeg følte meg 
varmt mottatt i partiet. Jeg kjente mange fra nasjonale arenaer der politikere og universitetsledere 
møtes. Dette ble en spesiell opplevelse. 

Det var fire spennende år 
Kristins ord kan jeg lett gjøre til mine. Først og fremst møtet med folk i alle aldre og med ulik bakgrunn 
som stiller opp på ubekvemme tider med glødende engasjement. Folk jeg var rykende uenige med 
politisk, men som avføder respekt for det de står opp for. 

Dernest hva vi fikk til som politisk verksted sammen med flertallet vi utgjorde med Rødt og SV. Mange 
ganger når vi hadde hatt gruppemøte mandag kveld før onsdags kommunestyremøte og diskutert 
sakene med avstemminger til dels på kryss og tvers av vår egen gruppe, tenkte jeg forut for møtet med 
ledelsen i Rødt og SV, hvordan i all verden skal dette gå? Men på mirakuløst vis ble det diskutert og 
votert og vi hadde opplegg klart for posisjonens inngang til onsdag kl 0900 ved kommunestyremøtets 
start. Og det samme ved «time out» under saksbehandlingen, tur på gangen utenfor 
kommunestyresalen og votering i gruppa. Det aller beste var at vi i fire år greidde å håndtere 
uenigheter oss tre partiene imellom på en ordentlig og skikkelig måte. Ingen dolket i ryggen og det 
meste kom på bordet. Jens Ingvald Olsen, Rødts erfarne og dyktige gruppeleder, ga meg noen 
meldinger noen ganger som var tøffe. Men de kunne kontres der og da, og stemningen ble ikke sur. 

SV sin gruppeleder Ingrid Marie Kielland bidro til en god gruppedynamikk slik at vi var samlet i 
Formannskapet og Kommunestyret i gjennomføringen av vår politiske plattform. 

Jeg hadde i nesten 12 år ledet universitetsstyremøter på UiT der universitetsdirektør satt ved min side 
med godt forberedte papirer. Vi hadde konferert grundig om hver sak på forhånd slik vi tolket 
universitets- og høgskoleloven. Med til hvert styremøte hadde universitetsdirektøren en ikke alt for 
tykk bok med tittel «Universitets- og høgskoleloven». Jeg kan ikke huske at vi brukte den på noe 
styremøte. For ordens skyld er det min oppfatning at vi like fullt var lovlydige. 

Kontrasten merket jeg fra dag én i Tromsø kommune. Kommuneloven er i aktiv bruk, og sammen med 
et stort antall andre lover legger den sterke begrensninger på handlingsrommet i en norsk kommune. 
Jeg leser loven som at Stortinget har liten tillit til valgte politikere i kommunene og legger mye makt til 
administrasjonen, især gjennom formannskapsmodellen. Kristin følger opp: 

Spennende tolkning. Kjenner jeg blir inspirert av den. Hvor kommer i så fall en slik mistillit fra, det 
gamle embetsmannsveldet? Hvilke historikere har skrevet om dette? Har vi noen? 
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Uansett – jeg er fortsatt lei meg for at parlamentarismen ikke fikk leve i Tromsø. Når vi vet at kultur 
spiser struktur til frokost, så skjønner vi også to ting: Det ene er at kultur også spiser  
formannskapsmodellens intensjoner knyttet til folkevalgt demokratisk styring av en kommune til 
frokost. Det andre er at inngangsporten til ny struktur må være et knallhardt arbeid for å skape en 
kultur som ivaretar noen av de mest grunnleggende verdiene i vårt samfunn: åpenhet og tillit. Dette 
skjedde ikke de fire årene 2011–2015. Vanskelig å si hva som hadde skjedd om vi hadde tatt 
beslutningen om å skrote parlamentarismen tidligere – altså i programmet, heller enn etter valget 
– hadde vi klart å stable på beina en styringsdyktig flertallskonstellasjon som kunne endret på det 
som ble gjort de første årene? Hvis vi leker med tanken – hva hadde skjedd hvis AP og Høyre styrte 
sammen i fire år – sørget for etablering av en parlamentarisk modell som var bærekraftig i form av 
tillit og åpenhet?  

Opp gjennom årene har mange ansatte og studenter ved UiT, Høgskolen i Tromsø og UNN vært 
folkevalgte i Tromsø og sittet i kommunestyret. Jeg er sikker på at de har gjort en god jobb og ikke gjort 
skam på sin egen institusjon, men jeg er usikker på i hvilken grad det har lagt grunnlaget for et 
strategisk samarbeid mellom kommunen og institusjonene den er vert for. 

Det første året av perioden som universitetsrektor, i 2002, så vi til Bergen og hva de hadde fått til av 
samarbeid mellom UiB, studentene, Bergen kommune og Næringsforeningen i Bergen. Jeg inviterte 
derfor til et møte i Tromsø med UiB sin rektor Jan Fridtjof Bernt og Terje Dyrnes, leder av 
Næringsforeningen. Jeg representerte UiT og ordfører (AP) Herman Kristoffersen stilte for Tromsø 
kommune. Det ble et nyttig møte og det førte til at vi senere undertegnet samarbeidsavtaler mellom 
Tromsø kommune og UiT.  

Som rektor fikk jeg i 2011 besøk av Høyre-lederne fra Tromsø kommune, ordfører Jens Johan Hjort og 
byrådsleder Øyvind Hilmarsen. Samarbeidsavtalene ble fornyet. 

En overgang til den andre siden av bordet ble det for meg da jeg som nyvalgt ordfører hadde møte 
med min etterfølger som UiT-rektor, Anne Husebekk. Det ble flere avtaler og konkretiseringer om 
ytterligere samarbeid om praksisplasser for studenter på helse- og lærerutdanningene. 

Når man kjenner historien med opprettelsen av UiT, der Tromsøs politikere hadde kjempet for 
stortingsvedtaket, men der kommunen ikke var frempå med å legge til rette for boliger etc, er det ikke 
urimelig å beskrive det slik at kommunen fikk en gave i fanget som de ikke overanstrengte seg for å 
følge opp. I dagens Tromsø kommune er det fullt opp av tidligere UiT-studenter blant ansatte og 
folkevalgte. Men det er ikke å ta for hardt i at det har ikke sittet i veggene å tenke «oi, nå må vi snakke 
med UiT om denne saken». Både på og utenfor talerstolen gjorde jeg så ofte det var passende et poeng 
av å understreke hvilket Gullkort kommunen trakk i 1968. Det ligger fortsatt i Finansdepartementet, 
overvåket av Kunnskapsdepartementet, og sørger årlig for milliarder kroner nordover som lønn til 
ansatte med bra kjøpekraft – til glede for byens næringsliv, og talentfulle unge mennesker til glede for 
fremtidens næringsliv og offentlige arbeidsplasser. 

Pressen og oss 
Overgangen fra UiT var stor. Vi hadde bare unntaksvis presse til stede på UiT sine styremøter, og da 
helst når de været skandale på universitetet. Som beskrevet i «Rektorarkivet» gjorde Nordlys en svær 
gravejobb våren 2013. De fant ikke mye på oss, men det var elementer av det de skrev om som også 
ble direkte nyttig for UiT å ta videre. Som saken om ikke-publiserende professorer, som vi hadde sett 
på og vurdert som sensitiv personalmessig, men som avisen sin gravejournalistikk bidro til på en god 
måte. 
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I kommunen var det daglige oppslag i pressen, og henvendelser om uttalelser og forklaringer og 
motsvar i debatter som opposisjonen orkestrerte. Uavlatelige avbrudd i arbeidet var dagens orden. På 
et tidlig tidspunkt sa jeg internt til den daglige politiske ledelse at vi burde prøve å få styring med dette, 
og heller lage pressekonferanser i egen regi en gang i uken! Det falt på steingrunn. Kristin reagerte 
kjapt på det meste, og tok alle fightene der og da.  

Jeg tenkte at det jeg var vitne til var at store deler av pressen var etter henne. Hvorfor? Fordi hun etter 
en lang rekke med mannlige ordførere var den andre kvinnelege ordføreren i Tromsø noensinne? 
Veteranene på Rådhuset kunne fortelle meg at den forrige, fra partiet Høyre, ble det herjet vilt med. 

Hva med de som kom etter oss? Sett fra utsiden har Gunnar Wilhelmsen det roligere. Dessuten svarer 
han ikke på alt. Langt fra på alt. Kanskje det er derfor? Han får komme til med de gode budskap, og det 
er bra. Jeg tenker at det er ikke «rettferdig» sammenliknet med det Kristin opplevde. Jeg lurer på om 
det er fordi han er en av gutta? Bygutt, til og med? Pressen skal gjøre sin jobb, men jeg lurer fortsatt. 

Hva fikk vi til og hva fikk vi ikke til? Kystens hus-erklæringen 
Kystens hus-erklæringen, vår politiske plattform, kom etter en imponerende to ukers innsats fra AP, 
Rødt og SV. Forhandlingene etter valgseieren ble ledet av Jarle Heitmann. Han har lang fartstid og 
betydelige kunnskaper, og ledet det hele på en fremragende måte. I våre fire år holdt han som 
gruppeleder de tre posisjonspartene sammen i tykt og tynt, og sørget for kommunikasjon med 
opposisjonen. Vi styrte etter «Kystens hus-erklæringen» og gjennomførte en brorpart av valgløftene. 
Vi gjorde det på en måte som skaffet et nytt fotfeste for en kommune styrt av venstresiden med AP 
som ordførerpartiet. Vår etterfølger Gunnar Wilhelmsen har da også vunnet de to påfølgende valg, og 
i 2023 var Tromsø den eneste Ap-styrte storkommune som greide gjenvalg. Stor kred til Gunnar og 
hans team, som tok videre et godt grunnlag der AP søkte mot venstresiden.  

Vi skrotet privatisering.  
Uken etter at jeg ble valgt som ordfører, ringte Kristin administrerende direktør i ISS og meddelte at 
ny politisk ledelse ønsket å terminere kontrakten som Øyvind Hilmarsen hadde signert.  

Høyre ønsket å privatisere renholdet i kommunen, og selv om Høyre hadde tapt valget, og all kutyme 
tilsier at man ikke foretar seg noe som nytt flertall er imot, så ble avtalen med ISS signert. Det var ikke 
gratis for Tromsø kommune å komme seg ut av kontrakten, men ikke bare var lykken stor for 
renholdere som beholdt jobben: Fagrent leverte så det sang. Det var en drøm å følge profesjonaliteten 
deres, opplæringen de hadde på folk, faste stillinger i et internasjonalt arbeidsmiljø.  

Tromsøbadet  
Kristin er fornøyd når vi kommer inn på Tromsøbadet. 

Stor suksess! Da vi overtok, var prosjektet underfinansiert. I en periode hadde byrådet ukentlige 
møter med prosjektlederen, og vi krevde beregninger, kvalitetssikring av beregninger og 
nedskalering fordi usikkerheten var stor. Uansett – byrådet jeg ledet var splittet. Tre av oss var for 
– en var mot, en var balansert skeptisk så vidt jeg husker. En av dem møtte jeg i døra på 
Tromsøbadet for et par år siden. Da sa hun: «Herregud Kristin – tenk at jeg tok feil og du fikk rett! 
Dette er bare fantastisk!» 

Ny internasjonal terminal på Langnes  
Jeg overtok lederstafetten etter Jens Johan Hjort i Flyplassutvalget for Tromsø kommune, der Troms 
fylkeskommune og næringslivet var representert med ledere. Det var morsomt og nyttig arbeid. Vi fikk 
til godt samarbeid med Avinor-sjefen Dag Falk-Petersen, og loset i havn forpliktende utbyggingsplaner 
og avtaler for den nye internasjonale terminalen på Langnes flyplass. Med økende turisme ble det en 
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svært viktig sak for Tromsø og Nord-Norge. Jeg kunne ta i bruk gamle kunster med kamp for nord mot 
sør, for det var mange om beinet i kampen for flyplasser, nye som påplussede. I skrivende stund er 
turismen oppadstigende. 

Den offisielle åpningen fant sted 18. april 2023 ved samferdselsminister Jon Nygård fra Ap. 

Arktisk hovedstad 
Jeg tok med meg til Tromsø kommune at utenriksministrene Hillary Clinton og Jonas Gahr Støre om 
bord på forskningsskipet «Helmer Hanssen» i juni 2012 kalte Tromsø for verdens arktiske hovedstad. 

Kristin Røymo tok et kraftig tak i dette og etablerte Arctic Mayors Forum som hun ledet med styrke og 
entusiasme (i konkurranse med andre byers ordførere og AP koryfeer sørpå!).  

Det er gledelig at Gunnar Wilhelmsen tar dette videre. I 2018 ansatte Tromsø Kommune Kirsti Methi 
etter initiativ fra Kristin Røymo og meg til å lede prosjektet Arktisk Hovedstad. Etter vår tid har 
kommunen opprettet ProTromsø med mye av den samme målsetting og ledet av Gøril Johansen. I 
kapitlet Geopolitikk som ferskvare har jeg samtaler med disse to om utviklingen i dag og videre for oss 
i nord.  

Jeg inviterte raskt etter at vi begynte å lede kommunen til et møte med Salve Dahle lederen av Arctic 
Frontiers for å koble kommunen opp med Arctic Frontiers i et tettere samarbeid. Dette har våre 
etterfølgere tatt videre, og det har hatt en god virkning på forståelsen hos Tromsøs innbyggere og 
Tromsø at vi har svært stor nytte av at Arctic Frontiers finner sted årlig på Tromsøya, som den ene av 
de to store arktiske konferansene i verden. 

Så var det noen skuffelser 
Tillitsreformen 
Vi gikk med SV og Rødt i spissen inn for det vi kalte Tillitsreformen innen helse og omsorg der vi ønsket 
å fjerne unødvendig byråkrati ved å prioritere ressursene der de trengtes mest, Det er mildt sagt 
krevende med en tillitsreform som botemiddel på betydelig underskudd. Eller som botemiddel på 
underfinansiering av sektoren? Det viste seg å bli en kronisk hodepine. Vi kom ikke i mål, og som en 
skjebnens ironi ble strammere kontroll (tillit?) vårt svar på uføret.  

Formannskapsmodellen  
Formannskapsmodellen fungerte ikke optimalt selv om vi gjorde vårt beste. Det kan skrives langt om 
dette. Kristins vurderinger er gode, særlig poengteringen av kultur som sitter i veggene. Min 
kortversjon handler om lojalitet til kommunestyre- og formannskapsvedtak i utførelsen – utført av en 
svær administrasjon som forholder seg i linje. Det var alt fra eksplisitt opposisjon verbalt og i handling 
fra administrativt ansatte (to måtte gå), til den mer vanlige varianten med en stille modulering av 
essensen i et vedtak, samt uthaling i tid.  

Jeg var ikke ukjent med fenomenet fra rektorrollen på universitetet, men her var det verre. På 
universitetet gikk jeg ofte rundt og snakket åpent med saksbehandlere om saker de holdt på med. 
Sakene kom da etter hvert opp til universitetsdirektøren som den øverste i linjen deres, før de ble 
fremlagt for styret, som jeg ledet. Det ble av mange oppfattet som positivt at institusjonens øverste 
tillitsvalgte deltok aktivt i deres arbeid på den måten. Ikke så i kommunen. Jeg opplevde at en 
saksbehandler nærmest fikk sjokk da jeg ville diskutere en sak med vedkommende.  

Universitetsmuseet/Nordområdemuseet 
Som rektor hadde jeg klare synspunkter på at Tromsø Museum som universitetsmuseum måtte flyttes 
til Breivika, der vi hadde en tomt klar. Vi hadde Riksrevisjonen i ryggen, og en plan som ikke måtte 
røres. Jeg ga klar beskjed innad – roter vi det til internt kommer vi til å rykke bak i køen når Statsbygg 
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og vår eier Kunnskapsdepartementet gjør sine prioriteringer ved utarbeidelse av statsbudsjetter. Det 
er en jernlov.  

Uten å kontakte oss gjorde Tromsø kommune et vedtak om at museet skulle til sentrum. Jeg ble 
rasende. Dette var med AP-ordfører i spissen i perioden 2007–2011. Siden kom Høyre-byrådet til 
samme konklusjon i forståelse med Solberg-regjeringen i 2011–2015. I vår periode (2015–2019) 
arbeidet vi med et større prosjekt ved Mack-kvartalet, som involverte universitetet og Eiendomsspar. 
Jeg holdt klokelig kjeft om mitt gamle primærstandpunkt som universitetsrektor. Det skulle ikke stå på 
meg, og jeg var på linjen til eget parti og flertallet i kommunestyret. Men det tok tid! Om ikke annet 
fikk jeg et crashkurs i hvor innviklet det kan være å regulere slike prosjekter med mange eiere og mange 
hensyn i sentrum av en liten storby. Etter oss har det kommet forsinkelser og nedskjæringer. Ved 
utgangen av 2023 skal det utarbeides nye innspill til departementet om Universitetsmuseet, med et 
beskåret rammeprogram. Det siste har AP og Sp ansvaret for i regjering, og det synes jeg er trist å 
observere. Det begrunnes med trangere tider.  

Det er en annen jernlov: Man må slå til mens det er et åpent mulighetsvindu!  

Vi hadde riksrevisjonen og timingen på vår side. Hadde det gått som vi ønsket den gangen vi hadde 
styringen på universitet hadde museet stått der i dag (desember 2023). Det hadde stått i Breivika. En 
god plassering. 

Men i all rettferdighets navn, så har planene i sentrum også svært mye for seg. Så jeg krysser fingrene. 

Saker med håp i hengende snøre - Konserthus for Arktisk Filharmoni 
Jonas Stein fra Venstre og jeg fikk flertall for en sak om konserthus i Tromsø. Etter modell av Stormen 
i Bodø vil det bli et godt sted for Arktisk Filharmoni i Tromsø. Det utviklet seg med gode forslag om 
samvirke med UiT Norges arktiske universitet om nytt musikkonservatorium og museum, og med 
Eiendomsspar AS i Oslo om nytt hotell og finansiering av konserthuset. Et sant Kinderegg.  

Planen var og er veldig god, og det har ikke stått på velvilje blant partene. Ting tar tid, og jeg krysser 
fingrene. 

Samarbeid med regjering og Stortinget 
Med et Ap-ledet venstreregime i Tromsø kommune fikk vi etter mitt beste skjønn ikke godt nok til 
samarbeidet med Solberg-regjeringen. Jeg opplevde det som vanskelig med en Høyre-dominert 
regjering som ikke var nordvendt utover respons på gode Høyre-lobbyister fra Bodø.  

Det ble gjort katastrofalt dårlige valg av Hilmarsen-byrådet, med knefall for FrP sitt nei til 
bompengelinje for E8. Det skjedde derfor ingenting annet enn en uakseptabel utsettelse med E8. Vi 
kom liten vei på vår vakt i Tromsø Kommune mot flere etterfølgende samferdsels ministre fra FrP i 
Solbergregjeringen som nok ville støtte sine lokale partifeller. 

Etter det har det løsnet. Den viktigste jobben denne perioden, i tillegg til å bygge Tromsø-badet og 
hente renholderne tilbake, var byvekstkompromisset mellom alle partiene i kommunestyret. Når jeg 
sier alle, så er det ikke helt sant. Heller ikke her ville FrP bygge veg. 

Og så, etter en elendig start med Samferdselsdepartementet ledet av AP i den nye regjeringen etter 
Stortingsvalget i 2021, ordnet det seg 3. mai 2023. Siden har det kommet fin påplussing også høsten 
2023. Jeg gleder meg over at det høsten 2023 har vært flere delegasjoner med politikere, næringsliv 
og universitetsledere fra nord og møtt topper i maktapparatet for Norge i Oslo.  
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Ap medlem fra nord og partiet sentralt 
Jonas Gahr Støre ble valgt til ny partileder på landsmøtet i 2014 med stor begeistring. Med fire dagers 
ferskt medlemskap debuterte jeg på talerstolen med et engasjert innlegg om hvordan vi ville satse på 
barn og unge. Etter landsmøtet snakket jeg med en partiveteran om ulikheter mellom møtet nå og de 
med Jens Stoltenberg som leder. Stor forskjell, sa han. Jens kjørte strammere. På landsmøtet i 2014 
hadde mange benkeforslag sluppet gjennom redaksjonskomiteen og blitt vedtatt, noe han ikke trodde 
Jens hadde akseptert. Jonas sin stil med åpen lytting til mange synspunkt før man bestemmer seg, har 
appellert til meg helt siden jeg ble kjent med ham og arbeidsmåten hans i 2005. Etter hvert har jo 
mange meningsmålinger og valg vist at forbausende mange ikke er like komfortable med stilen og 
valgene partiet tar. Like etter valget av Jonas Gahr Støre som leder hadde vi som kjent rett under 40 % 
oppslutning, mot dagens (2023) tall under 20 %. 

Da jeg fulgte landsmøtet i 2023 fra distanse kjente jeg med glede igjen Jonas i stil, form, innhold og 
karisma som i 2005 og 2014. For meg handler det om verdier, fellesskapsløsninger og hovedretning.  

Medienes rolle før møtet var å splitte. Grobunnen for splittelse er åpenbart god. Jeg er en stødig 
tilhenger av Jonas og hans ledelse av partiet. Høsten 2023 med inhabilitetsaker i fleng har vist oss Jonas 
som den beste forsvarer av vår tillit til norske toppolitikere. Erna Solberg og Høyre må tolkes som at 
dette tar de veldig lett på. Vi må leve med at Ap med sin verdipolitikk setter strengere krav til 
enkeltindivider og derfor straffes hardere når noen trår feil på uforståelig vis. En måned med 
kommunestyremøter i Tromsø hadde fortalt dem at habilitet – det tar vi på største alvor i plenum! Vi 
er i denne sammenheng alle, fra FrP til Rødt langs en tradisjonell fargeakse. 

Hvordan håndtere uenighet med partiet? 
Min tolkning har vært at partiet er tjent med at vi er tydelige på uenighet og spiller inn alternativ 
politikk. Særlig når den er nyskapende og fremtidsrettet. Det må gjøres i åpenhet, og min måte er å 
fortelle partilederen det først. 

Jeg er stolt av det vi gjorde på årsmøtet for Troms arbeiderparti våren 2016. Sammen med AUF i Troms 
gikk jeg som ordfører i Tromsø på talerstolen med et forslag om å si nei til petroleumsutvinning i 
Lofoten og Vesterålen. Det ble møtets vedtak. En tid etter kom Finnmark med samme vedtak. Og noen 
år senere Nordland. Sentralt ble AUF tungen på vektskålen på landsmøtene i 2017 og 2019 da det ble 
AP sin politikk. 

Min uenighet med AP kommer og går med skiftende saker. Oftest er det nok slik at jeg er på 
venstresiden i det klassiske tankesettet om skillelinjer i politikken. Og med det tenker jeg at AP i 
regjering bør styre slik som vi siden 2015 har styrt i Tromsø kommune, det vil si sammen med SV. SV 
forsterker oss med sitt trykk på klima og fordeling. Jeg velger Ap likevel, fordi partiet har en 
sammenhengende politikk for å skape arbeidsplasser som grunnlag for velferd. Høyre er flinke til å 
snakke om jobbskaping, men mest på de privates og kapitalen sine premisser. Ap balanserer bedre 
med å representere de som faktisk utfører arbeidet, som igjen gir grunnlag for vekst og økonomi.  

Men hvem som får de beste svarene i framtiden på en økonomi som forutsetter vekst som ikke gir 
negativ påvirkning av natur og klima, blir mildt sagt spennende å følge med på. 

Kort oppsummert 
Tromsø fikk gullkortet i 1968 gjennom politisk kamp på den nasjonale arena. Bodø måtte selv skape 
Høgskolen om til universitet med lokale politikere og lokalt næringsliv som viktige aktører.  

Tromsø fikk et mandat som dekket en hel landsdel og har levd opp til det. 
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Fagpersoner og politikere får ofte æren, men embetsverket i Oslo har mange ganger vært avgjørende. 
Ekspedisjonssjef Enevald Skadsem er nevnt. I min tid med etablering av Farmasi og utbygging generelt 
på 1990 tallet, var en senere ekspedisjonssjef i samme departement Arve Kjellberg, en viktig og 
entusiastisk hjelper. 

Norge har siden 1970-tallet hatt en rik stat og fattige kommuner. Staten styrer Universitets- og 
høgskolesektoren gjennom styringsdokumenter som følger med budsjettene og med oppfølginger i 
form av dialogmøter. Universitetene har fått en større plass rundt bordet og mer styring er flyttet også 
regionalt til styrebordene der. 

Kommunene styres med dårligere langsiktighet, mindre tillit og mer ansvarsfraskrivelse fra staten. Som 
når kommuner ikke kan utføre lovpålagte oppgaver og staten sier det er den underfinansierte 
kommunen sitt ansvar.  
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NORD BLIR SENTRUM 

FAKTA SOM BYGGER OPP OM AT «NORD BLIR SENTRUM»  
Hvor mange av dagens innbyggere i Lofoten, Tromsø eller Hammerfest kjenner strofen «Vi laa bak 
hundrede Mile og hele Alverden gjemt»? Hvor mange kjenner seg igjen i følelsen Knut Hamsun fra 
Hamarøy i Nordland mesterlig formidler? En tidløs følelse av avstand og manglende oppmerksomhet! 
Den er kanskje ikke påtrengende for nordlendingene som i dag lever i et mylder av helårige 
internasjonale turister, og Internett oversvømt av de samme turistene blidt poserende i våre 
eventyrlige landskap. De hundrede mile er der. Men Alverden er til de grader kommet til oss, analogt 
og digitalt.  

Boken er blitt til som en fortelling om utvikling og hendelser som gjør Nord blir sentrum til en kortfattet 
oppsummering av det som har skjedd. Samt at dette ikke hadde skjedd uten et breddeuniversitet i 
nord gjennom 50 år.  

På noen felt er det kun et sammenfall i tid mellom universitetets aktivitet og nord sin rolle i Norge og 
verden. På et mangfold av felt er det åpenbart universitetet som skaper sentripetalkreftene. 

Dette kapitlet beskriver også kortfattet historiske hendelser og sammenhenger som underbygger at 
Nord blir sentrum med et breddeuniversitet i 50 år.  

Mitt ståsted for fortellingen er Tromsø. Herfra har vi opptrådt på vegne av en hel landsdel i møte med 
sentrale norske myndigheter. Her er vi blitt sentrum og møteplass for panarktiske samfunn og 
institusjoner. 

Befolkning og samfunnsutvikling i Nord før og etter 1972 
Befolkning av Nord 

Det har bodd mennesker i arealet for Tromsø kommune i 11 000 år, i henhold til utgravinger på 
Tønsnes utført av Universitetsmuseet Tromsø Museum. Tilsvarende funn fra om lag 10 000 år er gjort 
i Bodøområdet og ellers i Nord-Norge.  

Fisken i havet var da som nå et godt grunnlag for liv i Nord. 

Nylig ble det dokumentert med DNA-analyser at torsk funnet i skotsk jord, datert til Vikingtiden rundt 
850-900 etter Kristus, var skrei fra Lofoten. Tørrfisk som proviant på ferd over havet ga grunnlaget for 
eksport. Lofoten hadde overskudd av fisk, de utviklet tørrfiskteknologi, de bygde skip og hadde 
navigeringsferdigheter og evne til å skape marked for et internasjonalt produkt. 

Nord var viktig for oppveksten av Bergen og Trondheim som de ble første hovedsteder i Norge 

Eksporten fra Nord-Norge skjøt fart i Middelalderen. Bergen og Trondheim, grunnlagt i henholdsvis 
1070 og 997 utviklet seg med penger fra tørrfiskhandel. Bergen og Trondheim ble sentrum, og har vært 
hovedstad i kongeriket Norge i ulike perioder. Christiania, senere Oslo, har vært hovedstad etter 1814. 

Tromsø, grunnlagt i 1794, var sete for Kongen, Regjeringen og gullbeholdningen 19.mai– 7. juni 1940. 

Nord-Norske byer er alle grunnlagt de siste 223 år 
Byene i Nord vokste frem med handel som motor. Handel østover mot Russland i nordre og østlige 
deler med Hammerfest og Vardø 17. juli 1789, og Tromsø 1794. Handel mot sør og vest Bodø 1816. Av 
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nyere dato Vadsø 1838, Narvik 1902, Harstad 1904, Mo i Rana 1997, Mosjøen 1998, Sandnessjøen 
1999 og Alta 2000. 

1814 ble en katastrofe for Bergen, Norges største og viktigste by, som fikk Christiania som 
pengeslukende og pengeforbrukende hovedstad. Det ble ikke bedre da Bodø i 1816 kom som 
konkurrent om Lofoten-handelen. 

Noen merkesteiner i Nord i 200 år  
1826 Trondenes Seminar for lærerutdanning, 1872 Tromsø Museum, 1859 Knut Hamsun oppvokst på 
Hamarøy kort etter fødsel og fikk Nobelprisen i Litteratur 1920, 1884 Begrepet Nord-Norge skapt i 
Christiania av utflyttet kulturelite, 1893 Fridtjof Nansen med Fram til Polhavet fra Tromsø, 1896-98 
professor Kristian Birkeland med nordlysforskning på Haldde ved Alta, 1918 Nesna offentlige 
lærerskole. 

1928 Nordlysobservatoriet i Tromsø, 1940 tyskernes invasjon av Norge og Narvik, 1944 frigjøring av 
Finnmark, 1963 Professor Torstein Inge Bertelsens artikkel om norske leger og legemangel i nord, 1966 
Ottar Brox Hva skjer i Nord-Norge?  

1968 Stortinget vedtar 28. mars opprettelsen av Universitetet i Tromsø som åpnes av Kong Olav V 1. 
september 1972. 

Tromsø Kommune mer enn dobler innbyggertallet fra 1972 til 2012. Statsviter Jonas Stein ved UiT 
Norges arktiske universitet har vist at det i Nord-Norge og Nord-Sverige er byene med universitet som 
vokser. 

1976 Regionsykehuset i Tromsø RST, 1989 Sametinget grunnlagt, 1991 Forløperen til Norges Sjømatråd 
etablert i Tromsø. 1991 Sovjetunionen kollapser, 1992 Første samarbeidsavtaler underskrevet mellom 
Universitet og sykehus i Arkhangelsk og UiT/RiTø, 1993 Barentsregionen og Barentssekretariatet 
opprettet og Norsk Polarinstitutt vedtas flyttet til Tromsø. 

2003 Orheimutvalget, 2005 Stortingsmelding om Nordområdene, 2005 Utenriksminister Jonas Gahr 
Støres linjetale om Nordområdene på UiT, 2006 Nordområdestrategien til Stoltenberg II lagt frem i 
Tromsø, 2009 Framsenter, 2009 Fusjon UiT og HiTø, 2010 Delelinjeavtale med Russland, 2011 Arktisk 
Råds sekretariat til Tromsø. 2012 Tromsø er Arktisk Hovedstad, ifølge utenriksministrene Hillary 
Clinton og Jonas Gahr Støre, 2012 Hvor går Nord-Norge?, 2013 Fusjon UiT og Høgskolen i Finnmark til 
UiT Norges arktiske universitet. 

2016 fusjoner med Høgskolene i Narvik og Harstad, 2016 Nord universitet,2016 Helgemorgen, 2022 
Ukraina invadert av Russland.  

Universitetet kom før regionen.  
Professor Einar Niemi viste at begrepet Nord-Norge stammer fra utflyttede ressurspersoner fra 
Finnmark, Troms og Nordland som møttes i Kristiania 1884. De og folk som hadde flyttet enda lengre, 
til Midt-Vesten i USA, satte navnet på denne landsdelen. Det er åpenbart at 1884 kommer før 1968 
med vedtaket om Universitetet i Tromsø. Så hvordan kan det hevdes at Universitetet kom før 
regionen? 

Fordi betydningen av en region først ble tydelig med regionaliseringen av helsevesenet I 1976 
etterfulgt av nye strukturer i kultur og samfunnsliv. Det var en senere og svakere urbanisering i nord 
enn i sør i Norge. Breddeuniversitetet kom forut for og var grunnen til den kraftfulle utviklingen av 
kvalitet og kvantitet innen høyere utdanning og helse best illustrert ved utbyggingen av 
Fylkessykehuset i Tromsø til dagens Universitetssykehus for Nord-Norge. Utviklingen av Norges 
nordligste region som vi ser den i dag, har faktisk hatt som forutsetning at mer enn 70 % av alle 



97 

uteksaminerte kandidater fra breddeuniversitetet med Bachelor, Master -og Ph.D grader har starter 
sin jobbkarriere i landsdelen. 

Med breddeuniversitetet ble landsdelen en fullverdig norsk region for det 21. århundre. Ottar Brox 
skrev i 1966 «Hva skjer i Nord-Norge» og Kjell- Arne Røvik og medarbeidere skrev i 2012 «Hvor går 
Nord-Norge? Bind 2. Et institusjonelt perspektiv på folk og landsdel». Denne boken har en positivt 
formulert tese om at «Nord blir sentrum». Den presenterer argumenter for at det å etablere et 
breddeuniversitet i Tromsø førte til en gjennomgripende fornyelse og utvidelse av offentlighet og 
næringsliv i Nord som gjør oss ettertraktet av aktører utenfra nasjonalt og internasjonalt.  

Fra 1968 til i dag er det imidlertid et sammensatt bilde av prosesser som samler og skiller Nord som 
tre store og langstrakte fylker. Strukturen for høyere utdanning har gått gjennom mange ulike faser, 
Først med lærer og sykepleier utdanning på flere steder. Dernest Distriktshøgskoler. Med den store 
reformen ble det Høgskoler i 1994. Fusjonene som Universitetet i Tromsø gjorde i 2009, 2013 og 2016 
la grunnlaget for at mange flere av beslutningsprosessene med stor betydning for landsdelen er flyttet 
fra Oslo til Nord. 

Det samme gjelder for Nord universitet i 2016, et resultat fra opprykk til Universitetet i Nordland i 2011 
fra Høgskolen i Bodø 

Nord 
– Næringsliv i Nord 
– Historisk  

o Fiske, jakt og etterhvert jordbruk fra første bosettinger. Fiskeindustri og 
fiskeeksport. Handel. 

– Nyere tid 
o 1902 Jernmalm fra Narvik og med Ofotbanen fra LKAB Kiruna, 1910 Jernmalm fra 

Kirkenes, 1952 Findus Hammerfest dypfryste produkter. 
o 1973 Lakseoppdrett, 1976 Statoil i Harstad, 1997 Nornefeltets olje- og 

gassproduksjon driftes fra Harstad. 
o 1984 Kongsberg Spacetec KSAT i Tromsø. Global aktør for overvåkingstjeneste 

basert på satelittdata. 
o 1988 Mo i Rana etter Jernverket med statlige institusjoner som Nasjonalbiblioteket, 

Statens Innkrevingssentral, NRKs Lisenskontor og Statens Datasentral med samlet 
om lag 600 arbeidsplasser. På tomta til Jernverket 90 bedrifter og 2200 
arbeidsplasser. 

o 2006 møter i Ekspertutvalget for Nordområdene med vekt på næringsliv som økt 
turisme.  

o 2007 Melkøya med gass fra Snøhvit, Nordområdeutvalg II med vekt på skaping av 
privat næringsliv i nord.  

o 2023 Elektrifisering av Melkøya og Finnmark. 
o 2023 Fosensaken synliggjør økende fokus på en hovedproblemstilling i det grønne 

skiftet; forholdet mellom vekst og vern. 
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– Kultur, institusjoner 
o 1965 Festspillene i Nord-Norge i Harstad  
o 1971 Hålogaland Teater i Tromsø med nybygg i 2005.  
o 1978 Polarmuseet Tromsø 50 år etter at Roald Amundsen forlot Tromsø på hans 

siste reis 
o 1985 Nordnorsk Kunstmuseum i Tromsø med nytt bygg 2001  
o 1987 Beaivvas i Kautokeino  
o 1991 Tromsø Internasjonale Filmfestival  
o 1994 Tromsø Arktisk Alpin Botanisk Hage 
o 1994 Norsk Luftfartsmuseum Bodø  
o 1995 Lofotr Vikingmuseum Borg i Lofoten 
o 1996 Pikene på Broen i Kirkenes 
o 1998 Gjenreisingsmuseet for Finnmark og Nord-Troms i Hammerfest 
o 2009 Arktisk Filharmoni (Tromsø og Bodø) med Nybygg Stormen i Bodø 2014 
o 2009 Hamsunsenteret på Hamarøy på 150 års dagen for Knut Hamsun sin fødsel 
o 2024 Bodø Europeisk Kulturhovedstad 

– Artister 
o Halfdan Sivertsen, Kari, Ola og Lars Bremnes, Dagny og ikonet Mari Boine, er noen 

av mange nålevende nasjonale utøvere fra Nord. 
– Idrett  

o I verdens største idrett fotball er Nord i nasjonalt førersete de siste tre år: 
o 1916 Bodø Glimt stiftet. 

 I 1975 og 1993 Cupmestere for fotball menn.  
 2020, 2021og 2023 gull Eliteserien for menn 

o 1929 Tromsø Idrettslag TIL stiftet.  
 1986 og 1996 Cupmestere for fotball menn. 
 1990 og 2011 sølv i Eliteserien, bronse i Eliteserien 1989, 2008 og 2023. 

o Skiidrett: 
 1966 Bjørn Wirkola fra Alta verdensmester i skihopp, stor og normal bakke. 

Fortsatt den eneste som har vunnet hoppuken 3 ganger på rad slik han 
gjorde i 1967-1969 

 1987-1984 Vegard Ulvang fra Kirkenes i alt 14 OL og VM medaljer langrenn 
 1990 tallet to VM gull og 1994 OL gull i Lillehammer i kombinert på Fred 

Børre Lundberg født i Hammerfest og oppvokst i Bardu, og OL gull i 1998 og 
VM gull på Bjarte Engen Vik født i Tromsø konkurrerte for Bardu. Disse sto 
på skuldrene av miljøet i kombinert hopp og langrenn i Indre Troms slik som 
Ol og VM vinner Sverre Stenersen fra 1950 tallet. 

 2022 Erik Valnes fra Sørreisa OL gull i lagsprint og VM gull og sølv i 2021 
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Grenser og sikkerhet i Nord 
Norges grenser 
Norges grenser er avklart siden Grensetraktaten 1751 med Sverige og Finland, og siden 1826 med 
Russland på land. Delelinjen i Barentshavet med Russland ble undertegnet i 2010 og trådte i kraft i 
2011. 

Norge grenser til EU-landene Sverige og Finland. Norges grense mot Finland er mot et NATO-land fra 
2023. Grensen mot Sverige er mot et NATO-medlemskapsøkende land per 2023. 

Sikkerhet, avspenning og ny kald krig 
Historisk er Nord i Norge sentrum i det sikkerhetspolitiske spillet mellom stormakter. Typisk er kampen 
om vitale ressurser før andre verdenskrig. Tyskland fikk nesten 90 % av grunnlaget for sin 
stålproduksjon skipet via Ofotbanen og Narvik havn. Churchill ville ha en offensiv politikk for å hindre 
tyskernes tilgang på jernmalm før 9.april 1940. Tyskerne kom ham i forkjøpet. 

Den kalde krigen med oppbygging av marinebaser og atombaser på Kola ble avbrutt av et 30-årig vindu 
1993-2022 med avspenning og nye ideer. Regionen opplever nå ny militarisering. Finland er i 2023 blitt 
medlem i NATO. Sverige er en søker som venter på ja ved utgangen 2023.  

USA har gjenåpnet sin American Presence Post i Tromsø som den nordligste representasjon i Norge, 
etter å ha vært stengt i 30 år.  

Sikkerhetsperspektivet gjør at Nord blir sentrum. Kan vi i Nord i realiteten være med å definere nivå 
og struktur på utviklingen? Tromsø Kommune diskuterer spenningen mellom sivil og militær sikkerhet 
med fornyet aktualitet siden 2022. 

 Nordområdepolitikk og nye strukturer i nord  
Nye strukturer i og for nordområdene 1993-2023 
Nordområdene er ofte tema i nordnorske media, men sjeldnere i andre kanaler. Et tankevekkende 
unntak er artikkelen «Når nordområdene lever sitt eget liv», som ble trykt i et skandinavisk tidsskrift 
for «Internasjonal politikk» i september 2018. Professor Torbjørn Pedersen ved Nord Universitet 
hevder her, og i en oppfølger i Aftenposten, at de viktigste driverne for nordområdepolitikken er falt 
bort, og han stiller spørsmålet: Hva er det da som holder nordområdesatsingen gående i dag? En av 
hans tre forklaringer er at satsingen har skapt strukturer som legitimerer og opprettholder seg selv, 
slik at satsingen har begynt å leve sitt eget liv. Artikkelen etterlater et innrykk av at dette er forunderlig. 
Min kommentar er motsatt: Klart vi bygde og bygger strukturer for å gi kompetanse og definisjonsmakt 
til folk i nord! Slik at vi kan fange opp nye drivere på vegne av regionen og nasjonen. 

I artikkelen beskriver Pedersen noen av disse selv-legitimerende strukturene: Nordområdeseksjonen i 
utenriksdepartementet, Nordområdesenteret i Bodø, Framsenteret i Tromsø, Arctic Frontiers 
konferansen i Tromsø. Utvalget hans er etter mitt syn for snevert. For å kunne forstå hvorfor 
nordområdesatsingen åpenbart vil kunne fortsette med styrke, basert på nye og gamle drivere, må 
man vise et større utvalg av viktige nye strukturer. Jeg beskriver derfor noen slike her, valgt ut fra et 
samhandlingsperspektiv på kunnskapsinstitusjoner/regjeringer i perioden 1993-2013 med relevans for 
Nordområdene. Perioden som er valgt, er de seneste 30 år av UiT Norges arktiske universitet sin 50-
årige historie. 

Nordområdestrukturer 1993-2005 
Kanskje er det den meste vellykkede flytting av en tung, statlig institusjon ut av Oslo som vi noen gang 
har sett i Norge: Norsk polarinstitutt flyttes til Tromsø i 1993. Ledelsen ved UiT sto fremst i kampen for 
et slikt vedtak. Utenriksminister Thorvald Stoltenberg var avgjørende med sitt perspektiv på 
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geopolitikken i Nord og Barentsregionen etter Sovjetunionens fall i 1991. Norsk polarinstitutt er i dag 
helt sentralt i Framsenteret, som ble opprettet i Tromsø i 2009. 

Det regjeringsoppnevnte Mjøs-utvalget, ledet av tidligere UiT-rektor Ole D. Mjøs, leverte i 2000 en 
NOU som var startpunktet for kvalitetsreformen i høyere utdanning. Vi fikk opprykksordninger for 
høgskoler, som nå kunne bli universitet, og en ny finansieringsmodell og ny lov for universiteter og 
høgskoler. For Nord-Norge ga dette det viktige resultat at Høgskolen i Bodø ble til Universitetet i 
Nordland i 2011. 

Også innenfor helse er det etablert viktige strukturer. Det offentlige helsevesen og alternativ medisin 
lever side om side, og i noenlunde fredelig sameksistens, kanskje særlig i nord. Helseminister Gudmund 
Hernes bestilte en utredning om alternativ medisin, Aarbakke-utvalget (NOU 1998:21). Lov om 
alternativ behandling av sykdom m.v. basert på denne NOUen trådte i kraft 1.januar 2004. Den var 
grunnlaget for at Nasjonalt forskningssenter for alternativ og komplementær medisin ble opprettet 
ved UiT i 2000. I kjølvannet fulgte Nasjonalt informasjonssenter for alternativ behandling i 2007. 

Under regjeringen Stoltenberg I ledet helseminister Tore Tønne gjennomføringen av helsereformen i 
2001. Det ble opprettet statlige helseforetak for alle sykehus, og Regionsykehuset i Tromsø ble 
Universitetssykehuset Nord-Norge. Den administrative ledelsen av Helse Nord ble etablert i Bodø. 

Det geopolitiske tøværet som begynte med Berlinmurens fall og Sovjetunionens oppløsning skapte en 
ny situasjon i nord. Samhandlingen med Russland økte, og regjeringen la opp til en aktiv politikk for å 
øke det grenseoverskridende samarbeidet. I 1993 ble Barentssamarbeidet etablert av utenriksminister 
Thorvald Stoltenberg. Erkjennelsen av en ny geopolitisk situasjon var også begrunnelsen for at 
Bondevik II (2001-2005) opprettet Orheim-utvalget. Lederen, daværende direktør ved Norsk 
polarinstitutt i Tromsø, la frem utvalgets NOU i 2003, samme år som den ble bestilt. Den var 
utgangspunktet for en ny bølge med viktige etableringer og endringer. 

Nordområdestrukturer 2005-2018 
Utenriksminister Jan Petersen (H) fulgte opp Orheim-utvalgets anbefalinger med en stortingsmelding 
i 2005. Samme år lanserte Norges Forskningsråd «Nordområdeforskning» som nytt tema i sin 
programportefølje. Fiskeriministeren og landbruksministeren startet prosessen med Den blå-grønne 
matalliansen. Marbank ble etablert ved UiT, og MarBio i Forskningsparken i Tromsø i 2005. 
Havforskningsinstituttet etablerte seg i Tromsø for å samarbeide særlig med UiT og Fiskeriforskning 
under Norut. Norut ble opprettet som UiTs forskningsinstitutt tidlig på 1990 tallet.  

Det reelle taktskiftet i nordområdepolitikken kom da Jonas Gahr Støre, som noe av det første han 
gjorde som utenriksminister, holdt linjetale om den rødgrønne regjeringens nordområdepolitikk 10. 
november 2015 på UiT. Samme høst oppnevnte han Ekspertutvalget for Nordområdene, som jeg ledet. 
Ekspertutvalget arbeidet tett med 14 departementer i regjeringen og la grunnlag for den første 
Nordområdestrategien i 2006 og oppfølgeren Nye byggesteiner i nord 2009. Stikkord for strategien var 
kombinasjonen av utenrikspolitiske og innenrikspolitiske perspektiver, nærvær, aktivitet og kunnskap. 
Kunnskap var navet i nordområdestrategien, og dermed pekte også mange av utfordringspilene på 
Kunnskapsdepartementet og statsrådene Øystein Djupedal, Tora Aasland og Kristin Halvorsen. 

Barents Watch ble vedtatt i 2011 og lokalisert i Tromsø og Vardø. Til grunn lå «Barentshavet på 
skjerm»-prosjektet fra UiT. Nytt isgående fartøy ble besluttet bygget med UiT som største bruker etter 
aktivt påtrykk fra utenriksminister Støre, statsråd Karl Eirik Schjøtt-Pedersen og fiskeriminister Lisbeth 
Berg-Hanssen. Nofima, som er et produkt av den blå-grønne matalliansen, ble etablert som et 
nasjonalt forskningskonsern med hovedkontor i Tromsø. 



101 

Eksemplene på satsinger og etableringer i forskningssektoren i denne perioden er flere: Nasjonal 
strategi for Marin Bioprospektering kom i 2008. Nasjonal marin biobank Marbank i Tromsø er en 
sentral del av satsingen på bioprospektering, etablert av fiskeriminister Svein Ludvigsen etter initiativ 
fra Tromsømiljøene. Nordområdesenteret ble opprettet i Bodø og Framsenteret i Tromsø, 
Kommunaldepartementet finansierte Forskningsløft i Nord som utviklet fellesprosjekter for de tre 
nordligste fylkene blant annet på reiseliv. Barents Biocentre og Norinova TechnologyTransfer ble 
startet i Tromsø. Salve Dahle fra Akvaplan Niva, Ole Lindefjell fra Conoco-Philips og undertegnede fra 
UiT grunnla konferansen Arctic Frontiers 2006. 

Samarbeidet med Russland utviklet seg videre i denne perioden. Utviklingsmidlene i Barents 2020 ble 
viktige i denne sammenhengen og viste at miljøene i Bodø og Tromsø var landsledende på utdannings- 
og forskningssamarbeid med vår store nabo i nord. Det startet med enkeltforskere og studenter, men 
ble tidlig på 90-tallet fulgt opp av formaliserte samarbeidsavtaler. I 1991 inngikk daværende dekan 
Frode Mellemvik ved Høgskolen i Bodø samarbeidsavtale med Baltic State Technical University i St. 
Petersburg, og i 1992 inngikk jeg som dekan fra UiT en samarbeidsavtale med Det Medisinske 
Universitet i Arkhangelsk. I 2010 ble det undertegnet en historisk trepartsavtale mellom det 
nyfusjonerte Northern Arctic Federal University (NArFU)i Arkhangelsk og UiT og Høgskolen i Bodø. 
Utenriksminister Støre etablerte også et mindre utvalg som lanserte «Pomorsone» som et viktig tiltak 
for å lette grensepasseringer mellom Norge og Russland. Visumfri sone ble iverksatt i 2012 på den 
russisk-norske grensen. 

Det viktige ordskiftet om nordområdepolitikken fikk luft under vingene med blant andre Bladet Nordlys 
sin lansering av «Nordnorsk debatt». High North News ble noen år senere en viktig internasjonal 
stemme fra Nordområdesenteret i Bodø, på samme måte som (Independent) Barents Observer er det 
i Kirkenes. 

Den største utenrikspolitiske triumfen kom med undertegningen av Delelinjeavtalen med Russland i 
2010. Arbeidet ble ledet av utenriksministrene Lavrov og Støre. De benyttet et gunstig politisk klima til 
med høyt tempo å drive frem forhandlingene som til da hadde en 40 år lang historie uten resultat. 
Etter Krim og Ukraina i 2014 er klimaet blitt vesentlig dårligere, noe som etter mitt syn burde tilsi økt 
engasjement nettopp her i det historiske fredsområdet for Norge og Russland. I følge Lavrov har det 
vært fred her siden år 1326. 

På møtet i Nuuk i 2011 ble Arktisk råds permanente sekretariat lagt til Tromsø. Ifølge utenriksminister 
Støre var begrunnelsen blant annet geografi, polar historie og viktige institusjoner som UiT og 
Framsenteret. 

Nedenfor tre eksempler på store satsinger startet under Stoltenberg II og fullført under Solberg.  

1) Forut for beslutningen om nytt isgående forskningsfartøy «Kronprins Haakon» var det betydelige 
dragkamper mellom institusjoner internasjonalt og nasjonalt, og innad i institusjoner. Tromsømiljøene 
UiT, NP og HI var aktive under Stoltenberg II. Vårt syn vant frem, båten ble døpt i Tromsø i 2018, og 
det står «Tromsø» på hekken. 

2) Utvidelsen av Medisin- og helsefagbygget ved UiT ble besluttet i Stoltenberg II i siste budsjett i 2013, 
og finansiert under Solberg i 2018. Det samler et unikt helsefakultet som gir utdanninger til alle 
helseprofesjoner og dermed essensiell infrastruktur i Nordområdene. Høsten 2023 fremstår bygget 
som en helt nødvendig infrastruktur for den svære økningen av medisinerstudenter til 181 årlig i 
Tromsø. 

3) Forskningsprosjektet Arven etter Nansen ble initiert av professor Paul Wassmann ved UiT tidlig på 
2000-tallet. Vi som da var i ledelsen på UiT så styrken i å få etablert et landslag ledet fra Tromsø. 
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Landslaget med 10 forskningsinstitusjoner gjør grensesprengende forskning for kunnskapsbasert 
forvaltning av polhavet som blir mer isfritt for hvert år som går. Prosjektet er betydelig oppfinansiert 
av Solberg-regjeringen i 2018.  

Solberg-regjeringen har også vedtatt Folkehøgskole på Svalbard, Senter for oljevern og marint miljø i 
Lofoten og Vesterålen og etablering av Senter for hav og Arktis i Tromsø. Rektor Anne Husebekk ved 
UiT, Direktør Jan-Gunnar Winther NP og direktør Øyvind Fylling-Jensen Nofima var sentrale i å få 
senteret på plass  

Fusjoner og ny struktur med sterk nordområderelevans 2009 -2018 
Vi gjennomførte to fusjoner med høgskolene i Tromsø og Finnmark i 2009 og 2013, initiert av 
institusjonene selv. Rektor Tove Bull ved UiT nedsatte et utvalg ledet av professor Einar Niemi 2000 
som utredet mulighet for en fusjon med Høgskolen i Tromsø (HiTø). Da vi overtok i 2002 fikk jeg 
universitetsstyret med på at forskningen ved UiT burde styrkes vesentlig før en fusjon. Arbeidet skjøt 
fart i 2006. Regjeringen Stoltenberg var behjelpelig, men ingen pådriver for denne historiske 
nyskapingen. Fra UiTs og HiTøs ledelse argumenterte vi med at fusjonen ville styrke Nordområde-
satsingen. Fusjonen og nordområdesatsingen hjalp oss helt klart med å få på plass flyverutdanningen, 
den femårige lærerutdanningen, landskapsarkitektutdanning og handelshøgskolen. Under Solberg er 
det med politisk trykk fra regjeringen gjennomført fusjoner med høgskolene i Narvik og Harstad. UiT 
har dermed campus i alle de tre nordligste fylkene. 

Siden 2002 har UiT og næringslivet i Tromsø fått betydelig anerkjennelse, kompetanse og penger ved 
å vinne konkurranser nasjonalt og internasjonalt (EU) om Centers of Excellence . 

Tromsø som arktisk hovedstad  
Fra august 2018 til 30. juni 2023 er utviklingen i Tromsø som Arktisk hovedstad oppsummert som følger 
av Kirsti Methi, Tromsø Kommune.  

Posisjonen som Arktisk hovedstad er global og legitimeres av Tromsøs geografiske plassering, byens 
polare historie og identitet som porten til Ishavet, pomorhandelen, samisk kultur og de mange 
forsknings- og forvaltningsinstitusjonene; både UiT Norges arktiske universitet, Framsenteret og Norsk 
Polarinstitutt har alle søkelys på kunnskapsproduksjon og forvaltning av nordområdene. Videre bidrar 
den årlige Arctic Frontiers-konferansen til å sette Tromsø på kartet som byen der forskningsbasert 
kunnskap om Arktis presenteres og policy som berører sentrale problemstillinger om utviklingen i 
Arktis debatteres bredt. 

De siste 10-15 årene har det hatt avgjørende betydning at Arktisk råd og sentrale organisasjoner som 
fremmer panarktisk samarbeid, samfunns- og næringsutvikling slik som Arctic Economic Council, Arctic 
Mayors’ Forum og Arctic Expeditions and Cruise Operators har etablert seg i byen.  

Sammenlignet med andre arktiske byer nord for polarsirkelen, er Tromsø en svært velutviklet by når 
det gjelder infrastruktur, kommunikasjonsknutepunkt, arbeidsmarked, næringsliv, utdannings-, kultur- 
og helsetilbud. Mange sentrale aktører innen ulike segmenter slik som havnæringer, jordobservasjon, 
maritim sektor og reiseliv er etablert i Tromsø, og en rekke offentlige og private virksomheter har sitt 
hovedsete i den arktiske hovedstaden.  

Det er summen av disse kvalitetene og fortrinnene som først og fremst underbygger posisjonen som 
arktisk hovedstad, og som ikke minst har blitt bekreftet gjennom at byen omtales som arktisk 
hovedstad. Det gjør den både i nordområdemeldingen «Mennesker, muligheter og norske interesser i 
nord» (2020-2021), samt som en flittig referanse fra norske statsministre (Solberg og Støre) og andre 
regjeringsrepresentanter, og sist understreket under åpningen av den amerikanske representasjonen 
(American Presence Post) i Tromsø 27. oktober 2023 av statssekretær i Utenriksdepartementet Eivind 
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Vad Petersson. Dagen derpå fulgte prorektor på UiT Norges arktiske universitet opp i NRK Radios 
Helgemorgen 28. oktober 2023. På spørsmålet «Hvorfor velger amerikanerne Tromsø for det 
nordligste kontoret for amerikansk tilstedeværelse her i landet?» svarte Jan Gunnar Winther «Det er 
en ganske enkel logikk i dette. Det er fordi Tromsø har etablert seg som den arktiske hovedstaden.» 

Status ved utgangen av 2023 
Nordområdesatsingen skjøt fart etter Orheim-utvalgets utredning i 2003 og med Nordområdemelding 
og regjeringsskifte i 2005. Satsingen fra Stoltenberg II-regjeringen med Jonas Gahr Støre i spissen ga 
Norge et internasjonalt idéforsprang. Norge var først ute med nasjonal strategi for High North (som et 
mer politisk begrep) og senere for Arktis (som et geografisk begrep). Kombinasjonen utenrikspolitikk 
og innenrikspolitikk trumfet mang en tradisjonell kritikk om at satsingen var distriktspolitikk. 

Det bredere utvalg av strukturer viser at selv om mange av disse kom forut for den aktive politiske 
bruken av begrepet nordområdene, var de avgjørende for nasjonale myndigheters vilje til å satse på 
nord. Omfanget og naturen av strukturer og institusjoner, med UiT Norges arktiske universitet i 
spissen, viser også at det ikke bør være overraskende for noen at vi her nord har evne til å skape 
selvstendig liv til nasjonens beste og fange opp nye drivere – som FNs 17 bærekraftsmål fra 2015. 
Strukturene her beskrevet i nordområdene har en strategisk posisjon i nasjonal kunnskapsbasert 
forvaltning av de 80 % av norsk hav som er nord for polarsirkelen. De har også en viktig posisjon for 
bibehold av gode relasjoner med større og mindre naboland i Arktis i et mer usikkert geopolitisk klima 
fra 2014 og som ble katastrofalt forverret i 2022. 

Sikkerhet, avspenning og ny kald krig 
Historisk er Nord i Norge sentrum i det sikkerhetspolitiske spillet mellom stormakter. Typisk er kampen 
om vitale ressurser før andre verdenskrig. Tyskland fikk nesten 90 % av grunnlaget for sin 
stålproduksjon skipet via Ofotbanen og Narvik havn. Churchill ville ha en offensiv politikk for å hindre 
tyskernes tilgang på jernmalm før 9.april 1940. Tyskerne kom ham i forkjøpet. 

Den kalde krigen med oppbygging av marinebaser og atombaser på Kola ble avbrutt av et 30 år langt 
vindu 1993-2022 med avspenning og nye ideer. Regionen opplever nå ny militarisering. Finland er i 
2023 blitt medlem i NATO. Sverige er en søker som venter på ja ved utgangen av 2023.  

USA har gjenåpnet sin American Presence Post i Tromsø som den nordligste representasjon i Norge, 
etter å ha vært stengt i 30 år.  

Sikkerhetsperspektivet gjør at Nord blir sentrum. Kan vi i Nord i realiteten være med å definere nivå 
og struktur på utviklingen? Tromsø Kommune diskuterer spenningen mellom sivil og militær sikkerhet 
med fornyet aktualitet siden 2022. 
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Klima, naturvern og krig.  
I jubileumsåret 2022 gjorde Russland en fullskala invasjon av Ukraina og i jubileumsåret 2023 startet 
den verste krig på Gaza siden Israels opprettelse. Sammen med krisene for klima og miljø er dette 
hendelser som forandrer verden og utfordrer oss i nord som har lange tradisjoner med 
Russlandssamarbeid og Gaza som solidaritets og vennskapsby. 

Klima  
Klima var ikke den store driveren for Stoltenberg II sin Nordområdepolitikk, men kom med i de politiske 
talene til regjeringen etter hvert som det ble helt nødvendig. Noen måneder ut i regjeringsperioden 
var Norges utenriksdepartement vertskap for et viktig internasjonalt møte i mars 2006 i Ny Ålesund på 
Svalbard med tema Effects of Climate Change in the Arctic. Jeg var med som leder av Ekspertutvalget 
for nordområdene som rapporterte direkte og kontinuerlig til den norske utenriksministeren. Det var 
et topptungt møte med ambassadører og forskere fra USA, Russland, Tyskland, UK, Frankrike og Norge 
samt lederen av FNs klimapanel IPCC Rajendra Pechauri fra India som mottok Nobels fredspris i 2007 
sammen med Al Gore USAs tidligere visepresident. Møtet bestemte seg for enstemmig å starte en bred 
internasjonal informasjonskampanje om de meget uheldige virkningene av klimaforandringene som 
ofte først og kraftigst observeres i arktis. 

I dag nesten 18 år etter er klimaforandringer en altoverskyggende global problemstilling som ofte snur 
opp ned på etablerte problemstillinger. Med smeltende polhav er nye trusler og muligheter tema for 
forskning og innovasjon.  

Nord blir sentrum. UiT Norges arktiske universitet har vært i ledelsen av Arven etter Nansen og nå også 
i forlengelsen med det nye milliardprosjektet Framtidens Polhav, fra hvitt til blått som åpner for en blå 
økonomi. 

Det grønne skiftet skal redde klima men krever massiv utbygging og utnyttelse av elektrisk strøm  

Lokalsamfunn påvirkes og i Nord er det en pågående konfliktlinje mellom utbyggere av vindkraft og 
urfolks reinbeitemuligheter. 

Regjeringen Støre har nå nylig høstet nasjonal og internasjonal politisk proteststorm for i det hele tatt 
å åpne opp for undersøkelser om mulighet for mineralutvinning på havbunnen på norsk 
kontinentalsokkel. 

Nord blir sentrum. 
Det kom klart til utrykk i januar 2024 på Arctic Frontiers konferansen i Tromsø der statsminister Støre 
deltok i et panel sammen med representanter for arktiske urfolk i USA og Canada og med ordfører i 
Luleå. Hvordan løser vi de raske overgangene vekst/ vern i lokalsamfunn som har kompetanse og 
naturressurser som verdens næringsliv og politikere ser til for å høste bidrag til klimariktig industri 
globalt? Og hvordan skaffer vi arbeidskraft i nord med nedgang folketallet utenom de største byene? 
Svaret er stimulering til tilflytting og innvandring fra utlandet. 

Naturvern 
Nord blir sentrum.  
COAT- Climate -ecological Observatory for Arctic Tundra overvåker klimaendringer i arktis. UiT Norges 
arktiske universitet er en hovedktør i COAT som en del av Framsenteret i Tromsø. 

FNs Naturavtale 2022-2030 der Norge spilte en aktiv rolle, skal bidra til å stoppe den menneskelige 
ødeleggelsen av naturen, og begynne å gjenopprette det som allerede har gått tapt. Avtalen har fire 
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mål og 23 delmål som alle land på COP15 i Kina og Canada i desember 2022 forpliktet seg til å nå innen 
2030. 

Kriger 
Invasjonen i Ukraina 24.02.2022 snudde opp ned på vårt naboforhold til Russland. I skrivende stund er 
det sannsynligvis et langtidsperspektiv på 10–30 år før man kan forvente gjenopprettelse av det som 
ble bygd opp. Dette sier kjenner av Russland som også er dialogforkjemper professor og direktør Iver 
B. Neumann ved Fridtjof Nansens Institutt. Spådommer er vanskelig. I vår nyere tid har det skjedd store 
og dramatiske forandringer som kom som en overraskelse på verdenssamfunnet. De fleste vil tenke på 
Berlin murens og Sovjetunionens fall, men også Russlands invasjon i Ukraina tilhører denne kategorien, 
igjen med henvisning til de beste russlandskjennere. 

Nord blir sentrum.  
Etter februar 2022 kan Finnmark som nabo til Russland hente investeringer statlig og privat med 
sikkerhetspolitiske argumenter i bunn. 

Gaza 07.10 2023 Det internasjonale samfunnet er enstemmig om at dette er den verste krigen siden 
opprettelsen av staten Israel for snast 80 år siden. Hamasangrepet utløste en krigsaktivitet fra Israel 
som har ført til ufattelige tap av liv og helse og anklager ført for i internasjonale domstoler om at Israel 
begår folkemord på Gaza. 

Nord blir sentrum på en spesiell måte. 

Tromsø har vært vennskapsby med Gaza siden 2001. Vi var seks ordførere i Tromsø som feiret 20 års 
jubileum for vennskapsavtalen i 2021. Ungdom og offisielle delegasjoner fra Gaza har besøkt Tromsø. 
Mange i Tromsø har gjort en formidabel innsats i den krigsherjede byen. Mest kjent av dem er Mads 
Gilbert som har bidratt til internasjonal oppmerksomhet i kriger der utenlandske journalister har vært 
nektet adgang.  

Internasjonal presse fikk med seg høsten 2023 at den lille byen langt mot nord i Europa har et langtids 
solidaritets engasjement for Gaza.  

Salme ved universitetsjubileenes slutt  
Det var et mulighetsvindu for et universitet i Nord midt på 1960-tallet. Det var ikke åpent lenge. Som 
innledningen til boken viser var det en liten, men effektiv, gruppe av personer som utgjorde den viktige 
forskjellen frem mot den avgjørende beslutningen i desember 1966. 

En lykkelig rekruttering av høykompetente unge mennesker fra 1972 gjorde det mulig, det som mange 
mente var umulig. Grunnlaget ble lagt av folk med sterk interesse for grunnleggende langsiktig 
forskning og nyskapende utdanning. I boken er det valgt eksempler på hvor vi står i dag innen disse 
kjerneområdene, og hva som skal til for videreutvikling. 

De med størst tvil og uro for prosjektet var nøkkelpersoner innen den akademiske høyspesialiserte 
medisin, fordi man der startet på nesten bar bakke. Men tvil og uro er blitt til en fortelling om tilbud 
på helsetjenester på høyt internasjonalt nivå for befolkningen i Nord. Samfunnsutviklingen de siste tiår 
gjør likevel kampen for et likeverdig helsevesen i Nord høyaktuell. 

Vi har vært i front i 50 år med formidling og samfunnsoppdrag som vist i kapitlene om historikerne og 
om medisin. Nye typer næring blir skapt i Nord basert på forskningsresultater. Den viktige 
eksportnæringen akvakultur har nytt sterke bidrag fra våre folk, med utvikling av Hitravaksinen som et 
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lysende eksempel. Marin bioprospektering ble en nasjonal strategi, og har sin hovedrot i det 
bioteknologiske miljøet i Tromsø.  

Vi har befolket Nord med folk utdannet i Nord. Vi har også blitt nettoeksportør av høyt utdannete til 
Sør slik som høyesterettsdommere og professorer/spesialister hjertekirurgi. 

Nytt næringsliv og nye offentlige strukturer lagt gjennom politikere og fagfolk med idéforsprang har 
forandret Nord til dels dramatisk siste 50 år. Geopolitikken slår inn for fullt. Arktisk rådssekretariat 
etableres i Tromsø. USAs og Norges utenriksminister erklærte Tromsø som Arktiske hovedstad, og det 
har norske regjeringer og Tromsø kommune siden fulgt opp. 

De imponerende resultatene som boken og historiene forteller om innenfor rammen av 50 års 
jubileene, har kommet med valgte rektorer i spissen som universitet styrets leder. Det har vært et tett 
og godt samarbeid med Universitetsdirektørene i spissen for en meget kompetent administrasjon. Jeg 
har med boken også ønsket å få frem eksempler på hvor avgjørende god administrasjon er for et 
vellykket universitet. 

Anne Husebekk overtok som valgt rektor i 2013 og ledet UiT Norges arktiske universitet to perioder til 
2021 sammen med prorektor for forskning Kenneth Ruud og prorektor for utdanning Wenche 
Jakobsen.  

Dag Rune Olsen ble den første tilsatte rektor ved UiT Norges arktiske universitet i 2021 med prorektor 
for forskning Camilla Brekke, fra 2023 Jan-Gunnar Winther, og prorektor for utdanning Kathrine 
Tveiterås. Det er for tidlig å bedømme noen form for resultater av denne ordningen.  

I 2023 ble det åpenbart at ordningen med tilsatt rektor har iboende problematiske konsekvenser for 
norske universiteters demokratiske legitimitet og politiske innflytelse. Hele to tilsatte rektorer 
underlagt styrer med ekstern styreleder ved universitetene gikk av. Det gjelder Norges største 
universitet NTNU og NMBU på Ås. I sterk kontrast til det vi har sett i denne boken at en valgt rektor 
med tillit fra universitetssamfunnet og samarbeidsinstitusjoner kunne få til mot den politiske 
sentralmakten. Som vi har sett skrev valgt rektor Helge Stalsberg til statsminister Kåre Willoch i 1981 
og satte sin stilling inn på at det ble bygget ny universitetsklinikk i Tromsø og nytt bygg for helsefag ved 
universitetet. Stalsberg fikk gjennomslag, hjulpet av statsråd Leif Arne Heløe og nettverket til 
universitetsdirektør Harald Overvaag. Det ble bygget nytt i Tromsø i en tid da hele Norge hadde 
sykehusprosjekter i kø.  

Det er en lang rekke av lokale, regionale og nasjonale politikere som har vært avgjørende for at 
universitetet eid av staten har blitt så vellykket. Det er utvist mye mot og satsingsvilje. Embetsverket i 
departementene og særlig i det som nå er Kunnskapsdepartementet, har vært avgjørende. Det har 
vært enkeltpersoner med en enestående sans for prosjektet, noe de intervjuede pionerene forteller 
om og som jeg selv opplevde i de nesten 12 år jeg var rektor. 

Finansieringen av universitet og randsone har skjedd i den beste av norske nasjonalpolitiske 
tradisjoner. Det går i korthet ut på å bygge med byggesteiner finansiert av vekslende regjeringer ledet 
av politiske partier på begge sider av en norske venstre/høyre akse.  

Alle regjeringer har bidratt under paraplyen Nordområdepolitikk. De mest overordnede 
nyskapningene de siste 30 år har imidlertid kommet med Arbeiderpartiledete regjeringer: i 1993 
Polarinstituttflyttingen og etableringen Barentssekretariatet i Kirkenes, i 2009 Framsenteret i Tromsø 
og Nordområdesenteret i Bodø, i 2011 Arktisk råds sekretariat vedtatt lagt til Tromsø og i 2012 Tromsø 
erklært som Arktisk hovedstad. Dette har skjedd under styret til politikere som har gått mot etablerte 
holdninger i Utenriksdepartementet på Victoria Terrasse.  
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Formidling er nå som før helt avgjørende for å kunne involvere og utvikle. Nansen og Amundsen var 
helt enestående dyktige og pasjonerte formidlere. Det de gjorde ble ikke ukjente hendelser med noen 
få barske menn i Nord. Media i alle former er derfor helt sentrale for problemstillingen om Nord blir 
sentrum. I 2023 fikk vi Sannhetskommisjonen og Fosen-saken som viste verden hva som er de mest 
brennbare problemstillingene for Nord. Det er forholdet mellom vekst og vern i en tid med grønn 
omstilling, og forholdet til et urfolk med tusenårige tradisjoner i næringer.  

Uroen i Helse Nord om helsetilbudet i Nord tar nå oftere en plass i sentrum av det nasjonale 
mediebildet. Helse i Nord hadde ikke denne plassen midt på 1960-tallet. I 2023 gir det toppoppslag i 
Dagsrevyen og andre medier. Det har snart gått opp for hele Norge at det som skjer i Nord han bli 
gjeldende for alle. Helseforetaksmodellen har vaklet en god stund etter at den i 2001 var en 
etterlengtet reform for oss som sto midt oppe i det. Den ga et landsdekkende statlig system for 
sykehustjenester og et i utgangspunktet rettferdig system for fordeling av statens midler til denne 
viktige sektoren – en fundamental infrastruktur for bosetting i hele landet.  

Det er fristende å si at helsetilbud til alle på en likeverdig måte er Alfa og Omega i utfordringer fra 
1960-tallet til i dag. I de siste 50 år har Nord-Norges andel av Norges befolkning falt fra 12,3 til 8.8 %. 
Nord-Norges areal som skal dekkes av likeverdige tjenester for de som bor her, er imidlertid fortsatt 
34,9 %, en tredjedel av Norge, fortsatt bak de hundrede Mile. Nord med spredt befolkning har nå som 
før en utfordrende struktur for likeverdige helsetjenester. Det forsterkes av at den politiske kjøttvekten 
går i favør Sør-Norge som har innbyggervekst. 

Vi vet alt dette.  

Og likeverdige helsetilbud til hele Norges befolkning er for alltid det uforandrete mål vi må kjempe for 
å nå og opprettholde. 
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Nord som et omfangsrikt sentrum og Nord universitet 
Nord som sentrum anerkjenner mangfold og geografi. Nordland kom med, heiet frem av folket og dets 
entusiastiske ledere. Frode Mellemvik er professor på Nord universitet og direktør på 
Nordområdesenteret, og mitt førstevalg for en samtale om fremvekst og betydning. Vi møttes i Bodø 
31.10.2023.  

Jeg har kjent Frode lenge. I de første offisielle møtene våre tidlig i 2002 var jeg rektor ved UiT. Jeg 
tilskriver Frode en hoveddel av æren for at arbeidet lyktes med å skape Universitetet i Nordland. Hans 
utrettelige og entusiastiske arbeid har lange røtter. Helgelendingen Frode kom til Bodø med 
doktorgrad i økonomi fra NHH. Han ble ansatt på distriktshøgskolen som senere skulle huse en 
handelshøgskole. I 1994 ble det Høgskolen i Bodø. Kvalitetsreformen åpnet for opprykk fra høgskole 
til universitet. Det lyktes Frode og hans folk i Bodø å skape Universitetet i Nordland fra 2011, som fra 
2016 har vært kjernen i et fusjonert Nord universitet.  

Frode og jeg ble enda bedre kjent etter januar 2006 da han ble medlem i Ekspertutvalget for 
nordområdene, som jeg ledet. Han ble en viktig del av den tunge nordnorske representasjonen i 
utvalget. Det ble opprettet et nytt Nordområdeutvalg fra 2009, som Frode ledet og hvor jeg var 
medlem. Disse utvalgene rapporterte til utenriksministeren og regjeringen. 

Ekspertutvalget møtte utenriksminister Jonas Gahr Støre og hans folk til et møte i 
Utenriksdepartementets lokaler i Oslo i 2006, med tema undervisnings- og forskningssamarbeid med 
Russland. Flere norske institusjoner hadde spredt aktivitet mot Russland. Men to sto frem, eller som 
ungdommene ville sagt, to av oss rulet: Tromsø og Bodø. Frode fortalte om Bodø, som i 1991 startet 
et samarbeid om økonomi med et ingeniøruniversitet i St.Petersburg. Jeg fortalte om Tromsø sitt brede 
samarbeid med Arkhangelsk og Murmansk fra 1992, der både UiT og Regionsykehuset i Tromsø var 
sterkt til stede. Da Nordområdesenteret ble etablert i 2007 ble professor og tidligere rektor Frode 
Mellemvik senterets direktør. Det har vært en viktig institusjon, som også har vokst med utstrakt 
samarbeid med Ukraina til dags dato. Et synlig tegn er at Stortinget i 2021 definerte at senteret skal 
være et nasjonalt ledende og internasjonalt anerkjent fagmiljø for utvikling og formidling av kunnskap 
om nordområdene og næringslivets muligheter. 

Nordområdesenteret er godt på formidling, særlig med den uavhengige, nettbaserte avisen High North 
News med ansvarlig redaktør ut 2023 Arne O. Holm. Som dagsaktuelle eksempler kan nevnes nyheter 
om senterets samarbeid med Harvard University og Ukraina.  

Frode og jeg snakker om tiden før og etter 24.februar 2022 da Putin invaderte Ukraina i fullskala.  

Jeg har sett at det meget raskt etter denne datoen ble umulig å fortsette. Kontakten med gamle   
russiske samarbeidspartnere er borte. Russiske ansatte i Bodø har det vanskelig. Mange av dem har 
det også vanskelig med familie og venner hjemme i Russland, oppsummerer Frode. 

Vi snakker lenge om dette og er like oppgitte og lei oss over det som skjedde. 

Vi er enige om at vi var optimistiske for en bedre fremtid, men at vi ikke var naive.  

Frode og jeg er enige om at det vi fikk i en 30-årsperiode med reell fred blir stående for ettertiden som 
eksempel på hva som er potensialet over vår felles grense med stormakten i nord. 

Det er kanskje mulig gjennom Arktisk råd å etablere skriftlig basert samarbeid, sier Frode og er på 
linje med andre som står i det daglig.  

Vi fortsetter samarbeidet med Ukraina i Kiev og universitetet der om felles grad i økonomi. Vi er 
også med i et nettverk av 17 ukrainske universiteter og vi har som eneste universitet i Norge et 
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felles doktorgradsprogram med et ukrainsk universitet, Kiev National University. Krigen preger 
selvsagt dette samarbeidet, men det er imponerende hva mine kolleger ved Nordområdesenteret 
får til sammen med våre ukrainske kolleger. 

Om samarbeid med Kina forteller Frode: 

Vi har over lengre tid også hatt samarbeid med Kina, og sammen med et universitet i Shanghai, East 
China Normal University, har vi utviklet et partnerskap knyttet til masterprogrammet Global 
Management. Hvert år kommer det 8–10 kinesiske studenter til Nord for å ta deler av dette 
programmet, og studenter fra Nord drar dit. Vi har også et større forskningsprosjekt gjennom 
Norges forskningsråd, hvor vi arbeider med å utvikle kunnskap om Kinas interesse i Arktisk. Det er 
veldig spennende. 

Til slutt utfordrer jeg Frode, som har hatt en finger med i spillet når det gjelder det aller meste innen 
utdanning og forskning, nærings- og samfunnsliv i Nordland i mer enn 40 år: Hva anser du som det 
viktigste bidraget til at nord ble sentrum? 

Distriktshøgskolen i Nordland som gav grobunn for å utvikle en sterk handelshøgskole, et sterkt 
marint fagmiljø, Nord-Norges første journalistutdanning. Det tidlige og faglig sterke samarbeidet 
med Russland og Ukraina har nok også bidratt. De kreative personene i distriktshøgskolen og 
høgskolen og det sterke engasjementet fra personer og institusjoner i nærings- og samfunnslivet i 
regionen har vært motorene. 

På mange måter også tilsvarende historie som UiT har hatt, med tilførsel av unge mennesker sørfra på 
1980-tallet som ville være med på noe nytt og som ikke så like gode muligheter der de kom fra. 

Hvor går vi? Nå er det sikkerhet for alle pengene i nord? Og hvor er den politiske oppmerksomheten 
i Oslo om nord? 

Jeg synes det er blitt stillere om det vi fikk være med på i åtte år fra 2005. Jeg har en 
doktorgradsstudent som skal studere blant annet departementenes respons på nordområde-
politikken. Det blir spennende å se hva hun kommer fram til. 

Frode legger til det som må sies å være en ultrapresis oppsummering av dilemmaet og dilemmaene 
fremover: 

Her er alle ressursene, men hvor er folkene? 
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Medias rolle i og fra Nord 

10 grader nord for Marienlyst 
Media har siste tiår bidratt sterkt til at Nord blir sentrum som det etterlatte inntrykk Polarheltene 
Fridtjof Nansen og Roald Amundsen visste hvor viktige deres fortellinger og bilder var for 
dokumentasjon av polferdene og vitenskapen på disse ekspedisjonene. Det tok for lang tid før vi i Nord 
greide å leve opp til lærdommen fra disse formidlingsgigantene. Men boken gir noen smakebiter av de 
siste tiår med formidling fra Nord. 

I 2016 startet programsjef Tone Lein Helgemorgen på NRK P2 og TV1 lørdag og søndag morgen fra 
0900 til 1100. Programmet gir god tid til dybdegjennomgang av tema. Det er det første med redaksjon 
utenfor Marienlyst av programmer av dette slag. Det representerer et vannskille fra 2016. 
Programsjefen slår i denne boken fast at tilgang til toppekspertise fra universitetet i samme by har 
vært avgjørende for at det ble vellykket. Sosiale media har brakt verden til Nord. Spektakulære bilder 
fra Lofoten, Senja. Tromsø og Lyngen bidrar til en eksplosivt økende turisme og en debatt om inntekter 
og opplevelser versus bærekraft. 

Nord blir sentrum med nyheter og debatt 

Helgemorgen i NRK 
Jeg tror det var tidligere kringkastingssjef og toppolitiker i Arbeiderpartiet Einar Førde som sa at: «Det 
var ikkje Harald Hårfagre som samla Noreg – det var NRK.» Nå er det NRKs Helgemorgen som hver 
lørdag og søndag samler Norge 0900–1100, fra studio i Tromsø.  

Jeg får en samtale med Tone Lein 20.12.2022. Hun er programsjef for region nord i NRK og redaktør 
for Helgemorgen. Hvordan kom programmet i stand? 

Tilbake i 2016 ville jeg lage et nasjonalt nyhets- og aktualitetsprogram produsert utenfor 
Marienlyst. Det skulle være en programflate med viktige tema med et annet utgangspunkt enn 
Oslo. Det skulle vise nye ståsted og få frem nye stemmer. Det skulle dekke både utenriks og 
innenriks. Etter 6 år er jeg stolt over det vi har fått til. Det er mellom 400 000 og 500 000 seere og 
lyttere til programmet. Det er det eneste nasjonale programmet i dette slag som redigeres utenfor 
Marienlyst.  

Hvilken betydning har det hatt at Tromsø har et breddeuniversitet? 

Universitetet er helt avgjørende, og er det for all knoppskyting. UNN, Framsenteret, Kongsberg 
Spacetek. Hålogaland Teater, Arktisk Filharmoni. Da jeg vokste opp i Tromsø var nabolaget vårt fullt 
av embedsmenn som alle var født, oppvokst og utdannet sørpå. 

Gjennom mange år har det vært mediefolks erfaring at det kan være vanskelig å få folk fra akademia 
til å stille opp. Stemmer det? 

Det har blitt veldig mye lettere. Vi har ønsket å få frem unge nye stemmer, og jeg tror vi har lykkes 
godt med det. I den forbindelse vil jeg også understreke hvor viktig det er med utdanning som vi 
tidligere manglet her nord. Jeg kunne ønske meg en journalistutdanning med tett kobling til 
informatikkmiljøet ved UiT. 

Tone utdyper at det har vært en målsetting å peke på utfordringer i lokalsamfunn og regioner i nord, 
og at disse ofte er de samme som andre steder i landet. Jeg har gledet meg over å se at Helgemorgen 
vier naboskapet til Russland oppmerksomhet over tid, og med ulike temaer. 
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Utenrikspolitikk har en helt annen betydning for oss i nord. Russland er en viktig del av det som har 
forandret seg dramatisk, gjennom 30 år tøvær etter kald krig og nå med brutal angrepskrig og 
nedfrysing. Det er viktig for meg. Nord-Norge er den dramatiske landsdelen. Vekst og vern, urfolk, 
grense til tre land, skredulykker. 

Tone Lein sine ord blir mer enn bekreftet noen måneder etter vår første samtale. I starten av påsken 
2023 gikk fire liv tapt. To utenlandske skiturister i Lyngen og to fastboende på et gårdsbruk på Reinøya 
der også over 140 geiter ble feid på havet. Ingen kjenner til at tilsvarende ras i området har gått de 
siste 100 år. 

Helgemorgen brukte flere timer på en nasjonal dybdegjennomgang samme helg, der eksperter fra 
Tromsø hadde en helt sentral plass.  

Noen helger senere følger Helgemorgen opp i dybden på situasjonen nasjonalt og i nord etter utvisning 
av spioner fra Russland 

Tone Lein laget også serien 113, en norsk dokumentarserie fra ambulansetjenesten og akuttmedisinsk 
kommunikasjonssentral ved Universitetssykehuset Nord-Norge. 

Ja, den ble jo en slager. Og vi fikk vist frem kompetansen i nord. 

Hvis jeg hevder at Nord er blitt mer sentral, hva er din respons? 

Helt klart. Med Helgemorgen har vi fått vist at sentrum/periferi-problemstillingene er rykende 
dagsaktuelle i hele Norge. 

Nylig la den legendariske journalisten Halle Jørn Hansen ut på Facebook at han anser Helgemorgen 
blant de beste radioprogrammer, med rikelig tid til diskusjon i dybden. 

Sa han det? Nå ble jeg virkelig glad. 

Media og UiT  

Media har vært viktig for UiT, som et politisk prosjekt med behov for informert støtte i det offentlige 
rom for retningsgivende beslutninger. Som i desember 1966 på VG sin førsteside om at regjeringen 
gikk inn for opprettelsen av et universitet i Tromsø. Det blivende UiT var nyhets- og debattstoff i tiden 
frem til beslutningen i Stortinget 28. mars 1968. Våren 1968 hadde store begivenheter i nyhetsbildet, 
både opprøret blant studentene i Paris rettet mot det gamle professorveldet, og oppbyggingen av UiT 
«Det røde universitet». Med tomtestrid, forventninger om bygg og heftige debatter var det mange 
saker i lokal presse der de største også nådde nasjonale media. NRK, TV2 og hovedstadsavisene VG og 
Dagbladet har hatt journalister med arbeidsplass i Tromsø til og fra de siste tiår. Senere også 
Klassekampen med dyktige Ole Magnus Rapp. En av Nord-Norges viktigste stemmer i nyere tid, «den 
fordømte nordlendingen» Arthur Arntzen, var i sin tid Dagbladet-journalist i Tromsø.  

Nordlys har hatt Ivan Kristoffersen, Hans Kristian Amundsen, Anders Opdahl og nå Helge Nitteberg. 
ikke minst Skjalg Fjellheim har meget fortjenstfullt bygget opp Nordnorsk Debatt. Skjalg Fjellheim har 
hatt klippekort på nasjonale flater som Dagsnytt 18. Maja Sojtaric er en nykommer i Nordlys med 
bakgrunn fra UiT som også følger opp som viktig stemme fra nord. 

Avisen iTromsø sin Egon Holstad har mange gjennomslag i nasjonale medier. 

The Independent Barents Observer ble opprettet i 2002 i Kirkenes med nyheter og kommentarer 
publisert på engelsk og russisk, og det pågår et pilotprosjekt på kinesisk. Nylig har publikasjonen 
innledet et samarbeid med forskere på UiT Norges arktiske universitet om ulike russiske tema.  
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High North News er en uavhengig nettavis som publiserer på norsk og engelsk fra Nordområdesenteret 
i Bodø. Redaktør Arne O. Holm har vært en flittig bidragsyter, på nasjonale flater så vel som 
internasjonalt. 

Den uavhengige publiseringen fra Kirkenes, Tromsø og Bodø er særdeles viktige bidrag lokalt, regionalt, 
nasjonalt og internasjonalt om sikkerhet i nord, vekst og vern i nord og klima og miljø i nord. 

Ved utgangen av 2023 er Mads Gilbert nok en gang et høyaktuelt navn i nyhets- og kommentatorbildet 
med krigen mellom Israel og Hamas siden 7. oktober 2023. Mads har bakgrunn som overlege i anestesi 
UNN, professor ved UiT Norges arktiske universitet, kjent for publikasjon om verdensrekord i 
overlevelse av nedkjøling og prehospital behandling av hjerteinfarkt med blodpropp oppløsende 
legemiddel. Han har vært politiker i Troms fylkeskommune og Tromsø kommune, forfatter og 
medieaktør i mange tiår. Mads er internasjonalt kjent for sin innsats for Palestina med utallige 
livsfarlige opphold som helsearbeider i Gaza, i tillegg til mange opphold som instruktør i akutt hjelp av 
mineskadde i det globale sør. I mange år har han bidratt som en viktig stemme fra nord om globale 
spørsmål.  

Historikerne på UiT Norges arktiske universitet har i mange tiår vært ledende på russisk/norsk historie 
med redaksjon og forfatterskap i bindsterke verk som de ved professor Jens Petter Nilsen. Professor 
Kari Aga Myklebost har blitt en sentral nasjonal formidler og kommentator av russisk politikk og 
samfunn etter invasjonen av Ukraina 24.2.2022. Det samme gjelder russiskfilologene professor Laura 
Janda og professor Tore Nesset. Professor Randi Rønning Balsvik er en utrettelig formidler og 
kommentator om både eldre og moderne afrikansk historie.  

Helse Nord er i riksmediene i 2023 med innslag om nedleggingstruede sykehus. Mange i sør ser det 
som skjer her nord som prøvesteiner på hva man kan vente seg over hele landet. Politisk styring versus 
Helseforetakene sin styring er en tikkende bombe ved inngangen til 2024. I media har meritert 
professor i statsvitenskap ved UiT Norges arktiske universitet Kjell Arne Røvik i mange år vært 
toneangivende med blant annet påvisningen av fylkesifisering av Nord-Norge og økende splitting 
mellom landsdelens regioner. I kampen for helthetlige løsninger har han hatt følge av Skjalg Fjellheim 
i sin rolle, før høsten 2023, som politisk redaktør i Nordlys.  

Disse kampene var det tidligere vi fagfolk og fagpolitikere som førte. Nå er det betydelig stillere fra den 
kanten. Det er bekymringsfullt. Vi kan ikke la noen få enkeltpersoner ta hele trøkken med det som 
blåser ut i sosiale medier. 

Hva er dynamikken bak det endrede bildet i nyere tid? 

Jeg spør to som har bakgrunn fra UiT og som nå er i ledende posisjoner utenfor, Asbjørn Bartnes og 
Maja Sojtaric. 

Asbjørn Bartnes var min kommunikasjonsdirektør på UiT fra 2009 til 2023 med utdanning som filolog 
fra samme sted. Han var en viktig medarbeider for meg som rektor, og viste sin klasse da Nordlys 
gransket UiT våren 2013, slik det er utførlig beskrevet i Rektorarkivet fra 2022. I 2017 forlot han 
universitetet, og ble leder av kommunikasjonsstaben i Troms Politidistrikt. Han er nå 
kommunikasjonssjef i Tromsø kommune siden 2022. 

Ved utgangen av 2023 spør jeg Asbjørn om hverdagen i Tromsø kommune. Er Tromsø kommune 
opptatt av Universitetet? 

Kommunen er opptatt av UiT Norges arktiske universitet. Ønsket om samarbeid med UiT er stort, 
og ønsket og behovet er alltid større enn evnen til faktisk å ta kontakt og initiere samarbeid. Mye 
av forklaringa på at det er sånn ligger hos UiT, men vi må også konstatere at kunnskapen om UiT er 
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begrenset. Vi har samarbeidsavtaler og kontakt på et strategisk nivå. Det handler gjerne om 
politiske saker. Det er så store kontaktflater mellom studenter og kommune at vi burde hatt et mye 
mer omfattende samarbeid om for eksempel rekruttering av studenter, rekruttering av arbeidskraft 
til de viktige velferdsyrkene. 

Det vil også være min vurdering etter fire år i ledelsen i Tromsø kommune, slik jeg også beskriver det i 
kapittelet Fire år i politikken. 

Fra utsiden ser det ut til at media er lite opptatt av universitets- og høgskolesektoren, og at Khrono 
fullstendig har overtatt hegemoniet etter 10 års virksomhet. Hvor er ansatte og studenter i lokale 
aviser, radio og TV. Er de bare på sosiale medier? 

Jeg deler ikke helt det synet. Mange medier plukker opp Khrono-stoff. Men det er helt klart at 
ansatte og studenters stemmer er mer synlige i sosiale medier. Institusjonslederne i Tromsø – UiTs 
rektor, polardirektøren, politimesteren, sykehusdirektøren – hadde tydeligere medieposisjoner for 
20 år siden enn de har i dag. Her spiller sosiale medier en viktig rolle, og er ei viktig forklaring på 
denne utviklinga. Mye har forandret seg siden vi i gamle dager kalte Morgenbladet for UiO sin 
internavis. 

Det hevdes av mange at det nå er fryktkultur på UiT og dets viktigste samarbeidspartner UNN, ved at 
studenter og ansatte ikke tør uttale seg i det offentlige rom. Er det slik du ser det? 

Jeg har ikke kjent til at det har vært fryktkultur ved UiT, i betydninga at ansatte og studenter er 
redde for å uttale seg fordi det kan få faglige eller sosiale konsekvenser. Her er det viktig å ta med 
at jeg jobbet der før woke-bølgen. Den kan ha påvirket særlig ansattes vilje til å uttale seg med 
tanke på reaksjoner fra studentmiljøet eller omverdenen. Når du spør om UNN, må jeg si at 
inntrykket mitt er annerledes. Jeg kjenner ikke UNN fra innsiden. 

Spørsmålet om Nord blir sentrum, hvordan ser du på det nå med ditt ståsted i Tromsø kommune? 

I det drøye året jeg har jobbet i Tromsø kommune, er det særlig ett tema som har vært høyt på 
dagsordenen: samfunnssikkerhet og beredskap. Det er ingen tvil om at den nye 
sikkerhetssituasjonen bidrar til økt oppmerksomhet om forhold i nord generelt, og i Tromsø 
spesielt. Tromsø kommer rett og slett til å bli en enda viktigere by. Og det er en posisjon som stiller 
oss overfor interessante valg: Skal vi posisjonere oss for å ta imot den militære oppbygginga som 
kommer til å skje i vår landsdel, eller skal vi bidra til å styrke samfunnssikkerhet og beredskap 
gjennom å bygge et sterkt sivilsamfunn? 

Maja Sojtaric er politisk redaktør i Nordlys med bakgrunn fra UiT Norges arktiske universitet som 
kommunikasjonsmedarbeider. I en sak i Nordlys 29. desember 2023 lufter hun sine synspunkter på 
hvilken rolle været spiller for den negative befolkningsutviklingen i Nord, og treffer spikeren på hodet 
med følgende refleksjoner med påpeking av tall for befolkning i Nord-Norge i prosent av Norge: 

«Det var i 1946 12,3 %, 1970,11,7 %, 2000 10,4%, 2023 8,8%. Så kom modernisering for fullt, høyere 
utdanning, samt ny sammensetning av arbeidsplasser og sentralisering av tjenester. Vi hadde ikke 
nok voksende byer og tettsteder i nord til å ta imot våre unge. Primærnæringene ble industrialisert. 
Det fødes ikke nok barn». 

Primærnæringene ble industrialisert. «Det fødes ikke nok barn». 
Jeg kontakter Maja, og spør hva hun mener er den største utfordringen for UiT i fremtiden?  

UiT og UNN er eksempler på institusjoner som kommer til å avgjøre fremtiden for Nord-Norge. Det 
er det altfor få mennesker som tar på alvor, inklusive de som jobber på UiT og UNN. Man tar 
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Tromsøs status som kunnskapsmotor i nord for gitt, og kampene som ble kjempet for å bygge opp 
byen som en sentral aktør i nordområdeforskning og politikk er i ferd med å bli glemt. Mange 
oppfatter det dessverre som elitisme å løfte frem Tromsøs enorme betydning for landsdelen, men 
demografien i landsdelen lyver ikke. Unge mennesker vil bo i byer. Selv større tettsteder taper i 
konkurransen. Unge mennesker vil ta høyere utdanning. Og de vil ha et utvalg av muligheter på 
arbeidsmarkedet. Dette er som tyngdekraften - noe vi ikke kan påvirke. Vi kan velge å kjempe for 
Tromsøs status som et kunnskapsnav i nord, med de høyest spesialiserte forskere og 
helsetjenestene. Eller så kan vi late som om verden ikke er slik den er, og tape grunn mot de større 
magnetene sørpå. Derfor må flere ved UiT våge å agere som bolverk i forsvaret av disse 
nøkkelinstitusjoner. Jeg ser dessverre lite debattvilje fra de fleste ledere i akademia i Tromsø - og 
med det tenker jeg på alle faste vitenskapelige ansatte ved institusjonen. Det oppfattes trolig som 
provinsielt og smått å ta kampen om Tromsøs status i offentlig debatt.  

Men som vi har sett av debatten om sykehusstruktur i 2023 – de som roper høyest får viljen sin. 
Noen må betale for det. Det vil trolig bli spesialisthelsetjenesten i Tromsø.  

Kan ikke media ta disse kampene? 

I media skal vi begå kritisk journalistikk. Tromsø er så velsignet at vi har god konkurranse i byen 
mellom flere medieaktører som agerer kritisk mot også store statlige institusjoner. Det betyr at det 
sjeldent vil forekomme kampanjejournalistikk på vegne av UiT i Tromsøs aviser. I motsetning til 
mange andre steder i landsdelen vil ikke journalister i Tromsø gå i fakkeltog for UNN. De eneste 
standpunkt som kan løfte opp UiTs betydning for Nord-Norge, tas av politisk redaktør og 
sjefredaktør i de respektive avisene gjennom kommentarjournalistikk og på lederplass.  

Det er for naivt av store fagmiljøer i Tromsø å tro at de standpunktene til evig tid vil samsvare med 
deres egne perspektiv. Det er også svakt å lene seg på at kommentarjournalistikken skal ta alle 
kampene for landsdelen. Der må faktisk forskerne på banen, de må delta på lesernes premisser og 
de må bidra til et offentlig ordskifte. 

Er UiTs forskere lite synlige i offentlig debatt? 

Det er et fåtall veldig synlige forskere. Ikke bare er de øvrige lite synlige, men de forstår ofte ikke 
premissene for offentlig debatt. Jeg ser med bekymring på hvor svakt ytringskulturen står i dag ved 
landsdelenes største og viktigste kunnskapsinstitusjon. Omdømmebygging har blitt viktigere enn 
meningsbryting for både institusjonene og enkeltforskerne. Den store internasjonaliseringen har 
ført mye bra med seg for UiT og for Tromsø, men det har også ført til en svakere forståelse for 
betydningen av akademisk ytringsfrihet i Norge. Alle instituttledere burde sendes på kurs for å 
gjennomgå Kjerulf-utvalgets funn.  

En annen stor utfordring er at veldig få våger å stå i ubehaget i offentlig debatt. Særlig yngre folk. 
Alt ubehag med å stå i debatt, burde vært plukket bort fra høytstående akademikere allerede i 
utdanningsløpet – det er tross alt i meningsbrytningen de beste analysene av data kommer. Det er 
også i meningsbrytningen i det offentlige ordskiftet at samfunnet utvikles. Norske elever er stadig 
dårligere på demokratiforståelse. Her har universitetene et åpenbart og stort ansvar. 

 

Andre stemmer i og fra nord ved jubilumsårenes slutt 
Marianne Sivertsen Næss er leder av Stortingets Energi- og miljøkomite, tidligere rektor på 
Hammerfest videregående skole og ordfører i Hammerfest, i 2024 Fiskeriminister. I Nordlys 21.06.2022 
ber hun Nord-Norge om å ta ledelsen for industrieventyret i det grønne skiftet:  
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«Industrieventyret skjer nå – Nord-Norge må melde seg på. Det er en global konkurranse om å være 
først ute med å utvikle de nye løsningene. Nord-Norge har alle de naturgitte forutsetningene for å 
vinne konkurransen. Vi kan sikre vår vekst gjennom å produsere det verden trenger i det grønne 
skiftet. I tillegg til naturgitte forutsetninger har utdanning og forskning i nord gitt grunnlag for ny 
industri». 

Etterlengtet gladnyhet ved enden av jubileumsperioden 
Nytt milliardfond styres fra Tromsø. Nordlys 29. desember 2023. 

I første omgang skal fondets kontor i Tromsø ha en ramme på 15 milliarder kroner og fem ansatte, 
Etter hvert ser en for seg 30 milliarder og opp mot 30 ansatte. 

Navnet er «Statens Fond» i Tromsø, som er underlagt Folketrygdsfondet og som skal investere i små 
og mellomstore børsnoterte selskaper i Norden. Finansminister Trygve Slagsvold Vedum sier: «Tromsø 
er en viktig by for Norge. Et stort statlig fond med base i Tromsø vil gjøre noe med hele økonomimiljøet 
i byen. Det vil også ha betydning for økonomiutdanningen ved Universitet i Tromsø at miljøet blir 
tyngre.». Og Finansministeren fortsetter: «Tromsø blir kalt den arktiske hovedstaden – det betyr noe 
for hele landsdelen at kapitalforvaltningskompetansen bygges opp».  

Karl-Johan Jakola kommenterer også dette i kapitlet Kommersialisering i nord. 

Krig i Ukraina og Gaza i jubileumsårene  
De katastrofale krigene gjør noe med synet vårt på mennesket og håpet om utvikling av fredelige 
fellesskapsløsninger lokalt og globalt. Nord i Norge er sentralt med grense til en aggressiv nabostat. 

Tromsø har siden 2001 vært vennskapsby med Gaza. Det legges merke til i store engelske og 
amerikanske medier at vi nå siden 7. oktober 2023 har tydeliggjort vår stemme fra den arktiske 
hovedstad. Norge med regjeringen Støre leder an internasjonalt for å få i stand helt nødvendig 
våpenhvile og humanitær hjelp i situasjonen med uhyrlige tap av sivile og journalister. 

  



116 

NORD I FREMTIDEN 
Hvordan kan vi utvikle Nord som sentrum – fra Nord? 
Dette spørsmålet har kvernet rundt i tankene mine etter 24. februar 2022, da Putin invaderte Ukraina. 
Siden politikk og fag er ferskvare på svært mange måter, har jeg hatt samtaler med tre personer som 
viderefører fag, fagpolitikk og politikk på ulike vis innen sentrale felter. Her har jeg valgt Senter for Hav 
og Arktis med første leder av Jan-Gunnar Winther som kjenner feltet og geopolitikken fra ulike stillinger 
og Arktisk hovedstad med Kirsti Methi som prosjektleder og daglig leder av Pro Tromsø Gøril Johansen 
begge tilknyttet Tromsø kommune. 

Havet og Arktis 
Prosjektet Arven etter Nansen som et norsk landslag ble etablert fordi fagfolk identifiserte et enormt 
behov for ny kunnskap om et smeltende polhav. UiT Norges arktiske universitet sto i spissen med 
professor Paul Wassmann som fagmann og jeg som rektor og styreleder fra starten. Utviklingen siden 
har vært god, og oppmerksomheten de siste ti årene om hav og Arktis er imponerende. Med et nytt 
prosjekt og et nytt landslag om fremtidens Polhav som en god videreføring. Med Havet som den første 
av seks prioriterte oppgaver i regjeringens langtidsplan for forskning og høyere utdanning. Med det 
norske formannskapet i Arktisk Råd som følger opp denne prioriteringen. 

I samtale 24. april 2023 stilte jeg dette spørsmålet: Hvordan ser direktør for Senter for hav og Arktis 
Jan-Gunnar Winther på dagens og morgendagens problemstillinger innen dette vide og fascinerende 
feltet?  

Senter for hav og Arktis ble opprettet i 2018 og lagt til Nofima AS med egen styringsgruppe og 
tilskudd fra Nærings og Fiskeridepartementet NFD. Senteret ble overført ved en 
virksomhetsoverdragelse 1. juli 2022 til UiT Norges arktiske universitet. Senteret arbeider for 
bærekraftig utvikling av havnæringene i samarbeid med kompetansemiljø. Mandatet til senteret 
ble videreført og det samme ble tilskuddet som er en øremerket bevilgning fra NFD til universitetet. 
NFD gir tildelingsbrev og mandat og har styringsdialog. På UiT er senteret lagt under dekanen på 
BFE fakultetet. BFE er fakultetet for Biovitenskap, Fiskeri og Økonomi (Economics). Senter for hav 
og Arktis er fysisk lokalisert til Norges fiskerihøgskole på UiT Norges arktiske universitet. 

Senteret ble opprettet for å øke arbeidet med å se havnæringene i sammenheng og øke 
mulighetene for samarbeid og overføring av teknologi og kompetanse mellom de ulike næringene. 
På hjemmesiden sier de at – Senter for hav og Arktis jobber for bærekraftig utvikling av 
havnæringene og tilrettelegger for tettere samarbeid mellom relevante kompetansemiljø. Vi setter 
havspørsmål på dagsorden, og bidrar til oppfyllelse av FNs bærekraftsmål-. Gjennom blogg, 
kronikker, sosiale medier, foredrag og dialog på nasjonale og internasjonale møteplasser kan man 
følge en imponerende aktivitet de siste årene. Senteret har ved siden av direktør Jan-Gunnar 
Winther fem ansatte. Fra 2023 er tidligere UiT rektor Anne Husebekk ny direktør 

Jan-Gunnar og jeg kjenner hverandre svært godt fra 2006 og utover fra arbeidet med nordområde-
politikken til Stoltenberg II slik det er beskrevet i kapitlet «Rektorarkiv». Jeg spør om hva han synes om 
arbeidstittelen på teksten min «Nord blir sentrum»? 

Nord blir stadig mer sentral, og forventningene fra nord er store. Det skjer mye i nord, i Arktis 
nasjonalt og internasjonalt. Jeg hører fra mange hold at man savner en sterkere prioritering av 
nordområdene nasjonalt, ikke minst i kjølvannet av den nye geopolitiske situasjonen. Bekymringen 
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jeg hører er at styrking av sivilsamfunnet – f.eks. næringsliv og kunnskapsinstitusjoner – kan komme 
i skyggen av militær opptrapping.  

Han regnet ikke med å få motstand på det utsagnet, og får det heller ikke. Vi har begge veldig gode 
minner om den gang utenriksminister Jonas Gahr Støre ledet an, og vi hadde full tilgang til 
Utenriksdepartementet og mange andre departementer. Vi har glede i å samtale om alt det vi fikk 
være med å delta på i sentrale fora. Men her og nå er det altoverskyggende at Russlands angrepskrig i 
Ukraina har forandret verden dramatisk. Hvordan finne veiene framover? 

Det er internasjonalt forventninger til at arbeidet i Arktisk Råd vil tjene på at Norge overtar 
lederskapet fra mai 2023. Mange tror at klima og miljøspørsmål kan være en åpning i den nye 
muren. Mange leter etter det. 

Igjen er det enighet oss imellom. Jeg hiver inn at når data og kunnskap fra over halve det geografiske 
Arktis er utelatt, blir det vanskelig å forvalte kunnskapen på en fornuftig måte ut fra hensynet til en 
bærekraftig klode.  

Jeg hørte nylig statsminister Jonas Gahr Støre si fra talerstolen i Bodø «there will be another day». 
At vi kommer tilbake til en ny normal, og at den vil være forskjellig fra den gamle. Den gode nyheten 
er at mange land i Asia er interessert i Arktisk Råd, og det kan i noen grad dempe savnet av Russland 
akkurat slik det er nå. Kina er et eksempel. 

Hvor kommer Senter for hav og Arktis inn i bildet? 

Dette senteret er viktig for koordinert kunnskap fra forskning, til næring og forvaltning. Vi kunne 
vært flere og fått gjort mer. Jeg savner koordinering av flere viktige noder her nord slik som Barents 
Watch, High North Logistics, High North Senter i Bodø, Arven etter Nansen og nå Fremtidens Polhav 
der Camilla Brekke ved UiT Norges arktiske universitet leder interimsstyret. UiT har store ambi-
sjoner om å utvikle sin arktiske profil. Bergen markerte seg nylig som vertsby for regjeringens 
havkonferanse i forbindelse med One Ocean Week. Bergen har et tungt marint og maritimt 
næringsliv ved siden av tunge forsknings- og forvaltningsinstitusjoner. På lignende vis er Tromsø 
den naturlige arktiske hovedstaden, nasjonalt så vel som internasjonalt. Denne identiteten har nylig 
blitt styrket ved at sekretariatet for Arctic Mayor Forum ble lagt til Tromsø og opprettelsen av Pro 
Tromsø.  

Sikkerhet trumfer det meste nå. I mange betydninger. Ny informasjon kommer i stort tempo. I 
september i år utkom for eksempel en artikkel om at skipstrafikken i Arktis har økt med 7 % årlig 
det siste tiår, og at det aktualiserer problemer med varsling av vær og is for å unngå ulykker. 

Geopolitikk i Nord som ferskvare 
Nord ble sentrum i en periode på 30 år, 1992–2022, med politikk og bredt samarbeid mellom alle land 
i Arktis, inklusive Russland etter Sovjetunionen. Vår deltagelse i etableringen av nye strukturer og ny 
aktivitet er beskrevet i «Fra regionalpolitisk verktøy til nasjonal politisk aktør (rektorarkiv Munin 2022).  

Med noen enkeltstående unntak er samarbeidet med Russland, og dermed den geopolitiske 
situasjonen i nord, på ny dypfryst etter 30 år med opptining av kald krig-relasjoner.  

USAs utenriksminister Anthony Blinken fortalte pressen under NATOs utenriksministersamling i Oslo 
2. juni 2023 at USA vil opprette et kontor i Tromsø. Det har de ikke hatt siden et tilsvarende kontor ble 
lagt ned i 1994. Neste dag i Helgemorgen fra NRK i Tromsø ønsker ordfører Gunnar Wilhelmsen dette 
velkommen, og sier at det er en naturlig utvikling av Tromsø som Arktisk Hovedstad og understreker 
viktigheten av byen. Den Bodø-baserte kommentator og redaktør Arne O. Holm toner ned storebrors 



118 

posisjon, og mener det er nord generelt som er i sentrum for økt sikkerhetsmessig oppmerksomhet. 
Iver B. Neumann ved Fridtjof Nansens Institutt synes det er betimelig å dra fram Arktisk Hovedstad og 
peker på det åpenbare; at dette har med fornyet oppmerksomhet om sikkerhet i nord å gjøre. 
Wilhelmsen følger opp og refererer til samtaler han har hatt med ambassadørene fra USA og Finland, 
der den siste er veldig opptatt av finsk tilgang til havet. Selv om Blinken uttaler at kontoret er en 
ambassade og ikke skal ha militære formål, ser også Holm at dette er sikkerhetspolitikk og at 
lavspenningen er borte. Holm sier noe viktig. At det ikke føles ok å bo i en del av landet der verdens 
største krigsskip USS «Gerald R. Ford» nå ligger i hans nabolag.  

Og vi husker tilbake til 4. januar 2006 på NHOs årsmøte der statsminister Jens Stoltenberg strålte fra 
talerstolen om mulighetene i nordområdene. Senere på denne dagen slo tidligere rådgiver for 
president Bill Clinton rolig fast at Washington slik det er nå, med lavspenning i nord, ikke er interessert 
i nordområdene, og føyde til lakonisk: «And you should be glad!» Folk i salen, næringslivstoppene, 
norske toppolitikere, vi rektorene for UiT, UiO, NTNU og UiB i humret med foredragsholderen. 

Våren og høsten 2023 humrer vi ikke lengre. 

Hva nå med Tromsø som Arktisk hovedstad? 
Som politisk ledelse startet vi i vår tid Tromsø kommune-prosjektet Arktisk Hovedstad 13. august 2018. 
I kommunen er det nå hentet inn to meget kompetente personer til å arbeide praktisk strategisk med 
Tromsø som en medspiller i løpende geopolitikk i nord. De har begge viktig internasjonal erfaring og 
kunnskaper fra utenrikspolitisk arbeid. Vi ansatte Kirsti Methi som prosjektleder for Arktisk hovedstad, 
mens Gøril Johansen leder ProTromsø som ble etablert etter vår periode i kommuneledelsen. 

Gøril er født i Burfjord i Finnmark og gikk på Alta videregående skole. I 2002 tok hun hovedfag i russisk 
lingvistikk, med professor Tore Nesset som veileder. Hun kom til Bodø via Barentssamarbeidet med 
Kirkenes. I Bodø møtte hun UD, og tok Aspirantkurset i 2002. Siden har hun arbeidet i Paris, London, 
Aserbajdsjan og Murmansk, der hun var nestleder i generalkonsulatet. 

I 2018 fikk hun stilling i Utenriksdepartementet med arbeidssted Tromsø og hovedarbeidsområde 
Arctic Frontiers. Fra 2022 har hun fått stilling i Tromsø kommune som leder av ProTromsø. Hun skal 
spille Tromsø god, og fortelle i store bokstaver om Nordens Paris. Målet er å styrke byen sitt omdømme 
og fronte nærings og forskningstema som rom, jord, fiskeri og oppdrett. Gøril finner tid til en samtale 
med meg 22.03.2023. 

Arctic Mayor Forum er viktig og blir viktigere. Av konkrete utbygginger ser jeg på Grøtsund som 
viktig for blågrønn industriutvikling. Regjeringen burde lik som USA, ha noen i Tromsø. Det er ikke 
småtteri av problemstillinger her nord. Urfolk og urfolks næringer i potensielt større og større 
konflikt med storsamfunnets utbyggingsinteresser innen det være seg vindkraft, gruvedrift eller 
andre områder. Jeg er også opptatt av at vi må bli flinkere til å trekke inn UIT Norges arktiske 
universitet- 

Musikk i mine ører. 

I det store bildet har det etter 2013 politisk og ikke minst byråkratisk skjedd en marginalisering av 
nordområdepolitikken i åtte år med Solberg-regjeringen. Men Ine Marie (Eriksen, Solbergs 
utenriksminister) kjente landsdelen. 

Igjen er jeg enig. Og jeg ser Gøril som et fantastisk godt svar på spørsmålet Hva gjør vi nå? Vi må være 
med å ta makten! 

For ting skjer fort og med store utslag. Jeg kan ramse opp:  
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Kina besøker 12.4.2023 EU, Tyskland, Frankrike og Norge!! Først en union med en halv milliard 
mennesker, dernest EUs to viktigste nasjoner politisk, økonomisk og sikkerhetsmessig, og så til slutt 
lille Norge med sine 5,5 millioner mennesker. Jeg synes det er oppsiktsvekkende nyheter om vår 
internasjonale strategiske betydning. 

Videre nyheten 13.4.2023 om innstramming av kontroll med reparasjoner på russiske fiskebåter. 
Stuper Kirkenes sin hjørnestensbedrift Kimek? 

Arktisk råd skiftet formannskap fra russisk til norsk uten pomp og prakt. Russland vil ha BRICSland 
med, og Kina er selvsagt interessert. 

2. juni 2023 arrangerer ProTromsø møte om næringslivutvikling i Hasvik i Finnmark. 

ProTromsø og Polarinstituttet er vertskap for åpent dialogmøte med statsråd Espen Barth Eide på 
Framsenteret 4. september 2023 med innspill til regjeringens havmelding. Dagen etter var Tromsø 
kommune ved Gøril Johansen, sammen med andre, vertskap for statsråd Jan Christian Vestre som ga 
5 millioner til senter for jordobservasjon i Nord. Det er Tromsø kommune og UiT Norges arktiske 
universitet som står i bresjen for senteret. 

Når jeg og andre etterlyser samhandling i nord så er kanskje et langsiktig svar på det spørsmålet å satse 
på nettverket mellom embetsfolk i Tromsø kommune, UiT Norges arktiske universitet, og næringslivet? 

Jeg får til en samtale med Kirsti Methi 6.6.2023. Hun har tidligere jobbet som juniorekspert for FN/ILO 
i Vest-Afrika, som direktør for NHOs Europakontor i Brussel, og som rådgiver på den norske 
ambassaden i Sør-Afrika for Utenriksdepartementet. I Norge har hun etter det hatt lederstillinger i 
NHO sentralt, i Tromsø Romsa 2018 og i Europabevegelsen i Norge. Sammen med Gøril er hun er den 
type ressurs som jeg ofte fremhever at Oslo kommune er full av og som vi må jobbe for å få flere av 
det nærmeste tiåret.  

Kirsti og jeg er fortsatt godt samsnakket om Arktisk Hovedstad som politisk posisjon og symbolsk 
merkevare samt som en kunnskaps-hub.  

Kirsti sammenfatter: 

Arktisk hovedstadsposisjonen er et ektefødt barn av Norges nordområdesatsing. En milepæl var da 
det permanente sekretariatet for den viktigste organisasjonen for internasjonalt arktisk samarbeid, 
Arktisk Råd, etablerte seg i Tromsø i 2013. Beslutningen om Tromsø som hovedsete for Arktisk råd 
ble tatt med støtte fra blant andre USA i 2011. Daværende amerikanske utenriksminister Hillary 
Clinton ønsket ved selvsyn å se hva de hadde besluttet, ved å komme på besøk til Tromsø. Besøket 
fant sted i juni 2012. I en samtale med rektor på daværende UiT Jarle Aarbakke og utenriksminister 
Jonas Gahr Støre om bord i «Helmer Hanssen», sa hun med et sveipende blikk på byen Tromsø «You 
are the Arctic Capital!». Dette var første gangen begrepet ble benyttet offisielt, og det var også 
starten på en politisk prosess i Tromsø som endte opp med at Arktisk hovedstad skulle etableres 
som den nye strategiske posisjonen for Tromsø. Et prosjekt ble igangsatt med Tromsø kommune i 
førersetet og med Troms Fylkeskommune som finansiell og politisk støttespiller. Jeg ble 
prosjektleder og prosjektet ble gjennomført i perioden august 2018 til 30. juni 2023.  

Kirsti utdyper: 

Posisjonen som arktisk hovedstad er global og legitimeres av Tromsøs geografiske plassering, byens 
polare historie og identitet som porten til Ishavet, pomorhandelen, samisk kultur og de mange 
forsknings- og forvaltningsinstitusjonene slik som UiT Norges arktiske universitet, Framsenteret og 
Norsk Polarinstitutt som alle har søkelys på kunnskapsproduksjon og forvaltning av nordområdene. 
Videre bidrar den årlige Arctic Frontiers-konferansen til å sette Tromsø på kartet som byen der 
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forskningsbasert kunnskap presenteres og policy som berører sentrale problemstillinger om 
utviklingen i Arktis debatteres bredt. 

De siste 10–15 årene har det hatt avgjørende betydning at Arktisk råd og andre sentrale 
organisasjoner som fremmer panarktisk samarbeid, samfunns- og næringsutvikling slik som Arctic 
Economic Council, Arctic Mayors’ Forum og Arctic Expeditions and Cruise Operators har etablert 
seg i byen.  

Sammenlignet med andre arktiske byer nord for polarsirkelen, er Tromsø en svært velutviklet by 
når det gjelder infrastruktur, kommunikasjonsknutepunkt, arbeidsmarked, næringsliv, kultur-, 
utdannings- og helsetilbud. Mange sentrale aktører innen ulike segmenter slik som havnæringer, 
jordobservasjon, maritim sektor og reiseliv er etablert i Tromsø og en rekke offentlige og private 
virksomheter har sitt hovedsete i den arktiske hovedstaden.  

Det er summen av disse kvalitetene og fortrinnene som først og fremst underbygger posisjonen 
som arktisk hovedstad og som ikke minst har blitt bekreftet gjennom at byen omtales som arktisk 
hovedstad i nordområdemeldingen «Mennesker, muligheter og norske interesser i nord» (2020–
2021), samt som en flittig referanse fra norske statsministre (Solberg og Støre) og andre 
regjeringsrepresentanter. Sist ble dette understreket under åpningen av den amerikanske 
representasjonen (American Presence Post) i Tromsø 27. oktober 2023 av statssekretær i 
Utenriksdepartementet Eivind Vad Petersson. Dagen derpå fulgte prorektor på UiT Norges arktiske 
universitet opp i NRK Radios Helgemorgen 28. oktober 2023. På spørsmålet «Hvorfor velger 
amerikanerne Tromsø for det nordligste kontoret for amerikansk tilstedeværelse her i landet?» 
svarte Jan Gunnar Winther «Det er en ganske enkel logikk i dette. Det er fordi Tromsø har etablert 
seg som den arktiske hovedstaden.» 

Arktisk hovedstadsprosjektet har arbeidet på to ulike plan der det ene handler om «det store bildet» 
og Arktis som en global, internasjonal region. Tromsø som arktisk hovedstad er i dette perspektivet en 
ny, strategisk fremtidsfortelling der Tromsø er pådriver og tar ansvar for en bærekraftig utvikling og 
samarbeid mellom de arktiske landene gjennom å ta eierskap til egen utvikling i nord fra ståstedet til 
menneskene og samfunnene i nord. En viktig dimensjon her er å sette søkelyset på øst-vest relasjoner 
og ikke bare ha sør-nord-aksen som referanse for samfunns- og næringsutvikling. Her har det viktigste 
resultatet i prosjektet vært å etablere Arctic Mayors’ Forum (AMF) som et svar på behovet for å utvikle 
forhold på tvers i nord og for at lokale, demokratiske valgte ledere i nord må ha en stemme og fremme 
interessene til folk i hele det pan-arktiske området. Dette nettverket av ordførere fra sju arktiske land 
(Russiske kommuner/ordførere har status som observatører) har allerede blitt anerkjent av de fleste 
arktiske land. Særlig har det norske utenriksdepartementet støttet organisasjonen både politisk og 
finansielt. Det samme gjelder EU som har pekt på AMF som en viktig aktør og interessent i sin EU Arctic 
Policy (2021) og som har inkludert AMF i implementeringen av sin politikk i form av prosjektstøtte til 
programmet Arctic Urban Regional Cooperation og som lanseres under Arctic Frontiers 2024. 

Det andre nivået av prosjektets gjennomføring har handlet om Tromsø-samfunnet og regionens evne 
til å identifisere seg med det arktiske og adoptere arktisk hovedstad som en strategisk posisjon. Dette 
gjelder innenfor det fleste sektorer, barn og unge, kunnskap- og utdanningsinstitusjoner, kulturlivet og 
politisk. Her har det vært igangsatt mange ulike tiltak slik som initiativer overfor skoler, kunst og 
kulturprosjekter med ungdom og festivaler, debatter for Tromsøs befolkning innen rammen av Arctic 
Frontiers Open og klimadialoger mellom ungdom og lokalpolitikere.  
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Etter at arktisk hovedstadsprosjektet ble avsluttet 31. oktober 2023. er Kirsti særlig opptatt av hvordan 
Tromsø kommune i samarbeid med andre toneangivende aktører i Tromsø og i nord kan samarbeide 
om den arktiske hovedstadsposisjonen.  

Det gjelder å fortsette arbeidet med å forankre, profilere og befeste denne posisjonen. Tromsø har 
tatt posisjonen som arktisk hovedstad – ikke for oss selv, men for Arktis – gjennom den 
kompetansen, kunnskapen, posisjonen og funksjonen byen har lokalt, regionalt, nasjonalt og 
internasjonalt i og for Arktis. Denne posisjonen kan utløse nye muligheter og fremtidige satsinger 
som kommer hele regionen og nasjonen til gode.  

Kirsti understreker et par viktige saker i den dagsaktuelle situasjonen: 

– Gitt den nye geopolitiske situasjonen, vil ikke Arktis eller nordområdene få mindre betydning 
fremover. Nord er en sikkerhetspolitisk «hotspot» og med Finland og - forhåpentligvis snart – 
Sveriges inntreden i NATO, er det en økt militarisering på gang. Det gjelder å se denne utvikling i 
sammenheng med behovene for sivile behov og revitalisere det nordiske samarbeidet på 
Nordkalotten. Tromsø bør være pådriver for at det etableres partnerskap med relevante aktører 
og på sentrale områder slik som infrastruktur og samfunnsikkerhet og beredskap med nord-Sverige 
og - Finland. 

– Norges lederskap i Arktisk råd for perioden 2023–2025 gir Norge og miljøene i nord en fantastisk 
mulighet til å sette dagsorden og være pådrivere for at nordområdene, arktisk samarbeid og 
Tromsøs rolle som arktisk hovedstad blir et kraftsentrum for den arktiske agendaen. Regjeringen 
skriver at- «et hovedmål for Norge under vårt lederskap er at rådet består som det viktigste 
internasjonale forumet for arktiske spørsmål». De fire prioriterte tema er hav, klima og miljø, 
bærekraftig økonomisk utvikling, og folk i nord. Vi må ta ansvar for at interessene til folk i nord kan 
kanaliseres i relevante fora. Arktisk råd er et slikt forum og med rådets sekretariat i Tromsø ligger 
forholdene for et tett samarbeid godt til rette. 

Tromsøs posisjon som arktisk hovedstad forplikter til handling og planmessig jobbing for å 
videreutvikle og styrke denne rollen. Posisjonen som arktisk hovedstad krever at Tromsø kommune 
må vise politisk lederskap og administrativ handlekraft for å fylle denne rollen og ta det ansvaret som 
posisjonen krever. 
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Hvordan kan vi utvikle Nord som sentrum fra Nord? 
De som sitter med ansvaret her Nord i dag forteller om en meget vanskeligere situasjon enn før 
24.februar 2022. Nord blir kraftig berørt av det som skjedde den dagen. Det kom ressurser og 
oppmerksomhet fra sør til Nord før denne datoen med mest oppmerksomhet rundt sivile formål. Nå 
er det et overveldende fokus på militær opprustning og sikkerhet. 

De to universitetene har imidlertid fortsatt en meget viktig rolle i å generere ny kunnskap, utdanne 
ungdom til arbeid i landsdelen og i den store verden, og å være møteplasser for kompetanseutvikling 
i klimatematikk og det grønne skiftet. 

Nord blir sentrum i den nye geopolitiske situasjon med militære trusler, klimaendringer og det grønne 
skiftet. 

Det er 60 år siden Bertelsen i 1963 ga den beste beskrivelsen av mangelfulle helsetilbudet i nord og 
foreslo løsningen med legeutdanning på et helt nytt breddeuniversitet i Tromsø. Dette skjedde i en tid 
med høy spenning også i nord. Sovjetunionen startet å utplassere atomvåpen i USA sin bakgård i 1963. 
Hele verden følte på trusselen om utsletting av sivilisasjoner. 

Norge har etablert grense mot Russland på land fra 1826 og delelinje i Barentshavet fra 2011. Tiår 
med fred i Europa ga vekst og velstand med lavspenning for grenselandskapet i Nord. Fra Berlin murens 
fall og Sovjetunionens oppløsning til Russlands invasjon av Ukraina, var det 30 år med fred, optimisme 
og energi som førte til godt samarbeid med Russland. I disse årene vokste og utviklet Universitetet i 
Tromsø seg til UiT Norges arktiske universitet med campuser i hele Nord-Norge etter fusjon med 
Høgskolen i Tromsø, Høgskolen i Finnmark, Høgskolen i Harstad og Høgskolen i Narvik.  

Nordområdepolitikken fra 2005-2013 hadde en særdeles vellykket kobling mellom innenrikspolitikk og 
utenrikspolitikk som beskrevet i Jarle Aarbakke «Veien til Norges arktiske universitet, 2013» og Jarle 
Aarbakke «Rektorarkiv. Fra regionalpolitisk verktøy til nasjonal politisk aktør,2022». Den andre 
koblingen gjorde mulig strukturreform med fusjoner mellom høgskoler og et forskningtungt 
breddeuniversitet bottom up. 

Etter 2022 er dynamikken i Europa og Arktis dramatisk endret. I boken er det fortellinger fra de som i 
dag har skoene på om hvordan de ser på utsiktene for utvikling av internasjonalt samarbeid. Mest av 
alt er kontaktbruddet med Russland kritisk for forskning og forvaltning innen klima og miljø. 

Jeg står ved det jeg uttalte offentlig etter Ukraina invasjonen i 2022 at vi ikke var naive i det vi gjorde i 
samarbeid med Russland. I årene etter har jeg tenkt på det som et mer relativt utsagn. Naiv i forhold 
til hvem og hva? Naiv i forhold til de svært mange av Vestens innbyggere og politikere med troen fra 
1991 på nye tider? Nei blir svaret her. Naiv i lys av det som har skjedd på bare to år? Ja, med en 
feilvurdering av Russlands utenriksminister Sergej Lavrov . En skjebne jeg deler med mange med større 
utenrikspolitisk og Russlands erfaring enn meg. Ikke som en unnskyldning, men som påminnelse av 
hvordan det var i tiden dette skjedde i det store geopolitiske bildet.  

Det vi gjorde som naboer med samarbeid og solidaritet med det russiske folk er jeg fortsatt stolt av.  

Jeg var aktivt med fra 1992. Først som solidarisk professor fra Vesten i medisin og dernest på vegne av 
et breddeuniversitet og en norsk flertallsregjering. Det var nesten ingen i norsk og vestlig offentlighet 
som snakket om Russland som en reell fiende den gang. Ingen snakket som i dag om vårt naboland i 
nordøst som en krigsmaskin med brutale autoritære ledere. Nå har det i over to år vært den 
dominerende, ja nesten eksklusiv dominerende fortellingen. Hvordan er dette mulig? Etter 79 år med 
en nabo som vi har holdt fred med, først med kald krig, lærer vi nå fra dag til dag gjennom media den 
gamle sørgelige erkjennelse at krig forandrer liv og død og snur opp ned på menneskenes tankegang. 
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Så hva gjør vi den dag det blir en slags fred på fronten i Ukraina? Blir det som i Korea der våpenhvilen 
mellom Nord og Sør fra 1953 er det som fortsatt gjelder og hvor den dystopiske situasjonen i Nord-
Korea får råde temmelig fritt i en verden med 8 milliarder mennesker som sårt trenger samspill og ikke 
konflikter overalt for at arten Homo Sapiens skal overleve.?  

Jeg tror det er best å gjøre som vi gjorde i 1992. Vi må dra til nabolandet og se hva vi kan hjelpe til med 
og hva de kan hjelpe oss med dersom geopolitikken neste gang tillater og legger til rette for det.  

Hva er alternativet?  

Nord blir sentrum enten det er fred eller krig. 
Sovjetunionens sammenbrudd i 1991 ble fulgt av en 30 års periode med avspenning og økt 
samhandling med Russland ikke minst i nord. Etter Russland invasjon i Ukraina 2022 er det igjen iskalde 
fronter som slår inn i nord. Fortellingene her hjemme om Russland er igjen de samme gamle fra Sovjet 
tiden. Det er sensur, overvåking, undertrykking og drap. Opposisjon mot en meningsløs krig i Ukraina 
knebles.  

Nato utvides med Finland og Sverige og det rustes opp på begge sider av grensene mot Russland. I 
dette bildet er bosetting nord i Norge et høyaktuelt tema  

Hvem vil bo her nord? Sikkerhet er nøkkelordet.  

– Sikkerhet for eget liv  
– Sikkerhet for egen og nærmestes helse  
– Sikkerhet for arbeid og kultur – noe å leve av og noe å leve for  
Her bør det være lite rom for kompromisser. 

Når norske myndigheter i dag skal utforme politikk for nord er utgangspunktet likevel svært mye bedre 
enn i 1963. Det har vært satset på privat næringsliv og offentlig utdanning, helse og kultur. 

Med etableringen av Norges arktiske universitet, Nord Universitet og Samisk Høgskole har landsdelen 
nå et bortimot heldekkende høyere utdanningstilbud for ungdom. Fra nord publiseres forskning med 
høy kvalitet i sterk internasjonal konkurranse. 

Aktiv nordområdepolitikk har etablert institusjoner som Barentsekretariatet i Kirkenes, Fram senteret 
i Tromsø, Nordområdesenteret i Bodø, Arktisk Råd i Tromsø, Nofima i Tromsø og Norce (før Norut) i 
Tromsø. 

Nord har igjen voksende geopolitisk betydning i det endrede sikkerhetspolitiske landskapet. 

Nord har fått en økende betydning i kampen for å redde klodens klima og miljø. 

Nord har fått økt global betydning med sine rike naturressurser og etter hvert en befolkning som har 
kunnskaper og teknologi for å løse oppgaver i det grønne skiftet. En forutsetning for å lykkes er at det 
blir bærekraftig balanse mellom vekst og vern i lokalsamfunn som berøres sterkt av globale krefter 
med sprikende mål. 

Nord får økt betydning for å sikre mat og ressurser fra de 80 % av norsk hav som ligger i Arktis 

Utvikling og forvaltning av en geografisk svær region med enorme ressurser er gjort mulig fordi 
titusener av unge får utdanning i nord og vil bo her hvis det skapes interessante og gode arbeidsplasser 
i levende samfunn. 

Nord blir stadig mer sentrum med profesjonelle og sosiale media som bringer økt kunnskap om nord 
til nasjonen og verden.  
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ETTERORD 
Jeg avsluttet skrivingen våren 2024 og ba de to kjente statsviterne professor Kjell Arne Rørvik og 
professor Turid Moldenes lese gjennom siste utkast av manuskriptet. Stor takk til dere. De likte det de 
så, men hadde klare oppfatninger om at det måtte skrives tydeligere om de strategiske valg og 
viktigheten av disse som enkeltaktører har bidratt med.  

Boken har vært vurdert med hensyn til ulike publiseringsmåter. Beslutning om og redigering til Open 
Access publisering på Munin er gjort av førstebibliotekar Per Pippin Aspaas og universitetsbibliotekar 
Jan Erik Frantsvåg .  Stor takk til dere. 

Ved utgangen av september 2024 var selve teksten ferdigstilt. Men noen dager etter var  det  en 
fristende anledning til å ta med dagsferske inntrykk av at Nord blir sentrum fra sent september/primo 
oktober.  

Noen av disse er:  

– Bodø leverer som Europeisk kulturhovedstad 2024 og Stormen huser verdensklasse artister 
– Narvik er tildelt VM i alpint 2029, det første VM i Nord 
– Redaksjonen i Bodø publiserer at High North News leses i 100 land 
– Internasjonal rangering viser at UiT Norges arktiske universitet er nummer seks i verden i Open 

Access-publisering i 2019–2022. Ekstra gledelig er det at universitetsbiblioteket hos oss har fulgt 
opp dette siden 2002 da vi fra Tromsø via Universitets- og høgskolerådet kom med forslag om 
nasjonal politikk for Open Access-publisering 

– Teaterstykket «Porten til Ishavet» på Hålogaland Teater toner ut med strålende kritikker og med 
vekt på Tromsø som Arktisk Hovedstad 

– Ringen er sluttet med høstens 50 års jubileum for Tromsøundersøkelsen, 30 års jubileum for 
Farmasi og 20 års jubileum for Odontologi ved UiT Norges arktiske universitet. Alle med hilsener 
fra sentrale aktører i Sør-Norge: Takk for at dere gikk foran og viste oss måten å gjøre det på! 
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